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11 Kasım 2010 Perşembe 

BİRİNCİ OTURUM 
Açılma Saati: 10.13 
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-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli devlet bakanımız, kamu kurum ve 

kuruluşlarımızın değerli bürokratları, basınımızın ve televizyonlarımızın değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına 
hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

10’uncu Birleşimin Birinci Oturumunu açıyorum. 
Gündemimizde bu bölümde Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü, Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel 

Müdürlüğü bütçe ve kesin hesapları bulunmaktadır. 
Şimdi sunumunu yapmak üzere Devlet Bakanımız Sayın Faruk Özak’a söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli hazirun; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğünün bütçesiyle ilgili başlamak istiyorum. 
Kurumumuz yüksek öğrenim öğrencilerine sosyal devlet anlayışını en iyi şekilde yansıtmayı görev edinen bir 

kamu kurumudur. Merkez teşkilatı ile 20 bölge müdürlüğü ve bu bölge müdürlüklerine bağlı 270 yurt müdürlüğünden 
oluşmakta olup yıl sonuna kadar açılacak yurtlarla birlikte 285 yurda ulaşılması hedeflenmektedir. 

Kurumumuz barınma hizmeti ile öğrenim kredisi, katkı kredisi, burs hizmetleri vermektedir. Bunları ben kısa 
geçmek istiyorum. Muhtelif tarihlerde çıkan kanun gereğince bu üç tane önemli hizmeti yapmaktadır. 

Yüksek öğrenim öğrencilerinin; çağdaş ve güvenilir barınma, beslenme, kredi, burs hizmetleriyle öğrenimlerine,  
sosyal, kültürel ve sportif faaliyetlerle kişisel gelişimlerine sosyal devlet yaklaşımıyla katkıda bulunmayı görev 
addediyoruz. 

Öğrencilerin öğrenimlerini kolaylaştıran hizmetlerde geliştirdiği uygulama ve yöntemlerle model alınan kurum 
olmak da hedefimiz. 

Burs ve kredi hizmetlerinden kısaca bahsetmek istiyorum: 5102 sayılı Kanun’la diğer kurum ve kuruluşların 
burs ve kredi verme yetkileri kaldırılmış, bu hizmetleri yürütme görevi Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumuna 
verilerek Kurum burs ve kredi verme konusunda tek yetkili kılınmıştır. 2002 yılında 451.550 öğrenciye öğrenim kredisi 
veriliyordu, 2010 yılında bu 243 bini burs olmak üzere 718 bin öğrenciye öğrenim kredisi olmak üzere toplam 961 bine 
çıkmış sayı. 2002 yılında yine katkı kredisi sayımız  405 bin, bugün  528 bin öğrenciye katkı kredisi vermekteyiz. Son yedi 
yıldır kuruma müracaat eden başarılı ve ihtiyaç sahibi öğrencilere burs, geri kalan tüm öğrencilere ise öğrenim kredisi 
verilmektedir. Ayrıca isteyen her öğrencimize de katkı kredisi vermekteyiz. Bu, 2011’de de aynen böyle devam edecek.  

Kredi miktarımız 45 liraydı 2002 yılında, daha sonra 65, 90, 110, 130, 150, 160, 180 senelerce, 2010’da 200, 
2011’de bunu artırmayı planlıyoruz. Ayrıca, yüksek lisans öğrencilerine aylık burs, kredi miktarının iki katını veriyoruz, 
yani 400 lira. Doktora öğrencilerine ise üç katını, 600 lira veriyoruz. Ayrıca ÖSS’de ilk yüze giren öğrencilerle amatör millî 
sporcu olan öğrencilere üç katı, 600 TL burs vermekteyiz.  

5102 sayılı Kanun’la getirilen birtakım kolaylıklar var: Bu da burs ve kredilerin haczedilemeyeceği sağlandı. 
Noterde tanzim ve tasdik ettirmek zorunda oldukları taahhüt senetlerinden dolayı öğrencilerimizin vergi, resim ve harç 
alınmamasını sağladık. Diğer kamu kurum ve kuruluşlarınca yaz ayları hariç dokuz ay süreyle verilen bursların on iki ay 
süreyle verilmesini sağladık. Başarısızlığı nedeniyle bursu kesilen öğrencilerimizin bursunun kesildiği tarihten itibaren 
öğrenim kredisiyle destekliyoruz. Bu hükümleri getirdik. Üçer aylık ödenen paraları da her ay ödemeye başladık. 

Burs kontenjanları, 5102 sayılı Kanun çıkmadan önce üniversiteler toplam 19.648 öğrenciye burs verirken, 
5102 sayılı Kanun gereğince üniversitelere son yedi yılda toplam 198.bin burs kontenjanı ayrıldı. Ayrıca 2005 yılından 
itibaren Millî  Eğitim Bakanlığınca bildirilen 32.827 öğrenciye burs vermekteyiz. ÖSS sonucunda ham puan türlerinde ilk 
100'e giren öğrencilere normal aylık burs tutarının üç katı burs veriliyor. Bu, 2005 yılından bu yana toplam 3.111 
öğrenciye burs vermekteyiz. Ayrıca, sporu ve sporcuyu desteklemek için 2005-2006 öğretim yılından itibaren amatör milli 
olmuş arkadaşlarımıza burs tutarının üç katını veriyoruz. 2006 yılından bu yana toplam 4.366 oldu. 

Öncelikli olarak burs verilen öğrenciler; şehit, gazi, terör nedeniyle köyleri boşaltılanların çocukları, anne ve 
babası vefat edenler, yetiştirme yurdunda barınarak öğrenimlerini tamamlayan, Darüşşafaka Lisesinden mezun olan 
öğrencilere kayıtsız, şartsız burs vermekteyiz. Yüzde 40'ın üzerinde vücut fonksiyonu kaybı olanlar ile 5510 sayılı Kanun 
kapsamında malullük aylığı alanların çocuklarına da 2011 yılından itibaren kayıtsız şartsız burs vermeye başlayacağız. 
2010 yılında 2.378 öğrenciye öncelikli olarak burs verildi. 2011 yılında 11.755 öğrenci bur için  müracaat etti, 
değerlendirme sonucunda uygun olanların tamamına vereceğiz. Böylece 2004 yılından bu yana 12.638 öğrenciye 
öncelikli olarak burs verilmiştir. 

Öğrenim ve katkı kredisi tahsilatları, 1962 yılından 2002 yılı sonuna kadar kırk yılda 27 milyon 400 bin TL 
tahsilat yapıldı. Yapılan etkin çalışmalar neticesinde 2003 ile 2010 arasında 2 milyar 528 milyon 70 bin TL tahsilat 
yapılmıştır. Öğrenim ve katkı kredisi tahsilatlarının, ödenen öğrenim ve katkı kredisini karşılama oranı, yüzde 4,4’ten 
2008 yılında yüzde 31’e 2009 yılında yüzde 46’ya çıktı.  
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Kredi borçlarının ertelenmesi ile ilgili giren 5505 sayılı Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu Kanununda 

Değişiklik Yapılması Hakkında Kanun uyarınca; Kurumdan öğrenim ve/veya katkı kredisi alan borçluların Emekli Sandığı, 
SSK, Bağ-Kur veya sosyal güvenlik kuruluşu niteliğindeki başka kuruluşlarla ilk defa ilişkilendirildiğinin tespitine kadar, 
ilgilinin talebi hâlinde borcu birer yıllık sürelerle erteleniyor. Bu Kanun kapsamında bugün itibarıyla 25.557 borçlu öğrenim 
kredisinden, 17.980 borçlu da katkı kredisinden olmak üzere toplam 43.537 borçlu borçlarını erteletmişlerdir.  

Takipteki kredi borçlarının yeniden yapılandırılması; 10 Temmuz 2009 tarihli 5917 sayılı Kanun kapsamına 
giren takibe alınmış öğrenim ve/veya katkı kredisi borçları, peşin, on iki, yirmi dört, otuz altı aya varan vade seçenekleri ile 
yeniden yapılandırıldı. 289.561 kişi başvuruda bulundu. Bu kişilerin 579 milyon TL olan borçlarından gecikme zammı 
tutarı -96 milyon- düşüldü 482 milyon liralık kurum alacağı yeniden yapılandırıldı hem bu paranın geriye dönüşü 
sağlanmış hem de 289 bin borçluya borçlarına yeniden yapılandırma imkânı getirilmiştir.  

Yurt hizmetlerimiz, ana hizmetlerinden biri barınma hizmetleridir. Yükseköğrenimdeki öğrencilerimizin çağın 
gereklerine uygun, modern ortamlarda, huzur ve güven ortamı içerisinde yurtlarda barındırılmasının yanı sıra ucuz, 
sağlıklı ve dengeli beslenmeleri, sosyal, kültürel ve sportif yönden gelişmeleri için gerekli olan her türlü hizmeti yerine 
getirmekteyiz. Bu amaçla yatırım programı kanalıyla yaptığımız inşaatlar gerekse devir, tahsis, bağış, kiralama ve satın 
alma yoluyla bina temini için gerekli çalışmalar yıl boyunca aralıksız sürdürülmektedir. 2002’de 77 il ve 59 ilçede toplam 
193 yurtta 188 bin yatak kapasitemiz vardı, 2010 yılında 81 il ve 107 ilçede toplam 270 yurdumuz var. 243.690 yatak 
kapasitesi ile hizmet vermekteyiz. Yıl sonuna kadar da 250 bini geçmeyi hedefliyoruz. 2003 yılından bu yana 64.333 
yatak kapasiteli 153 adet blok/yurt hizmete açılmıştır. Eğer eski ranza anlayışıyla devam etmiş olsaydık bu rakam 128 
bine çıkacaktı tabii ki ranza anlayışından vazgeçtik tek ve üç kişilik odalar yaptığımız için bu rakam 64 binde kaldı.  

On üç tane yurdumuza ISO kalite belgesi aldık. Kurum yurtlarının doluluk oranı eskiden yüzde 60-70 iken son 
yıllarda yeni açılan yurtlar ile mevcut yurtlarda yapılan iyileştirmeler sonucunda yurtlarımız yüzde 100 doluluk oranı ile 
hizmet vermekte.  

2010 yılı yatırım programında 59.650 kapasiteli 78 adet yurt var, 2010 yılı içerisinde 19.250 kapasiteli 39 adet 
proje eklenmesi ve iki projenin de iki bölüme ayrılması sonucu, proje sayısı 119'a ve kapasite de 78.900'e yükseltildi. 
Böylece 2010 yılı yatırım programındaki proje sayısı kurum tarihinde en yüksek sayıya ulaşmıştır. Yatırım programındaki 
projelerin bir an önce tamamlanmasına azami gayret sarf edilmekte. Bu projelerin tamamlanmasıyla 2013 yılı sonuna 
kadar mevcut yurt kapasitemize yaklaşık 78.900 kapasite daha ilave edilmiş olacaktır. 2010 yılı içerisinde yetmiş dört il ve 
ilçede kiralama ve satın alma yoluyla yurt binası için ilan verilmiş olup, çalışmalar aralıksız devam etmektedir. Öte 
yandan, 2010 yılı bütçesinde başlangıç ödeneğimiz 199 milyondu, ilaveten 67 milyon TL kurum likit fonundan ve 70 
milyon TL de DPT’den aldığımız yatırımları hızlandırma ödeneğinden olmak üzere toplam 137 milyon ödenek ilave aldık. 
Böylece 2010 yılı yatırım ödeneği yüzde 69 artışla 336 milyon oldu. Ayrıca 2011 yılı bütçemizde de 2010 yılının yatırım 
başlangıç ödeneğine göre yüzde 36’lık bir artış oldu.  

Barınma ücretimize geçersek öğrencilerimizden alınan aylık yatak ücreti 1 Ocak 2010 tarihinden itibaren 90 TL 
olup sosyal devlet anlayışını yükseköğrenim öğrencilerine en iyi şekilde yansıtmayı misyon edinen kurum tarafından 
öğrencilere aylık 120 liralık beslenme yardımı yapıyoruz, yani her gün 4 liralık yapıyoruz. Bunları cumartesi, pazarlara da 
aktardık kahvaltı ve yemek olarak. Bu, şunu gösteriyor: Standardı yüksek yurtlarda aylık yurt yatak ücreti, 102 ile 174 
arasında değişiyor. Ücretsiz barınmayı şehit ve gazi çocukları ile orta öğrenimlerini Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme 
Kurumu yurtlarında barınarak tamamlayanlar, hükümet burslusu yabancı uyruklu öğrenciler ve Türk cumhuriyetleri ile 
diğer Türk topluluklarına mensup öğrencilerden yurt ücreti ve depozito alınmamaktadır. Türk cumhuriyetleri ve Türk 
topluluklarına ait 3.900 öğrenci yurtlarımızda ücretsiz olarak barındırılmaktadır. 

Ayrıca maddi yetersizlik içerisinde bulunan ve yurt ücretini ödemekte zorluk çeken 6.103 öğrenci de ücretsiz 
olarak barındırılmaktadır. 

Beslenme: 2006 yılında kahvaltı olarak 1 lira yaparken bugün 1,60; yemek olarak bugün 2,40 toplam 4 lira 
günlük sübvanse ediyoruz çocuklarımızı. Ayrıca ortaöğrenimlerini Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme Kurumu 
yurtlarında barınarak tamamlayan devlet koruması altındaki öğrencilere günlük 13 TL beslenme parası ödüyoruz.  

Sosyal, kültürel ve sportif faaliyetleri yapıyoruz yurtlarımızda. Bunlarla ilgili fazla zamanınızı almayalım. 
6.437 adet yurt müdürlüklerinde istihdam edilen memurumuz var. Sözleşmelilerle beraber toplam 6.566 

personelimiz var. 
E-Devlet model anlayışıyla Kurum Yönetim Bilgi Sistemiyle merkezî hizmetten İnternet  ortamında çevrimiçi 

(eş zamanlı) olarak hizmete geçilmiştir. 
64 yurtta gerçekleştirilmekte ve bu hizmetten 100 bin öğrenci faydalanmakta elektronik ortamda takibi için 

yemek kuponlarının. Tüm yurtlarda yaygınlaştırmayı düşünüyoruz. 
Bütçe ve finansman durumu:  
3 milyar 368 milyon 437 bin TL olan 2011 Yılı Bütçe Tasarısında yer alan gider kalemlerini büyüklüklerine göre 

1.850.000.000 TL Öğrenim ve Katkı Kredisine ödeyeceğiz. 798.160.000 TL Burs Ödemeleri ve Beslenme Giderlerine 
gidecek, 449.277.000 TL Personel, Sosyal Güvenlik, Mal ve Hizmet Alımı, 271 milyon da  Yatırım Giderlerinden 
oluşmaktadır. 

Bu arada, yatırım bilgilerini söyleyeyim: Kurum 2011 Yılında, biraz evvel söylediğim gibi 78.900 kapasiteli 119 
adet yurt inşaatı bulunmakta. 8 tanesi, 8 bin kapasiteli tamamlanarak hizmete açıldı, 9 bin tanesi 6.300 kapasiteli yurt 
inşaatı hizmete açılma çalışmaları yürütülmekte, 20 adet  16.790 kapasiteli yurt projesinin inşaatı devam etmekte, 12 
adet 7.400 kapasiteli  yurt  inşaatının  ihalesi  yapılmış, sözleşme aşamasında, 11 adet 7.300 kapasiteli yurt inşaat 
projesi ihale aşamasında, 17 adet 12.100 kapasiteli yurt inşaatı maliyet ve proje adaptasyon çalışmaları devam etmekte, 
42 adet 21.010 kapasiteli yurt projesinin ise arsa tahsis ve arsa hukuki bilgileri vb. çalışmaları devam etmektedir. 
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Size dağıtmış olduğumuz broşürde bunların illeri ve ilçelerin isimleri ve yatak kapasiteleri mevcuttur.  
Planlanan diğer çalışmalar, YURTKUR tanıtım günleri yapıyoruz. Danışma masası hizmetleri veriyoruz, 

stratejik plan ve performans programı uyguluyoruz, bürokratik işlemlerin azaltılmasıyla ilgili çalışmalar devam ediyor, 
uluslararası organizasyonlar da özellikle Sudan Cumhuriyeti ile Millî Öğrenci Yardımlaşma Sandığı arasında bir anlaşma 
yaptık. Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Millî Eğitim Gençlik ve Spor Bakanlığı arasında yapılan çalışmalar var. İzmir 
Universiade’da ev sahipliği yaptık. Karadeniz oyunlarında 2007’de ev sahipliği yaptık. Dünya Gençlik Kongresi ki burada 
yüzden fazla ülke geldi, binden fazla yabancı genç geldi. Buraya İstanbul’da Yıldız Üniversitesi kampüsünde ev sahipliği 
yaptık. Wory Folklör Festivaline ev sahipliği yaptık, Mundo Festivaline yaptık. Şu anda 2011 Ocak ayının sonunda 
Dünya Üniversiteler Arası Kış Oyunlarında yine 4 bine yakın yeni yaptığımız yurtla yatak kapasitesi ev sahipliği 
yapacağız. Trabzon’da yapılacak gençlik oyunlarında yine 3.800 adet yeni yatakla hizmet vermeye çalışacağız.  

Sonuç olarak, geleceğimizin teminatı olan gençlerimizin yükseköğrenime devam ettikleri sürece daha sağlıkl ı 
ortamlarda barınmalarını teminen yurt inşaatlarının ve yeni projelerin bir an önce bitirilmesi ayrıca temel ihtiyaçlarını 
karşılayacak miktarda burs ve krediyle desteklenmeleri hususunda şu ana kadar bizden desteklerini esirgemeyen 
sizlere, Hükûmetimize ve Komisyon üyelerimize teşekkür ediyorum. 

Aynı ilgi ve desteklerinizin devamı temennisiyle hepinizi saygıyla selamlayarak Gençlik ve Sporla ilgili 
sunumuma geçmek istiyorum. 

Sağlıklı ve mutlu bir toplum oluşturmamızda en önemli araçlardan biri olan halkımıza sadece fiziksel açıdan 
değil, ruhsal açıdan da fayda sağlayan, eşit koşullarda yarışmayı, yardım etmeyi, doğayla ve zamanla yarışarak 
zamanını ve emeğini en uygun şekilde kullanmayı başarı için sabır, özveri ve disiplin içinde çalışmanın gerekliliğini 
öğreten önleyici sağlık hizmetlerinin başında gelen ve kendisine yapılan yatırımları fazlasıyla ülke ekonomisine geri 
kazandıran, uluslararası alanda büyük bir endüstri hâline gelen sporu halkımızın yaşamının ayrılmaz bir parçası hâline 
getirmek uzun zamandır en önemli hedeflerimizden biridir. Bu bize zaten Anayasa’mızın da yüklediği bir görevdir. Spor, 
sosyolojik bir olgu, gelişmişlik göstergesi, gezegenimizin ortak tutkusu. 40 milyondan fazla 28 yaş altı gençliğimiz var. 
Gerçekten bunların çoğunu sporla buluşturmamız gerekiyor. Yalnızca performans sporu olarak düşünmememiz lazım. 
Halkımızın daha fazla spor yapmasını mutlaka sağlamamız gerekiyor, amacımız bu.  

Gençlik Spor Genel Müdürlüğümüzün kuruluşu Büyük Önder Mustafa Kemal Atatürk zamanında olmuştur. 
Ondan sonraki gelişmeleri hep beraber biliyoruz. 2010 yılı yatırımlarımızda biz şunu söylüyoruz: Yeni spor salonları, 
gençlik merkezleri, yüzme havuzları, sporcu kamp eğitim merkezleri, güreş eğitim merkezleri, tenis kompleksleri ve 
benzeri spor tesislerinin yapımını mevcut tesislerimizin de bakım ve onarımlarını ve modernizasyonlarını 
gerçekleştirmekte, bununla birlikte ev sahipliğini üstlendiğimiz çok büyük organizasyonlar var. Türkiye artık olimpiyat 
dünya futbol şampiyonası ve Avrupa futbol şampiyonası haricinde bütün organizasyonları yaptı. Amacımız, bütün 
hedefimiz de bunları yapabilmek. 

Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüz 2010 yılında spor tesisi yatırımları için 435 milyon harcadı. Bu yatırım 
programında 92 proje var. Ayrıca Spor Toto kanalıyla il müdürlüklerince yürütülen 300 proje ve Spor Toto teşkilatının 
reklamı karşılığında 90 proje olmak üzere 482 tane proje yürütüyoruz. En önemlileri 2011 Erzurum Universiade kış 
oyunları. İnşallah ocak sonunda buna başlayacağız. Artık Erzurum, bir kış olimpiyatı yapılacak şehir hâline geldi. Çok 
büyük bir yatırım yapıyoruz. Bu konuda büyük bir prestij organizasyonu olacak. Bu organizasyonlarla ilgili de tüm 
hazırlıklarımızı yaptık, hızla çalışıyoruz.  

Yine, 2011 Trabzon Avrupa Gençlik Oyunları kapsamında burada da önemli tesisler yaptık. Temmuz 23, 
2010’la; Temmuz 30, 2011’de bunu da yapmaya çalışacağız. Bu da tabii ki ülkemize yeni bir prestij kazandıracak. 
Ayrıca bu yıl buralarda biraz evvel de bahsettiğimiz gibi oyuncu köyleri, kampüsleri için yeni yurtlar yapmaktayız. Ayrıca 
2000 yılı sonu itibarıyla mevcut devam eden projeler var, bir kısmı bitirilmiş, bitirilmişler Aksaray Gençlik Merkezinden 
tutun, Siirt Eruh Spor Salonuna kadar ilgili broşürümüzde, dokümanımızda size sunmuştuk.  

Küçük ve orta ölçekli 300 tane spor tesisi projesinin tamamlanarak hizmete açılmasını hedefliyoruz. GAP 
kapsamında yer alan projelerimiz var. Bunlar Adıyaman’dan Batman’a, Diyarbakır’dan Gaziantep’e, Mardin’den Siirt’e, 
Şanlıurfa’dan Şırnak Uludere’ye kadar yaklaşık 20 milyon TL’lik ödenek tahsis edildi. Projelerin büyük bir kısmının 
yapımına başlanmış, diğerlerininki ise ihale aşamasında. Ayrıca, 2011 yılında yine 8 adet GAP projeleri, Mardin, Kilis, 
Gaziantep, Şanlıurfa, Adıyaman’da programa alacağız. 

Bu 2009 ve özellikle 2010 yılında en fazla önem verdiğimiz kış sporları, kayak merkezleri oldu. Türkiye’de 
100’den fazla 3 binden yüksek dağ olmasına ve karla ilgili sorun yaşanmamasına rağmen, kayak merkezleri açısından 
Türkiye fakir bir ülke idi. Biz, Kastamonu Ilgaz’da otomatik ayrılabilen klemensli telesiyej tesisi ihalesini tamamlanıp 
bitmek üzere, 4 milyon avroluk bir yatırım yaptık. Samsun Ladik’i açtık. Ağrı’da Küpkıran beldesini bitirdik. Van Gevaş’ı 
bitirdik. Artvin Atabarı devam ediyor. Kars Sarıkamış’ta ihalesini yaptık ve yapımını da tamamladık. Gümüşhane 
Zigana’daki yerimiz çok ters monte edilmişti, onun yerini değiştirdik. Erzincan’da Ergan’da yine çok büyük bir tesis 
yapıyoruz ve inşaatı devam ediyor, 2011’de bitireceğiz. Trabzon Çakırgöl’deki yolunu yapıyoruz, inşallah burayı da 
Türkiye'nin en iyi kayak merkezlerinden birini yapacağız. Rize Ayder’de 2 binden fazla yatağımız olmasına rağmen kışın 
burası boş, burayı yap-işlet-devret modeliyle veyahut da kendi imkânlarımızla Türkiye'nin Davos’u yapabiliriz, çok 
iddialıyız, bu konuda çalışıyoruz. Ardahan Yalnızçam’da gene bir adet sabit klemensli telesiyej yapıyoruz. Hakkâri’de 
Berçelan yaylasına inşallah bir adet teleski yapacağız. Onun da şu anda ihalesine çıkıyoruz. Tunceli Ovacık’ta bir teleski 
yapacağız, ön fizibilite çalışmaları tamamlandı. Sivas Yıldızdağı’na yine bir telesiyej ve teleski yapacağız. Sayın 
Başkanım, sizin oraya yapacağız. Sinop Dranaz’da yapacağız, Ordu Çambaşı yapılacak, Kars Sarıkamış yapılacak, 
Adana Pozantı yapılacak. Bütün bunları gittik yerinde gördük. Gümüşhane Süleymaniye, Bitlis Çiftkaya, Urfa Karacadağ, 
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Ankara Elmadağ. Bu hem istihdam getirecek hem sosyalleşme getirecek hem turizme katkı sağlayacak. Bir de Bolu 
Köroğlu ve Ankara Elmadağ. 

2011 yılı yatırım hedefimizde Universiad Kış Oyunları, Trabzon Avrupa Gençlik Oyunları kapsamında bunları 
yetiştirmek için çok hızla çalışıyoruz. 201 milyonluk bir yatırım ödeneğimiz var. Bu ödenekle 57 tane projeyi devam 
ettirmekteyiz, 63 adet yeni projenin yatırım programına alınmasını planladık. Önceki yıllarda olduğu gibi Spor Toto’dan 
gelen paralarla ve DPT’den ve Maliyeden alacağımız paralarla 2011’de 500 milyonluk bir yatırım yapacağımızı 
düşünüyoruz.  

Spor Toto Teşkilatı Başkanlığımız, biliyorsunuz 1960 yılından bu yana Türk sporuna hizmet vermektedir. Bu 
konuda özellikle İddaa’nın devreye girmesiyle Türk sporuna önemli katkılar sağlanmıştır. 2010 yılının ilk on ayında Spor 
Toto Teşkilatı 3 milyarlık bir hasılat elde etmiş, bu hasılattan 471 milyon KDV, 130 milyon şans oyunları vergisi olmak 
üzere 602 milyon lira Maliyemize kazandırdık. Kamu payı olarak gene Maliye Bakanlığına 118 milyon verdik, Gençlik ve 
Spor Genel Müdürlüğüne 179 milyon, yine bu hasılattan federasyonlarımıza, 63 federasyonumuza 156 milyon kaynak 
sağladık. Bayi sayısını artırmak istiyoruz çünkü 20 bin kişiye istihdam sağladı. Oyun çeşitliliğini geliştirmek, illegal bahsi 
ve kumarı engellemek ve sosyal ve sportif destekle hasılatı artırarak çalışmalara devam edeceğiz. 

Gençlik hizmetlerimiz:  
Şu ana kadar gençlik hizmetlerimiz, Gençlik Dairesi Başkanlığımızla devam ediyordu. Bakanlar Kurulundan 

Meclisimize göndermiş olduğumuz Gençlik Ajansı Kanunu ile bunu artık bir gençlik ajansıyla yapmayı planlıyoruz. Daha 
fazla önem vermemiz, daha fazla iş yapmamız ve daha fazla bütçe ayırmamız gerekiyor. Biz şu anda 150 tane gençlik 
merkezinde yalnızca Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü olarak 250 bin genç etkinliklere katılmaktadır.  

Dünya Gençlik Kongresini İstanbul’da yaptık. Bu 31 Temmuzla 13 Ağustos tarihleri arasında, 100 tane ülke 
geldi, bin tane genç geldi, 400 de Türkiye’den gençle, gazeteci, akademisyen, gençlik uzmanları geldi. 26 ayrı ilimize 
gittiler. Ana konu imeceydi ve Türkiye’de bu konuda çok güzel çalışmalar yaptılar ve çok güzel duygularla ve belki de 
tarihinde yapılan en güzel kongre olarak Türkiye’den ayrıldılar.  

Çanakkale Bilecik gezileri, her hafta üç ilden yaklaşık 120 gencimiz bu gezilere katılmakta. Gençlik merkezleri 
arası değişim programı yapıyoruz. İstanbul tarih ve kültür gezileri yapıyoruz. Yine İsveç’ten almış olduğumuz 500 bin 
dolarlık hibeyle proje çalışmaları yapıyoruz, dört tane ilimizde deniz kampları yapıyoruz, doğa gençlik kampları 
yapıyoruz. Gençlik alanında uluslararası iş birliği yapıyoruz. Yine, yurt dışındaki gençlerimizden 350 genci bu sene 7 ila 
19 Temmuz tarihleri arasında ülkemize getirerek Türk olan ama Türkiye’yi de pek tanımayan gençlerimizi Türkiye’de 
buluşturduk. Türk halk oyunları ve Türk halk müziği çalışmaları yapıyoruz. Dünya kültürleri ve gençlerinin Anadolu 
buluşmasını yaptık, İstanbul buluşmasını yaptık. Türk çocuk sokak oyunlarını geliştirmek istiyoruz.  

Lisanslı sporcu sayımıza gelince, şu anda 2 milyon 742 bine ulaşabildik. Bu tabii giderek her yıl artıyor. 
Türkiye Futbol Federasyonunun 466 bin lisanslı sporcu sayısıyla bu sayıya ulaşabildik. Tabii bunun  tümünü faal hâle 
getirmek istiyoruz ve bu sayının çok az olduğunun bilincindeyiz. Millî Eğitim Bakanlığımızla yaptığımız çalışma sonucu 
bir protokol yaptık, artık ya eğitim ya spor yerine hem eğitim hem sporu Millî Eğitim Bakanlığımızla bir şiar edindik. 
Okullarımızdaki takımların sayısını ve lisanslı sporcu sayısını artırarak, mevcut beden eğitimi dersini kaldırarak daha 
çağdaş, spor kültürü ve beden eğitim dersi okullarımıza getirerek, sanat, kültür ve sporu belki haftada beş saate 
çıkararak, daha sağlıklı, daha çağdaş bir anlayışla sporu, sanatı ve kültürü çocuklarımızla tanıştırmak istiyoruz. Bu bizim 
hem sporcu sayımızı artıracaktır hem olimpiyatlarda ve uluslararası organizasyonlardaki başarımızı artıracaktır. 

Spor kulüplerimiz 6.122 idi 2003 yılında, şu anda 10.275’e çıktı. Bunlara biz Genel Müdürlüğümüz 
bütçesinden ayni ve nakdî yardımlar yapmaya çalışıyoruz. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü, turizm ve spor sektörüyle, 
STK temsilcileriyle, medyanın katılımıyla, Spor Turizmi Platformu ve Spor Turizmi Çalışma Grubu oluşturduk. Dünya 
Spor Turizmi Destinasyonu, Türkiye olarak bunu benimsedik çünkü spor turizminin Türkiye’ye çok önemli katkıları 
olduğunu düşünüyoruz. Antrenör olarak gerçekten 2003 yılında 20.470 antrenörümüz vardı her branştan, şu anda bu 
rakam 104 bine çıktı. Tabii ki çok sayıda beden eğitimi öğretmenlerimizden ve antrenörlerimizden faydalanmak istiyoruz, 
bu konudaki çalışmalarımızı Hükûmetimize bildirdik. Sponsorlukla ilgili özellikle federasyonlarımızın futbol veya 
basketbol dışındaki rakamı giderek yukarı doğru çıkmakta ama şu anda tam yeterli değil. E-devlete doğru adım adım 
gidiyoruz; arşiv ve doküman yönetim sistemi, tesis bilgisi ve federasyonları, merkez denetim sistemi gibi.  

Yaptığımız en önemli organizasyon, biliyorsunuz, 28 Ağustos-12 Eylül tarihleri arasında Ankara, İstanbul, 
İzmir ve Kayseri illerinde düzenlenen Basketbol Dünya Şampiyonası oldu. Cumhurbaşkanımızın, Başbakanımızın 
destekleri, Bakanlığımız, Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüz, Türkiye Basketbol Federasyonu, Ankara, İstanbul 
Büyükşehir Belediyelerinin iş birliği sonucu Ankara’da çok güzel bir salon yaptık. İstanbul Sinan Erdem Salonu’na çok 
önemli rakam harcayarak onu 2010 Basketbol Şampiyonası’na hazırladık ve burada, İstanbul’da, ayrıca FIBA’nın yani 
dünya basketbolunun 173 ülkeden gelen bir genel kurulu yapıldı, orada çok övgüler aldık. Ben geçen hafta İngiltere’de 
bir toplantıya gitmiştim. FIBA Genel Sekreteri şunu söylüyor: “Tarihimizde yapılan organizasyon oldu.” O bakımdan ülke 
olarak bununla gurur duyuyoruz. Ayrıca, Basketbol Millî Takımımızın başarısı da hepimizi gururlandırdı. Büyük bir 
tanıtım oldu ve insanların, çocuklarımızın basketbola ilgisi de arttı. Çok büyük ilgi görüldü.  

Dünya Büyükler Halter Şampiyonası’nı yaptık Antalya’da. Dünya Judo Takımlar Şampiyonası’nı yaptık yine 
Antalya’da. Avrupa’nın en iyi bisikletçilerinin buluştuğu Avrupa Yol Bisiklet Şampiyonası 15-18 tarihleri arasında 
Ankara’da yapıldı. Avrupa Tekler Bowling Şampiyonası’nı Ekim 25 ila 31 arasında yaptık. Türk Dünyası Üniversite Spor 
Oyunları’nı Gazi Üniversitesi iş birliği ile 26-31 Ekim tarihleri arasında yaptık. Formula 1 İstanbul’da yapıldı. Görme 
Engelliler Dünya Halter Şampiyonası’nı 16-23 Ekim 2010 tarihleri arasında yaptık. Trap-Skeet-Double Trap Dünya 
Kupası’nı 16-23 Eylül tarihleri arasında İzmir’de yaptık. Dünya Offshore Şampiyonası’nı Gaziantep’in Yavuzeli ilçesinde 
Birecik Baraj Gölü’nün tarihî Rumkale kesiminde gerçekleştirdik. İki tane takımımız şampiyon oldu. Dünya Gençler 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 7 

  

 
Yelken Şampiyonası’nı yaptık İstanbul’da 10-16 Temmuzda. Avrupa Genç Erkekler Takım Şampiyonası’nı yine yaptık. 
Avrupa Challenge Salon Şampiyonası’nı yaptık.  

Ülkemizde düzenlenecek uluslararası organizasyonlara geçmeden İstanbul’da her yıl en az 50 tane 
uluslararası organizasyon yapıyoruz. Tabii amacımız bunları Türkiye'nin her tarafına yayabilmek. 2011’de, 2012’de, 
2013’te Dünya Tenis Ajansının Masters Tenis Turnuvası Bayanları yapacağız. 2011 Basketbol Yıldızlar Avrupa 
Şampiyonasını yapacağız. Görme Engelliler Dünya Oyunlarını 2011’de Antalya’da yapacağız. 2011 Voleybol Yıldızlar 
Avrupa Şampiyonasını İstanbul ve Ankara’da yapacağız. 2011 Güreş Dünya Büyükler Serbest, Grekoromen ve Bayanlar 
Şampiyonasını İstanbul’da yapacağız. Bilek Güreşi Dünya Şampiyonası yapacağız İstanbul’da. Dünya Atletizm Salon 
Şampiyonasını 2012’de İstanbul’da yapacağız. Bunun için bir salon yapıyoruz. Yine, Dünya Dağ Bisikleti Şampiyonasını 
İstanbul’da yapacağız. Satranç Dünya Şampiyonasını yapacağız ve en önemlisi 2012 Golf Dünya Şampiyonası 
Antalya’da yapılacak. Bunlarla fazla zamanınızı almak istemiyorum. Ayrıca, talip olunan organizasyonlarımız yaklaşık 40 
tane organizasyona da 2011, 2012, 2013, 2014 yıllarında talip olduk. 

Eğitim faaliyetlerimiz, il spor merkezleri, on sekiz yaş grubundaki çocuk ve gençlere yönelik beş ila on  sekiz 
yaş grubu projesini titizlikle uyguluyoruz. Olimpik sporcu yetiştirme merkezleri Türk Olimpiyat Takımı Olimpiyatlara 
Hazırlık Takım Projesi kapsamında muhtelif branşlarda 81 ilde başlattık.  

Madalyalar ve ödüle gelince gerçekten 2010 yılı ekim ayı itibarıyla federasyonlarca iştirak edilen faaliyetler 
sonucu dünya şampiyonalarında 32 altın, 46 gümüş, 74 bronz, Avrupa şampiyonalarında 85 altın, 91 gümüş, Balkan 
şampiyonası ve diğer uluslararası turnuvalarda toplam 1.382 adet madalya kazandık ve 2010 yılında bu madalyalara 
ödediğimiz rakamlar 19 milyon 480 bin TL oldu.  

2010 mali yılı bütçesi ödeneği. Bu özerk spor federasyonları başkanlıklarına 3289 sayılı Gençlik ve Spor 
Genel Müdürlüğünün Teşkilat ve Görevleri Hakkında Kanun hükmü gereğince biz destek veriyoruz. Tek destek 
vermediğimiz tamamen özerk olan Futbol Federasyonudur biliyorsunuz. 2010 mali yılı bütçesi ödeneği 61.780 idi, daha 
sonra yapılan ödemelerle ve bir de Toto’dan aldığımız paralarla bu rakam, bizim ödediğimiz, 82 milyon 780 bin oldu. 
Ayrıca özerk federasyon başkanlıklarına tahsis edilen ödeneklerin bugüne kadar 60 milyonu aktarıldı. Bunları tek düzen 
muhasebe sistemine soktuk.  

Atletizm Federasyonumuzun yapmış olduğu çalışmalar sonucu Nevin Yanıt birincilik aldı Avrupa’da, Elvan 
Abeylegesse birincilik aldı, yine 1.500 metrede Binnaz Uslu’nun derecesi üçüncülük.  

Hokey Federasyonu, Muay Thai, Bilardo, Motosiklet, bunlarla ilgili başarılar burada sizlere dağıttığımız 
kitapçıkta var.  

Ayrıca, Başarılı Sporculara Aylık Bağlanması ve Devlet Sporcusu Unvanı Verilmesi Hakkında Kanun’la ilgili 
bahsetmek istiyorum. 28/5/2009 tarih ve 27241 sayılı Resmî Gazete’de yayımlanan Başarılı Sporculara Aylık 
Bağlanması ve Devlet Sporcusu Unvanı Verilmesi Hakkında Yönetmelik uyarınca söz konusu Yönetmelik’in yayım 
tarihinden günümüze kadar toplam 312 kişi müracaat bulundu. Bunlarla ilgili gerekli işlemler yapılıyor.  

Sayın Başkan, değerli komisyon üyelerimiz, değerli hazırun; 2011 yılı hizmet ve faaliyetleri için bu kanun 
tasarısı ile yüzde 16,1 artış sağlanmış 2010 yılı bütçemize ve 558 milyon başlangıç ödeneği öngörüldü. Bu bütçe 
ödeneğinin 165 milyonu merkez ve taşra teşkilatı personeline, 44 milyon 896 bini mal, hizmet alımlarına, 147’si cari 
transferler için, 201’i de yatırım harcamaları için. Biraz evvel yatırım harcamaları için söylemiştim, bu para tabii ki 
yetersiz ama bunu yıl içinde biz 500 milyona çıkaracağımızı düşünüyorum. Bunun yüzde 29,5’i personele, yüzde 36’sı 
yatırıma, yüzde 28’i mal ve hizmet, yüzde 26’sı cari transferler içindir.  

Sporun toplumsal hayatta kapsadığı alan giderek genişlemektedir. Teknolojik, ekonomik gelişmelerin yanında 
tüm ülkeler kültürel alanda başarılı olma ihtiyacı doğrultusunda bu alana madde ve düşünsel yatırım yapmaktadırlar.  

Bizim de ülkemizde bu amaçla gençlik ve spor faaliyetlerine verilen önem ve yapılan yatırım giderek 
artmaktadır. Bizim her gittiğimiz yerde bizden spor tesisi istenmektedir. Bu bizi çok mutlu etmektedir. Gerçekten 
gençlerimizin spor yapması bizim en büyük arzumuzdur. Çünkü, spor demek hastaneye daha az gitmek demektir, 
sağlıklı bir toplum demektir, güler yüz demektir, hoşgörü demektir, sevgi ve saygı demektir, aidiyet duygusu demektir. O 
bakımdan, biz de bu ödeneklerin bize yatırım için eksik olduğunu devamlı Sayın Başbakanımızla ve Hükûmetimizle 
görüşmekteyiz. Ben öyle inanıyorum ki önümüzdeki dönemde bu düşündüğümüz rakamları alabileceğiz ve özellikle 
yıllardır devam eden projeleri bir an evvel bitirmeyi planlıyoruz ve yüzme havuzu olmayan illerimiz var, bütün onları 2011 
yılı içerisinde bitirmeyi hedefliyoruz, bu konuda DPT’ye müracaatımız oldu. Bunu sizinle paylaşmak istiyorum.  

Bu duygularla, bizim teşkilatımıza gösterdiğiniz yakın ilgi ve değerli katkılarınızdan dolayı teşekkürlerimi ve en 
derin saygılarımı sunuyorum ve teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Bakanım. 
Sayın Bakanım, bürokrat arkadaşlar kendilerini komisyona tanıtırlarsa memnun olurum. 
(Bürokratlar kendilerini tanıttılar) 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz. 
Değerli üyeler, şimdi, bütçe ve kesin hesaplar üzerinde söz almak isteyen arkadaşlarımıza söz vereceğim. 
İlk olarak Sayın Özyürek, buyurun efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri, Sayın Bakan, değerli bürokratlar ve 

basınımızın değerli mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Değerli arkadaşlarım, birkaç gündür, daha doğrusu çalışmaya başladığımız günden beri, özellikle muhalefetin 

katılımıyla burada çoğunluğu sağlıyoruz. Şimdi, iktidara mensup arkadaşlarımızın buna biraz daha dikkat etmelerinde 
yarar var. Aşağıda Genel Kurulda da benzer olaylar yaşanıyor. Bugün basına yansıyan şekliyle gördünüz herhâlde, 
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uydurma kaydırma imzalı fişlerle çoğunluk sağlanmış gibi gösteriliyor. Çünkü, 80’e yakın milletvekilimizin hacda olduğu 
biliniyor. O nedenle de… 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Dün 39 kişiydi, 45 olabilir bugün. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Yani ama aşağıda çoğunluk olmadan kanunların geçirildiği bir vaka. Gidip 

aşağıda biraz bulunursanız, çalışırsanız görürsünüz. Tabii, Allah kabul etsin, biz kimsenin hacca gitmesine falan karşı 
değiliz ama buna bir çözüm bulmak lazım, ya hac döneminde Meclisi tatile sokalım veya arkadaşlar ona göre bir 
programlama yapsınlar. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Cumhuriyet Halk Partisinin önerisi mi üstat? 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Olur olur, öneririm tatil, zaten giderek cuma gününü de tatil yapacağız. O 

nedenle, hac mevsimini de tatil yaparız.  
HASAN ANGI (Konya) – Cuma günleri ne zamandan beri çalışılıyor sanki? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Biz yapacağız demedik ki siz diyorsunuz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ne zaman çalışacağımızı da artık Allah bilir. 
RECAİ BERBER (Manisa) – Hac mevsimi Kurban Bayramı olduğu için tatil aslında. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Peki, şimdi? 
RECAİ BERBER (Manisa) – Arkadaşlar biraz erken gittiler, hepsi gitmedi. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – O zaman zamanında gitsinler arkadaşlar, niye erken gidiyorlar, o daha 

şey. 
Tabii, değerli arkadaşlar, bir de dün karşılaştığımız bir olayı dikkatinize sunmak istiyorum. Şimdi burada 

Diyanet İşleri Başkanlığı bütçesi görüşüldü. Sayın Bardakoğlu’yla ilgili lehte, aleyhte, burada değerlendirmeler yapıldı. 
Yani, şeffaflık gereği Sayın Bakan diyebilirdi ki “Sayın Bardakoğlu görevden alındı.” Yani, bu bilgiye de sahip olarak 
değerlendirme yapmamızda var. Zaten kararnamesi imzalanmış, bir gün önceden Cumhurbaşkanı tarafından 
onaylanmış. Böyle bir bilgiyi hâlâ saklamanın bir anlamı yok. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Alındı mı? 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Alınmış, kararnamesi bugünkü Resmî Gazete’de yayınlandı. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – İstifa etti. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Görevden alınmış. Niye kararname çıksın istifa etse? İstifa etse 

kararname çıkmasına gerek yok. Kararname bugünkü Resmî Gazete’de yayınlandığına göre demek ki görevden 
alınmış. 

Şimdi, Sayın Bardakoğlu’yla ilgili dün de burada konuşurken arkadaşlarım değerlendirmeler yaptılar. 
Gerçekten iyi yetişmiş, çok ciddi bir din adamıydı ve İslam dinine hâkim olmaya çalışan bazı hurafelere karşı da dik 
duran bir Diyanet İşleri Başkanıydı. Umarım ve dilerim ki o çizgi devam eder, Diyanet İşleri Başkanlığı, Kur’an’a dayalı 
İslamiyet’in savunucusu olmaya devam eder. Yoksa çok çeşitli hurafeler toplumda egemen olmaya başladı ve bu 
hurafeleri de ne yazık ki yeteri kadar aydınlatmayan çevreler de bunu dinin esasları gibi görüyorlar.  

Ben kendisine geçmiş hizmetleri nedeniyle teşekkür ediyorum, bundan sonraki hayatında başarılar diliyorum 
ama dün burada Devlet Bakanı Sayın Faruk Çelik tarafından bir açmaza sokulmuş bulunuyor Komisyonumuz. İktidara 
mensup milletvekilleri biliyordu, onlar da söylemediler. Yani Halil Bey mutlaka biliyordu, bize söylemedi.  

HASAN ANGI (Konya) – Biz bilmiyorduk. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Halil Bey size de mi söylemedi? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat, bildiğimizi sizden saklamayız. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Tamam, peki, teşekkür ederim. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Ama Hükûmet sizden saklıyor. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hükûmet bizden saklamaz, zamanı ve yeri geldiğinde söyler.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Resmî Gazete’de çıkınca herkese bildiriyorlar. 
Neyse, hep beraber atlattık yani bunu. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Hayır, endişemizden burada şimdi Sayın Faruk Özak’ı da methedemeyeceğiz. 

Hakikaten çok sevgi ve saygı duyuyoruz ama methedemeyeceğiz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Aman ha! 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Yarın ne yapacağınız belli olmuyor. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Gürol Bey, bu hissiyatınızı ifade etmeyin çünkü… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sizin sevginizin, saygınızın bin katı fazlasıyla biz seviyoruz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Biliyorsunuz, Ali Coşkun’la ilgili benzer… Gerçekten Ali Coşkun da 

Komisyonumuzun sevdiği bir bakandı. Biraz böyle methettiğimiz zaman “Benim kelleyi aldınız gene.” demişti. İnşallah, 
Faruk Bey için öyle bir şey olmaz zannediyorum.  

Halil Bey’in de sevmiş olması yeterli, garanti oluşturur diye düşünüyorum. Siz iktidar grubunun hissiyatına 
tercüman oluyorsunuz.  

Değerli arkadaşlarım, bazı konularla ilgili kısa açıklamalarda bulunmak istiyorum. Şimdi, tabii, yurtlarla ilgili 
rakamlar Sayın Bakanın konuşma metninde var. Yıl sonu itibarıyla 250 bin yatağa ulaşacağımız ifade edildi. Tabii, 
gelişme trendi, yıllar itibarıyla gayretleriniz rakamlarda görünüyor ama 250 bin yatak gerçekten yetersiz Sayın Bakan. 
Yani bunu şuradan da biliyoruz: Bütün milletvekilleri olarak hepimize sürekli yurt talebi geliyor. Demek ki Kredi Yurtlar 
Kurumunun kapasitesi yeterli olmuyor. O bakımdan bunu hızlı bir şekilde artıracak yolu bulmalıyız. Bizim bütçemiz 
imkânlarına göre bu kolay; çok büyük yatırım değil. Nihayet Türkiye çok büyük yatırımlara imza atıyor, biraz daha fazla 
yurt yapması mümkündür. Bunun önceliğini sağlamalısınız, bunu mutlaka sağlamalıyız. 
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Şimdi, ben de üniversite öğrenciliğimde dört yıl yurtta kaldım. O zaman biz ranzalı koğuşlarda kalırdık, 30 

kişilik koğuşlarda kalırdık. Şimdi… 
HASAN FEHMİ KİNAY (Kütahya) – 2002’ye kadar öyleydi.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Şimdi, bunu biraz daha…  
Şu anda da bazı öğrencilerden… Hatta Genel Başkanımız Sayın Kılıçdaroğlu kürsüden de okudu: “Ben 30 

kişilik koğuşta kalan bir öğrenciyim.” diye bir mektup vardı. Yani hâlâ koğuş sisteminde kalan öğrencilerimiz var mı? 
Nerelerde var? Bunlarla ilgili bilgi verirseniz sevinirim. 

HASAN ANGI (Konya) – Şu anda var mı koğuş sistemi arkadaşlar? 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Tabii, arkadaşlarımız hemen “Yok.” dediler ama Sayın Bakan da 

olabileceğine dair… 
HASAN ANGI (Konya) – “Var mı?” diyorum. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, var dedik ama 2002 öncesinden kalma. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Sekiz yıldır bu işi de halledememişseniz Halil Bey… Bu güzel bir savunma 

değil yani. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Biz çok işi hallettik de görmek lazım. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Buradan sınıfta kaldın Halil Bey.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ben şunu söylüyorum değerli arkadaşlarım: 30 kişilik… 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Afyon’da yok herhâlde. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Tabii, tabii, Afyonkarahisar’da olur mu? Orada tek kişilik yurtlar.  
HASAN ANGI (Konya) –Yeni yapılanlar koğuş sistemi değil de eskiden kalanlar da değiştiriliyor.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ama şimdi, değerli arkadaşlarım, anladım, her şey 2002’den önceden 

kalmıştır. Anladım, bütün günah 2002 öncesine aittir, bütün sevaplar 2002 sonrasına aittir. Bunları çok iyi anladım da 
benim öğrenmek istediğim nokta şu: 2002 yılından bugüne sekiz yıldır iktidardasınız. Hâlâ 30 kişilik yurtların olması 
gerçekten yüz karası bir olay. Bunu mutlaka çözmeniz lazım. 

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – 30 kişilik yok. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – 29 kişilik vardır.  
Şimdi, bunu mutlaka çözmek lazım. Artık ranza… Dediğim gibi, dört yıl biz okuduk, bize de çok doğal gelirdi 

yani 30 kişilik yurtta kalmak doğal gelirdi ama artık dünyanın ve Türkiye'nin geldiği koşullar itibarıyla böyle çoklu yurtlar , 
en fazla 2 kişiden, 3 kişiden, 4 kişiden fazla yurtlar artık olmaması gereken yurtlardır. Hem çalışma koşulları hem 
medeni bir şekilde barınma imkânları açısından bunu şey ediyorum ve Sayın Bakandan öğrenmek istiyorum: Bu koğuş 
sistemi hâlâ devam eden şeylerimiz var mı? 

Şu anda bir envanteriniz var mı acaba? Kredi Yurtlar Kurumunun kaç yatağı var? Diğer derneklere, 
cemaatlere ait kaç yatak kapasitesi var? Bunları bir öğrenelim. 

Şimdi, yurtlarla ilgili, burslarla ilgili rakamları vermişsiniz. Yüzde 344 diyorsunuz 2002 yılına göre artış oldu, 
burs ücretlerinde. Tabii, oran güzel fakat kaç para diye baktığınızda 200 lira. Şimdi, 90 lira yurt parası alıyorsunuz, 
kahvaltı, yemek parası 4 lira alıyorsunuz. 

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Almıyoruz, veriyoruz efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Nasıl? 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Üstüne veriyoruz onu, sübvanse ediyoruz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Sadece 90 lira mı veriyor 200 liradan öğrenci? 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Evet, 90 lira. 120 liralık da yemek veriyoruz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Tamam, onu da yedi. Diyorsunuz ki… 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Para almıyoruz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Diyorsunuz ki: “110 lirayla rahat rahat geçinir.” 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Hayır geçinmez. Ayrıca, bütün yurtlarımız 90 değil, orada 

ben bahsettim, bazı yurtlarımız daha da pahalı. Daha pahalı olunca o zaman  para vermesi gerek. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Hayır, şunu öğrenmek istiyorum: 200 lirayı verdiniz bir öğrenciye. 90 

lirasını yurda veriyor mu? 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Evet. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Veriyor. Geriye ne kalıyor? 110 lira. Yani sinemaya mı gidecek, tiyatroya 

mı gidecek, otobüse mi binecek, dolmuşa mı binecek? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat, 45 lirayla bir hesap yapabilir misiniz? 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – O zaman da aynıdır, koşullar aynıdır.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Aynı olmaz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Rakamları dökün, aynıdır.  
Değerli arkadaşlarım, o zaman da öğrenciler mağdur oluyordu, yeterli burs vermiyorduk; şimdi de yeterli burs 

vermiyoruz. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstadım, yüzde 350 artış demek, enflasyonun kat be kat üzerinde artış 

demek. Aynı olmaz, bunu en iyi siz bilirsiniz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Arkadaşlar, dolmuş parası, otobüs parasında filan böyle, sizin dediğiniz 

gibi artışlar yok, çok büyük artışlar var. Yani bir hesap yapmadım ama hesap yapın, o gün de öğrenci mağdurdu, bugün 
de öğrenci mağdur. Şu 200 lirayı adam gibi bir noktaya getirin, benim talebim bu, isteğim bu.  

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Bu sene artıracağız inşallah. 
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MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ne kadar? 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – 230-240 yapabiliriz. 
Mustafa Bey şöyle: 450 bin kişiye veriliyordu bu 2002’de, şu anda 960 bin kişiye veriyoruz. Bir de 120 lira da 

ilave yemek parası sübvanse ediyoruz. Bunlar az değil, hepsi yani çok memnunlar talebelerimiz. Hakikaten anne 
babasından da 100-200 gelince geçinebiliyorlar.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat, “Marifet iltifata tabidir.” deyip geçmek lazım.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Biz, Cumhuriyet Halk Partisi iktidarında, gerçekten, öğrencilere çok ciddi 

bir burs vereceğiz. Bunu açıkça ifade edeyim. Bu kesinlikle… 
HASAN ANGI (Konya) – 92, 93’lerde verildiği gibi… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Cumhuriyet Halk Partisi o yıllarda iktidarda olmamıştır değerli 

arkadaşlarım. 
Şimdi, bu burs kesinlikle yetersiz. Bu bursa yeterli demek, Türkiye’deki koşulları bilmemekten kaynaklanır. Ne 

yazık ki, bu burs pek çok insanın lokantada yemekten sonra verdiği bahşişten daha azdır. Bu toplumda… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ya, Üstat, belediyeler de burs veriyordu. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Şimdi, bakın, ona gelmek istiyorum. Şimdi, gene Sayın Bakanın 

konuşmasında var: Mesela Çanakkale Belediyesi, Kredi Yurtlar Kurumu vasıtasıyla burs veriyor, değil mi? Burada 
rakamınız var. 

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Bütün burslar bizim vasıtamızla veriliyor.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ama Halil Bey, yani insan onuruyla oynamayın. Biz burs 

verilmesine karşı değiliz ya ama… Biz burs verilmesine karşı değiliz. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sonuç? Sonuç? Belediyeler burs veriyor mu, veremiyor mu? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Biz burs verilmesine karşı değiliz. Yapmayın ya! Buraya versin, 

Kredi Yurtlara versin diyoruz. Yapmayın bunları ya! 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Bir dakika Mevlüt… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Küçük siyaset yapma Allah aşkına ya! Biz burs verelim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Mevlüt Bey, bir dakika… 
Şimdi, orada raporunuza bakarsanız… 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Adlarına burs ödemesi yapılan kamu kuruluşları: Merkez 

Bankası, 13; Türk Tarih Dil, 184; Türk Tarih Kurumu, 9; TÜBİTAK, 1.345; Çanakkale Belediyesi, 25; İhracatçılar Birliği, 
4; Kuşadası Belediyesi, 111; Uludağ İhracatçılar Birliği, 27. Toplam: 1.718, bu çok küçük bir rakam. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Tamam, işte, onu söylüyorum.  
Diğer belediyeler de, işte, ben burs verdim, vermedim demek yerine sizin vasıtanızla burs verebilirler, bunu 

niye yapmıyorlar? Ben bunu söylemek istiyorum değerli arkadaşlarım. 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Yasal olarak veremiyorlar.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Peki, sizin vasıtanızla verebilirler mi? Peki, Çanakkale Belediyesi nasıl 

veriyor? Kuşadası Belediyesi nasıl veriyor? Aynı yöntemle İstanbul… 
 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Bakanım… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ama yapılmak istenen şu: Yapılmak istenen, bunu politik şekilde dağıtmak 

istiyorlar, objektif şekilde dağıtmak istemiyorlar. Mesele budur değerli arkadaşlar. 
HASAN ANGI (Konya) – İzmir 10 bin kişiye veriyordu.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – İzin verirseniz ben konuşmama devam edeyim, yoksa bu yöntemle bu 

müzakereyi tamamlayamayız.  
BAŞKAN – Hatibe müsaade edin. 
Buyurun efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ben söylerim, siz de sonra cevabını verirsiniz.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat, bir tek cümle söyleyeyim sana: İzmir Belediyesi 10 bin kişiye 

veriyordu, veremiyor, sizin belediyeniz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Kredi Yurtlar Kurumu vasıtasıyla versin. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sizin belediyeniz, veremiyor işte. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Canım ben belediye başkanı mıyım? Versin, sizinki de versin, bizimki de 

versin, MHP’ninki de versin, herkes versin kardeşim. Değerli arkadaşlarım, yani herkes bahanelere sığınıp caymak 
istiyor, mesele o.  

Şimdi, Sayın Bakan, İddia’yla ilgili, federasyonlara, dolayısıyla kulüplere on ayda eski parayla 156 trilyon 
kaynak aktardığınızı söylüyorsunuz. Tabii, bu çok önemli bir kaynak. Ayrıca vergi gelirleri artıyor filan da sonunda bu, 
fakir fukaranın bir türlü umut ticaretiyle kandırılması suretiyle toplanan paradır. Yani Spor Toto geliri, İddia geliri, özünde 
nedir değerli arkadaşlarım? Bir umut ticareti. Kazanacaksın, kazanacaksın diye bütün insanlar kuyrukta, İddia 
bayilerinde, Spor Toto bayilerinde kuyrukta. Onlardan alıyoruz parayı ve kulüplere veriyoruz. Tamam, ama bu bir umut 
ticaretidir. Bu, çok övünülecek, teşvik edilecek bir olay değildir. Bu, İddia’yla ilgili konular buraya geldiğinde de ifade 
etmiştik, tamam, tabii, bir yol bulunuyor, paralar toplanıyor, veriliyor ama oynayanlar genellikle, bakın, İddia şeylerinin 
önünde izleyin, fakir çocuklar. Fakir çocuklardan alıyoruz… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
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BAŞKAN – Sayın Özyürek, ilave süre veriyorum efendim. 
Lütfen tamamlayalım. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) –… sosyal adaleti bozarak belli transfer yapıyoruz.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – 2002’en sonra başlamadı değil mi Üstat? 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – 2002’den sonra başladı İddia zannediyorum veya çok kimse oynamazdı, 

yani 2002’den sonra gelişen bir şeydir. 
Şimdi, bu, ödüller gene konuşmanızda da var. Ödüllerden bahsediyorsunuz ama bir tartışmayı hep beraber, 

toplum olarak yaşadık. Basketçilere çok büyük ödüller verildi, buna karşılık atletlerimize, diğer branşlarda altın madalya 
kazanan çocuklarımıza çok cüzi şey verildi. Bu dengesizlik konusunda bir şey yapılabildi mi? Bu dengesizlik nereden 
kaynaklanıyor? Bu konularda bir bilgi verirseniz sevinirim. 

Şimdi, futbolda şiddet, son günlerde belki biraz daha sakin gidiyor, çok fazla konuşmuyoruz ama gerçekten 
çok önemli bir sıkıntı ve sorun. Topluma yakışmayan, spora yakışmayan manzaralara zaman zaman tanık oluyoruz. Bu 
konuda aldığınız bir önlem var mı? Son zamanlarda çok fazla rastlamıyoruz, memnuniyetle ifade edeyim ama bu bir 
kendiliğinden sağlanan sonuç mu, belli önlemler, ek önlemle alındı mı?  

Gene, biliyorsunuz, yurt dışından başlayan, futbolda şike iddiaları vardı. Bu konuda bazı gözaltılar falan 
yaşandı.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Tamamlıyorum Sayın Başkan. 
Tabii, yargı sürecini dışında tutmak kaydıyla, acaba hangi aşamada? Tutuklu var mı? Serbest bırakıldı mı? 

Davalar devam ediyor mu, etmiyor mu? O noktada da bir bilgi verirseniz sevinirim. 
Kredi Yurtlar Kurumuyla ilgili bir noktaya girmeyi unutmuştum, onu da belirterek konuşmama son vermek 

istiyorum. 
Değerli arkadaşlarım, hepinizin bildiği gibi 10 Temmuz 2009’da 5917 sayılı Yasa’yla, ödenmeyen kredi 

borçlarıyla ilgili bir yeniden yapılandırma yasası çıkarmıştık. Buna rağmen, bu borçlarını ödeyemeyen insanlar var. 
Tekrar çok büyük bir faiz yükü altına girmiş durumdalar. Bu, önümüzde bütün vergi borçları, prim borçlarıyla ilgili bir 
yeniden yapılandırma geliyor. Oraya biz milletvekilleri olarak dâhil edilmesinden yanayız. Hiç yoksa biz muhalefet olarak 
böyle düşünüyoruz.  

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Olacak efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Siz de bunun takipçisi olursanız memnun oluruz. Çünkü çok şikâyet 

geliyor, sizlere de mutlaka geliyordur. Bunu da bir çözüme bağlayalım diyorum.  
Ben Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü ile diğer bütçelerimizin hayırlı uğurlu olmasını diliyor, saygılar 

sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Kutluata, buyurun efendim. 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, Bakanlığımıza bağlı 

değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Çok önemli bir konu, ancak ihmal edildiği zaman sonuçları hemen görülmediği için de önemi tam 

anlaşılamayan bir konuyla meşgulüz. O yüzden hem Sayın Bakanın, şunlar yapıldı dediklerini hem de işin genelini de 
dikkate alarak değerlendirmeye gayret edeceğim. 

Önce yurt kapasitesi -Millî Eğitim bütçesi sırasında da söyledik- bu yurt meselesinin artık kökten halledilmesi 
lazım Sayın Bakan. Yani bir yurt endişesi velilerin içinde bulunduğu, hele üniversite kapısına yeni gitmiş bir öğrenci, hele 
kız öğrenci velilerinin bu endişelerinin artık sona ermesi lazım. Bu neticede birkaç kişiye bir oda verilecek bir şey. 
Türkiye'nin bu şartlarında bu artık hallolmalı. Yani “Falan yere üniversite açacağız.” dediğiniz zaman açıncaya kadar 
oraya iki üç tane bina yapmanın hiçbir zorluğu olmaması lazım diye düşünüyorum. Bunun bundan dolayı hiçbir mazereti 
olmasa gerek. 

Bu yurt sıkıntısı birçok probleme yol açıyor. Mesela Sakarya’da orta hasarlı binalar diye bir sıkıntımız var 
bizim. Orta hasarlı binalar ortadan kaldırılamadı tam olarak. Boyandı, badanalandı, etraftakiler de durumunu bildiği için 
burada maalesef üniversite öğrencileri kalıyor. Sayın Bakan, bu çok önemli bir konu. Yani bu deprem bölgelerinde 
öğrencilerin hasarlı binalarda kalma mecburiyetinde kalmaları çok önemli bir şey. İşin bir boyutu da bu  binaların hâlen 
önemli bir kısmının halledilememiş olmasıdır. Bunu bir örnek olarak veriyorum. 

Şimdi, burs miktarı üzerindeki tartışma… Üniversite öğrencisinin barınma ve beslenme açısından etrafa 
muhtaç edilmemesi, şahsiyetli bir gençlik yetiştirebilmemiz bakımından çok önemlidir Sayın Bakan. Dünyada işin bu 
kısmı her şeyden önce geliyor ve çok büyük önem veriliyor. Türkiye’de de bu halledilebilir bir meseledir. 200 lira 
dediğiniz kredi neticede bu. Yani dört beş sene sonra, beş altı sene sonra ödenecek bir şeydir. Bunun maliyeti o süreyle 
ilgilidir sonuç itibarıyla. Yani bunlar yetiyor mu, yetmiyor mu tartışmalarının burada hiçbir anlamı yok.  

Biz öğrenciyken 250 lira kredi alıyorduk, 250 lira kredi gerçekten yetiyordu. Öğrenci ortamı içinde yaşadığınız 
zaman 250 lira kredi yetiyordu. Yani ailesi para gönderebilen öğrenciler daha rahat ediyordu, gönderemeyenler de hiçbir 
ezikliğe girmeden çarkı döndürebiliyorlardı. Sonra bunlar ödendi, herkes okullarını bitirdikten sonra. Dolayısıyla 
bunların… Sonra ayrıca mesela -bu detaylar üzerinde durmak doğru değil ama- 150’den 160’a çıkmış, 160’tan 180’e 
çıkmış, 180’den 200’e çıkmış. Biz enflasyon oranlarına bakarsak, öğrencinin faydalandığı hizmetler ve tüketim 
açısından enflasyonun çok büyük oran tuttuğunu biliyoruz. Yani yüzde 8-10 değil, fakir enflasyonuna tabi olduklarını 
öğrencilerin biliyoruz. Bu açıdan bile çok istikrarlı sayamayabiliriz. Netice itibarıyla bu, gençliğimizle ilgilidir, neticede bir 
borçtur. Dolayısıyla böyle ele alınmasında fayda var. 
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Beslenme yardımlarını söylediniz, 4 lirayı tutan, 190 lira. Bu 4 lira veya 190 kuruşluk kahvaltı yardımı, 

öğrenciye mi katkıdır, öğrenciye yemek veren yere mi katkıdır? Yani öğrenci mükemmel bir yemek yiyor da bunu 
vererek mi parasını ödemiş oluyor, yoksa parasının üstünü kendisi ödüyor mu? 

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Fiş veriyoruz, onunla ödüyor. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – 190 kuruşa fişi almış oluyor mu? 
YÜKSEK ÖĞRENİM KREDİ VE YURTLAR KURUMU GENEL MÜDÜRÜ HASAN ALBAYRAK – Kahvaltıyı 

ediyor, akşam yemeğine biraz daha katkı oluyor.  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Yani onu sormaya çalışıyorum.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Hepsini yiyemez de katkı oluyor bu. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Yani ben onu söylemeye çalışıyorum. Yani bir yemeğini yer, orası başka 

yerden finanse edilir ve oraya katkıdır başka bir şey. Bu, anladığım kadarıyla öğrenciye katkı. Dolayısıyla bu da yetersiz 
görünen bir rakam, onu söylemek istedim. 

Şimdi, yani bu boyutuyla bakıyoruz, gençliği şimdi bir de spor tarafıyla kısmen ele alacağız. Spor konusunda 
Sayın Bakan, kayak merkezleri diye ifade ettiniz, herhâlde siz kış turizm merkezlerini kastederek de biraz bunu 
söylüyorsunuz galiba. Eğer kayak merkezi olarak bu sayıda yeri ifade edecek olursak, bizim sınırlı bir kayak müşterimiz 
var, “Hangisine yetsinler?” demek gerekecek arkadan. Gümüşhane, yani orada bir kayak merkezi dediğiniz zaman, bazı 
organizasyonların yapılacağı bir merkez anlarız.  

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Vatandaşın kayak yaptığı yer olarak anlaşılabilir. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Öyle olup da şey edilecek mi? O zaman bu merkezlerin esasen nispeten 

daha varlıklı bir kesime hitap ettiğini düşünecek olursak, Türkiye’de gelir dağılımının da bozulduğunu düşünecek 
olursak, kış merkezlerinin geliştirilmesini çok arzu etmeme rağmen, sadece Palandöken’in ancak oteller yapıldıktan 
sonra ortaya çıkan bir yer olduğunu da -belki kırk elli senedir orada var birtakım tesisler ama- ancak ondan sonra biraz 
canlanmaya başladığını düşünecek olursak, esasen buraların biraz  kış turizm merkezi yani kayak tesisi de olmak 
üzere, kışın gidilebilecek, çevreden de insanların gidebileceği bir destinasyon özelliği olması lazım. Bu çerçeveden 
baktığımız zaman biraz gelişir, bunları geliştirmekte fayda var ama Türkiye'nin genel gidişi itibarıyla da bir deniz kenarı 
dinlenme tesisinin göreceği ilgiyi baştan sağlayamayız diye düşünüyorum. Yani yaşatma ve geliştirme bakımından bu 
planların iyi yapılması kanaatimi sadece söylemek için bunları ifade ettim. 

Şimdi, bazı şampiyonaların Türkiye’de yapılmasıyla ilgili çalışmalar, bunlar çok güzel, tanıtım etkisi oluyor, o 
branşa ilgiyi artırıyor, birçok faydası var. O müsabakalar dolayısıyla birtakım tesisler ortaya çıkıyor, canlılık sağlıyor fakat 
esas derdimizin bizim, bu şampiyonaların ülkemizde düzenlemesini istediğimiz her spor alanında içerde o sporun 
gelişmesi olsa gerek değil mi Sayın Bakanım? Yani bir bisiklet yarışmasının Türkiye’de yapılması güzel ama esasen 
Türkiye’de yapılmasına değecek bir bisiklet sporu ilgisi ve bisikletçimizin olması lazım. Bütün branşlar için bunları 
söyleyebiliriz.  

Türkiye’de bir başka açıdan şunu söyleyebiliriz: Gençler spor yapamıyor genel itibarıyla, vatandaşımız spor 
yapamıyor ve yapmıyor. Dolayısıyla spora böyle bütünü açısından baktığımız zaman ikisinin de gelişememesinin birçok 
sebepleri var. Şimdi, bunları ortadan kaldıracak, bunları halledecek çalışmalarımız acaba ne merkezde? Açıkçası, 
mesela bir öğrenci -herkes nasılsa baştan bir öğrenci oluyor- önce spora ilgisi, sonra kabiliyetinin belirlenmesi, sonra 
spor yapacak hâle getirilmesi, sonra özellikli alanda kendisinin geliştirilmesi istikametinde bu nasıl Türkiye’de işliyor? 
Böyle bir şey yok, bir bütünlük yok burada. İşte, ailesinin ilgisi varsa, babası bir sporu yapmışsa vesaire oradan belki 
birtakım ilgiler oluyor. Büyükşehirlerin imkânsızlıkları, birtakım zorluklarla, mazeretlerle bunu izah ediyoruz ama bir orta 
hâlli kasabayı da alsanız, spor alanlarına müsait boşlukları olan, iskânda yığılma olmadığı mekânları da alacak olsanız 
oralarda da, bir kasabada, 25-30 bin nüfuslu bir şehirde bir çocuğun sporla irtibatını sağlayacak, uygun olduğu alanda 
geliştirecek bir şey yok.  

“Ya spor ya eğitim” meselesi, Türkiye'nin önünde büyük bir bağdır bu anlayış, hâlen de anlayış olarak sürüyor. 
Bunu kırmaya çalışmak güzel bir şey, kırılması da lazım, beraber de götürülmesi lazım. Ancak spor o kadar sınırlı, spora 
ilgi o kadar şey ki, sporu teşvik edeyim diye spor yapana birtakım kolaylıklar sağladığınız zaman da sporun -birçok 
yerde bunu gözlüyor, görüyoruz, önceden çok daha yaygındı- teşvik edici olmaktan ziyade bir farklılık unsuru olarak 
değerlendirildiğini görüyoruz. Şimdi bunlar biraz azaldı. 

Bu arada size bir hatıramı nakledeyim: Boğaz’da bir spor yüksekokulu vardı vaktiyle. 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Kutluata. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Oraya bir gün bir hoca arkadaşımız gidemediği için yerine derse gittim. 

Curcuna hiçbir yerde görmediğimiz bir curcuna. Birisi kasılmış oturuyor falan. Yalnız bana dediler: “Bu oku lun durumu 
biraz böyledir.” Arkaya yaslanmış oturuyor, ben dedim: “Sen necisin?” Ötekiler diyor ki: “O kayak bilmem şeyi.” Yani 
şampiyonu falan da pek yok da “Kayak takımında bilmem ne.” filan. Bir tanesi dersin ortasında sallana sallana içeri 
giriyor, artık öğrendik, “Sen necisin?” diyorsunuz, “O güreşçi.” diyorlar. Bir tanesi uğultu yapıyor, “Onlar, orada 
konuşanlar nedir?” diyorsunuz, “Onlar bilmem ne takımının oyuncuları.” filan. Böyle yani bunun akademisinde bile spor 
yapıyor olmanın istismar edildiği dönemlerden gelindi. O bakımdan, bunun yaygınlaştırılması, herkesin faydalanabildiği 
ve herkesin de kabiliyetlerine göre kendini geliştirebildiği bir alan hâline getirilmesi meselesini çok önemli görüyorum.  

Efendim, Sayın Bakan, halkımızın spora ilgisi meselesi… Siz dediniz: “Spor cesarettir, spor rekabettir, spor 
sağlıktır.” Bunların hepsi doğru şeyler ama gerçekten bu kadar kenarından köşesinden yaptığımız şeyler. Her yerde 
sizden bir spor tesisi istiyorlar ama bu spor tesislerinin tam kapasiteyle kullanılamadığını biliyoruz. Türkiye’de futbol 
seyirlik bir spor ama gençlerin en fazla, baştan bir dönem hiç değilse spor yapma konusunda ilgi duydukları bir alan 
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olmasına rağmen o saha bile yapay bir hâle geldi, “halı saha” dediğimiz birtakım uydurma yerlerde her üç maçtan bir 
tanesinde insanların bedenlerini zedeledikleri veya ayakları kırdıkları bir şey hâline geldi ama bir tabii spor ortamı nasıl 
olur, nasıl geliştirilir, üzerinde duramıyoruz. Kenarda köşede birtakım yüzme havuzları yapmak, bu eksikleri 
tamamlamaya çalışmak güzel bir şey ama…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kutluata, tamamlayın lütfen. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) - Türkiye’de herkesin uzun bir yaz tatili var sayılır. Mesela, deniz sporlarının, 

yüzme sporlarının yazın geliştirilmesine dair özel organizasyonların pek yaygın olmadığı bir ortam görüyoruz. 
Dolayısıyla sporun önemi, Türkiye'nin de bunun kavramış olmasının yanında, bu anlamda bu sahaya harcanacak maddi 
imkânlara da kimse bir şey demediğine göre, bu noktadan sonra daha büyük gelişmeleri beklediğimizi ifade etmek 
istiyorum.  

Benim söyleyeceklerim bunlar.  
Teşekkür ediyorum efendim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Kutluata. 
Sayın Altun, buyurun efendim.  
KEREM ALTUN (Van) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, değerli Bakanım, Plan Bütçe Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri, çok değerli 

bürokratlarımız; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Müsaade ederseniz ilk önce Kredi ve Yurtlar Kurumu bütçesiyle ilgili görüşlerimi sizinle paylaşmak istiyorum. 
Kredi ve Yurtlar Kurumumuzun iki tane ana hizmet alanı vardır. Bunlardan birisi burs ve kredi hizmetleri, 

ikincisi barınma hizmeti, yani yükseköğrenim öğrencileri için yurtlardır. 
Kredi Yurtlar Kurumunun her iki hizmet alanında da toplumumuzun kendisinden beklediği hizmetleri modern 

ve sosyal bir devlet anlayışıyla yerine getirdiğini memnuniyetle görüyoruz. Bu vesileyle Sayın Bakanımıza ve 
şahıslarında değerli Genel Müdürümüze ve çalışma arkadaşlarına çok teşekkür ediyorum. Her yıl, gerçekten, bir 
değişiklikle çalışmalarını devam ettiriyor bu kurumumuz. 

Biraz önce değerli milletvekili arkadaşlarımız bazı değerlendirmeler yaptılar. Doğrudur tabii ki, gönül daha çok 
olmasını arzu eder ancak tabii, Türkiye'nin imkânlarını ve bu alanda yapılan çalışmaları da göz ardı etmememiz gerekir 
diye düşünüyorum. 

Şimdi, müsaade ederseniz, ben de böyle mukayeseli olarak bir değerlendirme yapmak istiyorum, yani Kredi 
Yurtlar Kurumu bu AK PARTİ iktidarları döneminde neler yaptı? Yine söylüyorum, gönlümüz çok daha fazlasının 
yapılması yönündedir ancak mevcut imkânlarla en şekilde, en rantabl bir anlayışla bu noktaya gelindiğini de 
memnuniyetle görüyoruz.  

Şimdi, 2002 yılında -biraz önce de ifade edildi- aylık ödenen miktar 45 lira iken 2010 yılında 200 liraya çıkmış. 
Tabii, bu yapılan artış düşük enflasyona rağmen yüzde 344,4 olmuştur. Yine bu çerçevede yüksek lisans, master 
öğrencilerine de bu kredinin 2 katı, 400; doktora öğrencilerine 3 katı, 600; ÖSS’de ilk 100’e giren öğrencilere yine bunun 
3 katı, 600; amatör millî sporcu öğrencilere yine 3 katı, 600 TL ödenmektedir.  

Burs, öğrenim ve katkı kredisi alan öğrenci sayılarında da ciddi bir artışın olduğunu görüyoruz. 2002 yılında 
450.550 öğrenciye öğrenim kredisi verilirken 2010 yılında burs ve öğrenim kredisi alan öğrenci sayısı 961.227’ye 
ulaşmıştır. Bu artışın da ciddi bir rakam olduğunu görüyoruz. 

Tabii, Türkiye’de okullaşma oranları ve talep mutlaka artmaktadır. Bu çerçevede bu sayıların artırılması 
gerekir, biz de o kanaatteyiz. Keza, beslenme yardımında da önemli katkılar sağlanmıştır. 2002 yılında sabah kahvaltısı 
verilmiyordu yurtlarımızda, sadece akşam yemeği için 0,5 TL bir ücret ödeniyordu ama 2010 yılında sabah kahvaltısı için 
1,60; akşam yemeği için… Tabii, buradaki artış da önemli bir artıştır; beslenme yardımında yüzde 700’lük bir artış 
sağlanmıştır. Ayrıca, yeni bir uygulamayla -eskiden olmayan- öğrencilere hafta sonu ve dinî ve resmî bayram tatillerinde 
de bu yemek yardımının yapılmakta olduğunu görüyoruz.  

Yurtlara gelince: Yurtlarda da ciddi bir kapasite artırımına gidildiğini ancak mevcut duruma göre yeterli 
olmadığını da biliyoruz. 2002 yılında 77 il, 59 ilçede toplam yurt sayısı 193 idi, yani toplam kapasite 188.187 iken 2010 
yılında 81 ilimiz ve 107 ilçemizde toplam yurt sayısı 270’e çıkarılmıştır, toplam kapasite ise 243 bin civarındadır.  

Burada kız öğrenciler için pozitif bir ayrımın yapıldığını görüyoruz. Kız öğrenci kapasitesi 143.986 iken erkek 
öğrenci kapasitesi 99.704. 2003 yılında bugüne kadar toplam 64.333 yatak kapasiteli, 153 adet yurt/blok hizmete 
girmiştir. Bu yurtlar 2003 yılında önce gibi ranza sistemiyle açılmış olsaydı eğer -biraz önce bahsedildi- mevcut 
kapasiteye 128.666 yatak daha ilave edilmiş olacaktı ancak ranza sisteminden oda sistemine geçildiği için biraz önce 
söylediğimiz kapasite oluşmuş oldu. 

Fiziki durumu uygun yurtlarda ranzadan karyola sistemine geçilmiş, 8-10 kişilik odalarda kapasite düşümü 
yapılmış, hamam sisteminden vazgeçilerek duşlar katlara çıkarılmıştır. Bu suretle mevcut yurtlarımızda 8.830 kapasite 
düşümü yapılmıştır. Yurtlarımızda iyileştirme çalışmaları sürdürülmektedir, bunu da memnuniyetle görüyoruz kendi 
seçim bölgelerimizdeki ve diğer yerlerdeki gezilerde gözlemlerimiz sonucu. 

Kurum 2010 yılı yatırım programında 119 adet, 78.900 yatak kapasiteli yurt kapasitesi oluşturmuştur, bu da 
önemli bir rakamdır.  

Şu an inşaatı tamamlanan yurt projeleri var, inşaat aşamasında olan, proje aşamasında, planlama 
aşamasında olan yurtlarımız var. Dolayısıyla yurt konusunda ciddi bir çalışmanın olduğunu, yapıldığını, devam 
ettirildiğini de memnuniyetle görüyoruz. Bu anlamda Kredi ve Yurtlar Kurumumuzu tekrar bu güzel, başarılı 
çalışmalarından dolayı tebrik ediyorum.  
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Gençlik ve Spor Müdürlüğü bütçemizden de kısaca söz etmek istiyorum. Anayasa’mızın 58 ve 59’uncu 

maddeleriyle gençlerimizi her türlü kötü alışkanlıktan koruması, beden ve ruh sağlığına önem verilmesi, sporun kitlelere 
yayılması, teşviki amacıyla bu görevi devlet üstlenmiş oluyor spor adına. Devlet adına bu görevi ifa eden kuruluş ise 
Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü ile özel spor federasyonlarıdır.  

Değerli arkadaşlar, spor insanın tüm boyutlarda denge içinde olma hâlidir. Sağlığa, birlik ve beraberliğe, 
kardeşliğe, arkadaşlığa ve dostluğa dayanan bir insan topluluğu ekolüdür. Kendine özgü kuralları, diniyle, ahlakıyla 
dinamik bir yapı arz eden sporun günümüzde sosyal hayatın vazgeçilmez unsurlarından biri hâline geldiği konusunda 
hemen herkes hemfikirdir.  

Spor, toplumun göz ardı edemeyeceği, kesintiye uğratamayacağı ve vazgeçemeyeceği evrensel ve 
bütünleştirici bir aktivitedir çünkü bireye spor ortamı içinde kendi yeteneklerini ve başkalarının yeteneklerini tanımayı, 
eşit şartlarda yarışmayı, yenilgiyi kabullenerek takdir edilmeyi, kazandığı zaman mütevazı olmayı, olabilmeyi, yardım 
etmeyi, doğayla ve zamanla yarışarak çok yönlü olarak hayata hazırlanmayı amaçlayan çağdaş eğitim sisteminin önemli 
bir aracıdır. Bireysel anlamda spor, değerlendirme duygularını geliştirir, dolayısıyla kişi ve ulusların eğitimini tamamlar. 
Müşterek eğitim esasına dayanır ve spor, aynı zamanda, milletlerin akıl ve eğitim düzeyinin de aynasıdır. 

Sporcu açısından spora baktığımızda, sporcu açısından kazanmaya dönük teknik ve fiziki bir çaba, izleyen 
açısından yarışmaya dayalı, estetik bir süreç, uluslar açısından ise gelişmişlik göstergesidir.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Altun. 
KEREM ALTUN (Devamla) – Toplum geneli için, milletlerin ortak heyecan duydukları bir hareket, toplumları bir 

arada tutabilen sosyal bir aktivitedir. Toplumlar üzerindeki yapıcı etkileri ve birleştirici özelliği ile dünyaca kabul görmüş 
bir paylaşım aracı, sağlıklı insanlardan oluşan mutlu ve barışçı bir toplum için en etkin yoldur. Geçmişte geleneksel 
kültürlerin de bir parçası olarak yaşanan spor günümüzde milletlerin bütünlük mücadelesini ifade  etmekte, spor alanında 
elde edilen başarılar ülkelere uluslararası alanda büyük saygı kazandırmaktadır. 

Değerli arkadaşlar, Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüzün, gerçekten, yürüttüğü başarılı çalışmaları da var. 
Bir örnek vermek gerekirse: 2002 yılında 278.047 olan lisanslı sporcu sayısı 2010 yılında 1 milyon 733 bin sayısına 
ulaşmıştır. Keza, 2002 yılında 6.035 spor kulübümüz varken bugün bunu 10 binler civarında görmek ayrıca 
sevindirmektedir. 

Yine bu dönemde, yasal düzenlemelerle, başarılı sporculara, KPSS sınavı olmaksızın devlet memurluğu 
hakkının verildiğini hepimiz biliyoruz. Yine, sporcu şeref aylığı ve devlet sporcusu unvanının verildiğini bu dönemde 
görüyoruz. Ülkemizde yapılacak olan uluslararası gençlik ve spor organizasyonları için hazırlık ve düzenleme 
kurullarının oluşturulması bu dönemde sağlandı. Yine, İstanbul Olimpiyat Projesi gibi büyük bir projenin de önemli bir 
çalışma ve etkinlik olduğunu milletçe hep birlikte görüyoruz.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
KEREM ALTUN (Devamla) – Teşekkür edeceğim Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Buyurun. 
KEREM ALTUN (Devamla) – Bu vesileyle iki başarılı Genel Müdürlüğümüzün, Kredi Yurtlar Kurumu Genel 

Müdürlüğümüzün ve Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüzün bütçelerinin hayırlı olmasını diliyorum. Mil letimize ve Türk 
sporuna ve çocuklarımıza hayır getirmesi dileğiyle, hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Kaplan, buyurun efendim. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, değerli Bakanlık temsilcileri; konu gençler olunca, ülkemizin geleceği ve şüphesiz, sağlıklı bir 

gençlik, iyi yetişmiş, sosyal, kültürel, hayatın her alanında gıdasını almış bir gençlik Türkiye'nin gerçek geleceği olabilir . 
Buna baktığımız zaman ve diğer Bakanlık bütçelerine baktığımız zaman, Bakanlığınızın bütçesindeki artışın ihtiyaca 
cevap vermekten çok uzak olduğunu görüyorum. Sosyal devlet anlayışının gereği olarak, özellikle Birleşmiş Milletler 
gelişme endeksinde 83’üncü sırada yer almamızın… Özellikle eğitim, sağlık, eşitlik verileriyle beraber  gençlik 
açısından, yükseköğrenim açısından baktığımızda, maalesef, istediğimiz standartların çok uzağındayız. Oysaki 
dünyanın 17’nci büyük ekonomisiyiz ve önemli bir ülkeyiz. Öyle sıradan bir ülke değil Türkiye, gelişmesi olan bir ülke.   

Kredi Yurtlar Kurumunun gayretleri, çabaları son derece önemli. Zaten bütün illerde üniversite açıldı, 
Hükûmetin bu politikasıyla üniversitesiz il kalmadı ancak her üniversite olan ilde mutlak surette yurtlar söz konusu, kredi 
söz konusu, yeni öğrenci demek ve bu, yeni ihtiyaçlar demek. Bu yeni planlamada, orta vadeli programda, sanıyorum, 
bu yeni açılan üniversitelerde Bakanlığınızın bütçesinin, maalesef, bu yeni açılan üniversiteler kapsamında eksik 
bırakıldığını, biraz ihmal edildiğini düşünüyorum.  

Burada kredilerin azlığını tartışmayacağım. Eğer şu ölçüyle gidersek, 2002’de şu kadardı, 2010’da bu kadar, 
bu mantıkla gidersek, bu hesaplamayla gidersek, açlık sınırının alt sınırıdır 200 rakamı arkadaşlar, 200 TL. Eğer 
gençlerinize, istikbalinize açlık sınırının altında bir rakamı eş değer görüp bunun üzerinden bir tartışma yaparsak vay 
hâlimize! Bir kitap bugün 30 lira, 40 lira. Bir tiyatro bileti, bir sinema bileti, bir etkinlik… Bir hesaplayın bakayım. Şimd i, 
2000’de bu kadar arttı; 45 liraydı, şimdi 200 lira oldu. Böyle bir kıyaslama olur mu? Elektrik ne kadardı? Doğal gaz ne 
kadardı? Petrol ne kadardı? Su ne kadardı? Buradaki zamları ve alım gücüne yansımasını koyduğunuz zaman, o 
zaman, alım gücünün 45 liranın çok altına düştüğünü görürsünüz. O zaman mutlak surette bu rakamın artırılması 
gerekir ve yaygınlaştırılması gerekir. Örneğin, bazı ailelerden 2-3 kişi üniversitede okuyor ve bana, Meclise geldiğim 
günden bu yana en fazla talep, bir, yükseköğrenimde kredi/burstan geldi; iki, işsizlikle ilgili talepler geldi. Bana gelen en 
yüksek talep… Doğudan da geldi, batıdan da geldi, ben bölge ayrımı yapmıyorum.  
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Ancak burada şunu ifada etmek istiyorum: Bir borç veriyorsunuz, yani bu, devletin direkt bağışı, hibesi, 

yardımı değil. Veriyorsunuz kefille, kefilden sonra da kredilerin bir kısmını tahsil ediyorsunuz. İşte, görüyoruz, 43.577 
tane öğrenci ve ailesi borçlu. Sanıyorum bu af kapsamında -Sayın Bakanın açıklamaları oldu- bir rahatlatacaktır aslında 
bu açıdan.  

Yurtlarımızı sayı itibarıyla -81 il, 107 ilçe, toplam 270 yurt- dikkate aldığımızda, özel yurtların ve cemaat 
evlerinin bunun üstünde olduğunu görüyoruz. Bu, sosyal devletle çelişkili bir durum yaratıyor Sayın Bakan ve küçük 
illerdeki üniversitelere giden öğrenciler bana uğradılar ve “Hiçbir seçeneğimiz yok, yoksuluz, cemaat evlerine gitmek 
zorundayız.” Cemaat evine giren de cemaatin kurallarına uymak zorundadır. A, B, C, fark etmiyor, ben bunu 
söylemiyorum. 

Ancak bir şeye daha dikkat çekmek istiyorum Sayın Bakan. Kredi ve Yurtlar Kurumuna bağlı yurtlarda, 
özellikle üniversite gençliği içinde, son yıllarda, 12 Eylül öncesine benzer birtakım yurtlara hâkim olma, yurtları ele 
geçirme, yurtları belli bir ideolojinin, grubun etkisine sokma çabalarının zaman zaman çatışmalara neden olduğunu 
görüyoruz. Üzülerek ifade ediyorum, daha dün Kütahya’da çok acı bir olay yaşandı. Kütahya olayını bir ders olarak, 
ibretlik bir ders olarak almak, irdelemek lazım. Genç bir üniversite öğrencisi yaşamını yitirdi, bunun yanında genç 
üniversite öğrencilerinin bir kısmı tutuklandı. Bu olayın çok iyi irdelenmesi gerekiyor. Babası, ailesi buraya geldi, dün 
Mecliste, yanımdaydı. Olayı sorduk. Olay öyle bir anda patlak vermemiş. Bir genç üniversiteyi kazanıyor, iki ay önce 
geliyor -Dumlupınar Üniversitesinde Kütahya Mühendislik gibi güzel bir bölümü kazanmış- yurda kaydını yapıyor, yurda 
gidiyor, ertesi gün kapısı çalınıyor, yurda hâkim olan bir grup geliyor, diyor ki: “Şu dergiyi alacaksın, şunu ödeyeceksin, 
şu toplantıya katılacaksın, şuraya geleceksin.” Ve bu öğrencilerin ilgi göstermemesi sonucu hemen iki gün sonraya bir 
öğrenci geliyor, alıyor, dışarı çıkarıp feci şekilde dövüyorlar. Bu dövmenin üzerine aile haberdar oluyor, aile geliyor -
çocuğunu can güvenliği için artık üniversiteden almaya geliyor, yurtta barınma şansı yok- eşyalarını bile alamıyorlar, 200 
kişilik bir grubun saldırısına uğruyor. Bu 30 Ekimdeki, 31 Ekimdeki gelişmeleri bir milletvekilimiz soru önergesiyle de 
Bakanlığınıza sordu. Ne yazık ki bu soru önergesiyle Bakanlığınıza sorulan soruların… İşte, “Ya burayı terk edeceksiniz 
ya da bizim gibi olacaksınız.” anlayışı, hâkimiyetiyle yapılan saldırıların hemen arkasının devam ettiğini, özellikle doğulu 
öğrencilere, Kürt öğrencilere -açık ismini koymakta, açık konuşmakta yarar var- hem yurtta hem de kiraladıkları evlerde 
bir hafta boyunca yoğun saldırılar olduğunu aileleri bize söyledi.  

Şimdi, en son olay yine bu saldırıların devamıydı ve sonuçta böylesi bir hadise, çok acıklı bir hadise meydana 
geldi. Keşke ilk ve son olsa ama daha önce Muğla’da da benzer bir hadise yaşanmıştı.  

Sayın Bakan, artık şunu siyasilerden ve sorumlulardan duymak istemiyoruz, aileler duymak istemiyor, 73 
milyon insanımız: “Kız meselesinden çıktı.” Bu gerekçe kabak tadı veriyor. Yurt müdürü de sorumlu, emniyet müdürü de 
sorumlu, valisi de sorumlu, oranın milletvekili de sorumlu, Şırnak’ın milletvekili de sorumlu, Bakanı da sorumlu, Yurtlar 
Müdürü de sorumlu. Eğer böyle bir hadise oluyorsa, hepimiz seyrediyorsak ve ellerimizde gencecik evlatlarımız, 
Muğla’da Şerzan Kurt ölüyorsa, Kütahya’da sağ görüşlü bir öğrenci ölüyorsa ve 12 Eylülden ders çıkarmamışsak, 
cidden, bu konuda çok çok önemle üzerinde durup düşünmemiz gerekiyor ve hep beraber bir sağduyuyla, bunun 
üzerinde, bütün siyasi partilerin bu olayların önlenmesi için bir çaba göstermesi gerekiyor. 

Tabii, acıklı bir durumdur. Şerzan Kurt öldürüldüğü zaman bir kişi tutuklanmaz, mahkemesi de Eskişehir’e 
gönderilir. Benzer beş on tane üniversite olayını söylerim, yurt durumunu söylerim, hep aynı gruplar çıkıyor saldırının 
altından. Aynı grupları, aynı camiaya mal etmiyorum. Çok iyi biliniyor isimleri, kimler oldukları, farklı kesimlerden 
oluşan… Büyük bir camianın içinde farklı kesimler de var.  

Şimdi, burada Sayın Bakanlığın bu konuda, can ve mal güvenliği konusunda Hükûmet nezdinde uyarıcı 
olması gerekir. Şimdi soruyorum: Kütahya’da 150 tane Kürt öğrenci var. 30 bin öğrencisi var. Bugün kadar doğu ve 
güneydoğuda hiçbir üniversitede batılıdır diye bir öğrenciye ne saldırı oldu ne dayak atıldı ne haksızlığa uğradı ve 
uğradığı zaman ilk başta karşılarına dikilen biz oluyoruz milletvekili olarak.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – İlave süre veriyorum Sayın Kaplan, tamamlayın. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Bizim gösterdiğimiz hassasiyeti bütün milletvekillerinin göstermesi gerekiyor. 

Korkuyorum, domino teorisi gibi olur bunlar, zincirleme olur bunlar, birbirini takip eder bunlar ve mutlak surette… Sayın 
Bakan, hassasiyetinize inanıyorum ve inanıyorum, etkin bir şekilde bu konuda… Kütahya’yı lütfen mercek altına alın, 
Kütahya yurdunda yaşanan o olayların bu olayın nedeni olduğunun varsayımı üzerinde durun.  

Burada sporla ilgili benim -tabii ki arkadaşlarım anlattı- keşke anlatma imkânım olsaydı. Birazdan bir toplantıya 
da, OECD/SIGMA Toplantısı’na da katılmak zorundayım grup adına. Ancak Sayın Bakanım, yaptığınız etkinliklerin -
dünya gençlerini getirme, GAP’taki fidan dikiminden tut Çankırı’daki, Erzurum’daki, Trabzon’daki etkinliklerinizin- sonuna 
kadar yapın, destekçiyiz. Gelin Mezopotamya’da, kadim uygarlıkların orta yerinde, Nemrut’ta, Hasankeyf’te, Mardin’de, 
Diyarbakır’da, bölgede öncelikle 1.000, 5.000 kişiyi, ülkemizin gençlerini kaynaştıralım. Bu süreç, bu dönem, gelin, 5 bin 
genci Mezopotamya…  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Güneydoğu. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Mezopotamya. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Neresi Mezopotamya? 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Kadim isimlere karşı duyarlı olursanız kültürünüze sahip çıkarsınız. İşte, biz 

Malazgirt’te buluşmadan önce oranın adı “Mezopotamya”ydı, biz yine… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – O zaman öyleydi, şimdi güneydoğu.  
HASİP KAPLAN (Devamla) – Mezopotamya’ya biraz alerjik olma Halilciğim. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Benim alerjim yok, siz mesaj vermeye çalışıyorsunuz.  
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HASİP KAPLAN (Devamla) – Afyon’un tarihini çıkarırım sana bir gün.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Tarihini çıkarmana gerek yok. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Şimdi, gençlerin, gerçekten, bu konuda dayanışmalarının son derece önemli 

olduğunu düşünüyorum.  
Yine, bütün yeni açılan üniversiteler, özellikle doğuda ve güneydoğuda, Şırnak’ta kuruluyor, Hakkâri’de -

biliyorum, yerlerini gezdim- o araziler yeni tahsis ediliyor. Buradaki yerlerde mutlak surette konut olayının çözülmesi 
gerekir diyorum. Teşekkür ediyorum. 

Başarılar diliyorum. Erken ayrılmak zorundayım çünkü OECD/SIGMA Parlamento Toplantısı’nda konuşmamız 
var grup adına.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kaplan.  
Sayın Berber, buyurun.  
RECAİ BERBER (Manisa) – Mezopotamya sadece güneydoğudan ibaret değil, ta Bağdat, Basra, 

biliyorsunuz… Yani, coğrafya olarak baktığınız zaman büyük bir coğrafya. O zaman, herhâlde Kuzey Irak’tan Bağdat’a 
kadar Sayın Bakanım sporcu transferlerini başlatacak demektir. Mezopotamya’nın hepsini içine alırsınız inşallah.  

HASİP KAPLAN (Şırnak) – Yukarıda Mezopotamya’da yaparız. 
RECAİ BERBER (Devamla) – Bakanım, biz de tavsiye ediyoruz, özellikle Kerkük’te, Erbil’de çok gelmek 

isteyen gençler var hakikaten. Sportif etkinliklerde iş birliği yaparsanız, biz de tavsiye ederiz. 
Sayın Bakanım, değerli bürokratlar arkadaşlar; gerçekten, Bakanlığımızın bu iki kurumu gerçekten çok önemli 

bir hizmet veriyor. Ben öncelikle Kredi Yurtlar Kurumumuzun yaptığı gençlerimize yönelik tesislerin, hakikaten, hem yapı 
olarak modern ve son derece güzel barınma yerleri olması dolayısıyla… Çünkü yaptığınız yerler sadece vilayet 
merkezleri değil artık, özellikle çok mahrumiyet içinde olan ilçelerde gençlerin, üniversite gençlerinin gittikleri zaman 
“Burada nerede kalacağım?” deyip geri dönmek zorunda kaldığı ve bu nedenle de o yüksekokullara talebin yavaş yavaş 
azaldığı bir dönemde ilçelere yönelik başlattığınız barınma yerleri, yurtlar gerçekten çok büyük bir ihtiyacı karşılıyor, aynı 
zamanda, biraz önce dediğim gibi, o ilçelerin önemli birer binası ve  tesisi hâline geliyor. Sosyal tesisleriyle etkinlikleriyle 
gerçekten önemli bir merkez hâline geliyor ve biraz önce söylediğiniz o sosyalleşme, kentleşme olgusuna da çok büyük 
katkı sağlıyor. Bu anlamda çok teşekkür ediyoruz. Ancak Sayın Bakanım, -ben daha önce de Sayın Genel Müdürümüze 
belirtmiştim- bu özellikle arsaları filan kamu kurumlarından ya da hazineden tahsil edildiği için buralarda arsa payı yok 
zaten, sadece inşaat maliyeti söz konusu ve Kredi Yurtlar Kurumuna tahsis ettiğimiz imkânlar ne olursa olsun 
önümüzdeki ihtiyacın karşısında bunun tamamını böyle üç, beş yılda tamamlamamız da mümkün görünmüyor. Yani 
fizibiliteleri yapılıyor, projeleri yapılıyor ama eldeki bütçe kadar imkân dahilinde ihale yapılabiliyor. İmkân dahilinde inşaat 
yapılabiliyor. Ben bazı inşatların maliyetlerini de, özellikle kendi bölgemizde yapılan ihaleleri de görünce gerçekten çok 
büyük rakamlar da değil. Şu anda Türkiye’de gayrimenkul sektörü ile ilgilenen yerli yabancı çok firma var ve finansman 
imkânları da eskisi gibi değil. Eskiden iki yıl, üç yıl vadeli kredi bulamazken özellikle gayrimenkul sektörüne çok ciddi 
anlamda finansman bulma imkânı var. Dolayısıyla bunların hepsinin öz kaynakla yapacağız diye on yıllara yaymanın 
gereği yok diye düşünüyorum. Neyse ihtiyacımız iki yıl, üç yıl içinde yapıp bitirelim ve bunu on yılda ödeyelim, on beş 
yılda ödeyelim. Mesela ben örnek vereyim: Manisa Valiliğimiz -belki başka valilikler de yaptı- öncülük etti. Bizim on yılda 
tamamlayamayacağımız okulları -ilköğretim okulları  biliyorsunuz özel idare tarafından yapılıyordu- gitti Ziraat Bankası 
gibi bir kurumdan yıllık yüzde 7-7,5’la on trilyon kredi kullanıp okul ihtiyaçlarını bir yıl içinde, bir buçuk yıl içinde 
tamamladı. Ne zaman ödeyecek? On yılda ödeyecek. Zaten eğitim bütçesinden kendilerine kaynak veriyoruz. 
Dolayısıyla o on yılda gelecek olan bütçeden alacakları payla çok rahatlıkla bunu finanse edebiliyorlar dolayısıyla bu tip 
aktif büyüklüğü olan, diyelim işletme olarak baktığımızda karşılığında borç olması çok önemli değil. Hele hele bunu hiç 
borç görünmeden de kiralamak yöntemiyle de, yap-kirala-devret modeliyle de çok rahatlıkla yapılabilir. Aynı şekilde 
sosyal tesislere… Bakıyorum üniversitelerin sosyal tesislerine veya işte yüksekokulların sosyal tesislerine çok ciddi 
ödenekler ayırıyoruz, buna rağmen karşılayamıyoruz tabiri caizse. Bunu belki rektörlükler de kendileri de organize 
edebilir, yapabilir ama bunların demin dediğim gibi gayrimenkulde büyük şehirlerde en önemli faktör arsa payı o da 
olmadığına göre burada inşaat maliyetleri çok cüzi olacaktır, tahmin ediyorum bu finansman sistemiyle çok rahatlıkla -
yedi, sekiz yılda- on yılı bile bulmadan yapılabilir.  

Bakın bugün Emlak GYO halka arzı çıktı -ben özellikle takip ediyorum- düşünebiliyor musunuz on dokuz kat, 
teklif edilen on dokuz katın üzerinde teklif geldi bir emlak gayrimenkulün hisse arzına. Demek ki bu sektörde büyük bir 
finansman imkânı var. Dolayısıyla da bunu bence değerlendirmek lazım. Böyle on yıllara sorunu taşımamak lazım diye 
düşünüyorum. Bir model geliştirilebilir, TOKİ bu konuda tecrübeli. 

Diğer bir konu Sayın Bakanım, Millî Eğitim Bakanlığı bünyesinde -belki az sayıda ama- izcilik merkezleri var. 
Gençlik Spor Müdürlüğümüz belki şey yapar, bu izcilik kamp merkezleri Millî Eğitimin bünyesinde -tabii ki öğrencilere 
yönelik olduğu için herhâlde- ama bunların bazıları uluslararası çalışıyor gerçekten. Fakat Millî Eğitim Bakanlığının bu 
izcilik merkezlerinin imkânları çok fazla, özellikle spor yönüyle. Mersin’de var, benim kendi memleketim Manisa’da var 
ve biz spor komplekslerini artırmak için “Millî Eğitim Bakanlığından bunlara kaynak aktaralım tesis kazandırılsın.” 
dediğimizde, Millî Eğitim Bakanlığının izcilik kamplarının öyle bir ödeneği yok, spor tesisini özel idareden yaptırmaya 
çalışıyoruz ama yaz aylarında öyle ki mesela Dubai’den, yurt dışından vesaire 500 kişi, 700 kişinin öğrenci kampları 
olarak, gençlik kampları olarak gelip buralarda birtakım etkinlikler yaptığını biliyoruz. Yani ülkemizde özellikle 
uluslararası izcilik etkinliklerinin Millî Eğitim Bakanlığında mı olması lazım? Yoksa Gençlik ve Spor Genel 
Müdürlüğümüzde mi olması lazım? Ben açıkçası bunu bilemiyorum. 

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Bizde olması lazım. 
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RECAİ BERBER (Devamla) – Ama yani, öbür tarafta gerçekten mahrumiyet içinde hizmet vermeye 

çalışıyorlar. 
RECAİ BERBER (Devamla) – Çalışıyoruz, alacağız inşallah. 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Çok iyi olur, yerinde olur diye düşünüyorum çünkü 

imkânları çok  az size göre. Siz spora çok büyük kaynak ve destek ayırıyorsunuz Sayın Bakanım.  
Bir de tabii özellikle bu spor tesisleri için -konuşmanızda da bahsettiniz- çok geniş imkânları olan tesisler 

kazandırılıyor. Bunların değişik şekillerde konuklama yerleri var. Eğer bu konaklama yerleri sadece diyelim ki mesela 
Erzurum buna çok tipik bir örnek, şehre çok yakın ve sadece kış aylarında, Uludağ mesela çok gariptir, Uludağ’daki 
tesisler oteller sadece kışın iki ay, üç ay çalışır, ondan sonra yok, boş. Hâlbuki şehrin 5-10 kilometre dışında bazen öyle 
oluyor ki orada fuarlar, birtakım etkinlikler oluyor konaklama yeri ihtiyacı var ama sezonda açık olup  diğer zamanlarda 
kapalı olan tesisi “Burada fuar var üç gün, beş gün bu tesiste konaklama ihtiyacı var.” deyip kimse açmıyor tabii. 
Böylece sezonluk bir kullanım için yapılan bunca büyük yatırımlar gerçekten efektif mi tartışılabilir? Bu tesis leri yani 
sezonluk veya belli turnuvalar için, sportif organizasyonlar için yapılan tesislerin kalıcı ve sürekli kullanılır hâle 
getirmenin bir formülünü, bir yöntemini bulmamız lazım diye düşünüyorum. 

Ben de özellikle Kredi Yurtlar Kurumunun açmış olduğu yurtlarda -biraz önce Sayın Kaplan’ın belirttiği gibi- 
olayların çok münferit olaylar olduğunu düşünüyorum. Çünkü birçok yurttaki yönetici arkadaşlarla görüşüyoruz Kredi 
Yurtlar Kurumunun yurtları kadar şu anda bildiğim kadarıyla disiplinli ve düzenli, yönetimi son derece katı yani o yöreden 
insanların da  bulunduğu, çalıştığı bir yönetim  şekliyle yürütülüyor ama münferit de olsa bu olayların hakikaten özellikle 
Kredi Yurtlar Kurumuna güvenen müthiş bir Türkiye’de yurttaşımız var. Bu insanlar Kredi Yurtlar Kurumunun yurdu varsa 
birinci tercih oraya yerleştirmeye çalışıyor çocuğunu. Eğer yer yoksa da işte milletvekillerini bulup orada bir kontenjan 
biliyorsunuz yerleştirmeye çalışıyor bu açık bir örnek artık. Dolayısıyla bu hassasiyeti daha da artırarak  devam 
edeceğine ben inanıyorum ve bütçelerimizin hayırlı uğurlu olmasını diliyorum. 

Tekrar sağ olun, teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Aslanoğlu, buyurun efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Birden yakaladınız Başkanım, konuya çalışıyordum. 
BAŞKAN – İsterseniz Halil Bey’e söz verelim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Halil Bey’e verin, sonra ben konuşayım. 
HALİL AYLDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat ben seni dinleyeyim, senden sonra konuşayım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ben senden sonra konuşayım. 
BAŞKAN – O zaman Sayın Baratalı’ya söz verelim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Halil Bey’e… 
BAŞKAN – Yok, Halil Bey sizden sonra konuşmak istiyor. 
Buyurun Sayın Aslanoğlu, buyurun siz efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Peki efendim. 
Sayın Başkanım, Plan Bütçe Komisyonun çok değerli üyeleri, Sayın Bakanım, Kredi Yurtlar Kurumu ve Beden 

Terbiyesi Gençlik Spor Genel Müdürüm, değerli bürokratlar, değerli basın; hepinize saygılar sunuyorum. 
Sayın Bakanım, dilerseniz spordan başlayayım. Sayın Bakanım Türkiye’de profesyonel yaklaşık 100 küsur 

tane kulüp var yani Birinci Lig, Bank Asya Lig’i, İkinci Lig’i, Üçüncü Lig’i. Ne olursunuz kulüplere artık temlik 
koydurmanın önüne geçin. Kim olursa olsun, birileri geliyor şu veya bu şekilde, kim olursa olsun geliyor, içinde mutlaka 
çok düzgün insanlar vardır ama temliki koyuyor, kulüplerin geleceğini ipotek altına alıyor, bir daha da o kulüp belini 
doğrultamıyor. Bunun birçok örnekleri var. Ne olursunuz kulüplere kimse temlik koyamaz. Harcıyorsa harcıyor, eğer biz 
bunu yapmazsak temliği mutlak ortadan kaldırmak zorundayız. Kimse temlik koyamaz. Bir tek vergi ve sigorta ve bir 
şekilde de hiç kimsenin… Kulüplerin geleceği kararıyor, o kulüp bir daha belini düzeltmiyor, düzeltemiyor; örnekleri çok 
örneğin “Malatyaspor” dediniz doğrudur, bir  tanesi de Malatyaspordur. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Yeni Malatyaspor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hayır efendim, yeni eskisi yok. Türkiye’de Kocaelispordan tut bir 

sürü kulübün ne hâle geldiğini siz biliyorsunuz; bir. Yani bunu artık çabuk geçiyorum. 
İki, şimdi ben Spor Toto Teşkilatına -tabii işin şey boyutunu geçiyorum, o boyutuna girmiyorum, Sayın 

Özyürek’in söylediği boyuta girmeyeceğim ama- elde ettiği kaynaklarla yaptığı üretimden dolayı teşekkür ediyorum. Ama 
bir şey var, Sayın Bakan kulüpler koşuyor, at gibi koşturuyorsunuz kulüpleri ondan üzerinden yarış atı gibi parayı 
kazanıyoruz, kulüplere vere vere yüzde 7,5’unu veriyoruz. Rakamlar ortada. Ben burada “Spor Toto Teşkilatı eksik 
yapıyor.” demiyorum, altını çiziyorum kanunları öyle olduğu için. Futbol federasyonuna bir pay veriliyor, zaten 
federasyon yayın gelirlerinden sponsorlardan çok büyük paralar kazanıyor. Bir kere mesele Süper Lig takımlarının 
sorunu yok. Onlara zaten yayın gelirinden yeterince veriliyor ama mesele Bank Asya Lig’i, İkinci Lig, Üçün Ligleri 
perişan, perişan. Biz özellikle bu Spor Toto’dan bir de devlet şimdi 100 lira gelir elde ediyorsa İddaa’dan kulüplere yüzde 
7,5’unu veriyor, yüzde 25 devlete gidiyor, vergiye gidiyor. Ben size tek tek rakamlarını ezbere biliyorum… Sayın Bakan 
kulüplerin payını mutlaka İkinci, Üçüncü Liglere dağıtılmak üzere zaten herhâlde bir Üçüncü Lig kulübü alsa alsa -ben 
eğer yanılıyorsam arkadaşlarım düzeltsin- yılda en fazla 300 bin lira alabiliyor, en fazla  bir Üçüncü Lig kulübü; örneğin, 
Kepez Belediyespor. Kimseye yük olmasın bu Üçüncü Lig kulübü. Hiç değilse bunların… Yani deplasmana gidecek 
otobüs parası bulamıyor Sayın Bakanım bu kulüpler.  

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Şimdi deplasman ücretlerini ve otel ücretlerini veriyoruz. 
Onu düzelttik, para vermiyoruz, otel ve ulaşım… 
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Biliyorum Sayın Bakanım onu ama orada bir Futbol 

Federasyonunun… Bir de Futbol Federasyonu o ödüyor bazılarını. 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Şimdi hepsini biz ödüyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Şimdi orada bir o ihaleyi alan kurumlar var, bir kişi.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Federasyona veriyoruz, o ödüyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Evet ama o bir ihale açıyor, şimdi örneğin orada da… Ben tabii 

onu burada bahsetmek istemiyorum firma ismi falan, size ayrıca özel olarak söyleyeceğim oradaki sorunu.  
Şimdi “Ben İstanbul’da falanca otelde kalmak istiyorum.” diyor kulüp, Urfaspor kulübü veya -atıyorum- 

Gaziantepspor kulübü, istediği otelde kalamıyor. Onun size şeyini söyleyeceğim Sayın Bakanım yani orada küçük bir 
sorun var, size söyleyeceğim yani onu arz edeceğim size. 

Değerli arkadaşlarım, yani ben, Sayın Bakanım eğer burada özellikle Spor Toto’nun gelir dağıtımında devletin 
bir şekilde aldığı vergi, kulüpler perişan, bu kanunu… Federasyon çok zengin, Federasyon payından mı vereceksin? 
Nereden verecekseniz? Kulüplerin aldığı payı mutlaka İkinci ve Üçüncü Lig’teki payları yükseltmek zorundayız Sayın 
Bakanım. Yani bu kulüplerin özgürlüğü olur, kulüplerin ayakta  durması olur. Ben sizden hassaten bunu rica ediyorum.  

Yine -zamanım dar, özür diliyorum- özellikle amatör dallarda bir voleybolda, bir basketboldaki başarı hepimizin 
gururu ama burada basketbolda, voleybolda önemli sponsor olan kurumlar var. Örneğin -ben hazmedemiyorum- bir Efes 
Pilsen Kulübü yıllarca Türkiye’de basketbolu yaygınlaştıran, illere yayan çok önemli bir kulüptür. Hiçbir şey 
beklemeksizin, yakinen biliyorum, gözümle gördüm yani içinde oldum ama bir ara taktılar “Efendim isminde Efes Pilsen 
olduğu için sen kulüpçülük yapamazsın.” dediler. Ya böyle şey olur mu arkadaşlar? Böyle şey olur mu? Taktı, Tütün ve 
Alkol Kurulu mudur? Birileri… Öyle şey olur mu arkadaşlar? Yıllarca Türk basketboluna ne kadar büyük hizmet eden, 
Türkiye’de basketbola olan… Ben buradan minnet duyuyorum, onlara teşekkür ediyorum, dürüstçe namusluca bu işi 
yaptılar. Yine voleybolda aynı şekilde çok dürüst sponsor olanlar var, hiçbir şey beklemeksizin, reklam peşinde 
koşmayan. Ben bir Fenerbahçe Acıbadem’e teşekkür ediyorum. Yine, örneğin bu sponsorları, dürüst sponsor sayısını 
onlara engel olmadan fazlalaştırmalıyız.  

Şimdi Sayın Bakanım, özellikle Gençlik Spor Genel Müdürlüğü ve Spor Toto Teşkilatı il lerde özellikle amatör 
sporların önemli bir kısmını çamurdan kurtardı, bunu görüyorum, izliyorum. Bu nedenle amatör sporlara özellikle 
malzeme, özellikle illerdeki amatör futbolda malzeme yönünden tüm spor dallarına daha çok yardımcı olmamız 
gerektiğine inanıyorum ve sporla ilgili konuyu kulüplerin burada en önemli konu federasyon payı ve kulüplerin payıydı. 
Bu konuda hakikaten büyük uçurum var. Bu uçurumu önlersek Türkiye’de futbol daha belli bir yere gelir. İllerde birilerinin 
sırtına sarılıyor, sonra o kulüp başkanı kimdir? Nedir? Birileri çıkıyor kulüplerin geleceğini karartıyor. Bu temlik olayını 
mutlaka ortadan kaldırmamız lazım. Şimdi -müsaade ederseniz zamanım daralıyor- biraz da Kredi Yurtlar Kurumuyla 
ilgili birkaç kelime etmek istiyorum. 

Sayın Aydoğan, lütfen, lütfen siyaseti tertemiz yapalım. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben kirletiyor muyum? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Pardon, şimdi koşullu yapmayalım. Biz Türkiye’de -demin Sayın 

Özyürek’in söylediği gibi- keşke ne kadar öğrenci varsa -altını çiziyorum- üniversite öğretiminde ne kadar öğrenci varsa, 
zengini fakiri kim olursa olsun hepsine burs vermekten gurur duyarız; bir kere bunu bilin. Bir kere bunu bilin Sayın 
Aydoğan. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sonuç… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Bir sonuç, bir dakika… Şimdi biz belediyelerle ilgili, lütfen rica 

ederim ama biz “Belediyeler burs vermesin.” demedik. Türkiye’de bir kurum var, burs veren kurum Kredi Yurtlar 
Kurumudur. “Her kim burs vermek istiyorsa burs fonunu Kredi Yurtlar Kurumu Fonu’na aktarsın bir elden yürüsün.” 
dedik. 

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Bravo… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ha, evet… 
TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – İzmir Belediyesi 10 bin tane bursu kesti… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Evet, evet… 
Efendim, hangi belediye olursa olsun, ister CHP’li belediye, ister AKP’li, ister MHP’li belediye. Şimdi dün 

veriyorlardı, İstanbul Belediyesi de 20 bin kişiye veriyor, doğru mu? Doğru mu? Ankara Belediyesi kaç kişiye veriyordu? 
“İzmir Belediyesi” dediniz, tamam doğrudur. Belki hepsini toplasaydınız bilmiyorum böyle olanak var mı  Sayın Bakanım 
yani geçmişte bu yasadan önce belediye, kaç belediye, kime burs veriyordu? Nerede bunlar? Ama bunu lütfen siyaseti 
erdemli yapalım. Biz Türkiye’deki her öğrenciye burs verilmesinden gurur duyarız. Bizim istediğimiz şey şuydu: İster 
CHP’li, ister AKP’li, ister MHP’li… Ha şunu da biliyorsunuz: Herkes kendi yandaşına veriyordu. Niye bu gerçekleri 
konuşmuyorsunuz? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, ilave süre veriyorum. 
Buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Toparlayacağım efendim. 
Niye bu gerçekleri konuşmuyoruz? Hayır arkadaş,  kimin oğlu, kimin kızı olursa, kimin çocuğu olursa herkes 

burs alsın kardeşim. CHP’li belediye CHP’liye, AKP’li belediye AKP’ye, MHP’liye veriyordu. Bu gerçekleri niye yani hasır 
altı ediyorsun Halil Bey? Altını çiziyorum… 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Objektif kriterler koyabilirdik. 
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Evet, koyun, getirin. Biz Kredi Yurtlar Kurumuna inanıyoruz. Biz 

Kredi Yurtlar Kurumunun adaletine inanıyoruz. Kimin oğlu, kimin kızı bakmaksızın dağıtacağına da inanıyoruz. Buyurun 
hodri meydan, getirin. Kredi Yurtlar Kurumu kanalıyla vermesi için her türlü desteği de verelim. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sonuç ortada üstat. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Allah Allah… Halil Bey ya sen anlamıyorsun ya da ben 

anlatamıyorum. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben anlıyorum, siz de anlatıyorsunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Değerli arkadaşlar, Şimdi Kredi Yurtlar Kurumunun listesine 

bakıyorum arkadaşlar, önümüzdeki -zannediyorum- iki yılda 80 bin yurt yani burada en arka sayfalarını açarsanız ihale 
edilmiş, tamamlanacak, tamamlanmak üzere olan, ihale edilecek, projesi yapılmak ve bunları bir topladım 80 bin tane 
yeni yatak… Gelin biz Sayın Genel Müdüre yardımcı olalım. Burada hep beraber, hepimizin iradesiyle, bu yatak sayısını 
-hepimizin sorunu bu değil mi?- 80 binden… 

OSMAN KAPTAN (Antalya) – 800 bine çıkaralım.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) –  Yani en azından bir kat daha artıralım, Sayın Genel Müdüre 

yardımcı olalım. 
RECAİ BERBER (Manisa) – Önerdim… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Beyefendi önerge hazırlayın derhâl imzalayalım.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Para vermeden nasıl yapacak? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Parayı koyun.  
Şimdi üniversite açıldığı zaman hepimiz… Recai Bey, üniversiteler açıldığı zaman… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Toparlayacağım… 
Üniversite açıldığı  zaman hepiniz, hepimiz Kredi Yurtlar Kurumu Genel Müdürüne küsüyorsunuz, kimsenin 

küsmeye hakkı yok.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Benim süremin bir miktarını kullanabilir üstat.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Şimdi ben  bugüne kadar dokuz yıldır şunu gördüm kimin oğlu, 

kimin kızı demedi, ama olanakları gelin… (Gürültüler)  
Sayın Başkan, vaktim gidiyor…  
BAŞKAN – Buyurun efendim. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Benim süremin bir miktarını kullanabilirsiniz dedim ya üstat. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – On dakikanı kullanabilir miyim? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, bir miktarını… Sesimizi kısmak mı istiyorsun üstat? 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Yahu, sabahtan beri konuşuyorsun daha ne konuşacaksın? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Şimdi başımdan geçen bir olayı anlatacağım Sayın Bakan: Kredi 

Yurtlar Kurumu Arapgir ilçemde -geçen yıl sağ olun söz vermişti- bir yurt yapacaktı 300 kişilik. 2,5 trilyona bir yüksekokul 
yaptırdık, dilendim Arapgir’de. Şimdi onun yanında bir arsa var, arsa üniversitenin. Kredi Yurtlar tapusunu istiyor fakat 
“Mera Kanunu var ot bedeli vereceksin.” diyorlar. Üniversitenin arsasını Kredi Yurtlara devredeceğiz, ot bedeli istedi. 
Ben de aradım ilgilileri isim vermeyeyim… 

RECAİ BERBER (Manisa) – Ot dediğin nedir ki bedeli ne olacak? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) –  78 bin lira. Aradım ilgilileri… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sizin halledemeyeceğiz bir para değil ki üstat. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) –  Bir dakika Halil Bey, müsaade eder misin ya? 
78 bin lira ama bir an evvel tapunun devredilmesi lazım. Ne yapalım? Ne yapalım? İstanbul Arapgir 

Derneğinde bir gece yaptım “Elleri cebe atın.” dedim. 78 bin lira tamam mı? Tamam. Ben de bir arkadaşımdan borç 
aldım, “Ver, sana bir ay içinde vereceğiz.” dedim. Parayı yatırdık, ot bedelini yatırdık ve hâlâ 78 bin liradan 50 bin lira 
borcum kaldı, söz verenler ortada yok.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Sayın Başkanım, toparlıyorum. 
BAŞKAN – Son olarak… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Şimdi Sayın Başkan, ben o parayı herhâlde toplayamayacağım, 

bir borcum var Arapgir’e. Spor Toto’nun veya Gençlik Sporun orada 2,5 milyon toplayarak eski yüksek okulunu gençlik 
ve spor merkezi yapıyoruz. Gençlik ve spor merkezi olarak eski yüksekokul binasını… Onun orada bir gençlik merkezi 
kuruyoruz. Arapgir ilçesinde bir yüzme havuzu ve etrafında birkaç projemiz var, onu eğer lütfederseniz o da sizin 
himmetiniz olsun Sayın Bakan.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Spora katkı olarak ot bedelinin ödenmesi. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ot bedelini geçtik artık Halil Bey.  Yani onun Gençlik Spor Genel 

Müdürü ve Spor Toto, Sayın Bakanıma…  
Bir de Sayın Gençlik Spor Genel Müdürüm Burdur-Ağlasun Şehit Bayram Yeşil İlköğretim Okulu bir tane güreş 

minderi istiyor. Bizim Burdur Milletvekilimiz söyledi, dedim ki vallahi ben bütçede Bakanıma söylerim. İlköğretim okulu 
güreşe çok meraklıymış, iyi bir beden eğitimi öğretmeni varmış, Burdur-Ağlasun Şehit Bayram Yeşil İlköğretim Okulu.  

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Tamam, onu hemen göndereceğiz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Teşekkür ederim. Öbürünü de hemen yaptırın, havuzu yani… 
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Şimdi ben Yükseköğretim Kredi Yurtlar Kurumun tüm personeline -altını çiziyorum- çok zor koşullarda… O 

anda halk bizi sıkıştırıyor, veliler bizi sıkıştırıyor, biz hepimiz soluğu orada alıyoruz. Onların o iki aylık güç durumunda 
sabırla hepimize, bizleri kırmadan bir şekilde yardımcı olmaya… Yani imkânı belli, olanağı belli. Ben şunu söylüyorum: 
Kimin oğlu, kimin kızı demiyorlar, bunun altını çiziyorum.  

Ben herkese teşekkür ediyorum, bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Aslanoğlu. 
Sayın Aydoğan, buyurun. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sayın Başkan, çok Değerli Bakanım, Kredi Yurtlar Kurumunun ve 

Gençlik Spor Kurumunun Sayın Genel Müdürleri, kamu kurum ve kuruluşlarımızın değerli temsilcileri, Komisyonumuzun 
değerli üyeleri, basınımızın değerli mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ben bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyorum, başarılı çalışmalarının devamını diliyorum. Bütün rakamlar 
ortaya konuldu, gerek burs anlamında gerek burs verilen sayı anlamında gerek yapılan yurt ve kapasite anlamında 
rakamlar ortada.  

Ben Afyonkarahisar’da bir önemli proje var -Sayın Bakanım biliyor, Gençlik Spor Genel Müdürümüz ve 
mensupları biliyorlar- spor kompleksi, bu kompleks büyük bir kompleks, termal turizmle sporu bütünleştirerek entegre 
etmek manasını taşıyor. İhalesi 22/10/2010’da yapıldı, değerlendirmesi sürüyor. Burada spor salonu olarak bin kişilik ve 
500 kişilik bir spor salonu konulmuş durumda ancak uluslararası müsabakalara açık olması ve bu potansiyelden 
yararlanabilmemiz için burada mutlaka 5 bin kişilik bir spor salonunun olması gerekiyor. Bunu TOKİ Başkanımızla 
görüştüm -Sayın Bakanımız biliyorlar zannediyorum, Genel Müdürümüz biliyorlar- yani bu proje için bu son derece 
önemli Sayın Bakanım. O nedenle bütçe imkânlarından veya başka imkânlardan bu 5 bin kişilik spor salonunun bu 
projeye ayrıca yerleştirilmesi lazım ki hedeflediğimiz sonuca ulaşabilelim.  

Afyonkarahisar’ın ilçelerinde spor, gençlik spor anlamında çeşitli ihtiyaç ve eksikler var, onun listesini size 
takdim edeceğim.  

Ben  bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyor, hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bir kelime… Bir kelime… 
BAŞKAN – Buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Şimdi Sayın Başkanım biz yurtlar konusunda 80 bin yeni yatak var 

da fakat Malatya bu konuda çok geri kaldı, Malatya’nın merkezi. Bin kişilik yurdumuz devam ediyor ama biz yurt 
konusunda çok geriyiz. 2012 için orada yeni bir bin kişilik yurt planlamak hakikaten çok gerekli. Yine biz arsa veririz, 
öbürünün arsasını verdik üniversiteden, bunun da arsasını vermeye hazırız. 2012 için bin kişilik bir yurt hassaten rica 
ediyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Akçay, buyurun efendim.  
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, bürokrasimizin değerli temsilcileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Ben bu konuşmamda Gençlik Spor Genel Müdürlüğü faaliyetleriyle ilgili olarak olimpiyat ve amatör spor 

konusuna dikkati çekmek istiyorum.  
Şimdi tabii olimpiyat geçmişimize baktığımızda özellikle 1936 yılından bu yana on yedi, on sekiz defa 

olimpiyatlara katılmışız ancak olimpiyat başarımız maalesef hiç iyi bir durumda değil. Bu en son yapılan 2008 Pekin 
Olimpiyatlarında da 1 altın, 4 gümüş ve 3 bronz olmak üzere toplam 8 madalya alabildik. Oysa Pekin Olimpiyatlarında 
tam 928 madalya dağıtıldı ve Çin 100 madalya kazandı, Amerika 110 madalya, İngiltere 47, Fransa 48 olmak üzere ve 
bunların içerisinde yani 79 ülke içerisinde mesela, Kenya 13 madalya aldı, Belarus 18 madalyayla bizden daha iyi 
durumdalar ve -bu arada olimpiyat sayısı da 13, onu düzeltiyorum. Bugüne kadar 13, cumhuriyet tarihi boyunca 
katıldığımız olimpiyat sayısı- Türkiye'nin gerçekten bir olimpiyat perspektifi yok, buna dikkati çekmek istiyorum. 
Hükûmetin de yeterli bir olimpiyat perspektifi olmadığını düşünüyorum. Bunu, gerek Sayın Bakanın sunumundan 
gerekse Gençlik Spor Genel Müdürlüğü performans programından çıkarmak da mümkün. Sadece bir olimpik sporcu 
yetiştirme merkezleri kurulduğundan bahsediyor ama detaylı bir bilgi de edinebilmiş değiliz bu durumdan.  

Şimdi, biz, tabii, 2008 Olimpiyatları’na 68 sporcuyla 12 dalda katıldık ve 28 dal var olimpiyatlarda. Bu 
katıldığımız dal bakımından da sayı düşük, kazandığımız madalya bakımından da. Bu durumda sormamız gerekiyor, 
olimpiyatlarda neden başarısız sonuçlar alıyoruz, başarılı olamıyoruz? Bu konu da millî bir ülke meselesi olarak ele 
alınarak orta ve uzun vadeli bir program çerçevesinde bir politika yürütülmesi gerekir. Elbette bu konuda yıllardır belli 
çalışmalar yürütülüyor, Millî Olimpiyat Komitesi çalışmaları var ancak bu çalışmaların yeterli olmadığı ve başarı 
getirmediği de açık. Millî Olimpiyat Komitesi de bildiğimiz kadarıyla sadece olimpiyat organizasyonunu Türkiye’ye 
almaya odaklanmış bir teşkilat yani olimpiyatlara sporcu yetiştirilmesi, bunların politikalarının oluşturulmasıyla ilgili bir  
görev üstlenmediğini biliyoruz ve Türkiye, tabii, Sayın Bakanın da konuşmasında bahsettiği gibi pek çok spor 
karşılaşmalarına dünya çapında ev sahipliği de yapıyor ve artık Türkiye de olimpiyatlara bir ev sahipliği yapabilmeli ve 
bunu başarmalıyız, başarabileceğimizi düşünüyorum.  

Şimdi, kış olimpiyatlarına, örneğin yapılan kış olimpiyatlarına hiç kış şartları olmadığı hâlde katılan ülkeler var 
ancak kış şartlarına sahip olan bir ülke olarak biz bu konuda hem katılımımız fevkalade düşük hem de hemen hemen 
hiçbir başarımız söz konusu değil. Çeşitli başarılı olmuş ülke örneklerini incelememizde ve biraz da dikkatlerimizi buna 
yöneltmemizde fayda var diye düşünüyorum. Bu konuda iki tipik örnek Kanada ve Çin’dir. Çin’e baktığımızda, Pekin 
Olimpiyatları’na nasıl hazırlandığını ve başarıya ulaşmış bir programı nasıl uyguladığını görmemiz gerekiyor. Bu Çin, 
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olimpiyatların ev sahipliğini kazanmasıyla birlikte 2001 yılında “Proje 119” isimli bir  sporcu yetiştirme programını da 
uygulamaya koyuyor ve Proje 119’un hedefi de Çin’in daha önceki olimpiyatlarda zayıf kaldığı yüzme, kürek gibi 
alanlarda verilen 119 madalyayı ve hedefi ifade ediyor. 2000 Sidney Olimpiyatları’nda Çin bu madalyalardan sadece 
birini kazanıyor. Belirlenen stratejiye göre de bu alanlarda başarı sağlanabilirse Çin genel madalya sıralamasında birinci 
olabilecek gibi. Büyük bütçe, teknolojik faktörler ve uluslararası elit çalıştırıcılar bu planın önemli bir parçası ve Çin’in 
programındaki bir başka önemli sır ise disiplin. Gerek yeteneklerin toplanış şekli, çalıştırılması ve bu programı başarıyla 
uygulaması söz konusu ve neticede yapılan yatırımlar ve bu geniş vizyon meyvelerini kısa sürede veriyor ve Çin  
evindeki olimpiyatlara tam 839 sporcuyla katılıyor ve 51’i altın olmak üzere toplam 100 madalyayla madalya 
sıralamasının en başlarında yer alıyor.  

Bu konuda önemli olan iyi bir vizyon sahibi olmamız, bunu bir âdeta millî seferberlik gibi, başta Hükûmetin 
çalışmalarıyla tüm ülke olarak, millet olarak bu hedefe odaklanmamız gerekir. Bu olimpiyat gibi büyük organizasyonlara 
aday olmak, sporcuları özendirmek bakımından önemli ancak yeterli değil. Sadece sporcuları özendirmekle 
yetinmemeliyiz. Onlara da yatırım yapmak gerekir. Türkiye’nin spora ve sporcuya bakış açısı, genellikle maalesef hep 
izlemek ve destek olmaya çalışmakla sınırlı kaldı. Eğer olimpik başarı istiyorsak doğru bir plan ortaya konulmalı ve öyle 
yatırım yapılmalı. Kaynakları doğru yönlendirmek, yetenekleri tespit etmek ve en önemlisi onları işin ehli çalıştırıcılar ve 
teknolojiyle yoğurmak gerekir. Türkiye'nin şu anda bir spor ülkesi olduğunu maalesef söyleyemeyebiliriz ama bunu 
değiştirecek topyekûn bir faaliyet ortaya koymamız gerekir.  

Elle tutulur bir sporcu yetiştirme projeyi var mıdır? Ben, bu konuda bilgi sahibi değilim. Bazı sponsorların 
birtakım umut verici çabaları olabilir ama esas sorumlu bu konuda Hükûmet ve Millî Olimpiyat Komitesidir ve kesinlikle 
adaylık sürecine sporcu yetiştirmeyi de eklemelidir Millî Olimpiyat Komitesi. Hatta bir olimpiyat ev sahipliğinin alınması 
beklenmeden bu Kanada ve Çin’inkine benzer bir seferberlik tarzı bir proje acilen başlatılmalıdır. Tabii bu yapılmadıkça 
meyvelerin alınması oldukça zordur ama Yahya Kemal’in söylediği gibi, eğer sen istersen o bir hayal değildir.  Mutlaka 
bunu kolaylıkla başarabileceğimizi düşünüyorum ve hükûmetlerin ve Millî Olimpiyat Komitesinin dışında bilhassa 
büyükşehir belediyeleri, hatta özel sektörden bazı büyük holdingler de bu konuda özendirilebilir yani ülkemizde 
2.500’den fazla spor tesisi var. Bunun ancak 260’nın özel sektöre ait olduğunu biliyoruz. Bu konuda olimpiyat 
perspektifinin içerisine belediyelerin, bilhassa büyükşehir belediyelerinin de mutlaka dâhil edilmesinin fayda getireceğini 
düşünüyorum.  

Şimdi, bilhassa Ankara, İstanbul Büyükşehir Belediyeleri ve hemen hemen pek çok belediye, gerek 
profesyonel gerekse amatör futbol takımı çalıştırıyor. Şimdi, belediyelerin bırakın profesyonel futbol takımlarının 
olmasını, amatör takımlarının olmasını dahi doğru bulmuyorum ben çünkü belediyeler çok az sayıda kişiyi bir kulüp adı 
altında yarışmalara dâhil edip yarıştırmakla spora hizmet etmiş olmaz.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Sayın Başkan…  
BAŞKAN – Evet, lütfen tamamlayın efendim.   
Buyurun.  
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Belediyelerin görevi, az sayıda gencimize spor yaptırmak değil, çok sayıda, 

binlerce, on binlerce gencimize spor yaptırmakla yükümlüdür. Belediye Kanunu da, bütçesi de bunlara fazlasıyla 
yeterlidir. Belli olimpiyatlara sporcu yetiştirme perspektifine sahip olursa bu belediyeler, ben, Türkiye'nin harikalar 
yaratacağına inanıyorum bu konuda yani sadece Gençlik Spor Genel Müdürlüğünün veya Millî Olimpiyat Komitesinin 
üzerine bunu yüklemekle olmaz. Ben, belediyelerin ve özel sektörün de bu konuda çok olumlu katkılarının olacağını 
düşünüyorum ve Sayın Bakanım, şu büyükşehir belediyelerinin futbol takımlarına artık lütfen bir son veriniz. Bunlar, Türk 
sporuna da, futbola da zarar veriyor. Şu an Ankara Büyükşehir Belediye Spor, Melih Gökçek’in oğlunun hobi alanı.  

AHMET KÜÇÜK (Çanakkale) – Pahalı oyuncak, pahalı oyuncak… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Yok, şimdi Ankaragücü oldu.  
AHMET KÜÇÜK (Çanakkale) – Fark etmez ya…  
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Fark etmez. İstanbul Büyükşehir Belediyesi de birkaç kişinin oyuncağı hâline 

gelmiş. Bunlar, gerçekten hem futbola hem spora zarar veriyor. Sadece herhâlde 15-20 kişinin birtakım rant kaynağı 
hâline gelmiş. Zaten bu takımların seyircisi de yok. Özellikle futbol seyirciyle anlamı olan bir spor dalı. O yüzden, 
kesinlikle, belediyeler, sadece ve sadece amatör spora, altyapı, teknik eğitim ve malzeme desteği veren birimler olmalı. 
Ankara’dan veya Manisa’dan örnek verirsek pek çok amatör kulüp var.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ERKAN AKÇAY (Devamla) - Bir şehirdeki bütün kulüpler, bütün amatör kulüpler, bütün takımlar, aslında o 

şehrin belediyesinin takımlarıdır. Kendisi bir belediye takımıyla yarışmalara katılınca zaten bir haksız rekabet de 
doğuyor, gerek bütçe gerek teknik ve altyapı imkânları bakımından. Oysa buna hiç gerek yok. O şehirdeki bütün 
takımlar, bütün kulüpler o belediyenin takımlarıdır. Altyapıyla, eğitimle, teknik ve hoca desteği vermek suretiyle bunları 
pekâlâ başarabilirler.  

Düşüncelerimi bu şekilde ifade ederek sözlerime son veriyorum, hepinize saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Akçay.  
Sayın Kaptan, buyurun.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekili arkadaşlarım, değerli bürokratlar, değerli basın; hepinizi 

saygıyla selamlarım.  
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Sayın arkadaşlar, ben, kısa konuşacağım ama kısa konuşurken de önemli birkaç noktanın üzerinde durmak 

istiyorum. Bunlardan birincisi, gençlik ve işsizlik konusunda. 
Arkadaşlar, dünyada genç nüfus olarak on beş-yirmi dört yaş arası kabul ediliyor. Türkiye’de TÜİK, adrese 

dayalı nüfus sistemine göre 2010’daki genç nüfus sayısı 11,5 milyon. Bu adrese dayalı nüfus sistemine göre, TÜİK’in 
verilerine bakıldığı zaman, 11,5 milyon genç var. Bu 11,5 milyon genç nüfusun bir kısmı çalışma durumunda, bir kısmı 
da çalışma hayatı dışında. Çalışma hayatı dışında olanların oranı yüzde 46’5 yani 5 milyon 366 bin falan. Efendim, 
çalışma hayatında olanların da yüzde 53.  

Şimdi, arkadaşlar, bunlara bakıldığı zaman, yine bu çalışma hayatına dâhil olmayan genç nüfusun 1 milyon 
387’si yani 1 milyon 400’ü ev işleriyle filan meşgul, kimisi evlenmiş, bu çoğunlukla evlenmiş olan kızlarımız da olabiliyor. 
Bunların 3 milyon 861’i de öğrenci durumunda yani çalışma hayatına dâhil olmayan genç nüfusun 1 milyon 400’ü ev 
işlerinde meşgul ve işte evlenmiş olanlar, öğrenciler. Öğrenciler ise 3 milyon 861. Çalışamaz hâlde olanlar var, yüzde 
1,7’si. Tespit edilemeyenler var, 0,8’i. Şimdi, buradan bu 3 milyon 800 bin kişinin, öğrencinin en az 700 bini –700 bin 
genç- hem çalışıyor hem okuyor ama bu çalıştıkları iş zor koşullarda…  

Şimdi, arkadaşlar, hemen buradan şuna geçeyim: Mecliste son günlerde bakıyoruz, bu gençlerle ilgili yapılan 
çalışmaları, ben, Bakanı da, genel müdürleri de başarılı görüyorum, özellikle Yurtlar ve Krediler Genel Müdürünü 
başarılı görüyorum ve kutluyorum da yani öbür bakanlara da burada hiç öyle bir kutlama falan da olmadı. Yani burada 
bakanların üstüne de yürüdük geçen dönemlerde. Biliyorsunuz, burada böyle şeyler oluyor.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Yürümemeniz lazım ama yürüdünüz.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Evet, yürüdük. Bazıları yürümeyi hak ediyordu ama hakikaten Faruk Bey, hem 

geçmişte Plan ve Bütçede çalıştı, tanıyoruz hem sempatik ilişkileri var, canıgönülden bir şeyler yapmaya çalışıyor, 
Genel Müdür de öyle ama bir gerçek var, sadece bakanın ve genel müdürlerin iyi niyetiyle değil. Benim şahsi kanaatim, 
Türkiye’de gençlerimize gerekli önemi veremiyoruz. Aile imkânları iyi olan, ekonomik durumları iyi olanlar belki eğitmeye 
çalışıyorlar ama arkadaşlar, yani gençlerimiz, öyle bir sokaktaki gençlerle karşı karşıya geldiğin zaman, sorduğun 
zaman mutsuz, umutsuz. Yani bir çocuk okuyabilecek mi, okuyabilmek için sınavı kazanabilecek mi? Sınavı kazanıyor 
diyelim ki ondan sonra sınavlarda soru çalınmış, sınavlar iptal olacak, bilmem ne şeyi içerisinde çocukların psikolojisi 
tamamen bozuluyor ve bunların dışında okulu bitirebilecek miyim, okula girebilecek miyim, girdiğim zaman yurt 
bulabilecek miyim? Yurt bulma zamanında, yurt bulmada eğer Yurtlar ve Kredilerde yurt bulamadıysa, üniversitede yurt 
bulamadıysa mecburen cemaatlere gidecek, cemaatlerin yurdunda kalacak. Yani bu cemaatler niye yurt yapıyor? E, 
devlet yaptı da mı cemaate niye yapıyorsun diyoruz, dememiz gerekir.  

Onun için, arkadaşlar, burada, bu konuda yapılanlar için teşekkür ediyor ama daha çok yapılması gerektiğine 
ben şahsen inanıyorum. Kışta kıyamette o çocuklar, aç susuz, bir simit, bir ayranla okumaya çalışan çocuklar çok. 
Geçmişte de hepimiz bu türlü zorlukları zaten biliriz. Ha, okulu bitirdikleri zaman bir de tabii ki iş bulabiliyorlar mı? İş 
buldu, evlendi, eş durumundan tayini olamıyor. İşte görüyorsunuz burada dün bir öğretmenin şeyini okuduk.  

Şimdi, arkadaşlar, buradan, ben, uzatmadan hemen şunu söylemek istiyorum: Önce bu yurtların yetersizliği 
konusundaki rakamlarda şunu görüyorum: Bir, Yurtlar ve Krediler Kurumunun 243.696 yatağı var. Yani ne olmuş? 188 
binden sekiz yıl içinde 55 bin yatak kapasitesi artırılmış. Yıllık kapasite yatak artışı ne demektir? 7 bin demektir 
ortalama. Bu Türkiye koşullarında 7 bin yatak kapasitesi azdır. Üniversite yatak kapasitesi nedir? 54 bin.  

Peki, özel yurtlar yani cemaatler dâhil özel yurtların kapasitesi nedir? 152 bin. Peki, arkadaşlar, toplamı ne 
yapıyor bunların? 450 bin. Türkiye’de -dün burada çok büyük skandaldı aslında ama hiçbir basında falan da görmedik- 
YÖK ile Millî Eğitimin üniversite sayısı birbirini tutmuyordu. Burada arkadaşımız… Evet, YÖK’ünkü bir fazlaydı, Millî 
Eğitiminki bir eksikti ama topladığımız zaman 170 bin de öğrenci fark ediyordu. Burada arkadaşımız fark etti.  

Şimdi, arkadaşlar, vakıf üniversiteleri ve devlet üniversiteleriyle beraber 154 üniversite var. 154 üniversitede 
yatak kapasitesi 50 bin, 54 bin.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Osman Ağabey, o fark, askerî yüksek okullar dikkate alınmamış…   
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Yani cemaat yurtlarının üçte 1’i kadar ancak üniversite yurtlarının kapasitesi 

var. Üniversite yurdunun kapasitesi az.  
Şimdi, buradan şuna geçmek istiyorum arkadaşlar ben: Bu TOKİ her şeyi yapıyor. Bu TOKİ hastane yapıyor, 

okul yapıyor, döner kavşak yapıyor. Geçen sene baktığımız zaman sekiz tane döner kavşak yapmıştı İstanbul’da, 
şurada burada.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Kavşakta problem var mı?  
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Yok. “Yurt da yapsın.” diyor.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Yahu, siz, hakikaten çok saygısızlık yapıyorsunuz. Vallahi yani konuşmalara 

böyle bir laf atıyorsunuz, böyle işin ciddiyeti de kayboluyor. Biz niye kavşak yaptı bilmem ne… Her şeyi yapan bu TOKİ, 
niye yurt yapmıyor diyoruz. Yani 35 katrilyonluk yatırım yaptı. Aslında hızlı bir yurt şeyiyle bir senede, iki senede büyük 
bir yurt atağıyla Türkiye’de çocuklarımızı rahatlatabiliriz diye düşünüyorum. Yani biz, şimdi, gazeteleri açıyoruz, 
Ayşegül’ün bilmem suçu ne veyahut Fatmagül müydü, neydi? Fatmagül’ün suçu ne?  Televizyonlarda Fatmagül’ün suçu 
ne, şeyde bilmem ne… Tamam, onlarla ilgilenilsin, Meclis de ilgilensin ama hakikaten bu gençlere de sahip çıkmamız 
lazım. Bu gençlerimize hizmet eden Bakanlığa, Genel Müdürlüğe de sahip çıkmamız lazım, daha fazla yatırım 
yapmamız lazım, daha fazla yurt yapmamız ve gençlerimizin sorunlarıyla, eğitimin kalitesiyle daha fazla ilgilenmemiz 
gerektiğini sanıyorum.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Dün komisyondan geçirdik, TOKİ’ye bu görevi verdik.  
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OSMAN KAPTAN (Antalya) – Öyle mi?  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Evet.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Bakan. 
Sayın Başkanım, soru sormadan, şimdi Hüsnü Bey Arkadaşımız…  
BAŞKAN – Soruları daha sonra alacağız efendim. 
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Öyle mi? Tamam.  
BAŞKAN – Kısa mı sorularınız Sayın Kaptan?  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Hüsnü Bey getirdi, bu Antalya’yla ilgili… 
BAŞKAN – Buyurun efendim.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Şimdi, efendim, Hüsnü Çöllü Bey bir soru önergesi vermiş, Antalya Milletvekili. 

Onun cevabını zaten siz vereceksinizdir.  
Efendim, burada, Antalya’da bir stat olayı var. Bu Antalya’daki stat olayını zaten biliyorsunuz, sizinle önceden 

de konuştuk. Bir yerde yapılıyordu, oraya işte halk “Şehrin ortası.” dedi, şu dendi, bu dendi. Şimdi, yeni bizim Kepez 
Belediyesi bir yer veriyormuş Hüsnü Bey’in söylediğine göre. Eğer, Kepez Belediyesi, bu verilen yer… Uygun şartları 
varsa buraya bir stat yapılmasının Antalya için de iyi olacağı kanısındayız. Bunu Hüsnü Bey söyledi, ben de aynı görüşü 
burada söylüyorum efendim.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
Buyurun Sayın Badak.  
SADIK BADAK (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, çok değerli bürokrat arkadaşlar, sayın 

basın mensupları; sizleri saygıyla selamlıyorum.  
Değerli hemşehrim Antalya Milletvekili Sayın Kaptan’ın ifade ettiği son husustan başlayarak konuşmama 

devam etmek isterim. Doğrusu Antalya’daki bu FİFA standartlarında 30 bin, 40 bin kişilik bir stadyumun yapılması, 
sadece o 100. Yıl tesislerinin şehir içinde kalmasından kaynaklanmadı. Oradaki finansman modelinin ne yazık ki yerel 
siyasete alet edilmesi, CHP’li arkadaşların buna büyük bir itiraz göstermeleri ve bu modeli reddetmeleri sebebiyle, biz 
ranta karşıyız, biz böyle bir kamu tesislerinin, kamu alanlarının değer artışlarının yine kamu tesisi yatırımına 
dönüştürülmesini doğru bulmuyoruz yaklaşımından kaynaklandı. Bu konuda bir kısa bilgi vermek aslında gerekiyor. 
Sayın Aslanoğlu bu konuyu alkışladı.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Neyi? 
SADIK BADAK (Devamla) – “Kamu yatırımlarının kamu alanlarından elde edilen değer artışlarıyla 

karşılanması doğrudur.” dedi. Biz de bu görüşe katılıyoruz, saygı duyuyoruz. Bu, sadece Türkiye’de uygulanan bir model 
de değil, dünyada çok uzun zamandır uygulanıyor, ülkemizde de 1980’den beri değişik alanlarda, sadece spor 
yatırımlarında değil, pek çok konularda, yollarda, sağlık tesislerinde, eğitim tesislerinde uygulanıyor.  

Türkiye’de Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü de… Son altı yıldır pek çok ilimizde yapılmakta olan bu FİFA 
standartlarındaki stadyumlar bu modelle yapılıyor. Antalya’da da böyle yapılacaktı. Kayseri ve Rize statları, Trabzon 
statları böyle yapıldı. Konya, Bursa, Afyon, İstanbul Seyrantepe statları böyle yapılıyor ve Malatya, Sivas statları da 
böyle yapılacak.  

Şimdi, biz, sağduyusuna inanıyoruz, güveniyoruz Sayın Kaptan’ın. Kendisi eğer bu konuda bir inisiyatif 
kullanırsa gelin Antalya’daki bu problemi çözelim. Orada başlamış olan bir sözleşme var. Gençlik Spor Genel 
Müdürlüğü, kendi yerini Büyükşehir Belediyesinin imar kullanıma terk etti. Büyükşehir Belediyesi de bir müteahhitle 
sözleşme imzaladı fakat sonra bu sözleşmedeki kat serbestisinin uygun olmadığı yönünde münakaşalar, davalar doğdu. 
Getirilsin bir teklif, şimdi Büyükşehir Belediyesi bir teklif getirsin, kat yüksekliğini sınırlandırsın, hatta inşaat alanını  
daraltsın yani problem halledilsin, müteahhitle mutabık kalınsın. Müteahhit derse ki kat sınırlandığı için ben bunun 
karşılığında elde edeceğim değerle bu statları, bu spor salonlarını, bu havuzları yapamam derse büyükşehir belediyesi 
başka bir kamu alanından da değer artışı ilave etmek suretiyle bu tesisleri Antalya’ya kazandırabiliriz kanaat indeyim. Bu 
konuda Gençlik Spor Genel Müdürlüğümüz, Sayın Bakanımız da eminim gereken hukuki kolaylığı, idari kolaylığı 
gösterecektir. Antalya’ya geliniz, bu stadyumu hep beraber bu tesisleri kazandıralım.  

Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar; ben, spor konusunda yapılan, pek çok spor alanlarında yapılmakta olan 
son yıllardaki gelişmeleri, altyapı tesislerini büyük bir memnuniyetle karşılıyorum. Özellikle Erzurum’a yapılmakta olan 
bu kış spor tesisleri, bizim Doğu Anadolu’muzun spor açısından önemli bir dönüm noktasını teşkil edecektir fakat 
diyorum ki bu sadece üniversite spor oyunlarıyla kalmasın. Ülkemiz buraya böyle büyük bir yatırım yapmışken Erzurum 
ilimizde önümüzdeki yıllarda bir kış spor olimpiyatlarına da ülkemiz talip olsun; 2016 olur, 18 olur, 20 o lur. Hatta bununla 
beraber yaz olimpiyatları için de İzmir ilimizi değerlendirelim. İzmir ilimizde de geçen yıllarda üniversiteler arası spor 
müsabakaları yapıldı. Burada da ciddi tesislerimiz var. Yeni tesisler de takviye edilebilir. İzmir ilimizde de yaz spor 
oyunları konusunda bir teşebbüste bulunmanın doğru olacağı kanaatindeyim. Hatta daha ileri giderek İstanbul için uzun 
zamandır teşebbüs etmekte olduğumuz olimpiyatları İstanbul dışında bir şehirde, mesela İzmir’de yapmayı neden 
değerlendirmiyoruz? Böyle bir konuyu tartışmakta fayda olduğu kanaatindeyim.  

İstanbul ilimiz, tabii ki dünyada başlı başına kendi özelliği, tarihî misyonu sebebiyle bilinen, tanınan bir 
ilimizdir. Özellikle son yıllarda kongre ve fuar organizasyonlarında Orta Doğu’da çok öne çıkan, hak ederek öne çıkan bir 
ilimiz. 5 bin kişilik, 8 bin kişilik kongreler artık İstanbul’a gelebiliyor ama geliniz, bu büyük olimpiyat, spor oyunlarını da 
İstanbul’da değil de Anadolu’da, İzmir’de düşünelim, bu konuyu tartışalım. İstanbul’daki yatırım ve operasyon maliyeti ile 
İzmir gibi bir Anadolu kentinde yatırım ve operasyon maliyetleri son derece farklı olacaktır takdir edersiniz. Ayrıca gerek 
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tesis işletme gerek doğrudan gerek dolaylı faydalarının İzmir ve Anadolu bölgesinde daha da sosyoekonomik 
faydalarının yüksek olacağı kanaatindeyim.  

Yine Trabzon’dan bahsetmek istiyorum. Bir hemşehrimizin değerlendirilebilecek, üzerinde çalışılabilecek bir 
önerisi var, bir Rizeli hemşehrimizin, bir kardeşimizin. Diyor ki: “Ben dünyayı dolaştım, futbolu seven bir insan olarak, 
Trabzon halkı kadar futbol sevgisiyle bütünleşmiş bir halk görmedim.” Bu önemli bir şey. Bir halkın bir faaliyeti sevmesi, 
benimsemesi tabii ki o faaliyetin orada yeşermesi için önemli bir unsur. “Acaba Trabzon’da dünya çapında bir futbol  
akademisi kurulsa.” diyor. Bugün Brezilya’nın yahut şu ülkenin dünyaya futbol ihraç ettiğini biliyoruz. Gençlerin 
genlerinden gelen fakat daha sonra halkın bunu sevgisiyle besleterek o kabiliyetlerini, gençlerin kabiliyetlerini 
geliştirmek suretiyle dünya yıldızları oluyorlar. Acaba Trabzon’da da böyle bir futbol akademisi kurarak Türkiye'nin bütün 
kabiliyetlerini bire bir eğittiğimiz, devletin, Gençlik Spor Genel Müdürlüğünün bütün imkânlarını buraya hasrettiği bir 
merkez acaba sizin düşündüğünüz spor turizmi açısından da bir fayda sağlayabilir mi diyorum.  

Spor turizmi konusuna Bakanlığınızın, Genel Müdürlüğünüzün bu kadar hem kurumsal hem bireysel manada 
önem vermesi, doğrusu, Türkiye'nin turizm başkentinin milletvekili olarak beni son derece mutlu etti.  Spor turizmi 
yatırımlarının ülkemizde yapılacağı iller arasında en çok getiri sağlayacaklardan birisi şüphesiz Antalya’dır. Antalya’da 
spor tesisleri yapılırken ilçelerimize dağıtılmasının önemine işaret etmek istiyorum. Genellikle il merkezleri bu gibi 
tesisler yapılırken göz önünde tutuluyor. Bizim ilimizin merkezi de şu anda Muratpaşa ilçesi adıyla bilinen tam o 
merkezdir. Ama artık ilçelerimiz de kendini göstermeye, gelişmeye başladı. Alanya’dan Serik’e, Manavgat’tan Kemer’e 
kadar pek çok farklı spor dalları gelişiyor. Mesela Kemer ve Kaş’ta su altı sporları son derece gelişme istidadı gösteriyor. 
Ayrıca Serik ilçemiz bizim ata sporumuz güreşler açısından son derece gelişmeye müsait, insan altyapısı, sevgisi 
itibarıyla müsait bir ilçemizdir. Spor altyapılarının ilçelerimize dayatılması hususunu dikkatlerinize sunmak istiyorum ve 
son olarak Yüksek Öğretim Kredi ve Yurtlar Kurumumuzun gerek tesis yapımında gerek bu tesislerin son derece 
disiplinli işletme modeli geliştirmiş olması dolayısıyla teşekkürlerimi sunmak istiyorum. Pek çok şehirde olduğu gibi 
Antalya’da da kapasite eksiği bulunuyor. 2 binin üzerinde eksiğimiz var. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Ek sürenizi başlatıyorum. 
SADIK BADAK (Devamla) – Bu konuda Sayın Genel Müdürümüzün gayretleri var, biliyorum, gerek doğrudan 

tesis yatırımı yoluyla gerek kiralama yoluyla. Bu çabaların, teşebbüslerin bir an önce sonlandırılmasını temenni 
ediyorum. Bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Badak. 
Sayın Macit, mikrofonunuzu açıyorum, buyurun. 
HASAN MACİT (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, değerli milletvekili arkadaşlar, çok değerli bürokrat arkadaşlar, değerli basın çalışanları; hepinize 

saygılar sunarım. Sözlerime geçmeden önce Bakanlığımızın gerek Kredi Yurtlar Kurumunun gerekse Gençlik Spor 
Genel Müdürlüğünün 2011 bütçeleri hayırlı uğurlu olsun. Başta Bakanlığa, daha sonra Türkiye’ye iyilikler, güzellikler 
getirsin. 

Değerli arkadaşlar, çok önemli, gerçi bütün bakanlıkların kendisine has önemleri var. Her gün bu sözlerle 
başlamak mecburiyetinde kalıyoruz, birbirinden ayırt etmek mümkün değil ama konumuz gençliği ilgilendirdiği için 
herhâlde bu Bakanlığımızın bütçesi de gerçekten çok önemli. Bu nedenle, iktidarıyla, muhalefetiyle elimizden gelen 
katkıyı koyarak öğrencilerimizin, özellikle gençlerimizin kötü yollara düşmesini önlemek, daha iyi barınma imkânlarını 
sağlamak, daha iyi eğitim öğretim görmelerini sağlamak herhâlde görevimizdir diye düşünüyorum. 

Değerli arkadaşlar, öncelikle yurtlar konusunda bir mesafe kat edilmiş ama yeterli olmadığını görüyoruz çünkü 
bizden önceki arkadaşlarımız da bahsetti, yurtlardaki kapasite artırımı ile üniversitelerdeki öğrenci sayısı artırımı göz 
önüne getirildiği, değerlendirildiği zaman çok büyük açıklar var. Yani 2002’ye göre kıyaslanıyor, 2002’ye göre 
üniversitedeki öğrencilerimiz yüzde 100’ün üzerinde artmış. 1,5 milyon öğrencimiz 3,3 milyona ulaşmış. Biraz önce 
arkadaşımız da söyledi, YÖK ve Millî Eğitimdeki çelişkili rakamlar söz konusu. Buna rağmen yüzde 100’ü çok artmış 
ama Kredi Yurtlar Kurumunun yurtlarındaki artışa baktığımız zaman ancak 250 bine çıkacağı söyleniyor. 250 bin 3,3 
milyon olduğu zaman yüzde 10’unu bile karşılamıyor, yani çok yetersiz. Bu nedenle öncelikle bu yurtların kapasitesinin 
mutlaka ve mutlaka artırılması gerekir veyahut da artırılması için acil ne gibi tedbirler alınması gerekiyorsa alınmalı 
çünkü öğrencilerimizin, halkımızın devlet yurtlarına karşı güveni sonsuzdur. Çünkü gerek özel yurtlarda gerekse yurt 
dışında barınan öğrencilerimizin, gençlerimizin çok değişik şekilde zorluklarla karşılaştığı, kötü koşullarda yaşadığı ve 
birtakım yanlış düşünceli insanların pençesine düştüğü bir gerçektir, bir vakıadır. O nedenle devlet olarak öncelikli 
görevimiz, bu öğrencilerimizi, bu gençlerimizi kötü emelli insanların pençesine düşmekten kurtarmamız gerekir diye 
düşünüyorum. 

Değerli arkadaşlar, bir devletin kurumları, yurtları, bir de özel yurtlar, özel yurtlar gerçi ekonomik olarak gelir 
düzeyi yüksek olan ailelerimiz çocuklarını buraya koyabilmekteler. Devlet yurtlarına da koyan koyabilmekte ama çok 
büyük bir bölümü birtakım insanların insafına terk edilmektedir yani hepimiz biliyoruz ki kayıt döneminde üniversite 
önlerinde birtakım insanlar öğrenci avına çıktıklarını herkes görüyor ve basınımızda da zaman zaman bunlar yazılıyor, 
çiziliyor. İşte gayrimeşru bir şekilde yasal olmayan veyahut da resmî kayıtlara intikal ettirilmeyen daireler, konutlar 
tutulmakta ve birtakım cemaatler olsun, kişiler olsun, buralara bir ağabey veyahut da bir abla gözetiminde bu 
gençlerimizi bu evlerde değişik niyetlerle yönlendirildiği bir vakıadır, bundan kurtarmamız gerekir diye düşünüyorum.  

Değerli arkadaşlar, TOKİ yurt yapsın ama TOKİ’nin bugün birçok yerde, ilçe ve illerde satamadığı konutları 
var. Atıl bekleyen, zaman zaman da gazetelerde görüyoruz, reklam yapıyor, fiyat indirimi yapıyor, satabilmek için. 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 25 

  

 
Öncelikle herhâlde üniversitelerimizin olduğu yerde TOKİ’ye ait konutlardan yararlanılabilir diye düşünüyorum. TOKİ’ye 
ait satılmayan, atıl bekleyen konutların yurt olarak kullanılması geçici olarak bir çözüm olarak verilebilir. 

Bir diğer konu, değerli arkadaşlar, öğrenim kredilerinde faizlerin TÜİK’in toptan eşya fiyatlarına endekslenmiş 
olması zaman içerisinde altından kalkılamayacak büyük boyutlara ulaşmaktadır. Bu nedenle bu faizin de 1996 yılından 
önceki yıllarda uygulandığı şekilde düzenlenmesi gerekir çünkü bu insana olan yatırımdır, gençlerimize olan yatırımdır. 
Bunun karşılığında bir kâr veyahut da maddi bir çıkar düşünülmediğine göre çocuklarımıza daha iyi eğitim öğretim 
sağlayabilmek için bu faizlerin düşürülmesinde yarar vardır. Bu faizlerin çok fazla düşürülmesi de bütçeyi etkilemez diye 
düşünüyorum.  

Bir diğer konu, değerli arkadaşlar, her ne kadar öğrenim kredilerinde artış varsa da üniversitelerimizden 
mezun olan bir gencimiz kamuya memur olarak girdiğinde 9’uncu derecenin 1’inci kademesinden başlamaktadır. 
Öğrenim kredileri de 9’uncu derecenin 1’inci kademesine göre endekslenirse bu elbette ki maddi imkânlar 
doğrultusunda olacaktır, günün koşullarına uygun bir şekilde düzenleme olacaktır diye düşünüyorum. 

Değerli arkadaşlar, bir başka konu, Gençlik Spor Genel Müdürlüğümüz veyahut da Bakanlığımızın görev 
alanına giren maçların yayınlarıyla ilgili. Bu maç yayınlarıyla ilgili ihaleler yapılıyor. Gerçekten ciddi bir katkı spora 
yapılıyor ama bu katkının acaba yararlı mı zararlı mı olduğu noktasında tartışılıp böyle bir sistemin devam etmesi veya 
etmemesi noktasında karar alınması gerekir diye düşünüyorum. Şöyle ki herkesin bu yayınları izleme olanakları yok. 
Biliyorsunuz, ücretli olduğu için şifreli kanallardan yayınlanıyor ve bu nedenle spora, maçlara meraklı olan gençlerimiz 
bunları izleyebilmek için ya kahvelere yahut da birahanelere gitmekte ve oralardan izlemektedirler. Onun bilet parası da 
bellidir ya bir bira içeceksin, ya iki bira. O, artık o işletmecinin insafına kalmış bir şekilde. İşlettiği işletmenin satış 
durumuna göre bir bilet kesmektedir. Bu nedenle bu gençlerimiz alkole alışmakta, kumara alışmakta ve en azından öyle 
bir ortamda maç izlemektedir, sporun centilmenliğiyle, amacıyla izlenen mekânların birbiriyle örtüşmediği ve tamamen 
ters olduğu görülüyor. Maddi katkısının yanında bunlar düşünülerek yeniden düzenlenmesi gerekir diye düşünüyorum. 
Gerçekten büyük katkılar var ama herhâlde gençliğimizin geleceği ve yetişmesi açısından maddi katkının çok fazla 
önemi olmasa gerekir.  

TRT’nin sonra görevi nedir? Yüzde 2,5 elektrikten pay almaktadır, çok büyük miktarlar ediyor ama böyle bir 
maç naklinde veyahut da spora katkı konusunda TRT ile bu görüşmeler yapılabilir, gençlerimiz bu kötü ortamlardan 
çıkarılabilir. Bu eğer düzenlenmezse Anayasa’mızın 58’inci maddesinde devlet gençleri alkol düşkünlüğünden, 
uyuşturucu maddelerden suçluluk, kumar ve benzeri kötü alışkanlıklardan ve cehaletten korumak için gerekli tedbirleri 
alır diyor, biz tedbir almıyoruz, tam tersi, teşvik eder konumuna geliyoruz. Bu anlamda bu uygulamadan bir bakış olarak 
bakarsak anayasal bir suç işliyor bu uygulamayı yapanlar. 

Bu nedenle, bu konular ciddi bir şekilde ele alınarak doğru yolu bulmak gerekir.  
Bir diğer konu, illerimizde, ilçelerimizde spor tesislerimiz var. Bu tesislerin kullanılmasıyla ilgili, gerçi münferit 

olabilir ama ciddi sıkıntılar oluyor. Oradaki görevlilerin gençlerimize burayı açması veyahut da yöneticilerin açması 
noktasında bazı sıkıntılar yaşanabiliyor. Bunlar önlenebilir ise spora daha fazla katkısı olur. Bunlara dikkat ettiğimiz 
zaman… 

Bir diğer konu, değerli arkadaşlar, gerçekten, yıllara veyahut da uluslararası yarışmalara baktığınız zaman, 
her ne kadar sonunda şu kadar madalya aldık şeklinde bir sunum varsa da bu madalya alma veya başarı oranlaması 
diğer ülkelerle kıyaslandığı zaman bir gerileme söz konusu görülüyor.  

BAŞKAN – Sayın Macit, ek süre veriyorum.  
Buyurun. 
HASAN MACİT (Devamla) – Bu nedenle, buna uygun sporcu yetiştirme programlarının orta vadeli ve uzun 

vadeli olarak mutlaka ve mutlaka yapılması gerekir çünkü Türkiye nüfus bakımından dünyada genç nüfusu olmakla 
övündüğümüz bir ülke. Genç nüfusu büyük miktarda olan bir ülke. Bu nedenle bu gençlikten, bu genç nüfustan 
yararlanmak ve dünyada Türkiye'nin ismini spor alanında duyurmak herhâlde bizim görevlerimiz arasında olsa gerek.  

Bir diğer konu, Sayın Bakanım, Burdur’a bir söz verdiniz, bir söz de benim talebim olacak, verirseniz sevinirim. 
Burdur merkezde bir stat yapmışlar kendi olanaklarıyla. Sadece çim stat, çimlendirmişler. Tribün istekleri var. Eğer 
Gençlik Spor Genel Müdürlüğünüz buna katkı yaparsa seviniriz. 

Tekrar, 2011 yılı bütçemizin hayırlı uğurlu olmasını diler, saygılar sunarım. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Macit. 
Komisyonumuzun değerli üyeleri, saat 14.15’te tekrar toplanmak üzere oturuma ara veriyorum. 
         Kapanma Saati: 13.15 
 

İKİNCİ OTURUM 
Açılma Saati: 14.23 

BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 
BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa) 

SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

(Oturum, Kâtip Süreyya Sadi Bilgiç tarafından açıldı) 
-----0----- 

BAŞKAN – Değerli milletvekilleri, 10’uncu Birleşimin İkinci Oturumunu açıyorum. 
Görüşmelere kaldığımız yerden devam ediyoruz.  
Sayın Öztürk, buyurun lütfen. 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 26 

  

 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, kurumlarımızın 

ve basınımızın değerli temsilcileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakan, görüştüğümüz kurumların bütçeleriyle ilgili değerlendirmeye geçmeden önce, dün Millî Eğitim 

Komisyonunda görüşülen bir kanun teklifiyle ilgili olarak bazı değerlendirmelerde bulunmak ve Komisyon Başkanımıza 
da birtakım sitemlerde bulunmak istiyorum. 

Dün, Millî Eğitim, Kültür, Gençlik ve Spor Komisyonu, Yükseköğretim Kredi ve Yurtlar Kurumu Kanunu ve Bazı 
Kanunlarda Değişiklik Yapılması Hakkında Kanun Teklifi’ni görüşmüş ve kabul etmiştir. Söz konusu kanun üç gün önce 
8 Kasım 2010 tarihinde Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığı tarafından esas komisyon olarak Millî Eğitim, Kültür, 
Gençlik ve Spor Komisyonuna, tali komisyon olarak da bizimle birlikte dört ayrı komisyona havale edilmiştir. Benim 
itirazım, niçin esas komisyon değil de tali komisyon olarak bize havale edilmemiş olmasına ilişkin değildir. Meclis 
Başkanlığının takdiri o yönde olmuştur. İtirazım, teklifin aşağıda ifade edeceğim hükümleri nedeniyle Plan ve Bütçe 
Komisyonu da görüş bildirdikten sonra esas komisyon tarafından ele alınmasının daha doğru olabileceğine ilişkindir.  

Değerli milletvekilleri, teklif, özel hukuk hükümlerine bağlı olan Kredi ve Yurtlar Kurumunu Başbakanlığa 
bağlamaktadır yani bugün de bütçesini görüşüyoruz. Kuruma verilen görevler itibarıyla Kurumun Millî Eğitim Bakanlığına 
bağlanması daha uygun olurdu diye düşünüyorum. Şu andaki statüsü de yanılmıyorsam, Millî Eğitim Bakanlığının 
denetimine tabi ve özel hukuk hükümlerine tabi bir kurum bugünkü statüsü, şimdi Başbakanlığa bağlı bir kurum hâline 
getiriliyor.  

Başbakanlığa bağlı personele yapılan fazla ödemeler nedeniyle kurumların Başbakanlığa bağlanmasını doğru 
bulmadığımı ifade etmek istiyorum. Eğer bu gerekçeyle kurumlar Başbakanlığa bağlanıyor ise ücret yapısındaki 
çarpıklığı mutlaka ele alıp gidermeliyiz.  

Bir başka dikkatimizi çeken, Başbakanlık sosyal faaliyetleri doğrudan kendisine bağlayarak, yapılan yardım ya 
da burs ve kredilerin doğrudan Başbakan tarafından yapılıyor izlenimini vermeye çalıştığı gibi bizde bir kanı oluşuyor. 
Ümit ederim, bu kanı yanlış oluşuyordur bizde ama böyle bir algı olduğunu ifade etmek isterim.  

Bu ifade ettiğim hükümler nedeniyle, bir kere Komisyonumuzda tartışılmalıydı bu kanun teklifi.  
Ayrıca, Kurum için merkez teşkilatına 157, taşra teşkilatına 1.453 kadro ihdas edildiğini görüyoruz Millî Eğitim 

Komisyonunda. Bu konu da Komisyonumuzda tartışılmalı ve Millî Eğitim Komisyonuna görüş bildirilmeliydi diyorum.  
Kuruma yurt dışında yurt yapma yetkisinin de verildiğini görüyoruz. Kurumun bütçesini yakından ilgilendirmesi 

nedeniyle bu madde de Komisyonumuzda tartışılmalıydı. 
Kabul edilen kanun teklifinin önemli bir maddesi de, biraz önce sayın üyeler ifade ettiler, “Niçin TOKİ’ye yurtları  

yaptırmıyorsunuz?” diye. Bu yönde bir madde ilave edildiğini görüyoruz yani TOKİ’ye yurt yaptırılması işi verilebilecek, 
bu olumlu bir gelişme. Ancak yine bu hükümlerin Komisyonumuzda tartışılması gerekirdi. Çünkü teklifte yer alan bir 
maddede, TOKİ’ye yaptırılacak işlerle ilgili olarak, yapılmasının gerekli olduğuna Yüksek Planlama Kurulu tarafından 
karar verilen yurt binası ve tesisleri; Kurumca belirlenecek proje ve temel standartlar çerçevesinde, mülkiyeti kendisine, 
Kuruma ya da Hazineye ait olup Kuruma tahsis edilen taşınmazların üzerinde ihale ile belirlenecek gerçek veya özel 
hukuk tüzel kişilerine, kırk dokuz yılı geçmemek şartıyla belirli süre ve bedel üzerinden kiralama karşılığı 
yaptırılabilecektir diyor, dolayısıyla, bu saydığım işlemler, Hazine arazisi başta olmak üzere, kiralama, ihale işlemleri 
başta olmak üzere, mutlaka Plan ve Bütçe Komisyonunca da değerlendirilmeli ve tartışılmalıydı diye düşünüyorum.  

Yine teklifte, söz konusu yatırımların ihale usulü ile ihale üzerinde kalan gerçek ve tüzel kişilerin kurumla 
yapacağı işlemlerin damga vergisi ve Harçlar Kanunu’ndan muaf tutulmalarına ilişkin hükümlerinin de yine 
Komisyonumuzda tartışılması gerekiyordu.  

Bir başka konu teklifte kabul edilen, özel öğretim kurumlarının özel öğretim kurumlarının belediyelerden 
alınması gereken bazı izin ve ruhsatlardan da muaf tutulması hükme bağlanmaktadır. Öyle anlaşılıyor ki bazı 
belediyelerden alınamayan izinler ve ruhsat işlemleri de yasa çıkarmak suretiyle baypas ediliyor. 

Değerli milletvekilleri, ben şimdi kurumların bütçesiyle ilgili bazı kısa değerlendirmelerde bulunarak 
konuşmama son vereceğim. 

Görüştüğümüz iki kurumun baktığımızda Sayın Bakan, bu kurumlarımızın içinde yer aldığı özel bütçeli 
idarelerde 2011 yılı artışı yüzde 12,4 iken Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünde 16,1’lik bir artış olduğunu görüyoruz, 
Kredi ve Yurtlar Kurumunda da 22,6’lık bir artış öngörüldüğünü görüyoruz. Dolayısıyla genel artışın üzerinde bir kaynak 
tahsis edildiğini görüyoruz.  

Sayın Bakan, geneli itibarıyla Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün 2007’den itibaren bütçe uygulama 
sonuçlarına baktığımızda size verilen bütçeler içinde kalmadığınız ya da kalamadığınız görülüyor. Gençlik ve Spor 
Genel Müdürlüğü 2007 yılında kendisine verilen 100 birime karşılık 111,8; 2008’de 116,1’lik ve 2009’da 149,1’lik bir 
harcama yapmış görünüyor ve 2010 yılı Ağustos ayı ilk sekiz ay gerçekleşmesi de yüzde 80,2 görülüyor. Oysa içinde 
bulunduğunuz Merkezî Yönetim Bütçesi’nde bu ay itibarıyla harcama oranı 63,9 görünüyor. Demek ki 2010 yılında da 
size başlangıçta verilen ödenek sınırları içinde kalamayacağınız anlaşılıyor.  

Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün  2009 yılında 348,3 milyon TL tutarında cari transfer harcaması 
yapılmasına rağmen 2010 yılında 233,2 milyonTL ödenek konulmuştur yani harcamadan daha az ödenek konulmuştur, 
Ağustos itibarıyla koyduğumuz ödeneğin tamamı harcanmış görünüyor. Dolayısıyla bu harcama kaleminde de 
ödeneklerin aşılacağı anlaşılıyor. 2010 yılında aynı harcama kalemine baktığımızda yine 2009’daki harcamanın altında 
299,6 milyon TL’lik bir ödenek konuluyor yani bütçelerin samimi olması gerektiğini söylüyoruz sürekli olarak. Gerçek 
ödenek ihtiyacınız neyse o ödeneği talep etmeniz gerekiyor.   

Yükseköğretim Kredi ve Yurtlar Kurumu bütçesine baktığımızda, 2010 ve 2011 yılında cari transferlerdeki 
artışın lisans bursundan kaynaklandığı görülmektedir. 
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(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
HARUN ÖZTÜRK (Devamla) -  2009 yılında Yükseköğretim Kredi ve Yurtlar Kurumu bütçesinde söz konusu 

lisans bursuyla ilgili herhangi bir ödenek kalemi ben göremedim. O tarihten önce lisans bursları verilmiyor muydu? 
Yoksa başka bir bütçenin başka bir kalemi altında veriliyordu? 

Son olarak temas etmek istediğim bir şey, kuruma geçici 4’üncü madde ilave edilmişti 25 Haziran 2009 tarih 
ve 5917 sayılı Kanun’la. Bu kuruma kredi borcu olan öğrencilerin bu borç ödemelerinde bir sıkıntıya düşmeleri hâlinde 
bir yeniden yapılandırma öngörüyordu. Yalnız bunda son fıkrayı çok katı bir şekilde düzenlediğimiz için yani herhangi bir 
şekilde bu yeniden yapılandırma taahhüdüne bir veya birkaç gün uymayan bir öğrencinin bütün borcu muaccel hâle 
geldiği için icrai takibata geçiliyor ve bu sıkıntı yaratıyor diye düşünüyorum. Bu son fıkrada yapılacak bir düzenlemeyle 
aşağıdaki kanun teklifinize ilave edilebilir yani yine bu yeniden yapılandırmayı bozacak şekilde bir şeyi olmasın ancak bu 
küçük sıkıntılar nedeniyle unutma olabilir veya başka bir şey olabilir yani taahhüde uyulmayan süreyle ilgili olarak faizle 
ilgili ne getirmek istiyorsak gene getirelim borca ama yine yeni bir yapılandırmayla bu yeniden yapılandırmaya bir işlerlik 
kazandırmamızın doğru olacağını düşünüyorum. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Öztürk, tekrar bir ek süre veriyorum. Bağlarsanız lütfen. 
HARUN ÖZTÜRK (Devamla) – Bağlıyorum Sayın Başkan, tam da bağlıyordum. 
Herhâlde bu konudaki meramımı anlatabildim diye düşünüyorum hazır teklif de aşağıda varken bir önergeyle 

bunun geçici 4’üncü maddenin son fıkrasında bir değişiklik yapılarak halledilebileceğini ve sıkıntıların aşılabileceğini 
düşünüyorum. 

Kurumlarımızın bütçelerinin hayırlı olması dileğiyle tekrar heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Öztürk. 
Sayın Angı, buyurun. 
HASAN ANGI (Konya) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Değerli Bakanım, komisyonumuzun kıymetli üyeleri, sevgili genel müdürler, değerli kamu 

çalışan arkadaşlarım; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum. Sayın Bakanım, şahsınız ve tüm ekibinizi bu başarılı 
çalışmalarınızdan dolayı teşekkür ediyor ve başarılarınızın da devamını diliyorum. 

Tabii pek çok çalışma içine baktığımız zaman bir tarafta gençlik diğer tarafta spor ikisi de birbirinden önemli 
konular. Gelinen nokta yeterli görülmeyebiliyor, arkadaşlarımızın eleştirdiği gerek yurt kapasitesiyle ilgili gerekse 
yurtlarımızın standartlarıyla ilgili. Tabii devralınan noktadan gelinen noktaya baktığımız zaman büyük bir ivme ve atlama 
var, bunun bu şekilde devam etmesiyle belki önümüzdeki süreçte bu benzer konulardaki sıkıntılar da aşılır. Gerek yatak 
kapasitesindeki artış gerekse eskiden devralınan yurtlardaki birtakım iyileştirmelerle standart yükseltmeleri biraz daha 
hızlandırılmalı diye görünüyor. Tabii benim yatırım bilgileri formatında verdiğiniz rakamlarla ilgili bir sorum olacak. 
Kurumun 2010 yılı yatırım programından 78.900 kapasiteli 119 adet yurt inşaatı bulunmaktadır. Bu projelerle ilgili verilen 
tamamlanmak üzere olan inşaat aşamasında olan ve inşaatı başlayacak olanlar düşüldüğü zaman hâlâ 42 adet 21.010 
kapasiteli yurt projesinin ise arsa tahsis ve arsa hukuki bilgileri ve benzeri çalışmalardan dolayı henüz hiçbir işlem 
yapılamadığı görülüyor. Şimdi toplam 78.900 kapasiteye göre baktığımız zaman yarıdan daha fazlası hakkında işlem 
yapılamayan bir hâl. Tabii bu da hem il merkezlerinde hem de ilçelerde üniversite sayılarımızdaki artış, meslek 
yüksekokullarıyla ilgili çalışmaların artırılmış olması yurt ihtiyacının sürekli arttığının bir ifadesi olarak konan 
programların da gerçekleşmesiyle ilgili gayretin gerektiği gözüküyor.  

Diğer taraftan kredi borçlarıyla ilgili arkadaşlarımız da ifade ettiler, bir kanun  teklifinde bir yeniden 
yapılandırma süreci başlatılıyor. Yurt dışındaki doktora için giden arkadaşlarla ilgili de bir yapılabilecek bir şey var mı? 
Özellikle kamu alacaklarının yapılandırılmasına dönük bir tasarı gündemdeyken bu kapsamda zaten olabildiğince geniş 
tutulan bir çalışma. Bu mağduriyetleri de giderecek ve alacakların da tahsilini belki kolaylaştıracak çözümler oraya da 
konabilir mi diye.  

Diğer husus, Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüzün yaptığı amatör kulüplerle ilgili çalışmaları ben yeterli 
bulmuyorum açıkçası. Türkiye her spor dalında yabancı oyuncularla yürütülen bir hâle dönüştü. Altyapıdan yetişecek 
bunca genç nüfusun içinde pek çok kıymetli sporcuları olacağını düşünüyorum. Bunun yolu da spor altyapısını 
oluşturulmasıyla, iddaa oyunlarından alınan paylardan ilçelerde, beldelerde ve illerde birtakım projeler gerçekleşiyor 
ama bunu yeterli görmek mümkün değil. Bazen kaynaklar büyük projelere aktarıldığı zaman küçük projeler için çünkü 
yerel imkânlar yetmiyor yani ne belediye ne özel idaresi kendi kaynaklarıyla orada bir spor salonu veya açık spor 
komplekslerine dönük hizmet alanları üretme imkânları olmuyor. İş birliğine ihtiyaçları var şu ana kadar yapıyorsunuz 
onu özel idarelerle ve belediyelerle birlikte ama kaynakların biraz daha o yönde harcanıp yani kendi sporcumuzu 
yetiştirip yani rakamlar var lisanslı şu kadar var ama baktığımız zaman bugün profesyonel kulüplerde maalesef üzülerek 
ifade edeyim kimisi Afrika pazarlarına dönüyor ucuz diye kimisi de çok pahalı pazarlardan oyuncu getiriyoruz. Bunun 
kime katkısı var? Millî takım oluştururken de bir sürü zorluklar yaşıyoruz bu sefer yani spora baktığımız zaman bana 
göre altyapıyla ilgili ciddi hamlelere ihtiyaç olduğu kanaatindeyim.  

Bu çerçevede 2011 bütçesinin hem yükseköğrenimde öğrenim gören gençlerimiz için ve idaremiz için diğer 
tarafta Gençlik Spor Genel Müdürlüğümüzün ve federasyonlarımızın güzel faaliyetlere vesile olmasını diliyor, hayırlı 
olsun diyorum ve sizlere de hayırlı bayramlar diliyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Angı. 
Sayın Kalaycı buyurun lütfen. 
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MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, komisyonumuzun değerli üyeleri, kıymetli 

bürokrat arkadaşlarım, değerli basın mensupları; öncelikle hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
Bir konuyla başlamak istiyorum YURT-KUR’la ilgili. Tabii 2002 öncesi şöyle 2002 sonrası böyle gibi 

değerlendirmeler var. Milletvekilliği öncesinde YURT-KUR’u denetlemekle görev yapmış ve ülke çapında birçok 
yurdumuzu yerinde görme, inceleme, denetleme imkânı bulmuş bir arkadaşınızım. YURT-KUR her zaman güzel 
çalışıyor. Bunun öncelikle hakkını teslim edelim. Zaten Sayın Genel Müdürüm de çekirdekten gelme yani bu kurumda 
2002 öncesinde de 2002 sonrasında da çok güzel hizmetlere imza atmış bir arkadaşımız. İşin de çok zorluğu var değerli 
arkadaşlarım yani o yaştaki gençlerin hakikaten ekonomik, sosyal, psikolojik problemlerinin yoğun olduğu bir çağ ama 
YURT-KUR personeli gerçekten fedakârca çalışmasıyla âdeta gece gündüz demeden belki kendi ailesini, kendi 
çocuğunu ihmal ediyor ama inanın ki buna orada kalan öğrencilerin sorunlarıyla birebir ilgileniyorlar, bunun şahidiyim. 
Tabii özellikle okulların açıldığı ilk dönemde sıkıntılar oluyor, çok yığılma oluyor ama eğer yurdun kapasitesi 200 ise 
ilave yatak koridora imkânlar getirerek mümkün olduğunca dışarıda açıkta bir öğrencimizin kalmaması için gerçekten 
bütün yurtlarımızda çaba sarf ediliyor. Belki bir öğrencimizin açıkta kalmasından en fazla üzülenlerden birisi de o yurttaki 
müdür arkadaşımız, personel arkadaşımız.  

Şimdi şuna geleceğim, eğer ki Konya da bu illerden birisi. Tabii Konya üniversiteler şehri, öğrenciler şehri yurt 
sıkıntısı oluyor. Bu yurt sıkıntısında ne bileyim gençlerimizin devlet yurdu bulamamasında ya da belli cemaatlerin, 
tarikatların yurtlarına gitmek zorunda kalmasında YURT-KUR’un bir kabahati yok arkadaşlar yani burada üniversite 
sayıları artıyor, öğrenci sayısı artıyor aynı şekilde YURT-KUR’a da yurt yapma imkânını bizlerin vermesi lazım 
Hükûmetin vermesi lazım ihtiyaç olan yerlerde yeni yurtların yapılması için destek vermemiz gerekmektedir.  

Değerli arkadaşlarım, ben gençlerimizle ilgili genel anlamda bazı sorunlara değinmek istiyorum. Mevcut millî 
eğitim sistemimizde istenilen düzeyde kişilikli, iyi bir vatandaş , iyi bir meslek erbabı ruhen ve bedenen sağlıklı ve mutlu 
bir gençlik yetişmesi mümkün değildir. 

Türk gençliğinin önemli bir kısmı örgün eğitim görme imkânını bulamamaktadır.  
Genç nüfusta işsizlik oranı çok yüksektir. Gençliğin büyük bir bölümü ekonomik sıkıntı içindedir. Yüz binlerce  

üniversite mezunu  gencimiz  işsiz gezmektedir.  İstediği eğitimi alamaması ve dolayısıyla istediği işi elde edememesi 
gençleri üzmektedir.  

Özellikle, kız çocuklarının önemli  bir bölümü okuyamamaktadır. 
Çalışan gençliğin büyük bir bölümü, çok ilkel şartlarda çalışmakta ve sosyal güvenlik ve iş güvenliğinden 

yoksun bırakılmaktadır. 
Okuyan gençlik gelecekten endişeli ve umutsuzdur. 
Engelli gençlik, toplumda gereken ilgi ve desteği göremediği için sıkıntı çekmektedir. 
Köy ve kırsal kesimde bulunan gençlik tamamen ihmal edilmiş, ülke ve dünya nimetlerinden mahrum 

bırakılmıştır. 
Türk gençliği, ahlaki bir çöküntü içerisine düşürülmüş, büyük değerler kargaşası yaratılmış, doğru ve yanlışı 

ayırt edemez hâle getirilmiştir. 
Millî değerlerin, inançların, tarihin ve kültürün iyi öğretilmediği gençlik iyi yetiştirilmemektedir. 
Gençlerin kafası karıştırılarak, bir kimlik bunalımı yaratılmak istenilmektedir. 
Sorunların altında ezilen gençlik, toplumsal olaylara, siyasete, dünyadaki gelişmelere zaman 

ayıramamaktadır. 
Gençliğin pasif, nemelazımcı bir duruma düşürülmek istendiği görülmektedir. 
Gençlik,   gerçeklerden   uzaklaştırılmak   istenmekte,   gelecekle bağlantısı koparılmaktadır. 
Gençler, siyasetçiye, bürokrata, medyaya, aydına, sanatçıya, eğitimciye, din adamına, emniyet ve adalet 

mensuplarına, esnafa, iş adamına güvenini yitirmektedir. 
Kendi toplumundaki bu olumsuzluklar, gençliği başka toplumlara özentiye sevk etmektedir. 
Dürüstlüğün, çalışkanlığın, alın teri ile kazanmanın bir anlamının kalmadığını düşünen gençler, "en kolay 

yoldan nasıl kazanırım" düşüncesiyle hareket eder hâle gelmektedir. 
İşsiz gençlik, eziklik ve ihmal edilmişlik duygusuyla herkese kırgın bir durumda iş bulacağı günü 

beklemektedir. 
İşsiz    gençlik    değişik    yollarla    şiddete    ve    çeteciliğe özendirilmektedir. 
Türk gençliği, şekilci ve markacı hâle getirilmiştir. Ancak, gençler bu ihtiyaçlarını yeterince karşılayamadıkları 

için karmaşık duygulara kapılmakta ve bunalıma girmektedirler. 
Aşırı tüketim ve gösteriş merakı, dar gelirli aile çocuklarının bunalımlara ve kötü yollara düşmesine yol 

açmaktadır. 
Gençliğin dinî eğitimini ve manevi ihtiyaçları yeterince karşılanmadığı için gençlik, çeşitli sapkın davranışlara 

itilmektedir.       
Yeterli din eğitiminin verilmemesi ve birtakım din bezirgânlarının toplumdaki kötü imajları sayesinde genç lerin 

inançları zayıflatılmış, gençlik çıkarcı, kolaycı hâle getirilmiştir. 
Gençlik, yazılı ve görsel medyanın çok kötü yönlendirmesi ile ailesinden, ülkesinden, ülkesinin gerçeklerinden, 

akıldan, bilimden ve çevreden uzaklaştırılmaktadır. 
Kısacası, toplumun büyük bir bölümünü oluşturan Türk gençliği, hiç hak etmediği bir bunalım ortamına 

sürüklenmiştir. Eğitimsizlik, işsizlik, yoksulluk, çaresizlik, umutsuzluk gençliğin büyük bir bölümünün yol arkadaşı 
olmuştur. Aslında bu ülkenin imkânları, Türk halkının refah içerisinde yaşaması için yeterlidir. Yoksulluk, işsizlik, 
umutsuzluk ve mutsuzluk gençliğin kaderi olmamalıdır. 
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Tabii Sayın Bakanım, gençliğin bütün bu saydığım sorunları sizin bakanlıkla doğrudan hepsi sizin görev 

alanınız içerisinde değil, mutlaka birçok bakanlığımızı ilgilendiren konular. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüz var her 
ne kadar isminde gençlik geçse de tabii ağırlıklı olarak spor ve spor yatırımları Genel Müdürlüğümüzün görevleri 
arasında. Aslında devlet bütçesinden Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğümüze ayrılan ödenekler geleceğe yönelik 
yatırımları gerçekleştirebilmek için de yetersiz yani yeterli değildir.  

Her şeyin devletten beklendiği bir spor organizasyonu ve yönetiminin savunulamayacağı düşüncesiyle, spor 
federasyonlarının kendi kendine yeterli hâle gelmelerine yardımcı olunarak, gerekli altyapı çalışmaları yapıldıktan sonra 
zamanla özerk bir yapıya kavuşturulması gerekir iken uygulama maalesef bu şekilde yapılmamıştır. 

Türkiye'de sportif faaliyet ve hizmetlerin daha iyi imkân ve şartlarda, herkesçe yapılabilmesi için özel 
kuruluşların katkısına mutlaka ihtiyaç duyulmaktadır. Bu amaçla çıkarılan Sponsorluk Yasası'nın amacı, Gençlik ve Spor 
Genel Müdürlüğü gözetiminde yapılan her türlü ulusal ve uluslararası spor organizasyonlar ile sporu ve sporcuyu 
desteklemektir. Bununla beraber, yapımı veya onarımı uygun görülen tesisler ve yarım kalan spor tesislerinin 
tamamlanmasını sağlamaktır. Oldukça gecikmiş olmakla birlikte çıkarılan yasadaki birtakım eksiklik ve aksaklıklar ki 
bunların başında sponsorluk harcamalarının vergiden düşüş oranları ve malî denetim altına girmemek gibi nedenlerle 
beklentileri karşılayamamıştır. Yasa üzerinde mutlak suretle yeni düzenlemeler yapılması gerektiğini düşünüyorum.  

Tabii son olarak bölgemle ilgili Sayın Bakanım şunu soracağım: Konya’nın yeni stadyum konusu. Bu yıllardır 
yapıldı, yapılacak, yapılıyor deniyor ama bir türlü de hızlı mesafe kat edemiyoruz. Şu an hangi durumdadır? Bu konuda 
bilgi alabilirsem. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kalaycı, buyurun lütfen. 
MUSTAFA KALAYCI (Devamla) – Tamamlıyorum. 
Yine, Konya’da ve ilçelerinde gerek spor yatırımları gerekse yurt ki birçok ilçemizde yüksekokulumuz var, 

fakültemiz var ve yurt ihtiyacımız var. Bu  konularda 2011 yılında nerelere hangi yurtları ve spor tesislerini yapmayı 
öngördük? O konuda bilgi alabilirsem. Bu yazılı da olabilir Sayın Bakanım bilahare.  

Ben gerek YURT-KUR’un gerek Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü bütçelerinin hayırlara vesile olmasını 
diliyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Kalaycı. 
Sayın Baştopçu, buyurun lütfen. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Teşekkür ederim Başkanım. 
Değerli Başkanım, Çok Değerli Bakanım, üye arkadaşlarım, çok değerli bürokratlar, genel müdürlerimiz; ben 

de sözlerime başlarken bütçelerimizin hayırlı olması dileğiyle, bereketli olması dileğiyle başlamak istiyorum. 
Biraz önce biliyorsunuz Sayın Bakanımız bizlere fındık ikram etti. Sayın Bakanımızın hem duayen bir sporcu 

olduğunu biliyoruz hem bu konularda ne kadar özenli olduğunu biliyoruz, bu konuya atıfta bulunarak da şu fıkrayı anlattı: 
Temel askerdeki kardeşine mektup yazıyor, tabii askerdeki kardeş de malî destek istiyor. Temel mektubunu şöyle 
bitiriyor, selam sabah hatır sormadan sonra, en altına da dipnot yazıyor ki: “Kardeşim ben sana zarfın içerisinde para 
koyup gönderecektim ama unuttum zarfı kapattım.” diyor. Şimdi Sayın Bakan da buraya geldiğinde lütfen sorduk dedik 
“Fındıklardan ne haber?” “Valla Temel’in hesabı oldu, fındığı unuttum.” dedi. “E, getir.” Sağ olsun getirdi, teşekkür 
ediyoruz.  

Gayet tabii ki 2011 Erzurum Üniversiade Kış Spor Oyunları, 2010’da Trabzon Avrupa Gençlik Oyunları bizim 
inşallah onurumuz olacak. Sayın Bakanımız ve ilgili takım arkadaşları sağ olsunlar çok güzel şeyler yapıyorlar. Bu 
dönemde yüzlerce tesis yapıldı, gençlik merkezleri  spor salonları özellikle GAP’taki projeler, atletizm pistleri yüzme 
havuzları bunlar yüzlerce. Tabii sadece bazen Sayın Bakanımızın iyi futbolcu olmasından -zamanında onun ne kadar iyi 
bir futbolcu olduğunu biliyoruz-  kaynaklanan acaba sadece spor ağırlıklı mı olacak diye düşünmüşlerdi ama Sayın 
Bakanımız ve dediğim gibi arkadaşları, sporun her dalında gençliğin her dalında çalışmalarını yapıyorlar. Özellikle 
Türkiye’nin artık bir kış sporları merkezi olması konusunda gerçekten çok önemli atılımlar yapıldı. Kayak 
Federasyonumuz kayak merkezleri ağırlıklı olarak Doğu Anadolumuzda sekiz adedinin ihalesi yapılmış on altı da 
yapılacak olan tesisi devreye sokacaklar inşallah. 2003  yılında yaklaşık 40 bin lisanslı sporcu sayımız varken mevcut 
durumda bu 7 kat artışla 2 milyon 750 binlere kadar çıktı. Başta izleyici sayısı rekoru kıran 2010 Basketbol Şampiyonası 
olmak üzere 2010 yılında on beş adet dünya şampiyonasına onurla, gururla ev sahipliği yaptık. Yaptıkları bu 
çalışmalardan dolayı da onlara teşekkür ediyoruz. Önümüzdeki 2011, 2012 ve 2013’te yirmiye yakın uluslararası 
şampiyonaya inşallah ülkemizde ev sahipliği yapacağız. Bundan önce nasıl yüzümüzün akıyla çıktıysak bunlardan da 
inşallah yüzümüzün akıyla çıkacağız ki yirmi tane uluslararası şampiyonaya da talip olmuş durumdayız.  

Kredi ve Yurtlara geldiğim zaman, ben özellikle Sayın Genel Müdürümüze ve dolayısıyla onun arkadaşlarına 
çok sıkışık durumdaki öğrencilerle ilgili olarak talepleri yerine getirdiği için özellikle yurt  konusunda teşekkür ediyoruz. 
Hepinizin de bildiği gibi yani biz öğrencilerimize özellikle üniversite öğrencilerimize her türlü desteği göreve geldiğimiz 
günden başlayarak şimdiye kadar yapma gayreti içinde olduk, bundan sonra da olacağız. Yine hepimizin bildiği gibi 
geldiğimizde 45 lira olan aylık bizim kredi miktarımız 5  kat arttı, yüksek lisansı 400 liraya çıkarttık, doktorada da 600 lira 
alınıyor. 5102 sayılı Yasa’dan önce 19 bin öğrenciye burs verilirken şimdi bu sayı 10 kattan fazla artarak 200 binlere 
ulaştı. Başta şehit ve gazi çocukları olmak üzere yetiştirme yurtlarında yetişenler, köyleri boşaltılan öğrenciler olmak 
üzere bunlara öncelik tanınıyor ve bu sayıları da her geçen yıl arttırılıyor. Yurt sayımız ve yatak kapasitemiz gayet tabii 
ki şu anda yeterli değil ama projelere baktığımız andan itibaren ranzalı sistemle, ki biz ODTÜ’de de ranzalı sistemde 
yurtlarımız vardı, 2002’de 190 bin olan yatak kapasitemiz mevcut yatırımlarla ranzasız sistemle 250 bine ulaştı. Artık 
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yurtlarımız ISO 9000’dir ve 2000 kalite üzerine çalışıyorlar. 2010 yılı  sonuna kadar on yurt binamız inşallah hizmete 
girecek yaklaşık 6.300, 2011 yılı sonuna kadar da yirmi yurt binamız hizmete girecek inşallah bunların inşaatları devam 
ediyor. Bunların da kapasitesi 17 bin civarında ve on iki yurt binamızın da ihalesi yapılmış bunları tabii sevinerek 
öğreniyoruz ki onların da kapasitesi 7.500. İhalesi yapılacak projeleri devam eden arsa tahsisi de yasal dayanakları 
hazırlanan toplam 70 yurt binamız da 50 bin yatak kapasitesiyle üniversite öğrencilerimizin hizmetinde olacak inşallah.  

Eksiklerimiz vardır muhakkak ama bu eksiklerimizin hızla tamamlandığını özellikle Sayın Bakanımızın 
liderliğinde bu konuların çok hassas bir şekilde takip edildiğini biliyoruz ve ben tekrar bütçeyi hazırlayan ve emeği geçen 
herkese teşekkür ediyorum ve bütçelerimizin hayırlara, güzelliklere, bereketlere vesile olmasını diliyorum. 

Hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Baştopçu. 
Sayın Baratalı, buyurun lütfen. 
BÜLENT BARATALI (İzmir) – Sayın Başkan, teşekkür ederim. 
Sayın Bakan, Sayın Başkan, sayın genel müdürler, değerli milletvekili arkadaşlarım; hepinize saygılar 

sunuyorum.  
Sayın Bakan, önemli bir bakanlıkta bulunuyorsunuz, bunun önemi Anayasa’nın 58’inci ve 59’uncu 

maddelerinden de kaynaklanıyor. Türkiye çok genç bir nüfusu barındırıyor. 73 milyonun yüzde 60’ı 25 yaşın altındaki 
çocuklar ve gençlerden oluşuyor yani bunun 20 milyonu gencimiz. Sorunlarım daha da artacaktır ama içimizden giden 
bir arkadaşımızsınız gayet nazik bir şekilde ve güzel bir şekilde Bakanlığınızı arkadaşlığınızla beraber götürüyorsunuz. 

Ben bu arada Kredi Yurtlar Kurumu Genel Müdürüne ve arkadaşlarına teşekkür ediyorum. Bizim ve 
danışmanlarımızın götürdüğü yurt talepleri konusunda ellerinden geleni şimdiye kadar yapabildiler. 

Bu teşekkürümden sonra elbette ülkemizin içinde bulunduğu sıkıntıları da anlatmak isterim. Özellikle 
üniversite kontenjanlarının artmasından sonra yurt sorunları biraz daha fazlalaştı. Ben iki üniversitesin kuruculuğunu 
yaptım İzmir’de Dokuz Eylül ve Yüksek Teknoloji Enstitüsünün. İkisinde de hâlâ daha Dokuz Eylül eski olmasına karşın 
büyük sorunlar yaşanıyor.  

Biraz İzmir’den bahsetmek istiyorum. İzmir’de şimdilik üç devlet üniversitesi var ama bir tek Kâtip Çelebi’yi 
kurduk hep beraber, bununla beraber dört tane olacak, dört tane de vakıf üniversitesi var. İzmir Ekonomi Üniversitesi, 
Yaşar Üniversitesi, İzmir Üniversitesi ve Gediz, bunlar da faaliyetlerine başladılar. Belediyelerin de büyük katları var, 
yöre halkı da hakikaten -örneğin Buca’da pansiyonculuk konusunda, özel yurt konusunda- büyük gayretlerde 
bulunuyorlar ama İzmir de bu konuda hâlâ daha büyük sıkıntı çekiyor.  

Yüksek Teknoloji Enstitüsünün Urla sınırları içinde 39 bin dönüm kampüs alanı var. Orada 600 kişilik  bir yurt 
yapıldı, biraz geç oldu ama bugün, buradaki idarenin bir kusuru yok, bir fay hattı üzerine denk gelmiş,  fay hattını yeri 
değişince. Bu 600 kişilik yurt çok güzel bir yurt. Yani hem barınmasıyla hem sosyal faaliyetleriyle ve yemeğiyle ama 
kontenjanlar artınca şu anda yetmiyor. 

Bir de İzmir’den 40 kilometre ileride bir yer, Gülbahçe köyü sınırlarında bizim, tabii orada da Gülbahçe 
köylüleri biraz yardım ediyorlar ama orada büyük sıkıntı yaşanıyor. Yani arsa sorunu yok, diğer bütün sorunlar yok, 
birden bir 600 veya 1.000 kişilik daha bir yurt yapılabilirse buraya büyük oranda burası çözülebilir. 

Şimdi, dağıttığınız kitapta yatırım bilgileri var. Yapılacak yurtlarla Ardahan’ın, Sivas’ın, Bingöl’ün, Adıyaman’ın, 
Artvin’in, Erzurum’un, Bitlis’in, Diyarbakır’ın, Erzincan’ın, Kars’ın, Kahramanmaraş’ın, Siirt’in, Mardin’in, Muş’un, 
Bingöl’ün, Afyon’un, Karahisar’ın, Batman’ın, Ağrı’nın, Hakkâri’nin sorunları yeni üniversitenin olduğu yerlerde 
hafifleyeceğe benziyor. Bu çok isabetli bir karardır çünkü oradaki, giden çocuklarımızın batıdaki gibi o bölgenin 
özelliklerinden kaynaklanan fazla olanakları ve imkânları olmuyor. Bu konuları desteklediğimi ifade etmek istiyorum 
çünkü Millî Eğitim Bakanlığı bütçesinde gördük ki... Üç örnek verdim ben orada, Kars, Ağrı ve Şanlıurfa, eğitim ve 
öğretim konusunda burada büyük bir kadastrofi yaşanıyor, yani felaketin de ötesinde. Bu üç il çok önemli, yani Türkiye 
ortalamasının 3-4 misli olumsuzluklar yaşayan iller. O nedenle buralara belki biraz daha fazla yatırım yapılabilirse, 
özellikle kızlarımız için yatırım yapılabilirse önemli ölçüde sorun çözülebilir. Orada zorunlu temel eğitimi bitiren 
çocuklarımızın, özellikle kızlarımızın okuyamamasının nedeni, yani kırsal alanın okuyamamasının nedeni olarak Sayın 
Bakan, pansiyonculuğun olmaması gösteriliyor. Bunu Millî Eğitim Bakanına söyledik ve bu konudaki düşüncelerimizi ve 
çözüm önerilerimizi de burada ilettik.  

Şimdi, İzmir’e dönersek Sayın Bakan, arsa tahsisi ve hukuki bilgileri temin edilemeyen, edilmeye çalışılan yurt 
projeleri bölümünde İzmir Buca var, Buca olduğuna göre sanıyorum Dokuz Eylül Üniversitesinin gereksinmelerinden 
doğan bir sıkıntı var. Ben, size bir müjde vermek istiyorum ama karşılığına da almak istiyorum. Yani biraz Mevlüt 
Bey’den öğrendik bu işleri. Şimdi, Sayın Bakan, ben bu konuyu Buca Belediye Başkanımız Sayın Ercan Tatı’yla ve 
Üniversitemizin Sayın Rektörü Füzün’le görüştüm. Şu anda arsa konusunda bu bin kişilik yurdun bir sorunu kalmamış 
bulunmaktadır. Yani Orman İdaresiyle ilgili birimler çözülmüştür keşke bunu buraya yazmasaydık ama yazılmış 
bulunduğu için ben de konuşuyorum tabii.  

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – İhaleye çıkıyor.  
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Çok teşekkür ederim. 
Şimdi, Sayın Bakan, biz Yüksek Teknoloji Enstitüsü kurulurken  -ki iki tane kuruldu ben Belediye Başkanıydım 

o zaman- 39 bin dönüm arazi tahsis ettik. İçimizden gelerek, gönüllü olarak deniz kıyılarımızı, hatta tarım arazilerimizi 
bile verdik çünkü üniversite üniversal bir olaydır, özellikle İzmir’de taşra sıkıntısından da kurtulmuş bir olaydır. Bu 
konularda çok fedakârlıklar yaptı insanlarımız.  
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Şimdi, 39 bin dönüm arazi var. Burada arsa sorunu yok, burada proje sorunu yok, mimarlık fakültesi var 

içinde, mühendislik fakültesi var bütün arkadaşlarımız büyük bir özveri içinde. Arsa sıkıntısı ve proje sıkıntısı olmayan 
bir üniversite olacaktır, bu konuda da bir müjde duymak istiyorum. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Yüksek Teknoloji için değil mi?  
BÜLENT BARATALI (Devamla) – İzmir Yüksek Teknoloji Enstitüsü için evet, yani Dokuz Eylül’ün yanında. Ege 

biraz sorunlarını çözmüş vaziyettedir ve bu arada belediyelerimiz Karşıyaka Belediyesi, Konak Belediyesi, Artova 
Belediyesi ve buna benzer diğer belediyelerimiz genel başkanlarından aldıkları talimat doğrultusunda bütün güçlerini 
sizlerin yanında yurt yapmaya vermişlerdir. İzmir Büyükşehir Belediyesinin çok büyük bir yurdu var, diğer belediyelerimiz 
de buna katkıda bulunuyor. Yani devletin yanında böyle yerel girişimler de var. Yine özel girişimler de şahıslar 
tarafından yapılıyor. Bu sorunun bir an önce çözülmesi konusunda biz de üzerimize düşen sorumluluğu yerine 
muhalefet olarak getirmeye çalışıyoruz. 

Teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Baratalı. 
Sayın Yemişci, buyurun  lütfen. 
TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Sayın Başkan, Değerli Bakanım, değerli arkadaşlar, Kredi Yurtlar Kurumunun ve 

Gençlik Spor Genel Müdürlüğünün değerli genel müdürleri ve bürokratları, basımızın değerli temsilcileri; sözlerime 
başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum.  

İlk önce Bülent Bey’den başlayayım, İzmir için söylediği konulara katılıyorum, ihtiyaç var hakikaten, doğru ama 
rakamda düzeltme yapayım,ben daha büyük bir müjde vereyim, 39 bin dönüm değil yalnız o üniversite sahasının içinden 
2100 dönümü bunun bir teknolojiye verilmişti. Dolayısıyla sahaları çok çok müsait, yurt yapılırsa iyi olur. 

Tabii, güzel bir şey de söylediniz, üzülerek onu da hatırladık. Fay hattının üzerine yapılan bina yalnız yurt 
binası falan değil, koskoca üniversite kampüsünün, devletin yaptığı binalar, hepsi –sizinki değil, yurt değil- diğer binalar 
kampüsteki binalar fay hattının üstüne yapılmış, İzmir’deki bir depremden sonra hepsi gitti, bir daha elden geçti, 
devletimiz zengin nasıl olsa bir daha yapar. Bir de enteresan teknik insanların okulu burası, anlı şanlı üniversitedeki 
profesörlerimiz burada ders veriyor ve bunun jeolojik etütleri, mimarı etütleri, “Vay o öğrencilerin hâline.” diyorum. 
İnşallah düzelmiştir o kafalar. Bu her zaman olabiliyor.  

Şimdi, yurtlarla ilgili bu sıkıntı tabii ki İzmir’de var ama memnuniyet verici, Dokuz Eylülle ilgili bin yataklı yer işi 
hallolmuş ama bir an önce yapılmasını dileriz. Hakikaten Bülent Bey’in söylediği gibi 7 tanesi faal, 8’inci devlet 
üniversitesi de yakında faaliyete geçecek, İzmir’de de büyük bir yurt açığı var. 

Ben yurtlardan bahsetmişken çok değerli vekil arkadaşım Recai Berber’in sözlerine katılıyorum. Yeni finans 
modeliyle eldeki 10 liralık sermayeyle 100 liralık inşaat yapılabilir diye düşünüyorum. Bu yöntemi diğer devlet kurumları 
rahatlıkla uyguluyor. Zaten AK PARTİ iktidarlarının da devamlı uyguladığı bir yöntem, yurt yapımında da aynı yöntem 
uygulanırsa sıkıntı çok daha önce giderilir diye düşünüyor, ben de ona katılıyorum.  

Yine, vekil arkadaşlarımdan bir tanesi -hemşehrimde oluyor, ben İzmir doğumluyum ama ana baba memleketi 
Antalya- Antalya Vekilimiz İzmir için güzel bir öneride bulundu, ona teşekkür ediyorum. Olimpiyatlarla ilgili yıllardır 
İstanbul’un çalışması, oradaki sıkıntı, sıkışma, Anadolu’ya yayılması hatta bunun için, olimpiyat müsabakaları için 
“İzmir’in de düşünülmesi.” diye öneri getirdi memnuniyetle karşılıyor ve teşekkür ediyorum.  

Bundan bahsetmişken, bakın tesislerin ne kadar önemli olduğunu söyleyeceğim ve ülkemizdeki spor 
yatırımlarının ve tesislerinin ne hâlden ne hâle geldiğini söyleyeceğim ama ben 2002 falan karıştırmayacağım, çok daha 
eskiye gideceğim. Bakın, ülkelerin ekonomik zenginliğiyle ilgili tabii ki. Ben de eski bir sporcuyum, spora başladığımda 
Türkiye'nin 3’üncü büyük kenti İzmir ve bu İzmir’de kapalı spor salonu yok. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Voleybol mu oynadınız? 
TUĞRUL YEMİŞCİ  (Devamla) – Basket oynadım. 
İlk kapalı spor salonu 1971 yılında Akdeniz Olimpiyatlarıyla yapıldı, daha önce 50 kişi bile seyirci almayacak 

kapasitede halk evinin küçük bir  salonunda spora başlamıştık 60’lı yıllarda. Sonra NATO geldi, NATO’nun kapalı spor 
salonunda müsabakalar oluyordu, İzmir’in hâli buydu. Ne zaman? 60’lı, 70’li yıllar. Şimdi, geldiğimiz noktada 10 bin 
kişilik bir tane kapalı spor salonu, 5 bin kişilik bir tane Karşıyaka’da –şehir içindekinden bahsediyorum, merkezde, 
göbekte- bir tane de Alsancak’ta 3.500-4.000 bin kişilik kapalı spor salonu. Dolayısıyla her semtte de belediyelerin 
yaptığı ve Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün de destek olduğu salonlar. Dolayısıyla bunu neden anlatıyorum? Futbol 
sahaları da öyle, hatta futbol sahaları diyince toprak zeminden yeşil sahaya, çim sahaya kavuştuğumuz 80’li yılların 
ortasından 90’lı yıllar. Tesis yaparsanız sporda başarı gelir, sporcu çoğalır, bu, bununla paralel, yoksa istediğiniz kadar 
hoca getirin, “Sporcu yetiştireceğim.” deyin altyapı, tesis yoksa maalesef orada başarı gelmez. 

Şimdi, bir şey daha söyleyeceğim, bakın, burada, Sayın Bakanım vakit almamak için satır başlarıyla geçti, 
yapılan AK PARTİ Döneminde tamam, daha öncesinde de var, hepsi hepsi zaten 90’dan sonra başladı, çok az da olsa 
sonradan da süratlendi. Şimdi bu tesislerin olması başarıyı getiriyor. Başarıyı bir de şununla ölçmek lazım: Türkiye 
uluslararası müsabakalarda hangi müsabakaları daha fazla alabiliyor, kaç tane alıyorsa hep spordaki itibarınızı hem de 
sporda nereye geldiğinizi onunla gösterge ölçebilirsiniz. Hiç kitap defter karıştırıp ne kadar yatırım yapıldı, kaç lira 
sporcuya verildi ona bakmanıza gerek yok.  Son yıllarda yeter mi? Yetmez ama Türkiye'nin çok büyük bir hızla yatırıma 
önem verdiğini görüyoruz. Mesela yine benim bölgemden, şehrimden, İzmir’den universiadela ilgili, üniversite 
oyunlarıyla ilgili yapılan tesislerin büyüklüğüne bir bakın, çokluğuna bakın ama mühim olan bundan sonra bu tesislerin 
içinde sporcuları doldurup çalıştırmak. Bununla ilgili de bir şey söylemek istiyorum: Özel sektörün sponsorluğu var. 
Yeter mi? Yetmez, daha büyük vergi teşvikleri de getirilebilir, onlar onure edilebilir, daha fazla kanalize edilebilir, hepsi 
güzel. Bir de hem özel sektörün kulüplerinin hem de bizim normal spor kulüplerimizin altyapıları var. Şimdi burası için de 
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gururla söylüyorum: Binlerce sporcu var, yalnız bunların hepsi ücretli. Aileler meraklı sporcu genç yetiştirmeye, 
çocuklarını sporcu yapmaya, ileride hem sağlıklı yaşamları için hem de ondan belki gelir elde edebilirim diye bu işe 
yönlenmişler ama ben geziyorum bilhassa gelir düzeyi daha yüksek olan kentlerimizde geliri olan-olmayan aileler 
altyapıya büyük paralar veriyor, bunun denetlenmesini istiyorum çünkü şöyle ki inşallah kısmet olur, ben de o komisyona 
girmek istedim, bütün partilerimizin desteğiyle aşağıda geçtiğimiz haftalarda biliyorsunuz Genel Kurulda bir araştırma 
komisyonu kurulması için oy birliğiyle karar alındı ve geçti. Şimdi, de bir iki gün içinde bu komisyon herhâlde çalışmaya 
başlayacak. Dolayısıyla bu konular incelenirse iyi olur diyorum. Hiç birimizin tahmin edemeyeceği büyüklükte paralar 
buralarda toplanıyor. Çocuk başına alınan paralar şehrine göre değişiyor, bin liradan başlayıp, 5-10 bin liralara, 15 bin 
liralara kadar çıkan branşlar var. Dolayısıyla bu bir sektör hâline geldi, tabii ki bu sektörün sorumlusu da Gençlik ve Spor 
Genel Müdürlüğü. Bunu hatırlatmak istedim. 

Diğer konu, yine İzmir’le ilgili bir şey söyleyeceğim. “Tabii ki Antalya turizm başkentimiz.” dedi Sayın Sadık 
Badak. İzmir sporda da nasıl Trabzon’a futbol için söylediysek çok çok önemli ama burada bir nüans farkı var, üst 
düzeyde yapılan belli merkezler olabilir tamam, fakat bütün sporcuyu da o tek kentte çıkaramazsınız. Türkiye'nin her 
tarafında yaygın sporcu eğitimleri, gençlere eğitim veren altyapı gelişmesi ama belli merkezlerde de biraz daha üstüne 
ağırlık vermiş, içinden seçilen gençlerin, onların daha ileriye gitmesi için eğitim merkezlerinin olması güzel bir şey 
diyorum. 

Ben daha fazla da uzatmak istemiyorum. Bu yapılanlar tabii ki yetmez ama kendi spor hayatıma da dönüp, 
Türkiye’me de dönüp baktığımda rüyalarda görülüp inanmayacak şeylerin olduğunu görüyoruz. Bunlar için tüm eski 
zamandan bu zamana emeği geçenlere, şimdi Sayın Bakanım size ve ekibinize de çok çok teşekkür ediyorum spor 
camiası adına eski bir sporcu olarak. 

Ben, 2011 yılı bütçelerimizin her iki kurumumuza da hayırlı olmasını diliyorum, tekrar saygılarımı sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Yemişci. 
Sayın Sakık, buyurun. 
SIRRI SAKIK (Muş) – Sayın Başkan, teşekkür ediyorum. 
Aslında sadece bir sitemimi burada dile getirmek üzere geldim. Biz üç yıldır buradayız, hatta dört yıl oldu, 

özellikle Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürüyle ilgili hiçbir diyalog oluşturamadık. Bütün aramalarımıza rağmen, bize 
geriye dönüş olmadı. Şimdi buradan izlerken, dinlerken birsürü övgüler yağdırdılar, keşke biz de bunu söyleyebilseydik. 
Acaba bizim kimliğimize mi, yoksa buradaki sayısal azınlığımıza mı karşı bir tepki vardı? Yani dört yıl içerisinde... Sayın 
Bakanım yani söylediklerimde abartı bir şey yok, yani içime oturduğu için ben, bugün, özellikle gelip burada bunu 
söylemeyi... Bir gün geriye dönüş olunmaz mı, bir gün vekilin telefonuna cevap verilmez mi? Biz dört yıl içerisinde böyle 
bir bağlantı kuramadık ama burada diğer milletvekili arkadaşlarımız övgüler yağdırdılar, yani muhalefet partisinden de. 
Şimdi burada daha çok yaralandık, acaba bizim –gerçekten altını çizerek söylüyorum- kimliğimize karşı bir tepkiyse 
bundan dolayı üzüntü duyduğumu belirtmek istiyorum, onun için, geldim buraya.  

Bağışlayın, mesela Sayın Bakanımla çok rahat diyalog kurabiliyoruz. Belki kabinenin en gülen yüzüdür, en 
vicdanıdır. Biz Sayın Başbakanla da diyalog kurabiliyoruz ama birçok bürokrat arkadaşımızın bu tavırlarını anlamakta 
zorluk çekiyoruz. 

İkinci sorum da şuydu: Bu basketbol döneminde bir soru önergem vardı ama hâlen cevap alamadık. Yani 
dünyanın şampiyonu olan, dünyaya yön veren Amerika Birleşik Devletleri 25 bin dolar öderken bizim ülkemizde böyle 
astronomik rakamların ödenmesi vicdani midir? 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Bütçe hayırlı olsun ülkemize. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Sakık. 
Sayın Atay, buyurun lütfen. 
M. FATİH ATAY (Aydın) – Teşekkür ederim. 
Sayın Bakan, sayın bürokratlar, sayın genel müdürler; hepiniz hoş geldiniz.  
Ben öncelikle sizi dünya basketbol şampiyonasını çok başarılı bir şekilde gerçekleştirdiniz bunun için 

kutluyorum ancak referanduma denk gelmesi nedeniyle de Türkiye’de gerekli yankıyı bulmadığını, Türk halkının da buna 
gereken katkıyı yapmadığını, tanıtımlarda da büyük bir eksiklik olduğunu düşünüyorum. 

Aynı şekilde, Erzurum’da kışın yapılacak olan Dünya Üniversiteler Arası Kış Olimpiyatlarında da bu konuda da 
bir tanıtım eksikliği olduğunu düşünüyorum. Bu tanıtımla ilgili olarak biraz yoğun bir çalışma yapılmasının gerekli 
olduğunu düşünüyorum. 

Ankara’ya, başkente yakışan bir stadyum yapılmasını istiyorum ve Ankara halkı da bunu özlemle bekliyor.  
Sayın Bakan, şimdi bu yatırımlarla ilgili olarak bir sponsorluk anlaşmasını yeniden gözden geçirmemiz 

gerektiğini düşünüyorum. Ben baktım, Türkiye’de gençlik kampları beş ilde var, beş yerde gençlik kampı var. Türkiye 
gibi nüfusu genç olan ülkemizde beş adet gençlik kampının olması herhâlde yeterli değil. Bunun sponsor onlaşmalarıyla 
ve sponsor anlaşmalarında vergi oranlarının çok daha yükseğe çekilerek isim verilmek şartıyla o kişilerin, o şirketlerin 
isminin verilmesi şartıyla, büyük tesislerin yapılması gençlerin oralarda yaz aylarında zamanlarını geçirmesi daha doğru 
olabilir diye düşünüyorum. 

Bir de özürlüler için de yaz kampı yapılmasını istiyorum, özürlüler için de yaz kampı olmalı. 
Bir de bu federasyonların özerklik olayını fazla  abarttık gibi düşünüyorum. Yanılmıyorsam bir federasyonun 

başkanlığına aday olmak için 25 bin lira para yatırma zorunluluğu getirildi, o federasyonun yönetim kurulunda. Onun kim 
olduğunu arkadaşlarımız biliyorlar, ben de kendilerini söyleyebilirim. Bir yere özerk ve ücretsiz olarak yapılması gereken 
bir hizmet, kamu hizmeti yapılan bir yere aday olmak için 25 bin lira para istenmesinin özerklikle, demokrasiyle nasıl 
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ilgisi var arkadaşlar? Böyle bir şey olabilir mi? Buna müdahale edilmesi gerektiğine inanıyorum ben. Bu özerklik, böyle 
her şeyi istediği gibi yapmak anlamını  taşımamalı. 

Futbol federasyonunun denetlenmesinden yanayım. Şu anda başkan ve yönetim kurulu üyesi arkadaşlar çok 
ahlaklı, namuslu, dürüst insanlar ama kişilerin yapılarıyla bağlı olmaz ki. Yani bununla ilgili olarak evet UEFA, FİFA işte 
kriterler koymuş doğrudur ama burada yapılacak olan herhangi bir suistimalın yurt dışındaki bir finans şirketlerinin 
denetimiyle “Evet hiçbir şey yapmamışlar.” demek doğru olabilir mi? Bu finans kuruluşları, o denetim şirketleri 
dünyadaki, iki yıl önceki çok büyük krize neden olan ve hiçbir şey yok olduğunu iddia eden şirketler. Şimdi bu şirketlerin 
raporlarıyla birilerinin... Yani bir şey yediler, içtiler anlamında söylemiyorum. Dürüst arkadaşlar, kendi personelinin 
yaptığı usulsüzlükleri bulup anında gerekeni yaptılar ama yani bizim de devlet olarak denetlememiz gerektiğin 
inanıyorum yani Sayın Bakan. Yani bir formül bulunmalı, yani FİFA, UEFA buna karşı biliyorum ama bir formül 
bulmalıyız, yani biz devlet olarak da bir şey yapmalıyız bu duruma.  

Bir de sayın arkadaşlar üzülmesinler, Aydın her dönemde bakan çıkarıyor diye övünüyorlar. Aydın’da kız 
yurdu yatak sayısı 60, 60 kız yurdu, kız yatak sayısı 60. İnşallah 600’dür de yanılıyorumdur, yanlış mı? 

YÜKSEK ÖĞRENİM KREDİ VE YURTLAR KURUMU GENEL MÜDÜRÜ HASAN ALBAYRAK – 1528 Aydın’da.  
M. FATİH ATAY (Aydın) – Kız? Nerede. 
YÜKSEK ÖĞRENİM KREDİ VE YURTLAR KURUMU GENEL MÜDÜRÜ HASAN ALBAYRAK – Aydın’da. 
M. FATİH ATAY (Aydın) – Kredi Yurtların, merkezde, Aydın merkezde. Üniversitenin kendisine ait olan 60 tane 

yukarda, 90 tane erkek. Bu nasıl olur? 
YÜKSEK ÖĞRENİM KREDİ VE YURTLAR KURUMU GENEL MÜDÜRÜ HASAN ALBAYRAK – 216 erkek. 
M. FATİH ATAY (Aydın) – “216 erkek” dediğinizde Koçarlı’da, Ziraat Fakültesine 16 kilometrede. 
Şunu söylemek istiyorum Sayın Bakan... 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)   
BAŞKAN – Size bir dakika daha ek süre veriyorum. 
Lütfen tamamlarsanız... 
M. FATİH ATAY (Aydın) – ...bu Kredi Yurtlarla ilgili olarak Didim Belediyesi kendi yüksek okulunun olduğu 

yerde yazın evlerinden giden arkadaşlarımızın orada kışın öğrencilerimizin kalmasına katkı yaptı, sağladı, bunu 
gerçekleştirebildi. Sorun şu arkadaşlar: Yurt yapılabilir, finans bulunabilir. Özel yurtlar 450 lira, 400 lira ama kredi 
yurtların getirdiği fiyat daha ucuz. Sorun yapmak değil, yaptıktan sonra alınacak olan ücreti denetlemek Sayın Bakan. 
Yani o özel sektörün onu yapması hâlinde özel indirimler, vergi indirimleri getirmek suretiyle çocukların daha az ücret 
alarak onlardan yararlanmasını sağlayacağız ki o zaman özel sektörün de bu eğitime katkısı olmuş olacak. 

Ben hayırlı olmasını diliyorum, çok teşekkür ederim, sağ olun. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Atay. 
Sayın Kızılcıklı, buyurun lütfen. 
SEDAT KIZILCIKLI (Bursa) – Sayın Başkanım, çok  teşekkür ediyorum. 
Sayın Bakanım, milletvekili arkadaşlarım, çok değerli bürokratlarımız; öncelikle hepinizi saygıyla 

selamlıyorum.  
Tabii, Türkiye’deki gelişmelere baktığımız zaman hakikaten sporun da gençliğin de buradan önemli derecede 

pay almaya başladığını görüyoruz. Özellikle yapılan tesisler, yatırımlar ve ev sahipliği yaptığımız turnuvalara baktığımız 
zaman Türkiye'nin  tanıtımı açısından ve kalıcı eserler bırakması açısından da ne kadar önemli turnuvalara ev sahipliği 
yapmaya başladığımız ve 2011-2012 gibi yıllarda da bunların devamının gelecek olması gerçekten hepimizi sevindiriyor. 
Tabii bu tesisleşmeyle ve altyapıyla birlikte de sporda başarı tesadüflere bırakılmamış olacak. Bilimsel olarak ve 
altyapısı hazırlanmış olarak kalıcı ve sürekli bir başarının yolunu inşallah hep beraber açarız. Bu anlamda Sayın 
Bakanım sizleri ve çalışma arkadaşlarınızı kutluyoruz, teşekkür ediyoruz çünkü incelediğim zaman tesisleşme 
noktasında Türkiye'nin hemen hemen her tarafında bir dağılım var ve her ile gitmeye çalışan bir çalışma ortamı var fakat 
Bursa’yla ilgili maalesef aynı şeyleri söyleyemeyeceğim. Benden önce konuşan arkadaşlarımı gıptayla dinledim. Mesela 
İzmir’e çok gıpta ettim, Sayın Tuğrul Yemişci o kadar güzel söyledi ki, haset etmedim gıpta ettim, yani kıskanmadım 
çünkü kıskandığınız zaman “Orada da olmasın.” demektir bu ama gıpta etmek yani bizde de olsun, özenmektir. “Bizde 
de olsun.” diyoruz biz, İzmir’de de olsun, Trabzon’da da olsun, Erzurum’da da olsun, Kastamonu’da da olsun Bursa’da 
da olsun, Van’da da olsun her yerde olsun ama şimdi biraz önce İzmir milletvekilim o kadar güzel söyledi ki, deki ki: 10 
bin kişilik bir kapalı spor salonu, 5 bin kişilik bir kapalı spor salonu ve 4 bir kişilik bir kapalı spor salonu. 

BÜLENT BARATALI (İzmir) – Artı var bir de İzmir Büyükşehir Belediyesi bir buz pateni salonu yaptı, tek bir 
tane. 

SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Harika. Şimdi Sayın Baratalı ve Sayın Yemişci’ye gerçekten gıpta ettim fakat 
Sayın Bakanım Bursa’da ta 1994 yılında temelini attığımız, önce 2.500 kişi diye başladığımız, sonra 5.000 kişiye 
çıkarttığımız, daha sonra 10 bin kişi dediğimiz kapalı spor salonunu hâlâ bitirememiş olmanın üzüntüsü içerisindeyiz. 
Aldığımız duyumlara göre 7 Aralıkta ihale tarihinden bahsediliyor, 7 Aralıkta ihale edilecek deniliyor ama Bursa’nın spor 
salonunda, basket sahasında, basket konusunda ne kadar geriye kaldığının... Yani mesela İzmir’de 10 bin, 5 bin, 4 bin 
artı patent çalışmaları ve Üniversite Oyunları’ndan kalan kalıcı eserler varken Bursa’da bir uluslararası turnuvaya ev 
sahipliği yapacak bir spor salonumuz bile yok. Ta 1994 yılından beri hâlâ bunu bekliyoruz ama maalesef hâlâ bir 
çabanın olmadığını görüyoruz. Herhâlde 7 Aralıkta bir ihaleden bahsediliyor. İnşallah bu gerçekse, doğruysa bu ihalenin 
olmasını dört gözle beklediğimizi ifade ediyorum çünkü 1994’ten beri beklediğimiz bir çalışma. On altı yıldır hâlâ su 
basma seviyesinde. 7.500’e çıktı en son. 

DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Bu ayın 30’unda ihale ediyoruz.  
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SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – 30 Kasımda, inşallah Sayın Bakanım, çok teşekkür ediyorum.  
İkincisi: Sayın Bakanım… 
ZEKİ ERGEZEN (Bitlis) – Uludağ’ı niye söylemiyorsun ya? 
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Arkadaşlar, bir dakika… Uludağ’da da bir şey yapılmadı, neyse… Sayın 

Bakanım, devam etmek istiyorum değerli arkadaşlarım.  
İkincisi: Geçen sene şampiyonluklar futbolda Anadolu’da kaldı ne güzel. Bursaspor lig şampiyonu oldu, 

Trabzonspor kupa şampiyonu oldu. Bu sene Trabzon şu anda lider, Bursa 2’nci, Kayseri 3’üncü. Yani Anadolu takımları 
ilk üçü paylaşmış durumda. “İnşallah bu senede şampiyonluklar yine Anadolu’da kalır” diye bir isteğimiz var, talebimiz 
var üç büyüklerin biraz kendine gelmesi için.  

Şimdi, bizim Bursaspor’un bir stadyum projesi var. Proje hazırlandı. Değerli Büyükşehir Belediye Başkanımız 
yeri de hazırladı, projeyi de hazırladı. Yani artık Bursaspor’a, Bursa’ya, Anadolu şampiyonluklarına yakışır bir stadyum 
projesi için düğmeye basma zamanı gelmiştir. Sayın Bakanım, bu konuda bize çok yardım ettiğinizi biliyorum, birçok 
kereler görüştüğünüzü biliyorum ama bu konunun artık fiiliyata geçmesi, temelinin atılması, kazma küreğin vurulması 
gerektiğini de düşünüyorum.  

Yine, bizim Bursa İnegöl’de Yenicespor var, amatör bir spor kulübü. Orada da bir belde belediye başkanımız 
var. Farklı bir siyasi partiden, hiç önemli değil, Milliyetçi Hareket Partili bir belediye başkanımız var orada -sağ olsun- 
karşılıklı bir görüşme yaptık, dedik ki: “Bu Yenicespor’a bir tesis kazandıralım yani maçlarını çok rahat bir şekilde 
oynayabilecekleri bir tesis kazandıralım.” Belediye Başkanımız  -sağ olsun- altyapılarını hazırladı. Şimdi iş bir tek 
sentetik çime kaldı. Gençlik Spor Genel Müdürlüğümüzden buraya 40- 50 milyar kadar bir para aldık. Biraz daha 
alabilirsek bu sentetik çimi ihale ettireceğiz ve bitireceğiz. Böylelikle amatör spor kulübüne kendi maçlarını 
oynayabileceği, nizami ölçülerde hem belediyemizin katkıları hem Gençlik Spor Genel Müdürlüğümüzün katkılarıyla bir 
futbol sahası kazandıracağız. Kendisi de süper amatör ligde oynuyor. Başarılı bir kulüp. Dolayısıyla bu konuda da zaten 
yardım ediyorsunuz, bu yardımın devamını diliyorum.  

Yine Bursa’da maalesef çok eski yıllarda yapılan spor salonlarının duvarları yıkılmaya başladı, çatıları akmaya 
başladı. Böyle sıkıntılarımız var. Biz il özel idare bütçesinden geçmiş yıllarda iyi ödenekler aldık, iyi çalışmalar yaptık ve 
Bursa bu anlamda amatör spor kulüplerine ve spor salonlarına il özel idaresi sayesinde önemli bütçeler ayırdı ama artık 
sıkıntılar fazlalaştı. Bir 2 trilyona yakın onarım ödeneği talebimiz oldu Değerli Genel Müdürlüğümüzden yani eski parayla 
2 trilyon, 2 milyonluk bir onarım ödeneği alabilirsek biz bu “altyapı” diyoruz ya, “tesis” diyoruz ya eğer bunlar bakılmazsa 
kullanılmaz hâle gelecek. Bunları gençliğimizin hizmetine sunabilmemiz için bu 2 trilyonluk ödeneği alıp onları 
onarmamız lazım.  

Son olarak YURTKUR’la ilgili birkaç şey ifade edeceğim. Sayın Genel Müdürümüze çok teşekkür ediyorum. 
Uludağ Üniversitemize bir yurt konusunu programına aldı. Gerçekten çok teşekkür ediyoruz. İnşallah yer teslimi 
yapılabilirse kendileri bu çalışmayı başlatacak. Geçtiğimiz günlerde kendisini ziyaret ettim. Orada çok güzel ağırlandık 
ve gerçekten çok umutlu bir şekilde ayrıldık. Kendilerine çok teşekkür ediyorum. Evet, bizim Uludağ Üniversitesine bağlı 
İlahiyat Fakültesi var ve üniversiteden 30 kilometre uzakta. 2.500 tane de öğrencisi var. Dolayısıyla bu İlahiyat 
Fakültesine de bir yurt yapmamız lazım çünkü 30 kilometre uzakta, üniversite bünyesinde kalan öğrencilerimiz fakülteye 
gelmekte çok zaman kaybediyorlar.  

Tabii, bir de Uludağ Üniversitemizin İnegöl’de bir 2 bin öğrencilik yüksek okulu var ve işletme fakültesi de 
açılacak. Orada da yeri hazırladık fakülte ile yüksek okulun içinde. Sayın Genel Müdürüm biliyor. Onun da bir an önce 
programa alınmasını talep ediyoruz. Ben yaptığınız çalışmalardan dolayı size ve ekibinize çok teşekkür ediyorum ama 
Bursa’da özellikle spor yatırımlarında Sayın Bakanım gerçekten bir eksiklik var. Diğer illerimizde fazlalaşan, yaygınlaşan 
bu tesislerin Bursa’ya da gelmesini özellikle istirham ediyoruz. Şimdiden yapacağınız katkılar için teşekkür ediyoruz ve 
bu haftaki maçta da “dostluk kazansın” diyoruz, saygılar sunuyoruz. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Kızılcıklı.  
Sayın Budak, buyurun lütfen. 
NECDET BUDAK (Edirne) – Sayın Başkan, Sayın Bakanım, değerli komisyon üyeleri, değerli bürokratlar; ben 

de saygı ve sevgilerimi sunuyorum.  
Ben gerçekten burada iktidar, muhalefet bugün genel anlamda Bakanlığınızla ilgili çok ciddi övgülerden 

bahsedildi. Ben de Edirne adına gerçekten Sayın Bakanımıza ve Kredi Yurtlar Kurumuna teşekkür ediyorum. Bir kere 
tarihimizde, ecdadımızda yirmi yedi yıl başpehlivanlık yapmış Aliço Pehlivan anısına yaklaşık 7,5 trilyonluk Edirne’nin 
altı yüz elli yıllık, dünyanın en eski güreş merkezî olan ilimize -bu sene 650’ncisini yapacağız kısmetse- böyle bir güreş 
eğitim merkezi kazandırmanız nedeniyle hem Türkiye adına ama Edirne adına da gerçekten teşekkür ederim.  

Biz bütün ilçelerimizde hemen hemen Edirne’de spor salonları sizlerin desteğiyle yapıyoruz. Bir tek Lalapaşa 
ve Süloğlu ilçesinde talebimiz var Sayın Bakanım. Ayrıca Meriç’te, Enez’de… Zaten Meriç tamamlandı, Enez de bitmek 
üzere. Amatör spor kulüplerimiz toprak sahada idman yapıyorlardı. Biz suni çim yaptık ama bir tane daha talepleri var. 
Amatör spor kulüpleri bu hafta da beni aradılar bu bütçe görüşmesi öncesi. Ama Fatih Sultan Mehmet Yüzme 
Havuzu’muz tam olimpik oldu. Keşan’da yüzme havuzumuz var. Bu yüzme havuzunun kapalı hâle gelmesini istiyoruz 
yani bu talebim var. 

Kredi Yurtlarla ilgili olarak da gerçekten Türkiye’nin her yerinde, doğusunda batısında, güneydoğusunda, 
kuzeyinde, güneyinde Kredi Yurtlar Kurumu inanılmaz işler yapıyor. Gerçekten Genel Müdürümüz de çok başarılı. bütün 
bürokrat arkadaşlar bütün iktidar muhalefet milletvekillerine inanılmaz destek oluyorlar ama bu ihtiyaçları karşılamada 
yetersiz oluyor. Benim merak ettiğim bir şey var. Herkes yurt istiyor, benim de Keşan’da 500 kişilik yurt ve Edirne’de bin 
kişilik yurt ihtiyacım var, bunu dile getiriyorum ama aynı zamanda merak ettiğim bir şey var: Geleceğe dönük olarak bu 
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kadar genç nüfus olmasına rağmen yani Türkiye’de belki beş yıl sonra -bütün illerde üniversiteler açıldı- bu yurtlara olan 
talebin devam edeceğini düşünüyor musunuz? Böyle bir fizibilite var mı ya da on yılda, yirmi yılda? Sanki Millî Eğitim 
Bakanlığındaki çalışmalarda bir on yıl sonra Türkiye’de nüfus yaşlanacakmış gibi bir izlenim var, inşallah yoktur. 
Keşan’a 500 kişilik yurt, Edirne’ye de bin kişilik yurt talebimiz var. Ben… 

YÜKSEK ÖĞRENİM KREDİ VE YURTLAR KURUMU MÜDÜRÜ HASAN ALBAYRAK – Keşan tamam, tamam. 
NECDET BUDAK (Devamla) – Keşan’a yapılmadı, Uzunköprü’ye yapmış olabilirler. Edirne’ye de bin kişilik 

ihalesi yapılacaktı, bilmiyorum ilan aşamasında… 
YÜKSEK ÖĞRENİM KREDİ VE YURTLAR KURUMU MÜDÜRÜ HASAN ALBAYRAK – Edirne’nin de bugün 

yarın ihalesi var. 
NECDET BUDAK (Devamla) – Peki, çok teşekkür ediyorum, sağ olun. 
BAŞKAN – Biz teşekkür ederiz Sayın Budak.  
Sayın Kinay, buyurun. 
HASAN FEHMİ KİNAY (Kütahya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, çok değerli milletvekili arkadaşlarım; bürokrasinin değerli mensupları, kıymetli basın mensupları; 

bugün çok önemli kurum ve kuruluşlarımızın bütçelerini müzakere ediyoruz. Bir tarafta Kredi Yurtlar Kurumu doğrudan 
üniversite gençliğiyle ilgili, diğer tarafta Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü bütçeleri. Türk gençliği buradaki heyete 
emanet edilmiş durumda. Bizler de bu 2011 yılı bütçesi münasebetiyle her iki kurumumuza, Bakanlığımıza 2011 yılı 
bütçesinin hayırlı olmasını temenni ederek sözlerime başlamak istiyorum.  

Biraz evvel söz alan milletvekili arkadaşlarımız çoğunlukla kendi illerinin ilgili kuruluşlar nezdindeki ilişkilerini, 
yatırımlarını, projelerini değerlendirerek katkı sağlamaya çalıştılar.  

Ne yazık ki biz iki gün önce Kütahya’da bir gencimizi bir cinayet sonucu yitirmenin acısını yaşıyoruz. Bugün bu 
üzüntü bütün Kütahya’da yaşayan hemşerilerimizin belki de duygularını ifade etmek üzere bu değerlendirmeyi yapmak 
istiyorum. Kütahya son derece asude, sakin, vatanına, milletine, ülkesine, değerlerine bağlı halkın yaşadığı birçok 
Anadolu ilimiz, tüm Türkiye gibi bu değerlere bağlı olarak son derece sakin bir yaşantıyı süren bir ilimiz ama birden bizi 
şok eden böyle bir olaya tanık olduk. Kütahya’da böyle bir hadisenin gerçekleştirilmesi bir provokasyon mudur, bunun 
tabii ki ilgili çevreler tarafından, yetkili kurumlar tarafından çok ciddi bir şekilde tespit edilmesi lazım. Kütahya böyle bir 
hadise karşısında İnegöl’deki gibi, Manisa’daki gibi, daha evvel Muğla’da yaşandığı gibi birtakım infiale neden olabilecek 
bir kışkırtmayla karşı karşıya kalmıştır ama çok şükür gerek kamu kurumlarımızın, güvenlik güçlerimizin, ilgililerin almış 
olduğu tedbirler ve kamuoyunun da bu konudaki sağduyusu sayesinde böyle bir infial Türkiye'nin gündemine 
girmemiştir.Tabii, tahrik etmek isteyenler için Kütahya uygun bir zemin değildir, bu tür tahriklere kapılmayacak kadar 
vakur bir şehirdir ama tabii ki bu sükûnet hâlimizin konuyu tüm detaylarıyla ele alıp değerlendirmeyeceğimiz anlamı da 
çıkmamalıdır.  

Üniversite gençliği daha evvel işte karşıt gruplar olarak sağ-sol bugün belki de etnik birtakım şeylerden yola 
çıkarak da gruplaşmalara götürülmek isteniyor. Bu doğrultuda değerli Bakanlığınızın mutlaka yapacağı şeyler var. 
Özellikle Kredi Yurtlar Kurumunun performans kriterlerine baktığımızda kültürel amaçlı, sportif amaçlı, gençlerin daha 
çok eğitimini desteleyecek nitelikte birtakım faaliyetlere yer verildiğini görüyoruz. Bu son derece sevindirici bir olay. 
Yurtlarımızın geçmişle mukayese edilmeyecek ölçüde yaşanabilir hâle geldiğini, öğrencilerin öğrenimlerini sürdü rme 
açısından çok daha elverişli koşullarda yaşadıklarını görüyoruz. Burada yine performans kriterlerinden yola çıktığımızda 
model tiplerinde altıncı modelden birinci modele doğru yani toplu duş sistemlerinden, ranza sistemlerinden oda 
içerisindeki banyolara, televizyon, buzdolabının bulunduğu birtakım ortamlara götürülmek istendiği, fiziki koşulların son 
derece iyileştiğini görüyoruz ancak bunun Türkiye’de bugün itibarıyla gençliği bekleyen diğer sorunlar açısından bu fiziki 
koşulların mutlaka yeterli olduğunu ifade etmemiz zor. Bunu destekleyecek başka mekanizmalara ihtiyaç var. Birinci 
derecede  tabii ki siyasilere düşen roller var. Siyasi üslup ne kadar katılaşır, ne kadar uçlara doğru kaymaya başlarsa 
bundan ilk ve en çok etkilenecek olan tabii ki gençlerimiz. Gençlerimiz henüz daha yaşamlarının baharında, on dokuz 
yirmi yaşlarında katil ya da maktul olmak durumunda kalmamalı. Tabii ki inşallah böylece gelmiş geçmiş olsun. Bu kayıp 
bizim için çok büyüktür ama Türkiye’de buna benzer provokasyonların, buna benzer gençlerimizin, üniversite gençliğinin 
kurban edileceği birtakım farklı provokasyonları da inşallah yaşamayız. Bu doğrultuda siyasi kurumlar olarak, bütün 
siyasi partiler olarak olayı kınayacak bir belki de deklarasyonun yayınlaması gerekir çünkü haber kamuoyuna “karşıt 
gruplar arasında yaşanan bir çatışma” olarak geçmiştir. Ölen gencimiz herhangi bir mensubiyeti olan birisi değildir. 
Masum bir delikanlıdır, Kütahyalı, ailesi de mazbut, çiftçi ailenin bir evladıdır. Zor koşullarda öğrenimini görmek üzere 
yurtta işte, meslek yüksek okulunda okuyan  bir gencimizdir.  

Şimdi, bu değerlendirmeden sonra tabii ki Kredi Yurtlar Kurumunda yaşanan o kadar büyük bir gelişmeye 
2002-2009 hep bunu mukayese ettiğimizde çarpıcı rakamlara ulaşıyoruz. Hakikaten hem verilen bursun neredeyse üç 
kat arttığını görüyoruz. Bir taraftan da yatak kapasitesinin iki kat arttığını görüyoruz. Bu doğrultuda büyük yatırım 
ihtiyacının, büyük kaynak ihtiyacının da olduğunu biliyoruz.  

Ben Kredi Yurtlarla ilgili milletvekilleri olarak yaşadığımız bir başka sorunu burada dile getirmek istiyorum: 
Burada milletvekili arkadaşlarımız değindiler. Yurt kapasitemiz bir taraftan olağanüstü hızla artıyor, iyileşme çok iyi, tabi i 
ciddi rağbet görüyor eskiye oranla Kredi Yurtlar Kurumu, fevkalade rağbet görüyor. Tabii ne kadar da artırsak bu talebi 
karşılamakta güçlük çekiyoruz. Yalnız başımızı ağrıtan bir sorun var: Bu “Genel Müdürlük kontenjanı” adı altında 
öğrencilerimize bir kontenjan yani sıralamaya bağlı olmaksızın bir kontenjan takdir edilmiş. Ne yazık ki milletvekilleri 
olarak biz her yıl üniversiteler açılmadan önce büyük bir talep baskısıyla karşı karşıya kalıyoruz. Ben bunu Plan Bütçe 
Komisyonunda müzakere edilirken defaatle dile getirmeyi denedim, Sayın Genel Müdürümüze zaten ifade ediyoruz. 
Lütfen bu kontenjanın herhangi bir şekilde kontenjan uygulaması yapılmasın. Kim sıraya sahipse hangi sırada öğrenci 
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alınacaksa… Bu kontenjan şöyle algılanıyor, biraz da yurt müdürleri tarafından bu tahrik ediliyor: “Milletvekillerinin 
kontenjan hakları var. Lütfen gidin  bir milletvekili bulun. O milletvekili size sıralamaya bağlı olsun olmasın bu kontenjanı 
kullandırsın.” Şimdi bu bizim için bir ayıp. Yüzlerce öğrenciden -biz biliyoruz ki bize gelen talepler karşılanamayacak 
çünkü o kadar kontenjan yok- gelen talebi biz iletmek zorunda kalıyoruz. Sayın Genel Müdürümüz herhâlde bundan o da 
sıkıntı yaşıyordur. Böyle bir sistemde bir arıza var ve bunun giderilmesinde büyük yarar görüyorum. 

Bir diğer konu: Tabii ki Gençlik Spor deyince spor kulüpleriyle ilgili ciddi sorunlarımız var. Özellikle 
Anadolu’daki spor kulüplerinin dernek statüsünden kulüp statüsüne geçilmesine ilişkin bir tasarı hazırlığı içerisinde 
olduğunuzu biliyoruz. Bu fevkalade önemli.  Keşke daha evvel yapılabilseydi. Hazır böyle bir tasarı gündemdeyse buna 
ilaveten yapılması gereken bir değerlendirme de kamuya olan borçların yapılandırılmasıdır. Muhtemelen vergi ve sigorta 
borçları gelecek olan tasarıyla ele alınacak. Yalnız Anadolu’daki spor kulüplerinin gelir kaynakları düzenli olmadığı için 
yeni tasarıda gene buna imkân bulamayabiliriz. O hâlde faaliyetlerinin finansmanıyla ilgili birtakım yeterlilik kriterlerinin , 
rasyolarının yeni düzenlemede yer almasında yarar var ve bütçelerinin sağlam gelir kaynaklarına bağlanmasında yarar 
var. Kulüplerin eskiye ilişkin borçlarının da bir şekilde ya tasfiye edilmesi bir yasal düzenlemeyle ya da çok daha uzun 
vadeli bir taksitlendirmeye konu edilmesi lazım. Kulüp yöneticilerinin ve teknik kadroların mal beyanları, spor etik 
kurallarına uymayanların görevlerinden ayrılmalarının şartları, yeminli mali müşavirlerle anlaşma zorunluluğunun 
getirilmesi, kurucuların Dernekler Kanunu dışında bazı ilave şartlar taşıması, teminat aranması, ligde yer alan kulüplerle 
ilgili, üstelik sporcuların vergi ve sigorta giderlerinin karşılanabileceği bir oranda… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
HASAN FEHMİ KİNAY (Devamla) – …sponsorluk harcamalarının doğrudan matrahın yüzde 70’inin 

düşürülebilmesi, vergi ve sigorta borcunun ödenmemesi durumunda yani mevcut kulüplerde eğer böyle bir sorun daha 
devam ediyorsa resen bunun terkin edilebileceğine ilişkin bir hüküm ihdas edilmesi, il özel idaresi ve belediyelerin 
bütçelerinden “şehir kulübü” diye bir kavram geliştirerek her şehrin aslında bir desteklemeye matuf kulübü olmalı. Bu 
yasa tasarısı içerisinde taslak üzerinde yaptığımız incelemede orada güzel bir değerlendirme var. Kamu yararına hak 
tescil edilmiş, “kulüp statüsü verilmesi.” Bu biraz daha geliştirilerek ilde en azından bir kulübe bunun mutlaka verilmesi 
ve şehir kulübü olarak nitelendirilecek bu kulübün il özel idaresi ve belediye bütçesi tarafından desteklenmesine yasal 
zemin getirilmesi. Bu doğrultuda eğer düzenleme yapılırsa hem bir taraftan mevcut Anadolu’daki kulüplerin borçlarının 
yapılandırılması, taksitlendirilmesi, daha elverişli ödeme koşullarına kavuşturulması sağlanabilir hem de bundan sonra 
olacak birtakım sıkıntıların önüne geçilmiş olur. 

Ben tekrar her iki kurumumuzun bütçelerinin hayırlı olmasını temenni ediyorum, başarılarınız için tebrik 
ediyorum, bayramınızı da tebrik ediyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Günal, buyurun efendim. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkürler Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla  

selamlıyorum.  
Sayın Bakanım, önce Kredi Yurtlar Kurumuyla ilgili birkaç düşüncemi paylaşacağım, sonra da Gençlik Spor 

Genel Müdürlüğüne ilişkin alanlarda.  
Bütün arkadaşlarımız belirtti, tekrar yapmaya gerek yok. Kredi Yurtlar Kurumunun yetersizliğini arkadaşlarımız 

söyledi. Ancak devlet üniversiteleri kurulurken kanunlar buradan geçiyor. Bundan sonra özellikle kampüs biçiminde 
kurulan üniversitelerde mutlaka yurdun da kampüs içerisinde projelendirilmesini bir ek unsur olarak yani bina düşünüldü, 
dekanlık, idari bira bilmem ne koyuyoruz ama mutlaka kampüs içerisinde bunların da konulması şeklinde Sayın Genel 
Müdürün birtakım proje çalışmaları yaptığını biliyorum ama bunu doğrudan doğruya mümkün olan yerlerde düşünmemiz 
gerekir diye düşünüyorum.  

Bunun dışında şimdilik, geçiş döneminde eksiğimiz belli. Acaba biz önceki gün Millî Eğitim Bakanlığının 
bütçesini görüşürken engellilerle ilgili, özel eğitim kurumlarıyla ilgili devletin bazı destekleri var. Geçiş dönemi için öze l 
yurtlara sizin kontenjanınıza başvuranlardan örneğin uygun görülüp, yedek de kalıp değerlendirilemeyenler var. Acaba 
minimum bir şeyle sizin en azından yapacağınız maliyeti vererek bir özel yurtlarla farklı bir anlaşma yapılabilir çünkü her 
şeyi özelleştiriyoruz, her türlü hizmeti özelleştiriyoruz buraya gelince de bir şey olmuyor. Belki hem de Kredi Yurtların… 

RECAİ BERBER (Manisa) – Ben teklif ettim. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Duyamadım Sayın Başkanım, kusura bakma. Eğer  teklif ettiysen arkandayız, 

o desteğini devam ettir ama belli bir ilke çerçevesinde hem Genel Müdürlüğümüzün hem Bakanlığın koordinasyonuyla 
üniversitelerle de YÖK’le de belki koordine içerisinde yapılabilir diye düşünüyorum. Onun için burada yapılacak her türlü 
yurt konusunda bütün arkadaşlarımız ortak fikir beyan ettiler zaten. Birçok yere bir sürü harcama yapıyoruz, buraya da 
yapılabilir diye düşünüyorum. İster TOKİ aracılığıyla olsun arkadaşlarımızın dediği gibi, ister farklı şekilde. Bu öncelikli 
bir sorun yani siyaset üstü bir mesele. 

Sporla ilgili de öncelikle hızlıca bir… Arkadaşlarımız, herkes illere ilişkin talebini söylüyor. Antalya’nın durumu 
zaten ortada. Sadık Bey, geçen hafta toplantıya katıldı bildiğim kadarıyla biz bütçedeydik ama. Oradan da tam bir sonuç 
çıkmadı kendi söylediğinden. Bir an önce bizim stat işimizi nasıl çözülürse artık belediyeyle mi gidilir yoksa Bakanlık 
yeni bir şey mi yapar…  

SADIK BADAK (Antalya) – Teklifimizi yaptık, belediyeden bekliyoruz cevabımızı. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Yani biz çözüm bekliyoruz. Bizim dediğimiz Bakanımız bu işe bizatihi el 

koysun, gerekirse oraya gitsin. Arkadaşlarımız toplanmışlar, milletvekillerimizin hepsi bir şey içerisinde ama o sorun da 
orada duruyor maalesef çözemedik yani onu önceden söylemiş olayım.  
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Sayın Bakanım, bir de spor altyapısıyla ilgili daha önce arkadaşlarımız geldiğinde de konuşmuştuk Gençlik 

Spor Genel Müdürlüğündekiler ile Beden Eğitimi Spor bölümündeki arkadaşlarla. Buralarda en önemli şey hakemlikle 
ilgili sürekli kavga çıkıyor. Ben zatıalinize de zannediyorum arada söylemiştim. Buralarda hakemlik bölümlerinin 
açılmasını YÖK’e de söyledik ama herhangi bir çalışma olmadı. Siz acaba bu konuda bir inisiyatif alıp, en önemli 
milyonlar oraya yatırılıyor ama her seferinde işte o oldu, bu oldu diye… Öğretmenlik var, antrenörlük var yani spor 
yöneticiliği var, hakemlik bölümü olması lazım hatta hakemlik yapacak kişilere de bunları şart koşmamız lazım. Lütfen o 
konuda da bir inisiyatif alıp… Yok yani ben sordum, hocalarla da görüştüm.  

Okul demişken bir de yine sizin belki hem YÖK’le beraber bu işi yapmanızda fayda var. Üniversiteliler Ligi’nin -
Üniversiteliler Şampiyonası değil Sayın Bakanım- sporun altyapısı için biraz da, hem de öğrencilerimizin gelişimi 
açısından çünkü birçok kurumu ilgilendirdiğini söyledi arkadaşlarımız ben onu da kendileriyle istişare ettim ama YÖK’ün 
bu konuda bazı ön çalışmaları var. Bütün branşlarda, şampiyona hâlinde değil süreklilik hâlinde takımların da 
kurumsallaşması anlamında hem de altyapı anlamında birtakım çalışmaların yapılabileceğini düşünüyorum ama bir 
idarenin koordinatör olarak bu işlerle ilgilenmesi gerekiyor.  

Spor kulüpleriyle ilgili arkadaşlarımız söyledi, oraya girmeyeceğim ama belediyelerin kulüpleriyle ilgili canlı bir 
örnek Antalya’da başka bir şey yaparken hangi partiden olursa olsun belediye o kulübü sahiplendiği zaman kentin 
sahiplenmesi zayıflıyor yani A Partisi, B Partisi fark etmiyor. Çok basit bir örnek verebilirim: Antalya’da hem Kepez 
Belediyesinin hem Büyükşehrin var. İkisi de Adalet ve Kalkınma Partisindeydi. İki takım birden oldu mu sıkıntı oluyor  
yani karşılıklı bir rekabet ama bir tane bir Birinci Lig takımının olup orada takılması lazım. Manavgat’ta bizim voleybol 
takımımız vardı, Birinci Lig’den parasızlıktan düştü. Oysa bütün Manavgatlıların hepsi beraber sahip çıkmış olsa belki 
bugün hâlâ yaşıyor olacaktı. Bulaşınca ister istemez hangi partiden olursa olsun hatta aynı partinin değişik başkanları 
arasında bile sen ben kavgası çıkıyor çünkü onu bir PR çalışması olarak görüyor başkanlarımız. Yani netice itibarıyla 
diyor ki: “Bu takım benim.”  

Bir güreş şeyimiz vardı Sayın Bakanım, geçen Sayın Meclis Başkanımızla beraber gittik. Sohbet ederken 
dediler ki: “Ya, bu güreşler bile danışıklı dövüş oluyor, belediyeler bu takımları şey yapmasın.” Yani hakikaten 
gidiyorsunuz, seyrettiğiniz güreşin tadı kaçıyor. Bakıyoruz pehlivanlara, o oradan bu buradan… Dolayısıyla bu işe, biraz 
spora siyaseti karıştırmayalım diyorum.  

Sonuç olarak çünkü ben Meclisin en sportmen vekillerinden biriyim. Bütün takımlarda oynuyor idim. Neden 
bıraktım? Basketbol takımında da, futbol takımında da, voleybol takımında da, teniste de ikinciyim. Arkadaşımız yendi -
sağ olsun- o daha iyi, Mehmet. Ama neden bıraktım? Sayın Başbakan sporcularla açılım toplantısı yaptığı için yani 
spora siyaset karıştığı için artık takım faaliyetlerinde yer almıyorum. Sporu siyasetten uzak tutalım Sayın Bakanım. 
Sizden istirhamımız… 

SADIK BADAK (Antalya) – Onu yanlış söylüyorsun. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Hayır, yok. Şimdi söylediğim şeye bakın, belediyelerle ilgili söyledim. Verdiğim 

örnekler değişik partilerden. Sporu siyasetten uzak tutalım, genele yayalım hem öğrencilerimize hem gençlere yayalım 
çünkü bu önemli bir şey. Hem onların diğer suçlardan, zararlı şeylerden uzak durması için hem de spor altyapısının 
eğitimli bir altyapıya dönüşmesi için önemli diye düşünüyorum. Dolayısıyla bu konularda desteklerinizi bekliyor, saygılar 
sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Günal. 
Sayın Öztrak… 
SADIK BADAK (Antalya) – Başkanım, bir açıklama müsaade ederseniz, Sayın Öztrak müsaade ederse Sayın 

Günal’ın bir ifadesine itiraz etmek istiyorum. 
Bu siyasete bulaşmak, bulaştırmak meselesi sanki siyaset fena bir şey de “aman buna bulaşmayalım” gibi 

ifade ediliyor ve anlaşılıyor. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Hayır, hayır, sporu siyasete bulaştırmayalım. 
SADIK BADAK (Devamla) – Hâlbuki siyaset ülkenin yönetim modelidir ama biz “spora tarafgirlik 

bulaştırmayalım” manasında kullanıyorsak tamam ama genellikle kamuoyunda uzun zamandır, 1960 ihtilalinden  bu 
yana özellikle “Aman oğlum, siyasete bulaşma, bunun sonu kötüdür.” filan gibi… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – O farklı bir şey Sayın Badak. 
SADIK BADAK (Devamla) – …böyle korkutucu, ürkütücü, aşağılayıcı, insanları siyasetten uzak tutmaya yol 

açıcı, “Aman siyasete girme, siyasi partiye girme, bir siyasetçiyle görüşme” gibi ifadeleri ülkemizin geleceği, 
demokrasinin ülkemizde derinleşmesi açısından isabetli bulmadığımı ifade etmek istiyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bir cümleyle ifade edeyim ben. Bir yanlış anlamayı düzelteyim zaten süremi tam 

kullanmadım. 
BAŞKAN – Evet, düzeltelim. 
Buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Badak öyle olsa zaten biz de burada siyaset yapıyor olmayız bir.  
İkincisi: Ben size “Bütün takımlarda oynuyordum.” dedim. Orada hem MHP’den, hem DSP’den hem de Adalet 

ve Kalkınma Partisinden arkadaşlarımızla oynuyorduk. Orada yani ama burada buraya bulaştırmayalım derken siyasete 
kimse bulaşmasın demiyoruz ki, ikisini birbirine gündüz ile… 

M. FATİH ATAY (Aydın) – CHP’den yok muydu? 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Vardı, o da gelmiyor, çok oldu. Fatih gelmiş o hiç gelmiyor, bir sefer geldi, bir 

daha gelmedi.  
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Mesele o değil, mesele gündüz konuştuk, dünde konuştuk Diyanet İşlerinde. Bazı şeylerin siyasetle 

karıştırılmaması gerekli. Diyorum ki: Bakın, aynı partinin -siz yaşadınız, Sayın Badak, siz yaşadınız- iki başkanının 
takımları arasında bile farklı bir şey olabiliyor bu. Benim söylediğim bu. Dolayısıyla bunları uzak tutmak lazım mümkün 
mertebe, bütün topluma yaymak lazım.  

Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum.  
Sayın Öztrak, buyurun efendim.  
FAİK ÖZTRAK (Tekirdağ) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; sözlerime başlarken hepinizi 

saygıyla selamlıyorum.  
Ben uzun bir konuşma yapmayacağım, ama Tekirdağ’ın milletvekili olarak ve Türkiye'nin en fazla göç alan bir 

ilinin milletvekili olarak, gerçekten genç nüfusun da çok yoğun olması nedeniyle, Tekirdağ’da bizim gençlik ve spor 
faaliyetleri çerçevesinde çok ciddi yatırım ihtiyaçlarımız var, izin verirseniz kısaca onlara değineceğim.  

Bunlardan bir tanesi, ilimizde mutlaka yeni bir idare hizmet binasına ihtiyacımız var, çünkü bu idare hizmet 
binası ihtiyaçları karşılamaz duruma gelmiş vaziyette. Merkezde bir de üniversite var. Yine bu idare hizmet binası 
bünyesinde millî takımlar kamp merkezi ve gençlik merkezi olarak yeni bir tesis yapılması da Tekirdağlılar tarafından 
arzu ediliyor Sayın Bakanım.  

Yine Çorlu ilçemizde Ulaş beldesinde… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
FAİK ÖZTRAK (Devamla) – Bu kadar da kısa değildi Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Hayır, teknik hata Sayın Öztrak.  
FAİK ÖZTRAK (Devamla) – Teşekkür ediyorum.  
…Gençlik Spor Müdürlüğüne tahsisli bir taşınmaz var, bunun üzerinde bir atletizm pisti yaptırılmak suretiyle, 

atletizm sporunun burada geliştirilmesi konusuna büyük katkıda bulunulacaktır diye düşünüyoruz.  
Yine, Çorlu ilçesinde sentetik çim yüzeyli futbol sahası ve soyunma odası talepleri var. Olimpik kapalı yüzme 

havuzu, güneş enerjisine dönüştürülmesi, bu kapalı yüzme havuzumuz güzel oldu, güneş enerjisiyle de bunun ısıtılması 
sağlanırsa maliyetleri gerçekten aşağı doğru çekilmiş olacaktır.  

Yine, Çorlu ilçemizin bir kapalı tenis kortu talebi var. Çerkezköy ilçesinde yine bir kapalı tenis kortu talebimiz 
var. Yine merkezde 75’inci Yıl Spor Tesisleri’ne bir kros parkuru yapılması da talepler arasında. Yine merkez ve ilçelerde 
mevcut 8 adet spor salonunda radyant sisteme dönüştürülmesinde büyük fayda var, çünkü gerçekten yakıt masrafları 
buralarda çok yüksek oluyor.  

Yine, diğer Hayrabolu ve Şarköy’de sentetik çim futbol sahası talepleri var, ama bir de bu Saray ilçesinde 
kapalı spor salonu problemimiz var, burada müteahhitte bir sıkıntı var, bunun bir an önce çözülüp bu kapalı spor 
salonunun bir an önce tamamlanmasında yarar var diye düşünüyorum Sayın Bakanım.  

Benim söyleyeceklerim bu kadar. 
Çok teşekkür ediyorum, başarılar diliyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Değerli milletvekilleri, bütçe ve kesin hesap üzerindeki konuşmalar tamamlanmıştır. Esasen konuşmalar 

sırasında Sayın Bakana sualler de yöneltilmiş olduğundan, yeni bir sual bahsi açmadan Sayın Bakanımıza soru ve 
eleştirilere cevap vermek üzere on beş dakika süre veriyorum.  

Soru mu soracaksınız? 
Buyurun.  
KEREM ALTUN (Van) – Ben çok teşekkür ediyorum.  
Sayın Bakanım, malumunuz Van Doğu Anadolu Bölgesi’nin en büyük ili. Çok eski bir kapalı spor salonumuz 

var. Yeni bir kapalı spor salonu yapılması hep düşünüldü, dört yıldan beri konuşuluyor, ama bir türlü gerçekleşmedi, 
hatta Sayın Başbakanımız görmüştü, bu kapalı spor salonunun Van’a hiç yakışmadığını söylemişlerdi. Onun için, Van’a 
böyle bir yatırım düşünüyor muyuz, Van’a uygun bir kapalı spor salonu?  

Bir de olimpik yüzme havuzunun kaba inşaatı tamamlandı, ikinci ihalesi ne zaman? 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Yapıldı, sözleşme imzalandı. 
KEREM ALTUN (Devamla) – Efendim, Van’ın yine birçok ilçesinde ilçe ve semt sahaları yok, çocuklarımız 

hâlâ toprak sahalarda top koşturuyor, 2011 yatırım programına alınan yer var mı? 
Bir de efendim, Van merkezde 750 kişilik bir yurdun yapıldığı, yurdun programlandığını gördük. Gevaş 

ilçemizde de çok modern bir yurdun ihalesinin yapılmış olduğunu duydum, onun için teşekkür ediyorum.  
Yalnız Van’ımızın en büyük ilçesi Erciş ilçesidir. Erciş ilçesi 19 vilayetten büyük bir ilçe. İşletme fakültesi  şu an 

faaliyette, meslek yüksekokulu var, önümüzdeki yıl maden mühendisliği açılıyor. Ayrıca, uluslararası ilişkiler, iktisat 
bölümlerinin açılma kararı çıktı, su ürünleri fakültesi açılacak, fakat orada yeteri kadar yurdumuz yok. Daha önce 
askeriyeden aldığımız binaların onarılmasıyla çok güzel mekânlara kavuşmuş olmamıza rağmen bu yeterli değil, Kredi 
Yurtlar Kurumumuzdan bu konuyla ilgili bir destek bekliyoruz.  

Sorularım bu kadar.  
Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
Sayın Bakan, buyurun efendim.  
On beş dakika süre verdim.  
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DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Trabzon) – Sayın Başkanım, değerli milletvekili arkadaşlarımız, 

değerli hazırun; tüm katkılarınızdan dolayı herkese teşekkür ederim, ben de zamanımın yettiği ölçüde cevaplandırmaya 
çalışacağım, yetmezse de yazılı olarak cevap vermeye çalışacağım.  

Evvela genel bir değerlendirme yapmak istiyorum. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü olarak, bize, özellikle 
şahsıma bazı toplantılarda ve bazı yerlerde Spordan Sorumlu Devlet Bakanı olarak tanıtılmaktan hiç mutluluk 
duymuyorum. Spordan sorumlu. Başa “Gençlik” konulduğu zaman çok mutlu oluyorum, çünkü benim için Gençlik ve 
Spor Bakanı olarak adlandırılmak, sorumluluk daha iyi, çünkü biraz evvel burada konuşmalardan, çok takdir ettiğim 
konuşmalar var, özellikle gençlikle ilgili, yalnız spor değil, spor dışında inanılmaz sorunlarımız var ve bunları birlikte 
çözeceğimiz inancıyla ben kendimi o yöne daha yakın buluyorum. Bir de Spor Bakanlığı denilince futbol bakanlığı akla 
geliyor, futbolla da eski futbolcu olarak inanın çok ilgilenmek istemiyorum, çünkü onu zaten tam özerk hâle getirdik, 
bizim diğer 62 federasyonla çok daha fazla ilgilenmek istiyoruz, çünkü futbol kendi kaynağını üretmiş, almış, doğru 
yanlış harcıyor ki onu da tartışırız, maalesef futbolumuzun geldiği nokta da belli, bu kadar çok gelire rağmen ortaya 
konulan üretimin de iyi olmadığını söylemek isterim.  

Bir kayakla ilgili yaptığımız yatırımlar beni çok heyecanlandırıyor. Biraz evvel burada değerli milletvekili 
arkadaşım şunu söyledi: “Kayak zengin sporudur.” Hayır, biz Van’da 1 milyon dolar harcayarak, Gevaş’ta, o güzel yerde 
bir kayak merkezi açtık. Bunun yüzde 60’ını özel idare verdi, geri kalanını biz verdik, çok kısa bir zamanda bir tesis 
yaptık. O günkü açılışta 2 bin kişi geldi, orada kayak yaptı. Oradaki mutluluğu anlatamayız ve oradaki insanların çoğu 
orta gelirli dar gelirliydi. Nasıl oldu kayak kıyafetleri? Biz onu Kayak Federasyonu vasıtasıyla, oraya gelenlere küçük 
paralarla veya bilabedel vererek onların kayak yapmasını sağlayacağız.  

Kanada Vancouver’da kış olimpiyatlarına gittik. Ben orada çıkan ülkelere baktığım zaman arkadaşlara dedim 
ki: “Eyvah, koskoca Türkiye 5 kişiyle çıkacak buraya.” 73 milyon Türkiye 5 sporcuyla çıktık.  

Bunun sebebi şu: 100 tane 3 binden fazla kayak yapılabilecek dağımız olmasına rağmen, kayak tesisimiz, bir 
elin avucundaki kadar sayıda değil. Şimdi bunların sayısını biraz evvel size dağıttığım şeyde, Allah nasip etti, artırmaya 
çalışıyoruz ve Türkiye'de kayak yapılabilecek her yerde kayak tesisi mutlaka yapacağız. Bunun finansman modelini de 
oluşturduk, yurt dışına gittik, dünyanın en büyük üreticileriyle konuştuk, bize vadeli verebiliyorlar, yap-işlet-devret 
yapabiliyorlar bazı yerlerde, ama bir iki yerde, her tarafta yap-işlet-devret olmaz. Tabii, Kamu İhale Kurulu önümüzde bir 
engel. Hayır, efendim, tüm parasını bulacaksın diyor. Biz de diyoruz ki, hayır, yüzde 10’unu vereceğiz. Alan firma bir yıl, 
iki yılda ödemeye hazır, bizim Spor Toto gibi bir kaynağımız var. Bunu aşmaya çalışıyoruz.  

Ve biz şuna inanıyoruz: Bir kayakçı, kış sporları yapan bir kişi, üç yılda, beş yılda yetişmiyor, on yılda 
yetişmesi lazım, on beş yıl da geçmesi lazım ve biz, bugün, Erzurum gibi bir yerde inanılmaz bir yatırım yapıyoruz, 400 
milyon dolarlık bir yatırım.  

Ben geçen Slovenya’ya gittim, Avusturya’ya gittim. Alplerde arkadaşlarımız, bizim sporcularımız şu anda 
buzullarda antrenman yapıyorlardı. Atlama kulelerinden atlayan 5 tane çocuğumuz var Türkiye'de, başka kimse yok. 
Yaşları on, on bir, on iki, on üç, on dört ve bizim de 73 milyon nüfusumuz var. Durum bu.  

Onun için, spor olarak, özellikle bu amatör sporlara inanılmaz önem veriyorum. Bir milletvekili arkadaş veya bir 
belediye başkanı veya birisi bizden spor tesisi isteyince, ben ona sarılıp öpmek istiyorum. Neden? Spor eşittir hastaneye 
az gitmek, spor eşittir güler yüz, spor eşittir hoşgörü, spor eşittir takım ruhu, sporcu eşittir doğru ve çabuk karar 
verebilen kişi, spor eşittir aidiyet, spor eşittir başarı.  

Biraz evvel burada sporun yararlarından herkes bahsetti ve ben şunu söylüyorum: Bu konuda çok geç kaldık. 
Bugün Türkiye'de 20 ilden fazla ilimizde eğer yüzme havuzu yoksa, burada oturup düşünmemiz lazım ve biz, eğer 
Türkiye'de açık yüzme havuzu yapıyorsak oturup düşünmemiz lazım. Biz evvela açık yüzme havuzlarının tümünün 
üstünü kapatmaya çalışıyoruz ve her ilimize yüzme havuzu yapmak istiyoruz ve idealimiz şu: Nasipse, hem illerimizde 
hem ilçelerimizde yüzme havuzlarını bitirirsek, okullara mecburi ders getirelim. Gel kardeşim, yüzme öğren, geç, hadi 
bakalım. Nasıl matematik, bana göre bu da çok önemli ve bu bir sosyalleşme olur. Düşünün ki Hakkâri’de yüzme 
havuzumuz yok, ne yapsın o çocuğumuz orada?  

Velhasıl o bakımdan bütün bu sporla ilgili talepleri saygıyla karşılıyoruz. Eğer biz Türkiye'de 40 milyon 
gencimiz var diyorsak ve 2,7 milyon tane sporcumuz var diyorsak bu da bizim eksiğimiz ve bunun da bir kısmı faal 
değilse, o zaman burada düşünmemiz lazım. Onun için Millî Eğitim Bakanlığıyla, işte burada, hemen geldik ve bir 
protokol yaptık.  

Biz, eğer okullarımıza sporu yerleştiremezsek, okul-spor birlikteliğini sağlayamazsak, biz hiçbir konuda 
başarılı olamayız. Büyük Önder Mustafa Kemal Atatürk, 1924’te Trabzon Lisesi’ni ziyaretinde -bunu çok insan bilmiyor, 
üstadım, Sayın Baratalı, bunu bilmiyor, ben bunu her yerde kullanıyorum- şunu yazmıştır: “Bedenî idman fikrî idmanla 
muvazi olmalıdır.” Bunu her yere koymamız lazım. Aynı “Ben sporcunun zeki, çevik, ahlaklısını severim.” gibi. Bana 
göre, benim dediğim bu, bedenî idman ile fikrî idman, eğitim ile spor aynı anda olmalıdır veya başka, daha derin olarak 
bunu siz değerlendirebilirsiniz. Bunu yapmamız lazım.  

Bizde SBS’ler, işte, üniversite sınavları, ya eğitim ya spor. Ee, ne oluyor, çocuk böyle donuk bir çocuk oluyor, 
sosyalleşmemiş oluyor, spor yapamıyor, sanat, kültür yapamıyor. Nimet Hanımla konuştuk, sağ olsun çok ilgi duyuyor. 
Diyor ki: “Benim haftada beş saat sanat, kültür ve spor dersi yapmam lazım.”  

Eğer biz geçmişteki gibi, bizim yaptığımız gibi, kimya dersinden çık, soyun                -affedersin- bir salonda, 
iki üç tane şey yap, atla, azıcık terle, gir matematik dersine, bu spor değil bu kendimizi kandırmaca.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Çoğu da atlayamayıp kasaya çarpıyordu.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Evet.  
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Yani bu beden eğitimi dersi değil. Biz diyoruz ki, spor kültürü ve beden eğitimi dersine yarım gün ayırmamız 

lazım, bir.  
Mesela Avusturya’da çocuklar bir hafta kayak yapmak mecburiyetinde, diğer taraflarda yüzmeye gitmek 

mecburiyetinde. Bunun için zihniyet değişimi yapmamız lazım. Biz televizyonda bir spor kanalı kurmaya çalışıyoruz. Yani 
spor nedir, sporun yararı nedir? Bugün Türkiye'de sporu çok seviyoruz, sporcuyu da seviyoruz, spor yapmayı 
sevmiyoruz. O zaman nasıl olacak? Övünüyoruz, biz şu kadar poliklinik yaptık hastanelerde. Niye? Çok hastamız var 
demek.  

Peki, sporun önleyici, koruyucu bir öğe olduğunu bilmiyor muyuz? Biliyoruz. Avusturya’da 2005 yılında yapılan 
bir çalışmada, 1,3 milyar euro Avusturya’da 100 kişi 50 kişi spor yaptığı için Sağlık Bakanlığı tasarruf yaptı. Daha az 
para harcandı sağlığa. Türkiye'ye bunu düşünürseniz, bunun 7, 8, 10 katı olabilir. Evvela bu bakımdan çok teşekkür 
etmek lazım, tesisle ilgili, yurtla ilgili taleplere.  

Şimdi, ben Mustafa Beyin sorularından başlamak istiyorum. Sporda şiddetin önlenmesiyle ilgili ne yaptık? Bir 
kere sizinle beraber aşağıda… Bir kere şunu söyleyeyim, çok şanslı bir dönem, her dönem de öyle, sporla ilgili ne 
gelirse aşağıda -muhalefeti yok bunun- herkes tutuyor bir ucundan geçirmeye çalışıyor, buradaki talepler öyle, o 
bakımdan teşekkür ederiz bütün emeği geçenlere.  

Sporda şiddetle ilgili, düzensizlikle ilgili yasayı geçirdik, ama uygulamaya koyduk ki uygulanmıyor. İl güvenlik 
kurulları iş yapmıyor. Antrenmanı koymamışız, unutmuşuz. Biletlere çip koymamışız. Kamera sistemleri koymamışız. 
Velhasıl işte, müeyyidelerle ilgili, bir kişinin attığı taş hakemin kafasını yardı, bunu alıp getirip aşağıda sorgu odasına 
alıp bir gün sonra mahkemeye çıkarıp, aynı gün tedbirle “Sen, arkadaşım, bir başka spor müsabakasına gidemezsin.” 
dememişiz. Yine yapmış, yanına kalmış. Sokakta birinin kafasını yarsanız hemen cezasını görüyorsunuz, sahada 
olunca böyle bir şey olmuyor. Şimdi, bunları değiştiriyoruz, yeni bir yasal düzenleme yaptık, inşallah Adalet 
Bakanlığımızla bu spor mahkemeleri konusunda bir anlaşmazlık yok da çalışıyoruz nasıl yaparız diye. Kim suç 
yapıyorsa ceza çekecek ve o sahaya bir daha gelmeyecek. Dünyada bu var.  

Anayasa Mahkememiz bozmuştu, İngiltere’de spor müsabakalarına giremeyen kişiler maç günü karakola 
gidiyorlar, biz bunu yazdık, fakat biraz eksik yazılmıştı, o bozuldu, şimdi onu da düzeltiyoruz, altta gözetim odaları 
koyuyoruz, bazen işte insan hakları nedeniyle itirazlar oluyor ama, bunun insan haklarıyla ilgisi yok. Artık oraya gelip o 
düzeni bozan, o terbiyesizliği yapan kişinin hiçbir spor salonuna gitmemesi lazım. Bunları inşallah yapacağız. O konuda 
zaten hem diğer partililerimizi de bilgilendireceğiz, onu yapmaya çalışacağız. Bu konuda para cezaları kesildi, para 
alınamadı. Velhasıl o yasamızın büyük maddeleri işlemedi, şimdi onu işler hâle getirmeye çalışacağız.  

Şimdi, şike olaylarıyla ilgili şu var: Aynı anda bizim Spor Toto Genel Müdürlüğümüzle Sarıyer Savcılığımızın 
suç duyurusundan dolayı Almanya’da başlayan bir davayla ilgili, biliyorsunuz bunlar geldi, şu  anda Beyoğlu 3. Ağır Ceza 
Mahkemesinde 71 sanık aleyhinde kamu davası açıldı, 42 kişi tutuklandı, daha sonra mahkemece serbest bırakıldı, 26 
Kasım 2010 tarihinde yapılacak.  

Ayrıca, Diyarbakır 5. Ağır Ceza Mahkemesinde 97 sanık aleyhinde dava açıldı, Ocak 2011’de yapılacak. Biz 
müdahil olarak katılıyoruz, hem Gençlik Spor Genel Müdürlüğü hem İddaa olarak katılıyoruz.  

Şimdi, şunu söylemek lazım: Bir kere, belki spordan YURTKUR’a geçiyorum ama, YURTKUR’la ilgili biz her 
gün şunu düşünüyoruz: Bu kadar üniversite açtık, kontenjanlar arttı, bu insanlar nerede yatacak?  

Ben geçen Tunceli’ye gitmiştim, bir baba oğluyla beni ayakta karşıladı “Benim oğlum nerede yatacak?” 
Hemen Vali Bey’e söyledik, hemen bir formül buldu. Bazı yerlerde devlet yurdu var özel yurt yok, kiralayacak ev yok. Bu 
defa devletin sosyal tesislerinde kalabiliyorlar, ama bu üniversiteleri geliştirebilmemiz için bizim özellikle bu yeni 
açtığımız üniversitelerin olduğu yerlerde çok çabuk yurt yapmamız lazım. Bütçeden yapabilir miyiz? Yaparız. Biz bunun 
aciliyetini getiririz sizin önünüze, Hükûmetimize, Başbakanımıza, bize hız verirsiniz yaparız. Ancak özel sektörü de 
desteklememiz lazım. Hem Recai Bey’in dediği gibi hem diğer arkadaşların dediği gibi, yeni finansman modelleri 
oluşturmamız lazım. Biz bu finansman modelleri üzerinde çalıştık. Nedir bunlar?  

Bir, yüzde yüz eğitime katkıyla Türk insanı, hayırsever Türk insanı 2,5 milyarlık eğitim müesseseleri yaptı bize, 
okullar yaptı. Şimdi, biz şunu diyebiliriz “Yurt yap, devlete bağışla ama matrahtan düş.” dediğimiz zaman artık bu çok 
cazip değil, yüzde 20’ye düştü kurumlar vergisi.  

Dördüncü bölge, teşvik bölgesinde belki bu yüzde 20’lik işi -Mustafa Bey daha iyi bilir- daha yukarılara 
çıkarabilir miyiz? Çünkü ben Ali Babacan Bey’le konuştum, dedi ki: “Dünyada böyle bir uygulama yok ama bir daha 
bakalım.”  

Yani ben şunu söylüyorum: Ben mühendisim. Ben şöyle söylüyorum: Dördüncü bölgede yurt yapan bir 
vatandaş devlete bağışlıyor, 1 milyon lira harcadı ve burada yüzde 80’ini vergiden geri alsın.  

RECAİ BERBER (Manisa) – Yüzde 50’sini alsın.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Yüzde 100’ünü alsın.  
RECAİ BERBER (Manisa) – Evet, yüzde 100’ünü alsın. 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Evet, beraber bunu çalışalım. Burada devletin bir zararı 

yok. İşte, üçüncü bölgede biraz daha düşüğünü alsın. Bu birinci model.  
İkinci model, yap-işlet-devret modeli olabilir.  
Üçüncü model, yap-kirala-devret, ki bu zaten, bakın, dün Millî Eğitim Gençlik ve Spor Komisyonunda kabul 

edilen kanun teklifi; TOKİ’yle yurt yapacağız, kiralama kolaylığı gelecek, yap-kiraya ver gibi kolaylıklar sağlanacak.  
Üçüncüsü de şu: Özel sektöre diyelim ki: “Kardeşim, siz gidin dördüncü teşvik bölgesinde yurt yapın, on yıl 

vergi vermeyin. Buyurun.” Bu olamaz mı? Olabilir. Zaten bazı okullarda var, özel okullarda bu var.  
M. FATİH ATAY (Aydın) – Sayın Bakan, ücreti ne kadar olacak efendim? Sorun o.  
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DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Doğru, ücreti dengelemekle ilgili, biraz evvel Değerli 

Milletvekilimizin bir talebi var. Yasal olarak belki onu yapamayabiliriz.  
Yani şu var: Ücreti regüle etmek işinde belki özel sektör liberal ekonomidir ama, şu soruldu: “İşte, özel 

yurtlarda boşluklar var, devlete müracaat eden var, devlet de bunları alamıyor. O özel yurda yönlendirelim, biz katkıyı 
verelim, geri kalan da öbürü cebinden versin.” Tabii, bu uygulamanın olabilirliğini tartışmamız lazım. 

Bir de pratikte, hemen buradaki eleştiriler ortaya çıkabilir, ya niye o yurda gitti de niye bu yurda gitmedi? Bütün 
bunları oturup tartışmamız lazım, ama biz şunu söylüyoruz:  

Biraz evvel arkadaşlarla konuştuk, 3 milyonu geçen bir öğrenci sayımız var, 250 bin bizim var, 150 bin özel 
yurtlar var, 50 bin üniversite yurtları, işte 450 bin kişi, yani daha yüzde 15’lerdeyiz.  

Tabii, bazı illerde hiç sorun yok, çocuklar gidebiliyorlar, işte, ev tutabiliyorlar, pansiyon tutabiliyorlar ama şeyler 
de var. Onun için bu konuda çalışıyoruz, sizlerin de desteğini inşallah isteyeceğiz. 

Diğer taraftan, Dünya Basketbol Şampiyonası ile ilgili gerçekten çok büyük övgü aldık, çok güzel organizasyon 
yaptık. Ayrıca, 175 ülke Türkiye'ye geldi, dünyanın en kalabalık Dünya Basketbol Genel Kurulu yapıldı. FIBA Genel 
Sekreteri Patrick, benim geçen hafta İngiltere’de yapmış olduğum toplantıda, Spor Enstitüsü… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakan. 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – …konuşmasının yarısında Türkiye'den bahsetti.  
Şu anda Kadınlar Dünya Basketbol Şampiyonası’na Avustralya ile biz talibiz. Biz de tam talip olmuyoruz. Artık 

Türkiye yapar mı diye konuşulmuyor, deniyor ki: “Türkiye çok iyi yapar.” İstesek gidip alabilecek durumdayız, ama biz 
biraz -dün Turgay Demirel Beyle konuştuk- çok atlamıyoruz ki, yani biraz onlar bizi vuruşturmak istiyorlar, istediğimiz 
takdirde alabilecek durumdayız, çünkü gerçekten burada yaptığımız tesisi hepinizin görmesini isterim, çok güzel bir tesis 
oldu, Sinan Erdem çok güzel oldu, velhasıl bunu yaptık.  

Şimdi, burada ödülle ilgili şunu söyleyebilirim: Şimdi, sekiz maç peş peşe alan bu kardeşlerimiz, Türkiye'yi 
dünyaya tanıtan bu kardeşlerimizin bizden tek lira talebi olmadı, bunu söylüyorum ben. Yani ne Hidayet’in ne şeyin, dedi 
ki: “Siz ne yaparsanız yapın.”  

Son maça çıkarken Sayın Başbakan dedi ki: “Arkadaşlar, biz size, tüm kadroya 28 milyon vereceğiz.” Bunu 
oyunculara verilecek para olarak düşünmemek lazım, tüm kadroya verildi ve dağıtıldı. Oyuncuların eline ne kadar düştü 
tam bilmiyorum, ama birer buçuk milyon liradan biraz az düşmüş olabilir.  

Bu çok büyük bir paradır, doğru. Amerika 25 bin dolar verirken Türkiye niye bunu verdi? Ama şunu sormak 
lazım: Türkiye bugüne kadar basketbolda ve takım sporlarında aldığı en önemli dereceyi aldı, bir.  

İkincisi, inanılmaz bir şeyi oldu. Dört yılda bir yapılan bir ödüldür, ama mesela şu söylendi hemen bize: 
“Atletizmde şu kızımız şunu aldı.” Doğru, ama bakın ferdide dünya şampiyonasında birinci olana bin altın veriyoruz ama 
iki sene sonra bir daha giriyor, bir daha alabiliyor, iki sene sonra bir daha girip bir daha alabiliyorlar. Avrupa 
şampiyonaları her yıl yapılıyor, alabiliyor. Şimdi, bununla bunu farklı görmek lazım. Gerçekten inanılmaz bir rakamdı ve 
belki, bunu biz inşallah alırız da yani hiç ummadığımız bir sonuçtu bu hepimiz için. Eğer yarışma başlamadan evvel bize 
deseydiler ki “Biz dünya ikincisi olacağız.” biz belki de daha fazla rakam söyleyebilirdik, ki bunu Basketbol 
Federasyonuna verdik, o ödedi, ama katiyen örtülü ödenekten ödenmemiştir, Spor Toto’dan ödenmiştir, bunu söylemek 
istiyorum. 

M. FATİH ATAY (Aydın) – Federasyon Başkanı prim aldı mı Sayın Başkan? 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Hayır, Federasyon Başkanı almaz, olmaz. 
Bir de şunu kabul etmek lazım: Amerika’da oynayan oyuncuların cebine giren yıllık para ile bizimkilerin cebine 

giren yıllık para çok farklı. Bizde 2-3 tanesi Amerika’da oynuyor, onlar iyi para kazanıyorlar, ama diğer arkadaşlarımızın 
belki son şampiyonası.  

Bir de gerçekten Tanjeviç’i de tebrik etmek lazım, hasta hasta geldi, Türkiye için çok güzel şeyler söyledi. Ona 
da Türk vatandaşlığı için ben teklif ettim, inşallah Türk vatandaşı olma onurunu ona da yaşatacağız. 

Şimdi, şöyle: Burs öğretim kredisinde 45’ten 200’e çıktı, ama enflasyona göre baktığımız zaman yüzde 94’lük 
bir artış olmuş 2002’den bugüne kadar, bizimki yüzde 344. Ha yeterli midir? Değildir. Fakat 450 bin kişiden 960 bin 
kişiye çıkması, bu herkese bir, yani 2 kat çıkmasını da düşünürsek bir de artı 120 liraya çıkardık, hafta sonları da 
veriyoruz, bayramlarda da veriyoruz. Bu tabii ki yeterli değildir, bizim gencimiz daha iyi şeylere layıktır , ama 
yapabildiğimiz bugünkü bütçeler içerisinde bu. Bunu söylemek istiyorum.  

Şimdi, kulüp alacaklarına konulan temlikler konusunda Mevlüt Bey’le aynı görüşteyim. Ben eski bir kulüp 
yöneticisi olarak şunu söylüyorum: Gelirlerimiz azdı, giderlerimiz azdı, borçlarımız azdı, kalite daha fazlaydı; gelirler arttı, 
borçlar çok çok arttı, giderler çok arttı, kalite düştü ve bu kulüplerimize bir çeki düzen vermek zamanı geldi geçiyor. 
Bunu, biz burada, aşağıda yasayla yapabiliriz, ama eğer Kulüpler Birliği buna yanaşmaz ise ve Futbol Federasyonu 
kendi statüsü içerisinde bunu düzenlemezse -ki onlar  düzenleyecekler, zaten UEFA kriterleri var biliyorsunuz- bunlar 
olmadığı takdirde belki yurt içinde lisans alabilirler, ama yurt dışına gitmeleri mümkün değil.  

Şimdi bu konuda bir çalışmamız var. Bu çalışmamızda derneklikten çıkarıp kulüplere yeni bir statü getirmek 
istiyoruz, ama üçüncü lig kulüpleriyle, ikinci lig kulüpleriyle ve Bank Asya’yla ilgili İddaa’dan önemli paralar alıyorlar. 
Mesela üçüncü lig en az 500’e yakın alıyor, çünkü galibiyet, mağlubiyet, bir de onlara bir ulaşım ve konaklama şeyi 
veriyoruz.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – O bakımdan, aynı görüşteyim. Buna bir çeki düzen 

vermezsek çoğu duvara toslamış durumdadır ve hep beraber yine aşağı gelecekler Meclise “Yandım Allah!” diyecekler.  
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Şimdi, benim de düşüncem şu: Biz İddaa’dan para veriyoruz, ama bütün kulüplere bakıyorsun hepsi hacizli, 

giden hacizlik olmuş, giden haciz, burası sanki bir haciz yeri, başka bir, Allah korusun, söylemek de istemiyorum, çünkü 
hepsi de bu kadar şey değil, bazıları da gelmişler “Yandım Allah!”… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Gençlerbirliği hariç. 
M. FATİH ATAY (Aydın) – Bizim takım hariç! 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Bazıları da iyi niyetli gelmişler, doğru, şey yapmaya 

çalışıyorlar.  
Onun için, şimdi bu spor kulüpleri kanun taslağıyla ilgili çalışmaları son aşamaya getirdik.  
Şimdi şunu söyleyeyim: Bizim Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün bütçesi, yatırım bütçemiz çok azdır. 

Sayın Başbakana arz ettim, dedim ki: “Sayın Başbakanım, bu elbiseye biz artık sığamıyoruz. Ben Meclise geldiğim 
zaman benden arkadaşlar saha istiyorlar. Benim teşekkür etmem lazım, gençlik için istiyorlar. İşte, yüzme havuzu 
istiyorlar, gençlik merkezi istiyorlar. Bizim bunları yapmamız lazım. Onlar istemeden bizim gitmemiz, yapmamız lazım.” 
Dedi ki: “Bu bütçe böyle geçer, ama önümüzdeki yıl içerisinde biz size çok önemli katkılarda bulunacağız.” Yani zaten 
biz size vermiş olduğumuz şeyde de önümüzdeki yıl 500 düşünüyoruz ama 500 de yetmez. Zaten son iki yılda 
cumhuriyet tarihinin en büyük yatırımları Dünya Basketbola, sonra Erzurum’a, Trabzon’a gidiyor, bir de Dünya Tenis 
Organizasyonunu aldık, bunun için de 36 milyon dolar Amerika’ya ödüyoruz. Bütün bunlar iki yıla geldi. Demek oluyor ki 
artık, Türkiye hem büyük organizasyonları yapacak hem tesisler yapacak hem tesislerinin bakım onarımını yapacak hem 
de bu talepleri mutlaka yerine getirmemiz gerekiyor. Bunu mutlaka hep beraber inşallah aşmaya çalışacağız.  

Hasip Bey’in bir şeyi vardı, o gitti, ama onu yazılı veririz.  
Osman Bey’in var, Antalya’ya stat yapılmasıyla ilgili. Bu konuda şöyle bir gelişme oldu: Orada bir belediye 

başkanlığı değişikliğinden sonra gelen Başkanımız, Hocamız şöyle  dedi: “Sivil toplum ve kamuoyu burada bu 
yoğunlukta bir stat ve iş merkezi istemiyor.” Çünkü orada böyle dikdörtgen gibi bir arsa düşünün, onun köşesinden 40 
dönüm alanı müteahhide veriyorduk, onun karşılığında bize bir stadyum yapıyordu 40 bin kişilik, bir de 10 bin kişilik bir 
salon yapıyordu. Şimdi burada mahkemeye gidilmiş, iptal edilmiş. Ama Teknik Araştırma Uygulamayla ben konuştum, 
iptalin iptali olabilir, ölçüler değiştirilerek, fakat o konuda bir niyet gelişmesi olursa… Çünkü müteahhit de  zaten 
belediyeyi mahkemeye veriyor yaptığı yatırımdan dolayı. Hem belediye buraya para verecek hem stattan olacağız hem 
de -bunu bir CHP’li belediyedir AK PARTİ’li belediyedir diye düşünmemek lazım- Antalya gibi bir şehrimize bizim 
mutlaka bunu yapmamız lazım. Eğer bu irade oluşursa biz müteahhidi çağırabiliriz ve o alanı tekrar değerlendirme 
imkânı varsa, çünkü uluslararası bir firma geldi buraya bir para yatırdı, bunu Şükrü Bey, müteahhidi o değil, uluslararası 
firma yapacak. Bunu yine yapabiliriz diye düşünüyorum. 

OSMAN KAPTAN (Antalya) -  Başka yere yapılmaz mı? 
M. FATİH ATAY (Aydın) – Devlet olarak başka yere yapın.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Başka yere, şöyle, bakın: Bizim finansman 

modellerimizde hiçbir yere cebimizden para yatırarak -Bursa da dâhil- yapamıyoruz çünkü bizim bütçelerimizin için stat 
yapma işi çok büyük bir rakam.  

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – İzmir’de de yok. 
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Bakın şimdi, İzmir Belediye Başkanımız da gelecek. Biz 

ancak şunu yapıyoruz: İşte Afyon modeli, çok güzel bir model, 55 milyon liraya biz tespit ettik, kendi şu andaki mevcut 
stadımızı, onu TOKİ’ye verdik. TOKİ bunun karşılığında bize 15 bin kişilik bir stat yapıyor, artı tesisler yapıyor. Kayseri 
aynı, Trabzon aynı. Trabzon’da iki stat verdik, Avni Aker’i verdik, Akçaabat’ı verdik, dolgu başladı, stat yapılıyor.  

Malatya’da aynısını yapacağız, Sivas da aynı modelle geliyor bize. Şimdi, Antalya’da böyle bir imkân varken, 
bir lira vermeden bu kadar tesis yapabilme imkânı varken onu yapmaya çalışalım.  

TOKİ’ye yurt yaptırdığımızı söyledim.  
Lisans, mastır, doktora, burs ödemeleri 2010 yılından önce hangi tertipten ödenmekteydi? Harun Bey sormuş.  
2010 yılı Merkezî Yönetim Bütçe Kanunu’nun hazırlanma sürecinde Maliye Bakanlığıyla yapılan görüşmelerde 

daha önceden tek bir tertip altında yapılan burs ödemeleri bu tarihten sonra takibatta ve istatistiki veri kaydında 
kolaylığın sağlanması amacıyla fonksiyonel olarak üç farklı tertipte izlenmeye başlanmıştır.  

Yine, Harun Beyin bir sorusu var. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün bütçeleri…  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN -  Sayın Bakanım, toparlayalım.  
Buyurun.  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Peki.  
… çerçevesinde yapılıyor. Yani, yüzdelerle artırılıyor. Bizim buna rağmen, bütçemiz bu yıl, enflasyon TEFE, 

TÜFE’den farklı artmasına rağmen, biraz evvel de bahsettiğim şekilde, çok düşük. Biraz da Spor Toto’dan alabiliyoruz. 
O nedenle, farklılıklar olabiliyor. Ama bütün bunlara rağmen, yine de inanılmaz talepler var. Belediyelerimizin çok talebi 
var. Biz bunlardan mutluluk duyuyoruz ama tabii ki para bulmamız gerekiyor.  

Kurum, biliyorsunuz, Komisyonda, geçende Harun Bey, bir kere bu Millî Eğitim Bakanlığından alınıp bizim 
Bakanlığımıza, Devlet Bakanlığına bağlanınca mecburduk o yasayı değiştirmekte. O bakımdan, onu sizlere, belki… 
Yoksa, biz Osman Bey’e vermiştik, size de bir tane dünkü taslaktan verebilirim. O nedenle, Millî Eğitim Bakanlığından 
çıkıp buraya gelmesinden dolayı mecburduk orada değiştirmeye.  

Konya Belediyesiyle ilgili şunu söyleyeyim: Konya Belediyesiyle anlaştık. Yine aynı şekilde, biraz evvel 
konuşmuştuk, Konya’da o meşhur eski stadı veriyoruz Konya Belediyesine, belediye onun karşılığında bize yeni bir stat 
yapacak. Ama bunu biz alıyoruz ama yine Konyaspor, Konya kullanacak. Biz alıp da…  
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M. FATİH ATAY (Aydın) – Belediye mi yapıyor efendim?  
DEVLET BAKANI FARUK NAFIZ ÖZAK (Devamla) – Evet, belediye. Ama Konya’daki stadı bize ait, onu 

veriyoruz, o onu değerlendiriyor, alışveriş merkezi yapıyor, başka bir şey yapıyor, bize ait olan yerleri biz veriyoruz 
onlara protokol yapılmak üzere.  

Bursa’da öyle bir durum var ki, Bursa Belediye Başkanı diyor ki: “Ben burayı yıkıp yerinde yapacağım.” Biz de 
dedik ki: “Yanlış olur, oradaki o yoğunluğu kaldıralım.” Sonra bizim dediğimiz yere geldiler. Şimdi, dışarıda bir yer 
bulundu. Bursa, o mevcut stadı, tabii öbürü yapılana kadar duracak ama, yeni stat yapacak, kendisi cebinden yapacak 
belediye, burayı da yeşil alan yapacak. Bana göre, bu çok güzel bir çözüm ama oraya da harcayacak 50 milyon euro, 
yani kendisi harcayacak. Onu da söyleyelim.  

Tabii unuttuklarım varsa, bunları da yazılı olarak vermeye hazırım.  
Katkılarınız için çok teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Bakan.  
Değerli milletvekilleri, kurum bütçelerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
Şimdi, sırayla bütçe ve kesin hesapları okutuyorum:  
İlk olarak Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
(Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün 2011 yılı bütçeleri ile 2009 yılı kesin hesapları okundu, oylandı, kabul 

edildi.)  
BAŞKAN – Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
(Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğü 2011 yılı bütçesi ile 2009 yılı kesin hesapları 

okundu, oylandı, kabul edildi.)  
BAŞKAN – Sayın milletvekilleri, Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü ile Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar 

Kurumu Genel Müdürlüğü bütçe ve kesin hesapları oylanmış ve kabul edilmiştir.  
Hayırlı, uğurlu olmasını diliyorum.  
Sayın Bakanımıza ve değerli çalışma arkadaşlarına teşekkür ediyorum.  
Saat 17.00’de toplanmak üzere birleşime ara veriyorum.  
     Kapanma Saati: 16.37 

ÜÇÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 17.33 

BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 
 BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa)  

SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Değerli Dışişleri Bakanımız, kamu kurum ve 

kuruluşlarımızın değerli bürokratları, basınımızın ve televizyonlarımızın değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına 
hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

10’uncu Birleşimin Üçüncü Oturumunu açıyorum.  
Gündemimizin bu kısmında, Dışişleri Bakanlığı bütçe ve kesin hesapları bulunmaktadır.  
Şimdi, sunumunu yapmak üzere Dışişleri Bakanımız, Değerli Bakanımız Sayın Ahmet Davutoğlu’na söz 

veriyorum.  
Buyurun efendim.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU - Değerli milletvekilleri, Bakanlığımın 2011 Mali Yılı Bütçe 

Tasarısı’nın Komisyonunuzda görüşülmesi vesilesiyle huzurunuzda bulunuyorum.  
Yüce Meclisimiz ve Komisyonunuz, dış politikamız açısından nihai meşruiyet kaynağı ve denetim merciidir. Bu 

bağlamda Komisyonda her sene yapmış olduğumuz sunuş, aynı zamanda, bir yılı içinde yaşadığımız dış politika 
gelişmelerini takdim etmek ve devletimizin dış politika öncelikleri konusunda Komisyonunuzun değerli üyelerini 
bilgilendirmek açısından önemli bir fırsat teşkil etmektedir.  

Ben öncelikle, yürütmekte olduğumuz dış politikanın yürüdüğü alanı, yani uluslararası ve bölgesel alanı ve bu 
alandaki son gelişmeleri kısaca arz etmek ve daha sonra da bu küresel ve bölgesel kontekst içinde, çerçeve içinde 
hangi önceliklerle Türkiye’yi bölgesel alanda etkin, küresel alanda katkı sağlayan, küresel barışa katkı sağlayan bir ülke 
konumunda yükselen bir güç olarak hangi tedbirlerle geleceğe hazırladığımızı aktarmak istiyorum.  

Her şeyden önce, küresel alana baktığımızda; gerçekten Soğuk Savaş döneminin iki kutuplu dünyasının 
dağılmasının üzerinden yirmi yıl geçmesine rağmen küresel alanda kuşatıcı, bütün ülkeleri belli ilkeler etrafında 
bütünleştirici bir yeni düzen oluşturulamadı gerek küresel, siyasal düzende gerek küresel ekonomik düzende gerekse 
küresel kültürel düzende çok ciddi gerilim alanları mevcut ve bunun bölgesel alana yansımaları bütün ülkeleri de rin 
şekilde etkilemekte. Afro-Avrasya’nın en optimum merkezinde bulunan ülkemiz de bu bölgesel gerilimlerden ve küresel 
alandaki düzensizliklerden tabiri caizse doğrudan etkilenme konumuyla karşı karşıya. Fakat aynı zamanda öylesine 
avantajlı bir coğrafi konuma ve öylesine güçlü bir tarihî birikime sahip ki, doğru değerlendirildiğinde bu birikim bütün bu 
bölgesel ve küresel krizlerin aşılmasında ve yeni küresel tablonun ortaya çıkışında aktif bir konum kazanılmasında 
büyük bir avantaj sağlamaktadır bize.  

Bu açıdan baktığımızda, dış politikamızın yöntem bakımından iki ana hedefi vardır: Birincisi; önleyici barış 
diplomasisiyle çevremizde, komşularımızda, çevre bölgelerde muhtemel çıkabilecek kriz alanlarını, küresel alanda 
çıkabilecek muhtemel kriz alanlarını, gerilim alanlarını önlemeye çalışmak ama bu yetmez. Sadece reaktif, önleyici bir 
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diplomasi değil, düzen kurucu, aktif olarak bölgesel ve küresel düzene katkı sağlayıcı bir aktör olmamız gerektiğini 
düşünüyoruz. Dolayısıyla bir taraftan, potansiyel kriz alanlarını kontrol altında tutmaya çalışan bir dış politika takip 
ederken, diğer taraftan da aktif olarak yeni şekillenmekte olan küresel ve bölgesel düzene katkıda bulunmaya hatta 
bölgesel düzenlere de katkıda bulunmanın ötesinde öncülük yapmaya kararlıyız. 

Bu çerçevede baktığımızda; nasıl, ne tür gerilimlerle karşı karşıyayız? Birincisi; küresel, siyasal düzen 
bağlamında iki kutuplu siyasal yapının dağılması sonrasında, 90’lı yıllarda çok büyük ölçekli bölgesel krizler yaşandı 
Balkanlarda, Orta Doğu’da, Kafkaslarda, Asya’da, özellikle Afganistan’da ve bu krizlerin bir çoğu donduruldu. Ancak 
bütün çabalara, gayretlere rağmen bu dondurulmuş krizlerden yeni bir düzen ortaya çıkmadı. 90’lı yıllardaki bu bölgesel, 
siyasal sorunlar 2000’li yıllara geldiğimizde daha büyük ölçekli küresel, siyasal düzen sorularını beraberinde getirdi. 
Birleşmiş Milletler reformu yapılması icap ediyordu, bu reformda istenilen netice elde edilmedi. Birleşmiş Milletler sistemi 
içinde aktörlerin, siyasi aktörlerin daha etkin katılımıyla yeni bir küresel düzen oluşturma çabaları hâlâ devam ediyor. 

Diğer taraftan, ekonomik düzene baktığımızda, İkinci Dünya Savaşı sonrasında Bretton Woods sistemi ile ve 
IMF, Dünya Bankası düzenlemeleriyle ortaya konan ekonomik yapı son teknolojik gelişmelerle ve finansal akıştaki 
süratin gittikçe ivme kazanmasıyla, artık uluslararası ekonomik düzenin dinamizmini yansıtmaktan uzak bir nitelik 
kazandı. 90’lı yıllarda aynen siyasal alanda olduğu gibi bölgesel nitelikli yaşanan ekonomik krizler, Rusya krizi, Asya 
krizi, Brezilya krizi bugün geçtiğimiz iki sene içinde küresel nitelikli bir krize dönüştü ve finansal nitelikli kriz kısa 
zamanda ekonomik krize, sosyal krize dönüştü.  

Üçüncü olarak da küresel alanda ciddi bir kültürel gerilim alanı var ve küresel, kültürel düzen sorunu var. 
Avrupa merkezli kültür dışında özellikle diğer medeniyet havzalarında, Çin’de, Hint’te, Afrika’da, Latin Amerika’da 
uyanan yeni kültürel hareketlilik bu alanda bu kültürlerin bir arada yaşama sorununu sadece coğrafi hatlar bağlamında 
değil, büyükşehirlerde, büyük metropolitan şehirlerde bir arada, aynı şehirde, aynı sokakta yaşama problemlerini de 
beraberinde getirdi. Yani artık sadece Saraybosna’da yaşanan bir kültürel, etnik, mezhebi, dini gerilim değil, Londra 
sokaklarında, New York sokaklarında, Paris sokaklarında da kültürlerin yan yana yaşamasından doğan yeni arayışlar 
söz konusu oldu. Yükselen ırkçılık faaliyetlerini, yükselen yeni bazı aşırı akımları bu çerçevede ele alabiliriz.  

O zaman yapılması gereken nedir? Biz Türkiye olarak bütün bu küresel sorunlara doğrudan katkı sağlamaya 
kararlıyız. Çünkü bu küresel sorunların tırmanmasından en fazla etkilenecek olan ülkelerin başında geliyoruz. Çünkü 
küresel, siyasal düzensizlikler bölgesel jeopolitiği etkilemekte ve bu jeopolitik, kritik jeopolitik kuşakta yeni kriz alanları 
ortaya çıkarmaktadır. Biz dolayısıyla küresel düzenin temel ilkelerinin yeniden gözden geçirilerek daha katılımcı bir 
Birleşmiş Milletler düzeninin ortaya çıkmasını temel hedef ediniyoruz. Böyle bir küresel, siyasal düzen etrafında yeniden 
bir uluslararası mutabakat sağlandığında, bizim çevremizdeki jeopolitik kritik kuşaklarda da daha istikrarlı bir düzen 
arayışının önünün açılacağını düşünüyoruz.  

Bu sebeple, bildiğiniz gibi 2008 yılında yapılan seçimlerle 2009 ve 2010 yıllarında Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi üyeliğini yürüttük ve bu Güvenlik Konseyi üyeliğinde son derece aktif bir tutum sergiledik. Birleşmiş Milletler 
alanlarına giren hemen hemen her konuda Türkiye, gerek Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi içinde gerekse Birleşmiş 
Milletler Güvenlik Konseyi dışındaki kuruluşlarda ve yapılan faaliyetlerde etkin rol aldı. Şimdi, önümüzdeki ay bu görevi 
teslim edeceğiz. Ancak geriye dönüp baktığımızda, Türkiye’nin Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi çalışmalarında çok 
ciddi bir iz bıraktığını görüyoruz.  

Son olarak, 65’inci Genel Kurul çalışmalarına, Birleşmiş Milletler Genel Kurul çalışmalarına Sayın 
Cumhurbaşkanımız ile birlikte katıldık ve bu Genel Kurul çalışmalarında, yani Eylül ayında Cumhurbaşkanımızın 
başkanlığında Barışı Koruma, Barışı İnşa Zirvesi yapıldı. Bu, Birleşmiş Milletler tarihindeki altıncı zirve. Yani bütün 
Birleşmiş Milletler tarihinde altı zirve yapıldı ve altıncı zirveyi Sayın Cumhurbaşkanımızın başkanlığında gerçekleştirdik.  

Yine aynı Genel Kurul marjında Güvenlik Konseyini bu kez, ikinci kez dışişleri bakanları düzeyinde topladık ve 
Dışişleri Bakanları Toplantısına da ben Türkiye’yi temsilen başkanlık yaptım ve burada da terörle mücadele konusunda, 
bizim için son derece büyük önem taşıyan terörle mücadele konusunda bir belgeyi orada, Güvenlik Konseyinde ele aldık 
ve kabul ettik.  

Yine Güvenlik Konseyi bu Genel Kurul çalışmalarında ortak bir arabuluculuk girişimi, nükleer, yeni bir nükleer 
grup, nükleer silahsızlanmaya dayalı bir grup oluşturma çabasını ele aldık. Somali toplantıları, Sudan toplantılarına ev 
sahipliği yaptık geçtiğimiz iki sene içinde. Terörle Mücadele Komite Başkanlığını yürüttük ve aktif bir şekilde uluslararası 
toplumun bize duyduğu güveni karşılayacak bir performans sergiledik. Bildiğiniz gibi 2008 yılında 153 ülkenin desteğiyle, 
rekor bir destekle seçilmiştik.  

Biz şu konuda kararlıyız: Bundan sonra Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi üyeliğini beklemek için, yeniden 
almak için onlarca yıl beklemeyeceğiz. İnşallah 2010’lu yıllar içinde tekrar Güvenlik Konseyine adaylığımızı koyacağız. 
Muhtemelen 2015-2016 ya da 2019-2020 yılları olabilir ama birinci ihtimal üzerinde duruyoruz. Aynen birçok yükselen 
büyük güç gibi, Brezilya gibi, Almanya gibi, Hindistan gibi Türkiye de çok sık aralıklarla Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi üyesi olacaktır. Bunun için çalışmalarımıza şimdiden başladık, yürütüyoruz.  

Yine bu Genel Kurul çerçevesinde yürütülen çalışmalarda bizim için sembolik değeri son derece yüksek bir 
atama gerçekleşti. Birleşmiş Milletler Pakistan Özel Temsilciliğine Genel Sekreterinin özel talebiyle değerli bir 
diplomatımız, Pakistan eski Büyükelçimiz, Müsteşar Yardımcımız Engin Soysal atandı. Bu, bizim bu sistem içinde 
aldığımız çok önemli rollerdir.  

Şimdi, baktığımızda küresel alanda etkin birçok uluslararası kuruluşta en üst düzeyde temsil ediliyoruz. 
Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi üyeliğimiz dışında, Pakistan Özel Temsilciliği dışında, Kimyasal Silahların 
Yasaklanması Örgütü Genel Direktörü bir Türk diplomatımızdır. Türk İşbirliği Konseyi Genel Sekreterliği, Enerji Şartı 
Konferansı Başkanlığı, NATO Genel Sekreter Yardımcılığı, biraz sonra üzerinde duracağım İslam Konferansı Örgütü 
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Genel Sekreterliği gibi uluslararası siyasal düzeni ilgilendiren birçok önemli kurumda vatandaşlarımız, diplomatlarımız 
etkin görev yürütüyorlar.  

Son olarak, sembolik değeri çok yüksek. Ben dün gece Strazburg’tan döndüm bugün sabaha karşı ve Avrupa 
Konseyi Dönem Başkanlığı, Bakanlar Komitesi Dönem Başkanlığını üstlendik. Bu, on sekiz yıldan sonra üstlendiğimiz 
bir görev. Çok güzel ve tarihî bir anı yaşadık. Çünkü Avrupa Konseyinin ki, Avrupa Konseyi, malumunuz demokrasi, 
insan hakları ve hukuk üstünlüğü bağlamında Avrupa’daki yerleşik düzenin ilk kurucu örgütüdür ve en kapsamlı Avrupa 
örgütüdür. Bu örgütte bugün iki önemli kurum var. Birisi, Bakanlar Komitesi ki, Bakanlar Komitesi Başkanlığını 
önümüzdeki altı yıl için bendeniz üstleneceğim. Diğeri de Avrupa Konseyi Parlamenterler Meclisi, orada da yine bir Türk, 
Değerli Milletvekilimiz, yüce Meclisimizin üyesi Sayın Mevlüt Çavuşoğlu görev yürütecek. Yani Avrupa Konseyinin 
önümüzdeki altı ayında gerek yürütmede gerek yasamada faaliyetleri yürütme iki Türk’ün yetkisinde, elinde olacak. Bu, 
bizim Avrupa Konseyi dâhil olmak üzere uluslararası düzenin, siyasal düzenin sağlanmasında yaptığımız katkıların 
sadece çarpıcı, sembolik bir örneğini teşkil ediyor.  

Ekonomik düzen bağlamında; eğer Birleşmiş Milletleri, siyasal düzenin merkezi Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi ise ekonomik düzenin merkezi de gittikçe artan bir şekilde G-20 oluyor. Son ekonomik krizden sonra G-20, 
uluslararası ekonomik düzen tartışmalarının merkezine yerleşti. Geçtiğimiz Temmuz ayında Toronto’da toplanmıştı, şu 
gün, şu saatlerde Seul’de Sayın Başbakanımızın katılımıyla G-20 zirvesi yapılıyor. Altı ay aralıklarla artık G-20 
toplanıyor. Daha önce G-8’in üstlendiği düşünüldüğü, düşünülen konum şimdi G-20 tarafından alındı. Bizce bu çok 
doğrudur. G-20’nin artan bir şekilde rol kazanmasından biz memnuniyet duyuyoruz. Çünkü bu, daha katılımcı bir 
uluslararası ekonomik düzeni beraberinde getiriyor. G-8, gelişmiş ülkeler ile diğerleri arasında bir hiyerarşik yapı 
yansıtıyordu. G-20’de ise daha katılımcı bir yapı var. Dünyanın şu anda 16’ncı büyük ekonomisi olan ve satın alma 
paritesi bağlamında 1 trilyon dolara yaklaşan gayrisafi millî hasılaya sahip olan ülkemizin G-20’de en etkin şekilde 
mevcudiyeti Türkiye için küresel düzene yapılan en büyük katkılardan biridir. Özellikle son yılda sergilediğimiz ekonomik 
kalkınma performansı da G-20’de yakından takip edilmektedir.  

Yine önümüzdeki dönemde IMF’de, IMF Yönetim Kurulunda da Türkiye’nin kalıcı bir üyelik alması için 
çalışmalarımız sürüyor. Niçin bu önemlidir? Bölgesel politikalara geldiğimizde biraz daha açmaya çalışacağım.  Türkiye, 
şu anda eğer zihnimizde bir dünya haritası tasavvur edersek, Almanya, Fransa, İtalya batıda bir çizgi oluşturursa, 
kuzeyde Rusya, doğuda da Çin ve Hindistan, geri kalan bütün Afro-Avrasya’nın en büyük ekonomisi Türk ekonomisidir. 
Biz bütün bu coğrafyalarda tam anlamıyla bir ekonomik entegrasyon istiyoruz. Bu coğrafyada, bütün bu bölgelerde insan 
ve mal hareketinin tam serbestiyetini istiyoruz. Serbest vize istiyoruz, serbest ticaret istiyoruz. Bu, bizim o güçlü 
müteşebbisimizin hareket kabiliyetini artıracaktır ve Türkiye’nin uluslararası alanda sahip olduğu konumu daha da 
takviye edecektir.  

Onun için birçok yerde biraz sonra üzerinde duracağım. Niye dış politikamızla bu ekonomik perspektif 
arasında çok doğrudan irtibat var? Birçok uluslararası forumda şu soruya muhatap oluyoruz: “Niçin Afrika’da bir anda 18 
tane büyükelçilik açma kararı aldınız ve bunun hedefleri nelerdir? diye sorulduğunda verdiğimiz en temel cevap şu: 
Çünkü kabına sığmayan bir müteşebbis gücümüz var. Kamerun’da, oradaki bisküvi sanayinde en etkili faaliyet gösteren 
iş adamlarımız var. İstiyorlar ki, Kamerun’da bir büyükelçiliğimiz olsun ve onlara hizmet sağlasın. Pasaport için 
Nijerya’ya gitmesi gerekmesin. Bir ülkenin eğer böylesine güçlü bir müteşebbis temeli varsa en büyük dış politika 
aracıdır bu. İstiyoruz ki, takip ettiğimiz dış politika sadece diplomatik alanda alan açmaya, diplomatik alanda etkimizi 
artırmaya yönelik olmasın, ekonomik alanda da Türkiye’nin o büyük potansiyelini dünya sahnesine çıkarsın. Bugün bu 
anlamda Türkiye, gerçekten herkes, bütün uluslararası gözlemcilerce yükselen bir ekonomik güç, yükselen bir 
diplomatik güç olarak görülüyor ve bu iki güç de birbirini takviye ederek yükseliyor.  

Küresel alanda üçüncü problem alanı, gerilim alanı diyebilirim veya düzen arayışının alanı olduğu yer kültürel 
düzen arayışı. Biz de bu eksikliği görerek 2005 yılında Sayın Başbakanımız ve Sayın Zapatero’nun eş başkanlığında 
Medeniyetler İttifakı girişimini başlattık. Bundan temel hedefimiz, birçok gerilim alanlarını kültürel sahadan çıkartarak, 
değişik kültür havzaları arasında daha iyi bir anlayış birliği, geleceğe birlikte hazırlanma bilinci yerleşsin. Gerçekten bu 
Medeniyetler İttifakı son derece başarılı bir sonuç doğurdu. Bugün 120’ye yakın ülke ve uluslararası örgüt Medeniyetler 
İttifakının üyesidir ve Medeniyetler İttifakı Projesi şu anda Birleşmiş Milletlerden sonraki en kapsamlı grubu 
oluşturmaktadır. Biz bu çalışmaları aynı etkinlikle sürdürmeye kararlıyız.  

Bu küresel, siyasal, ekonomik, kültürel düzen arayışlarını takviye eden birçok stratejik bağlantılarımız var, 
stratejik tercihlerimiz var. Bunlar üzerinde de biraz durmak istiyorum: Hem Türkiye’nin bu açıdan hem bu küresel 
etkinliğini artıracak hem de çağdaşlaşma projesini daha da güçlü bir şekilde hayatlara geçirecek en önemli stratejik 
yönelişi Avrupa Birliği sürecidir. Avrupa Birliği-Türkiye ilişkileri ve Türkiye’nin Avrupa Birliğine entegrasyonu artık sadece 
bir ulus devletin bir uluslararası yapıya entegrasyonu değil, aynı zamanda bir küresel barış projesi ve Avrupa Birliği 
açısından da yükselen bir ekonomik gücün Avrupa Birliğine bir şekilde eklemlenmesi, paylaşılması, entegre olması 
anlamı taşımaktadır.  

Baktığımızda Avrupa Birliği süreci üç aşamada önem taşır: Birincisi; teknik müzakereler, teknik müzakere 
süreci. Burada karşı karşıya kaldığımız siyasal engellere rağmen geçtiğimiz yıl içinde çok zor ve kapsamlı iki faslı açtık; 
çevre faslı ve gıda güvenliği faslı. Önümüzdeki bu dönem içinde de rekabet faslında da ilerleme sağlayıp, açmayı 
planlıyoruz.  

Siyasal engeller derken kastettiğimiz; Avrupa Birliğine entegrasyon sürecimizle alakalı olmayan ve daha önce 
diğer ülkelerin önüne konmamış bazı engellerin bizim önümüze konmasıdır. Burada hem Kıbrıs başta olmak üzere 
getirilen engeller var hem de Avrupa Birliği içindeki siyasal trendlerdeki değişmenin ortaya çıkardığı yeni siyasal 
tablonun getirdiği tartışmalar var; Fransa’nın beş faslı askıya alması örneğinde görüldüğü gibi. Fakat bizim için Avrupa 
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Birliği, demin söylediğim gibi bir yeniden yapılanma sürecidir. Bir anlamda Türkiye’nin  bütün unsurlarıyla kapsamlı bir 
modernleşme tecrübesini hayata geçirme süreci olarak da görülür, görülmektedir. Bu anlamda büyük bir reform 
projesidir aynı zamanda.  

Son olarak Anayasa reformuyla, 12 Eylül’de referanduma sunulan Anayasa reformuyla bu siyasal reform 
süreci daha da bir ivme kazanmıştır ve Avrupa Birliği ilerleme raporunda da bu konuda olumlu gözlemler bu rapora 
kaydedilmiştir.  

Üçüncü ve yine teknolojik ve siyasal perspektif dışında, teknik ve siyasal perspektif dışında stratejik perspektif 
olarak da Avrupa Birliği yönelişimiz önemlidir. Biz Avrupa Birliğine Türkiye üye olduğunda Avrupa Birliğinin en etkin 
üyesi olarak Avrupa Birliğinde var olmasına önem veriyoruz. Avrupa Birliğinin edilgen ve çevre unsuru olarak değil, 
Brüksel’de en etkin üç dört ülkeden biri olarak Avrupa Birliğinde var olmasını istiyoruz. Onun için de bütün Avrupa’ya 
verdiğimiz mesaj şudur: Bugün gerçekten Avrupa Birliğinin önünde çok stratejik bir tercih bulunmaktadır. İkili bir tercih; 
Avrupa Birliği ya siyasi olarak, jeopolitik olarak anlamlı ve etkin, ekonomik olarak rekabetçi, kültürel olarak içselleştirici 
küresel bir güç olacak ya da siyasal anlamda etkisini kaybetmiş, ekonomik alanda rekabet gücünü kaybetmiş, kültürel 
alanda içine kapanmış bir kıtasal güç olacak. Türkiye’nin Avrupa Birliği üyeliği Avrupa Birliği için bu anlamda bir test, bir 
sınav niteliği taşımaktadır. Türkiye’nin Avrupa Birliğine üyeliği hem Türkiye hem Avrupa Birliğine çok büyük bir stratejik 
güç kazandıracaktır. Türkiye, Avrupa Birliği olmadan da çok güçlü bir stratejik güç olabileceğini göstermiştir ve bundan 
sonra da göstermeye devam edecektir. Ancak Türkiye’nin Avrupa Birliğine katabileceği çok ciddi bir stratejik ağırlık 
vardır.  

Avrupa Birliği ülkeleri dışında diğer Avrupa ülkeleriyle ilişkilerimiz son derece yoğun bir şekilde seyretmektedir. 
Biraz önce söylediğim gibi Avrupa Konseyindeki faaliyetlerimiz bunun en çarpıcı göstergesini oluşturmaktadır. Çünkü 
bildiğiniz gibi Avrupa Konseyinde Avrupa Birliği dışındaki ülkelerle birlikte 47 ülke bulunmaktadır.  

İkinci önemli stratejik aracımız, yine bu küresel gücümüzü tahkim eden NATO üyeliğimizdir. NATO’da en etkin 
ve NATO’nun sadece operasyonlarına değil, geleceğine de en doğrudan katkıda bulunabilecek potansiyele sahip en 
önemli üyelerinden birisi Türkiye’dir. Biz bu gücümüzü daha da artırarak, pekiştirerek sürdürmeye kararlıyız. Onun için 
de çok uzun yıllardan, on yıllardan sonra ilk defa bir Türk NATO Genel Sekreter Yardımcılığı görevini üstlendi. Bu, uzun 
yıllardan sonra üstlendiğimiz en üst düzey bir görevdir. Önümüzde, gelecek hafta sonu Lizbon’da NATO zirvesi 
yapılacaktır ve yeni bir strateji konsepti kabul edilecektir. Bu strateji konseptine de doğrudan katkılar verdik. Bunun 
oluşumunda yine değerli bir emekli büyükelçimiz Sayın Ümit Pamir’in katkıları oldu.  

Son günlerde kamuoyunda sürekli gündeme geldiği için burada zikretmek isterim, füze savunma sistemleri 
konusundaki tutumumuz da ilkeseldir ve net bir tutumdur ve üç temel ana ilkeye dayanmaktadır.  

Birincisi; şu anda uluslararası sistemin en etkin güvenlik örgütü olarak güvenlik risklerini tanımlamak ve 
bunlara karşı tedbir alması NATO’nun gayet doğaldır ve bu değerlendirmeleri yapmak NATO’nun bizatihi görevidir. 
Türkiye de bu değerlendirmelere katkıda bulunan aktif bir ülkedir. Dolayısıyla terörizm, nükleer tehdit, balistik füze 
tehditleri gibi konularda tabii ki NATO içinde değerlendirme yapılır, biz Türkiye olarak bunu engellemeye dönek bir tutum 
içinde değiliz ve bu değerlendirmelerde de aktif rol alırız. Geçtiğimiz NATO Dışişleri Bakanları Toplantısı’nda bir dışişleri 
bakanının “Türkiye çok önemli partnerimiz.” dediğinde söylediğim gibi “Hayır, partner değiliz biz NATO’da, ortak değiliz. 
NATO’nun sahibiyiz. Orada alınacak her kararda en önce bizim söz hakkımız vardır.”  

İkinci temel ilke; alınacak bütün bu tedbirlerin, bütün bu güvenlik programlamasının, projelendirmesinin bütün 
üyeleri kuşatıcı nitelikte olması lazım. Hiçbir ülke veya hiçbir ülkenin hiçbir bölgesi bu güvenlik kuşağının dışında 
kalamaz. Bu güvenliğin bölünmezliği ilkesi NATO’da en temel ilkelerdendir ve bu şekilde bizim ülkemizin de bütün diğer 
ülkelerin de güvenliğini tümüyle sağlayabilir olması lazım. Bunun için gerekli tedbirlerin alınması lazım ve sadece NATO 
üyesi ülkelerin güvenliğine dönük olarak planlama yapması lazım.  

Üçüncüsü ise bu bizim için yürütmekte olduğumuz bölgesel dış politikalarla NATO ile kurduğumuz stratejik 
ilişki ve NATO üyeliğimiz arasındaki irtibatı sağlar. Biz Soğuk Savaşta olduğu gibi bir kanat ülkesi ve NATO’nun uç 
ülkesi olmak istemiyoruz. Hiçbir komşumuzdan tehdit algılaması içinde değiliz ve sadece belli tehdit algılamaları, belli 
ülkelere dönük tehdit algılamaları içinde tanım yapılmasını da kabul etmeyiz. Bu açıdan ülkemizin NATO’nun bütün 
güvenlik planlamaları içinde yer alması, aktif yer alması bizim açımızdan hayatidir, doğrudur, elzemdir ama aynı şekilde 
ülkemizin etrafında bir barış kuşağı, bir istikrar kuşağı oluşturma çabaları ile NATO stratejileri arasında bir bütünlük 
olmasına özel önem gösteririz ve yeni sınırlar, yeni duvarlar oluşmasını da istemeyiz. Bu da sadece bizim açımızdan 
değil, NATO’nun geleceği açısından da bunun önemli olduğunu düşünürüz, düşünüyoruz ve NATO zirvesinde de bu 
konuları en kapsamlı bir şekilde değerlendirmişiz. 

Yine bu stratejik ilişkiler bağlamında önemli bir ilişkimiz Amerika Birleşik Devletleri ile yürüttüğümüz ilişkidir. 
“Model ortaklık” tanımlamasını geçen sene burada huzurlarınızda tartışmıştık. Sayın Obama’nın yüce Meclisimizde 
hitaplarında da vurguladıkları, daha sonra da sık sık gündeme getirdikleri model ortaklık. Biz Amerika Birleşik Devletleri 
ile ilişkilerimizin sadece askerî nitelikli, güvenlik ağırlıklı ilişkiler olmasını istemiyoruz. Aksine daha da gelişen ekonom ik 
ve ticari, kültürel boyutlarını da içeren daha kapsamlı bir ortaklığa dönüşmesini istiyoruz. Onun için de Sayın 
Başbakanımızın geçen sene Aralık ayında, 2009 Aralığında Washington’a yaptığı seyahatte önemli bir karar alındı 
Sayın Başbakanımızla Sayın Obama arasında ve ekonomik ve ticari stratejik iş birliği mekanizması kuruldu bakanlar 
düzeyinde ve Başbakan Yardımcısı Sayın Ali Babacan ve dış ticaretten sorumlu Devlet Bakanımız Sayın Zafer 
Çağlayan’ın katılımıyla bu toplantı, muhataplarıyla 19 Ekim 2010 tarihinde gerçekleşti. Amerika ile bölgedeki birçok 
konuda birlikte çalışıyoruz ve yoğun istişareler yapıyoruz. Bu Bosna-Hersek ve Balkanlarda olabiliyor, yakın, son bir iki 
ay içinde de Irak’ta görüldüğü gibi Irak’ta hükûmet çalışmaları konusunda da bütün bölge ülkeleriyle yaptığımız 
istişareler gibi Amerika Birleşik Devletleri ile de istişareler yaptık. Afganistan’da, Kosova’da, bütün bu bölgesel kriz 
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alanlarında Amerika Birleşik Devletleri ile yürüttüğümüz yoğun bir temas trafiği var ve bu konuda da bir anlamda bu 
ilişkimiz küresel bir güç ile Afro-Avrasya’da gittikçe güçlenen bir bölgesel güç arasında köklü, kurumsallaşmış ilişkilere 
dayalı yeni bir kapsamlı ortaklıktır. Biz bunu bu şekilde değerlendiriyoruz ve Soğuk Savaş dönemindeki en köklü 
kurumsallaşmış ilişkimiz olan Amerika Birleşik Devletleri ile stratejik ilişkimizi daha da geliştirmeye kararlıyız.  

Bu stratejik ilişkinin önemli bir ayağı da terörle mücadeledir. Irak bağlamında biraz daha üzerinde duracağım. 
Türkiye-Amerika Birleşik Devletleri-Irak arasında kurulan üçlü mekanizmanın işletilmesine büyük önem veriyoruz. 
Çünkü, terörle mücadele ancak küresel bir taahhüt, bir karşılıklı taahhütle olur ve bölgesel olarak da ülkelerin, komşu 
ülkelerin bu konuda iş birliği büyük bir önem taşıyor.  

Bütün bu küresel çerçeve içinde daha yakınımıza, bölgesel politikalara gelirsek, öncelikle bölgesel 
politikalarda dört temel ilkeyi bir kez daha hatırlatmak istiyorum: 

Birincisi; biz çevremizde, sunuşumun başında söylediğim gibi düzen kurucu bir rol üstlenmek istiyoruz. Bu 
düzen kurucu rolü sürdürebilmek için de üst düzey siyasi diyalogu bir zaruret olarak görüyoruz. Bütün çevre bölgelerde 
üst düzey siyasi diyalogun yaygınlaştırılarak geliştirilmesini istiyoruz hem bizimle bu ülkeler ve bölgeler arasında hem de 
bu bölge içindeki ülkeler arasında.  

İkincisi; ekonomik karşılıklı bağımlılık oluşsun istiyoruz. Bu komşu ülkeler, bu komşu bölgelerle en derin 
ekonomik ilişkiler kurmaya kararlıyız hem Avrupa Birliğiyle ekonomik entegrasyon sürecini, gümrük birliğiyle en üst 
düzeye çıkardık ama bunu bölge ülkelerle de geliştireceğiz. 

Üçüncüsü: Herkes için güvenlik sağlayacak bir istikrar kuşağı etrafımızda oluşsun istiyoruz. 
Dördüncüsü de kültürel anlamda, bütün bu bizim çevre bölgeler, kültürel etkileşimin yoğun olduğu bölgeler 

olduğu için burada kültürel çoğulculuğun ve kültürel bir arada yaşama kültürünün, anlayışının yerleşmesine büyük önem 
veriyoruz. 

Bu bağlamda baktığımızda, müsaade ederseniz, şeye geçmeden önce, bölge politikalarına, tek tek bölgelere 
geçmeden önce, komşuluk stratejimize bir atıfta bulunmak istiyorum çünkü nihayet komşu bölgelere geçiş noktalarımız 
komşu ülkeler. Biz, 2003 yılında deklare ettiğimiz  “komşu ülkelerle sıfır sorun” ilkesi etrafında, bütün komşularımızla en 
iyi ilişkileri kurmaya kararlıyız. Sadece sıfır sorun değil… Tabii, biliyoruz, nihayet bu sıfır sorun -geçen sene de burada 
tartışıldı, burada tekrar bir soruya muhatap olmamak için bir kez daha söyleyeyim- bir idealdir, aynen Büyük Atatürk’ün 
“Yurtta sulh, cihanda sulh.” ideali gibi. 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Ama gerçekleşti Sayın Bakanım. “İdeal” diye ileriye atmaya gerek yok, 
gerçekleşti. 

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır, hayır… Gerçekleşti, evet, onu ifade ediyorum, 
doğru… 

AHMET DENİZ BÖLÜKBAŞI (Ankara) – Büyük Atatürk’ünki gerçekleşti.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Şimdi, cihanda sulh varsa o zaman bizim diplomatlara 

pek iş kalmaz.  
Şimdi, nihayetinde bununla yapılmak istenen, bu temel ilkeyle vurgulamak istediğimiz husus, komşularımızla 

en iyi ilişkileri geliştirme iradesidir. Bunun için de yeni araçlar ihdas ettik ve bunu yaygınlaştırdık, geçen seneden bu 
seneye kadar da yaygınlaştırıyoruz, daha da yeni…  

Bu araçlardan en önemlisi, yüksek düzeyde stratejik iş birliği konseyleri. Bütün komşu ülkelerle yüksek 
düzeyde stratejik iş birliği konseyi mekanizmasıyla başbakanların başkanlığında ortak Hükûmet çalışması yapılmasına 
büyük bir önem veriyoruz. İlk olarak Irak’la başlamıştık geçen sene Ekim ayında, daha sonra Suriye’yle toplandık. 
Biriyle, Irak’la 48, Suriye’yle 51 anlaşma yaptık ve bu anlaşmalar, yüce Meclisimizden büyük oranda onaylanmış 
durumda ve yakinen takip ediyoruz.  

Mayıs ayında, Yunanistan’la ilk Yüksek Düzeyde Stratejik İş Birliği Konseyi’ni gerçekleştirdik ve bir günde 22 
anlaşma imzaladık. Seksen yedi yıllık Türk-Yunan ilişkilerinde toplam 35 anlaşma imzalanmış, bir günde 22 anlaşma 
imzalandı, Sayın Başbakanımızın Yunanistan ziyaretinde.  

Rusya’yla yine mayıs ayında Yüksek Düzeyde Stratejik İş Birliği Konseyi toplantısı yaptık ve yine çok sayıda, 
2009’da imzalanmış olan 28 anlaşmanın takibi yapıldı ve yeni anlaşmalar imzalandı. Rusya’yla gittikçe derinleşen 
ilişkilerimiz var.  

Yunanistan’la ilişkilerimiz yeni bir paradigmaya doğru evriliyor ve karşılıklı iş birliği anlayışını geliştiren bir 
yaklaşımı sergiliyoruz. 

Azerbaycan’la, dost ve kardeş Azerbaycan’la ilişkilerimizi derinleştirmeye büyük önem veriyoruz. 
Azerbaycan’la da eylül ayında Yüksek Düzeyde Stratejik İş Birliği Konseyi Anlaşması’nı imzaladık. Ocak ayında ilk 
Bakanlar Komitesi toplantısını, mart ayında da liderler toplantısını yapmaya kararlıyız. 

Lübnan, Ürdün, Bulgaristan’la, Ukrayna’yla da bu mekanizmaları kurduk. İlk fırsatta bunları hayata 
geçireceğiz. 

Yine, bu ülkelerin tümüyle serbest ticaret, serbest vize uygulaması geliştiriyoruz ve bu ülkelerle ilişkilerimizi 
tam bir entegrasyon ilişkilerine dönüştürmeye kararlıyız.  

Komşu ülkelerle geliştirdiğimiz bu çerçevenin bir öteki aşaması bölgelerimizde, çevre bölgelerde etkin bir 
düzen kurucu rol üstlenmek. Bu bağlamda, Balkanlardan başlayarak geniş bir, özet bir ufuk turu yapmak istiyorum. 
Balkanlarda biz, Balkanların barış ve istikrarı, siyasal anlamda barış ve istikrarı, ekonomik kalkınması, iş birliği ve 
kültürel çoğulculuğun muhafazasıyla bir barış ortamının sağlanmasına önem veriyoruz ve bu çerçevede, Balkanlardaki 
iki sorun alanına doğrudan müdahil durumdayız.  
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Birisi Bosna-Hersek. Bosna-Hersek 90’lı yıllarda, sadece bölgemizde değil, insanlığın vicdanını da 

yaralayacak şekilde bütün dünyada büyük yankılar yapan, derin acılı bir savaş dönemi yaşadı. Bugünlerde Bosna-
Hersek’te, son iki yıldır yeni Anayasa çalışmaları var ve bunun ortaya çıkardığı yeni sorunlar ve bu sorunlara çözüm 
arama çabaları var. Türkiye olarak bu konuda devreye girdik. Geçen sene ekim ayından bu seneye kadar 9 kez Bosna -
Hersek’i ziyaret ettim ve iki üçlü mekanizmayı harekete geçirdik. Birisi Türkiye-Borna-Hersek-Sırbistan üçlü 
mekanizması, diğeri de Bosna-Hersek-Türkiye-Hırvatistan üçlü mekanizması. Türkiye-Bosna-Hersek-Sırbistan üçlü 
mekanizması çok önemli gelişmelere öncülük etti ve Bosna-Hersek ile Sırbistan arasındaki güven bunalımının 
aşılmasını sağladı ve bu mekanizma neticesinde, 24 Nisan 2010’da, Sayın Cumhurbaşkanımızın ev sahipliğinde Bosna-
Hersek Cumhurbaşkanı Haris Silajdziç ve Sırbistan Cumhurbaşkanı Sayın Tadiç İstanbul’da buluştular, son derece 
önemli bir metne imza attılar; ki bu metinle Sırbistan, Bosna-Hersek’in toprak bütünlüğünü ve tam bağımsızlığını, 
egemenliğini tanıdığını bir kez daha teyit etti. Bu çerçevede, Bosna-Hersek’teki seçimler sonrasında da tekrar Bosna-
Hersek’i ziyaret ettik ve bu seçimler sonrasında sağlıklı bir siyasi yapının ortaya çıkması için elimizden gelen gayreti 
göstermeye devam edeceğiz. Bosna-Hersek bağlamında belki de Türkiye'nin en ciddi katkısı bu sene içinde, Bosna-
Hersek’e NATO’ya üyelik yolunu açacak olana Üyelik Eylem Planı’nın kabul edilmesidir. Bu, Türkiye'nin öncülüğünde, 
bölge ülkelerin katkısıyla Tallin’de, 24 Nisan’da Tallin’de kabul edilen bir kararla devreye girdi.  

Kosova Uluslararası Adalet Divanının aldığı karar sonrasında yeni bir dönüşüm süreci yaşıyor, bir hükûmet 
kurma çalışmaları var. Gerek Kosova’nın tanınması gerekse uluslararası topluma entegrasyonu ve Sırbistan ile Kosova 
arasındaki sorunların aşılması için de elimizden gelen katkıyı yapmaya devam edeceğiz. 

İkincisi, Balkanlardan güneye doğru inersek, Doğu Akdeniz’de Yunanistan’la ilişkilerimizi yeni bir çerçeveye 
oturtmak istediğimizi söylemiştim. Bu çerçeve, ekonomik ilişkilerin güçlendirildiği, aramızdaki sorunların karşılıklı anlayış  
içinde tartışıldığı bir çerçevedir. Daha önce başlatılmış olan istikşâfi görüşmeler son dönemde ivme kazanmıştır. 
Yunanistan’la bu görüşmeleri sürdürerek Ege sorunlarını, ulusal menfaatimizi de koruyan, Ege’ye kalıcı bir barış 
getirecek bir çerçeve içinde çözüm bulunması yönündeki çabalarımız sürüyor. Ayrıca, yine Yunanistan’la, biraz önce 
bahsettiğim Yüksek Düzeyde Stratejik İş Birliği Konseyi’nde alınan kararlar çerçevesinde daha yoğun bir ekonomik iş 
birliği düşünüyoruz.  

Kıbrıs konusunda, ki Doğu Akdeniz politikamızın en temel ayağını, Türk dış politikasının da son otuz yıldır en 
önemli gündem maddesini teşkil eden Kıbrıs konusunda Türkiye'nin tespit ettiği, temel ilkeler etrafında, kalıcı bir barışın 
bulunabilmesi için çabalarımızı sürdüreceğiz. Birleşmiş Milletler son dönemde daha aktif rol aldı. Son, 2008 Eylül’ünde 
başlayan müzakereler neticesinde, bu ay içinde Alexander Downer’ın, Birleşmiş Milletler Genel Sekreterinin bir rapor 
sunması bekleniyor. Önümüzdeki 18 Kasımda da üçlü bir toplantı, Birleşmiş Milletler Genel Sekreteri, Hristofyas ve 
Sayın Eroğlu arasında bir üçlü toplantı gerçekleştirilecek. Kıbrıs’ta bizim hedefimiz bellidir. Doğu Akdeniz’e kalıcı barışı 
getirecek, Kıbrıs’ta istikrarı sağlayacak bir çözüm için çabalarımızı sürdüreceğiz ama bu çözüm olana kadar da Kuzey 
Kıbrıs Türk Cumhuriyetinin daha etkin bir şekilde uluslararası toplumca tanıtılması ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetine 
dönük ambargoların kalkması için de çalışmalarımız sürüyor. 

Üçüncü önemli bölgesel alan Orta Doğu alanı. Burada da biraz önce bahsettiğim ilkeler geçerlidir. Biz, krizlerle 
anılan Orta Doğu’nun bir an önce bu kriz ortamından çıkartılarak kalıcı bir düzene ve refah ortamına kavuşturulması 
yönündeki çabalarımızı sürdürüyoruz.  

Bugün, bizim için Orta Doğu’daki en önemli sorun alanlarının başında tabii ki Irak ge lmektedir. Biz, hem bir 
komşu ülke olarak hem de –tabiri caizse- küçük bir Orta Doğu olan Irak’ın barış ve istikrarı için, Türkiye olarak her türlü 
katkıyı yapacağız. Bildiğiniz gibi, son olarak geçtiğimiz pazar günü Erbil’e ve Bağdat’a bir seyahat gerçekleştirdim. 
Irak’taki bütün siyasi taraflarla, bütün siyasi grupların liderleriyle görüşmeler gerçekleştirdik ve Türkiye'nin eskiden beri  
sürdürdüğü “Irak’taki bütün dost ve kardeş gruplarla, akraba topluluklarla ilişkilerimizi en iyi düzeyde tutma.” ilkesi 
etrafında çok kapsamlı görüşmeler neticesinde belli ilerlemeler kaydedildi. Bugün, mutlulukla da haberdar etmek isterim 
ki, bugün öğleden sonra itibarıyla, büyük ölçüde, Irak’ta hükûmet kurma konusundaki sorunlar aşıldı. Bugün de Iraklı 
liderlerle temaslarımız devam etti. Ümit ederiz ki Irak Meclisinin bugün yaptığı toplantı ve üzerinde mutabık kalınan 
hususlar çerçevesinde en kısa zamanda Irak hükûmeti kurulacaktır. Irak’ın istikrarı bizim açımızdan, Türkiye'nin istikrarı 
bağlamında da son derece önemlidir ve bu noktada da –biraz önce zikrettiğim gibi- Iraklı gruplar arasında hiçbir ayrım 
gözetmiyoruz. Basra, Erbil, Musul, Kerkük, Bağdat, bütün bunları kendi kaderimizle bütünleşmiş Irak şehirleri olarak 
birlikte değerlendiriyoruz. 

Yine dost ve kardeş bir ülke Lübnan’da da hükûmet kurma çalışmalarında geçtiğimiz sene içinde çok ciddi 
katkılar sağladık. Özellikle Suriye ile Lübnan arasında ilişkilerin düzelmesi yönünde doğrudan rol üstlendik ve 
Lübnan’daki taraflarla da temaslarımızı yoğunlaştırarak Lübnan’da Hükûmet kurma çalışmalarında ciddi katkılar 
sağladık. Bugünlerde de Lübnan’da yine belli gerilim alanları mevcut. Özellikle Uluslararası Mahkeme etrafında 
tartışmalar sürüyor. Önümüzdeki günlerde, gerek Sayın Başbakanımız gerek Sayın Cumhurbaşkanımız Lübnan’a 
seyahatler gerçekleştirecekler ve Lübnan’ın istikrarına katkıda bulunmaya gayret sarf edilecek. 

Filistin’de Orta Doğu barış sürecine katkımız sürüyor ve ancak son dönemde Orta Doğu barış sürecinde 
uluslararası toplumun beklentilerine karşı İsrail’in yürüttüğü uzlaşmaz politikalar ve özellikle yerleşimlerin 
yaygınlaştırılması politikası Orta Doğu barış sürecinde ciddi bir tıkanıklığa yol açmıştır. Biz bu tıkanıklığın aşılması için  
de, Filistinliler arasında barış ve ulusal uzlaşının sağlanması için de elimizden gelen katkıyı sürdürmeye devam 
edeceğiz. 

İsrail’in 31 Mayıs günü sivil konvoya yaptığı saldırı karşısında ülkesel bir tutum benimsedik ve bu konuda da 
vatandaşlarımızın hukukunu korumak konusundaki kararlılığımızı sürdüreceğiz. Gerek Birleşmiş Milletler İnsan Hakları 
Komisyonunun veri toplama misyonunun ortaya koyduğu rapor, ki bu rapor çok açık bir şekilde İsrail’in bir insanlık suçu 
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işlediğini ortaya koymuştur, bu raporun takipçisi olacağız, gerekse Birleşmiş Milletler Genel Sekreterinin Palmer’in  
Başkanlığında kurduğu komisyonun çalışmalarını da takip ederek ve bu çalışmalara da bildiğiniz gibi çok değerli bir 
büyükelçimiz, emekli büyükelçimiz Sayın Özdem Sanberk katılıyor. Bu konuda haklı taleplerimizi, özür ve tazminat 
taleplerimizi uluslararası gündemde tutmaya ve bunları alana kadar da İsrail’le ilişkilerimizi gözden geçirme 
kararlılığımızı sürdürmeye devam edeceğiz. 

İran nükleer programı sadece bölgesel alanda değil, küresel alanda da çok önemli bir sorun niteliğindedir. 
Geçtiğimiz sene bu konuda Türkiye çok ciddi inisiyatifler aldı ve bildiğiniz gibi 17 Mayısta Tahran’da bir bildiriye, Türkiye-
İran ve Brezilya imza koydular. Biz bu bildiriyle aslında uluslararası toplumun, özellikle de Uluslararası Atom Enerjisi 
Kurumunun Türkiye’den talep ettiği bir girişimi neticeye kavuşturmuştuk. Bu girişim de, takas, az zenginleştirilmiş 
uranyumla yakıt arasında bir takas yapılmasını sağlamak suretiyle P5+1 ile İran arasında güven ortamının 
sağlanmasıydı. Bu uluslararası toplumda büyük yankılar uyandıran bir girişim oldu ancak bu olumlu gelişmeye rağmen, 
maalesef bu anlaşma daha sonraki aşamalarda uygulamaya konamadı. Ancak, hâlâ masada olduğu, İran’ın yazdığı 
mektup sonrasında Viyana Grubunun cevabı çerçevesinde bu takas anlaşmasının hayata geçirilmesi söz konusudur. 
Buradaki en önemli gelişme 15 Temmuzda yine Türkiye-İran ve Brezilya arasında gerçekleştirilen üçlü toplantıda İran’ın 
bu takas anlaşmasının hayata geçirilmesi gerçekleşirse bütün nükleer zenginleştirme faaliyetlerini durduracağını 
dünyaya duyurması olmuştur. Buna cevaben de eylül ayında P5+1 İran’la müzakerelerin bir an önce başlaması ve bu 
takas anlaşması da dâhil olmak üzere bütün unsurların devreye girmesi çağrısında bulundu. Aynı gün Sayın 
Cumhurbaşkanımızla birlikte İran Cumhurbaşkanı Sayın Ahmedinejad ve Dışişleri Bakanıyla görüştük. Ertesi gün İran, 
pozitif bir açıklama yaptı. Son iki ay içinde de yürütülen temaslarla İran, bildiğiniz gibi, geçtiğimiz hafta içinde nükleer 
müzakerelere hazır olduğunu ve bunu Türkiye’de gerçekleştirmek istediğini ifade etti. Biz bu konudaki katkılarımızı 
sürdüreceğiz. Ancak, bizim için önemli olan, bu toplantının nerede gerçekleştirilmesi değildir. Nerede 
gerçekleştirilmesinden daha önemli olan, bu toplantının neticeye ulaşmasıdır. Bir an önce bu gerilimin aşılmasına büyük 
önem veriyoruz. Çünkü, biraz önce zikrettiğim prensipler çerçevesinde biz Türkiye ile İran arasında bir duvar oluşsun 
istemiyoruz. Yaptırımlara dayalı bir ekonomik izolasyon oluşsun istemiyoruz. Bütün komşu ülkelerle olduğu gibi İran’la 
da her alanda ekonomik ilişkilerimizi geliştirmek istiyoruz. Ümit ederiz ki nükleer sorunun aşılması sonrasında İran’ın 
uluslararası topluma ve İran ekonomisinin de uluslararası ekonomiye intibakı sağlanmış olur.  

Nükleer konuda da prensibimiz çok açıktır. Nükleer teknoloji barışçıl amaçlarla kullanılmak şartıyla ve NPT 
rejimine uygun olmak şartıyla bütün milletlerin hakkıdır. Bu konuda kimseye sınırlama getirilemez çünkü teknoloji, 
herhangi bir mülkiyet iddiası gözetilmeyecek kadar, bütün insanlığa aittir.  

İkincisi, nükleer silahlar konusunda tutumumuz açıktır. Biz, ne bölgemizde ne de dünyada nükleer silah olsun 
istemiyoruz. Bunun insanlık için büyük bir tehlike teşkil ettiğine inanıyoruz ve özellikle de bölgemizde tam anlamıyla 
nükleer silahlardan arındırılmış bir bölge oluşsun istiyoruz.  

Üçüncüsü de bir sorun söz konusu olduğunda, bu sorunun mutlaka ve sadece diplomasi yoluyla çözülmesine 
büyük önem veriyoruz.  

Dördüncü olarak, Kafkaslar ve Orta Asya’ya dönük politikamıza baktığımızda yine aynı ilkeler çerçevesinde 
Güney Kafkasya’da Azerbaycan işgal altındaki topraklarında işgalin sona ermesine dayalı bir barışın sağlanması ve 
Gürcistan ve Rusya arasındaki ihtilafların Gürcistan ve Azerbaycan’ın toprak bütünlüğü çerçevesinde çözümüne dayalı 
bir barışa ulaşılması temel hedefimizdir. Burada siyasi istikrarın sağlanması, özellikle enerji kaynakları olmak üzere, 
ekonomik kaynakların Güney Kafkasya’da bir refah bölgesi oluşmasını temin etmesi büyük bir önem taşımaktadır. 

Orta Asya’daki dost ve kardeş Türk cumhuriyetleriyle ilişkilerimizi çok kapsamlı bir şekilde ele alıyoruz ve en 
derin ilişkiler kurmaya kararlıyız. Bu dost, komşu ve bu kardeş ülkelerin bağımsızlığa kavuşmasından sonraki en önemli 
adım, bu sene 15 Eylülde Türk Konseyinin kurulması olmuştur. Böylece ilk defa Türki cumhuriyetler bir Konsey etrafında 
bir araya getirilmişlerdir. Bu Türk Konseyinin merkezi de İstanbul’da olacaktır ve bir Türk diplomatımız Halil Akıncı da -
eski Moskova büyükelçimiz- Türk Konseyi Genel Sekreteri olarak atanmıştır. 

Dost ve kardeş Kırgızistan’daki gelişmeleri yakından takip ettik. Haziran ayında yaşanan olaylardan sonra 
oraya ilk giden ilk dışişleri bakanı ben oldum. Daha sonra 2 kez daha gittim ve son olarak da 1 Ekim 2010’da, Birleşmiş 
Milletler çalışmalarını müteakip Kırgızistan’a geçerek, Kırgızistan’daki bütün dost ve kardeş grupları, Kırgızları, 
Özbekleri, Kazakları, Ahıska Türklerini, bütün Tatarları, hepsini bir masa etrafında topladık. Roza Otunbayeva’yla birlikte 
bir ulusal uzlaşı konferansı gerçekleştirdik ve orada tek bir taahhüt aldık. Bir hafta sonra yapılacak olarak seçimlerin 
sükûnetle geçmesi. Orada, katılımcılar, hem cumhurbaşkanlarına, hem de Türkiye’ye -toplantıyı organize eden 
Türkiye’ydi, CICA Dönem Başkanı olarak- taahhüde bulundular ve bu taahhütlerine sadık kaldılar. Gerçekten son derece 
barışçıl ortamda, Kırgızistan’da seçimler gerçekleşti. Orada hükûmet kurma çalışmalarını da yakından takip ediyoruz 
çünkü çok dengeli bir Parlamento yapısı ortaya çıktı. Kırgızistan’da istikrarı sağlamak için hiçbir fedakârlıktan 
kaçınmayacağız. 

Genel olarak Asya stratejilerine baktığımızda biz, sadece Orta Asya’yla ilişkilerimizi derinleştirmek değil, Çin, 
Hindistan ile ilişkiler ve Güneydoğu Asya’yla da ilişkilerimizi geliştirmek istiyoruz ve bütün bu Asya’nın kalbi mahiyetinde 
olan Afganistan’da da en aktif aktör olmaya devam edeceğiz. Bu senenin başında, ocak ayında “Asya’nın Kalbi 
Afganistan” konferansını tertip ettik ve Afganistan konusunda ilk defa geniş kapsamlı bir bölgesel toplantı gerçekleşti. 
Geçtiğimiz hafta da yine RECCA toplantısına, Afganistan’ın ekonomik kalkınması için bölgesel nitelikli RECCA 
toplantısına İstanbul’da ev sahipliği yaptık. 21 Temmuzda ise Afganistan’ın kuzey bölgesinde yaşayan, özellikle 
Türkmen ve Özbeklerin yoğun bulunduğu Cevizcan bölgesinde ikinci PRT’mizi açmak üzere Afganistan’a gittim ve 
oradaki kardeşlerimizle Afganistan’ın geleceğine ve oradaki Türkmen ve Özbeklerin bu gelecekte oynayacakları rolde 
büyük katkı yapacak olan Cevizcan PRT’sini hizmete açtık.  
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Bu çerçevede, Çin’le ilişkilerimize büyük bir önem veriyoruz. Çin, yine, geçtiğimiz hafta Erkan Bey’in de 

heyetimizde bulunduğu, değerli milletvekili arkadaşlarımızın da bulunduğu bir heyetle Çin’e gittik. Beş şehirde, Kaşgar, 
Urumçi, Şian, Pekin ve Şanghay’da temaslarda bulunduk ve gururla söylemek isterim ki Kaşgar’a giden ilk Türk bakan 
olma şerefi de bize nasip oldu ve Kâşgarlı Mahmud’un Divanü Lugati’t-Türk sahibi Kâşgarlı Mahmud’un ve Yusuf Has 
Hacib’in mezarlarını da ziyaret ederek oradaki Uygur kardeşlerimizle kucaklaşma imkânı oldu.  

Çin’le ilişkilerimizde, Sincan-Uygur özerk bölgesini bir dostluk köprüsü olarak görüyoruz. Çin’le en geniş 
stratejik ilişkileri geliştirme ve bunun da bu dostluk köprüsünde kalıcı bir istikrarın sağlanmasına katkıda bulunacağına 
inanıyoruz.  

ASEAN ile, Güneydoğu Asya ülkelerini kapsayan ASEAN ile temmuz ayında stratejik iş birliği anlaşması 
imzaladık. Onun için Vietnam’daki toplantıya katıldım ve ilk defa ASEAN’la bu tarz bir kurumsal ilişkiye geçtik. Böylece 
ekonomik nitelikli birçok örgütle ilişkimize ASEAN’ı da katmış olduk. Hindistan’la da ilişkilerimizi bu çerçevede 
geliştirmeye kararlıyız.  

Çevremizdeki deniz havzalarıyla ilgili olarak da stratejimizin ana odak noktası olarak yoğun çalışmalar 
yapıyoruz. Karadeniz, Doğu Akdeniz, Kızıldeniz, Hazar ve Körfez’le ilişkilerimizi yoğunlaştırmaya kararlıyız. 

Körfez İşbirliği Konseyi’yle stratejik iş birliği kurduk ve serbest ticaret rejimine geçiyoruz. Bu serbest ticaret 
rejimiyle Türkiye, Suriye, Lübnan ve Ürdün arasında ocak ayında zirvesini yapacağımız dörtlü iş birliği ve serbest bölge, 
serbest ticaret, serbest vize bölgesini bütünleştirmek istiyoruz. Böylece Türkiye'nin güneyinde serbest ticaret ve serbest 
vizeye dayalı yeni bir ekonomik iş birliği alanı ortaya çıkacak. Hazar Bölgesine de bu çerçevede Hazar’a ve Karadeniz’e 
yakın stratejik bölgeler olarak özel ilgi gösteriyoruz.  

Afrika açılımı yine bölgesel politikalarımızın en önemli alanını oluşturuyor. 2010 yılında, geçtiğimiz sene 18 
büyükelçilik açmaya karar vermiştik, bu sene içinde 8 büyükelçiliğimizi fiilen devreye soktuk. Bu sene ve 2010 sonuna 
kadar 10 büyükelçilik daha açacağız. Böylece Afrika’da otuz büyükelçiliğe çıkacak temsilciliğimiz, bu da Türkiye'nin 
ekonomik rekabet bağlamında sağlayacağı çok geniş bir etki alanı mahiyeti taşıyacak.  

Son olarak, Latin Amerika’ya dönük olarak da ilişkilerimiz yoğunlaştı. Türkiye Brezilya ilişkileri yeni ve stratejik 
ilişki boyutu kazandı. Bu önümüzdeki ay içinde de MERCOSUR’la aynen ASEAN’la yaptığımız gibi, Latin Amerika 
Ekonomi Örgütü olan MERCOSUR’la ekonomik stratejik iş birliği anlaşmasını yapacağız. 

Özetle Sayın Başkanım, değerli üyeler; Türkiye’yi sahip olduğu coğrafi imkânlar, coğrafi ve tarihî derinlik ile 
çok güçlü bir bölgesel ve küresel aktör yapmaya kararlıyız.  

Bakanlığımızın bütün mensupları, gece ve gündüz çalışarak, Türkiye’yi çevresinde düzen kurucu bir aktör, 
küresel düzene de en yoğun katkıyı sağlayan bir aktör niteliğine önümüzdeki dönemde kazandırmaya kararlıyız ve 
cumhuriyetimizin 100’üncü Yılı’nda inşallah Türkiye dünyanın en büyük on ekonomisi arasına girecektir ve Birleşmiş 
Milletler Güvenlik Konseyinde, G-20’de, bütün uluslararası örgütlerde en etkin aktör hâline gelecektir.  

Bakanlığımızda, bu çerçevede, yeniden yapılandırma konusunda, geçtiğimiz yıl içinde, sizlerin de desteğiyle 
çok ciddi mesafeler aldık. Bakanlığın yeni teşkilat yasasını haziran ayında yüce Meclisimizden çıkardık ve burada çok 
önemli değişiklikler, önemli katkılar sağladık, 10 yeni genel müdürlük açtık. Yepyeni alanlarda, Bakanlığımızın, İnsan 
Hakları Genel Müdürlüğü gibi, Kriz Çözümü Genel Müdürlüğü gibi yeni alanlarda Bakanlığımızın güçlendirilmesine karar 
verdik. Bu çerçevede, konsolosluk hizmetlerini geliştirdik. Yeni pasaportları bu sene içinde devreye soktuk. Kamu 
diplomasisiyle ilgili çok ciddi açılımlar, atılımlar yaptık ve yine bu bağlamda, Diplomasi Akademisini hayata geçirdik ve 
Diplomasi Akademisi de sadece Türkiye’deki diplomatlarımızın, genç diplomatlarımızın yetiştirilmesi açısından değil, 
dost ve komşu ülkelerin diplomatlarının da yetiştirilmesi için bir ocak hâlinde geliştirmeyi düşünüyoruz. 

Bu kapsamlı faaliyetleri yerine getirebilmek için yüce Komisyonunuz, Meclisimizin ve sizlerin desteği büyük bir 
önem taşımaktadır. Huzurunuzda olan 2011 mali yılı ile ilgili bütçemiz 1 milyar 171 milyon 14 bin 700 Türk Lirası olarak 
onayınıza sunmuş bulunmaktayız. Bu bütçeye onay vereceğinizi ümit ediyoruz ve saygılar sunuyoruz. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Bakanım. 
Değerli arkadaşlar, görüntü alma işini tamamlarsanız müzakerelerimize başlarız.  
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Sayın Bakan, siz, “ilk defa, ilk giden bakan” dediniz. Bakan olarak mı, 

Dışişleri Bakanı olarak mı? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Kaşgar’a ve Urumçi’ye giden ilk Dışişleri Bakanıyım. Kaşgar’a 

giden, bildiğimiz kadarıyla da ilk bakanım ama belki başkası varsa, ilk Dışişleri Bakanı diyebilirim. 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Başbakan Yardımcılarını saymıyor musunuz? Yani, Sayın Devlet Bahçeli’nin 

gittiğini biliyorum. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – “İlk Dışişleri Bakanı olarak.” dedim. Düzeltiyorum, peki. Yanlış 

anlaşılmasın. 
BAŞKAN – Evet, değerli arkadaşlar, müzakerelere başlamadan önce Sayın Bakanım, değerli çalışma 

arkadaşlarınız, kendilerini komisyona takdim etmek suretiyle tanıma fırsatları verirlerse memnun oluruz. 
Buyurun.  
(Toplantıya katılan bürokratlar kendilerini tanıttı) 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ederim. 
Değerli üyeler, şimdi, bütçe ve kesin hesap üzerinde söz almak isteyen arkadaşlarımıza sırayla söz 

vereceğim. 
Sayın Özyürek, buyurun efendim.  
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MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri, Sayın Bakan, Dışişleri Bakanlığının 

değerli mensupları, basınımızın saygıdeğer mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Tabii, dış politikanın enine boyuna değerlendirildiği bir bütçede Sayın Bakanın herhâlde biraz da özetleyerek 

bir saatlik bir sunuşunu dinledik. Bize ayrılan süre içinde bu konuda bazı değerlendirmeler yapmak istiyorum. Daha 
sonra, değerli arkadaşım Onur Öymen ve Hüseyin Pazarcı da bu konuda değerlendirmeler yapacaklar, elbette komisyon 
üyelerimiz de konuşacaklardır. 

Şimdi, tabii Sayın Bakan, iddialı bir sunuş yaptı. Zaten daha önceki konuşmalarını, bu kapsamda, birebir 
dinleme fırsatım olmamıştı ama televizyonlarda filan izlediğim kadarıyla, âdeta Türkiye’yi dünya düzenini sağlayan bir 
ülke gibi sunuyor. Bu iddia güzeldir ama ne kadar gerçekçidir, ne kadar ayakları yere basıyor,  bunlara da bakmak 
lazım. 

SADIK BADAK (Antalya) – Katkıda bulunan… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – İddialı olmak iyidir ama gerçekçiliği elden bırakmamak kaydıyla.  
Şimdi, mesela, en son ilerleme raporunda bir bölüm var. Deniliyor ki: “Kıbrıs için Türkiye’den aktif destek 

bekliyoruz.” Oysa biz açıklamalardan biliyoruz ki, Türkiye bu konuda her türlü desteğini veriyor, Annan Planı’nda da 
bunu göstermişti ama öyle anlaşılıyor ki bu yeterli bulunmuyor. Acaba Türkiye’den aktif, daha başka ne gibi destek 
isteniyor?  

Yine protokolde bu Güney Kıbrıs Rum yönetimiyle, ulaştırma bağlantıları dâhil, malların dolaşımı yönündeki 
tüm engellerin kaldırılması, bir anlamda ek protokolün yürürlüğe girmesi talep ediliyor. Bu konuda da şu ana kadar biz 
haklı nedenlerle bir adım atamadık. Acaba hem Kıbrıs sorununun çözümü bağlamında hem Avrupa Birliğiyle ilişkiler, 
yeni yeni fasılların açılması bağlamında nasıl bir çözüm öneriyorlar, nelerin üzerinde duruyorlar? Bu kadar önemli 
sorunları çözdüğümüze göre gözümüzün önündeki bu yıllanmış sorunu nasıl çözeceğiz. 

Şimdi, bu Gazze’ye yardım konvoyuna İsrail tarafından gerçekleştirilen hepimizin kınadığı bir saldırı 
gerçekleşti. Bu saldırıdan sonra Hükûmetimiz haklı olarak dedi ki: “Biz tazminat talebinde bulunuyoruz ve İsrail’in özür 
dilemesini istiyoruz. Ama şu ana kadar benim bildiğime göre İsrail özür dilemedi ve herhangi bir tazminat da ödemedi. 
Acaba bu iddiayla ortaya koyduğumuz taleplerin yerine getirilmesi için neler yapmayı düşünüyoruz? Bu sorunu nasıl 
aşmayı düşünüyoruz? Bir uluslararası komisyon kurulmuştur, İsrail’in suçlu olduğu ortaya çıkmıştır ama ne yazık ki İsrail 
bu komisyon raporunu dinlememekte ve yine özür dilemiyor, herhangi bir tazminat ödemeyi de düşünmüyor. Hatta 
Liberman’ın bir açıklaması vardı: “Esas özür dilemesi gereken ülke Türkiye’dir.” demişti.  

Şimdi, komşularımızla sıfır sorun: Tabii, Sayın Bakanın da ifade ettiği gibi bu Atatürk’ün “Yurtta sulh, cihanda 
sulh” ilkesinin belki başka bir ifadesi ama yani ben olsam “Yurtta sulh cihanda sulh” ilkesini veya o söylemi kullanırdım. 
Sanki Atatürk’ün bir söyleminin yeterli bulunmayışı gibi bir sıfır sorun iddiası ortaya atılıyor. Tabii, bu da çok zor bir 
konudur. Eğer komşularınızın veya başka ülkelerin her istediğine “Evet” derseniz sıfır sorun olur. Ama komşularınızın 
bazı iddiaları var, sizin de bazı iddialarınız varsa orada sıfır sorun olmaz, ihtilaf olur. Nitekim Ermenistan’la büyük 
iddialarla belli protokoller imzalandı. Fakat daha Ermenistan’da Anayasa Mahkemesinin kararıyla karşı karşıya geldik ve 
bu noktada herhangi bir ilerleme sağlayamadık. İran’la hem İran’ın nükleer gücünün korunması anlamında hem de 
İran’ın herhangi bir uluslararası yaptırıma muhatap olmaması anlamında Türkiye'nin bazı girişimleri oldu, Sayın Bakan 
da ifade etti. Güzel, barışçı girişimler ama Amerika Birleşik Devletleri tarafından kabul edilmedi. Amerika Birleşik 
Devletleri yine yaptırım uygulama noktasında bir geri adım atmadı. Yani belirtmek istediğim şu: Tek başına bizim 
niyetimiz, bizim çabalarımız yetmiyor, başka unsurlar var, başka faktörler var, diğer komşularımızla da keza aynı şekilde.  

Sayın Bakan, çeşitli ülkelerle ilişkilerimizi iyileştirme: Elbette, iyileştirelim, biz hiç kimseyle ihtilafta olalım, 
savaş içinde olalım talebinde değiliz. Ama dediğim gibi gerçekçi olalım diyoruz. Mesela Suriye’yle, çeşitli ülkelerle vize 
anlaşmaları yapıyoruz, vatandaşlarımız oraya rahatça gelip gidiyorlar. Güzel bir şey ama Avrupa Birliğinde üyelik 
müzakeresine başlayan her ülke Schengen Anlaşması’na dâhil oluyor, vizesiz Avrupa Birliği ülkelerine girip çıkabiliyor. 
Bir tek ülke var, o da Türkiye. Acaba niçin Türkiye Schengen Anlaşması’na dâhil edilmiyor, Avrupa Birliğiyle bu vize 
konusu çözülmüyor? Yani her ülkeyle çözüyoruz… Şu Bulgaristan’la bir çözelim vize sorununu. Yani bunlar önemli 
konulardır, Türkiye'nin, insanlarımızın doğrudan daha çok yoğun ilişkisi olduğu ülkelerdir ve o noktalarda da şeyi mutlaka 
çözmemiz lazım.  

Şimdi, yine Avrupa Birliğiyle ilişkiler bağlamında Stefan Füle’nin bugün basına da yansıyan, mutlaka Sayın 
Bakanın bilgisinde olan bir şeyi var, diyor ki: “Böyle giderse -özellikle Kıbrıs’la ilgili ek protokolü bir trafik kazası gibi 
görüyor- korkarım bu yıl sonuna kadar herhangi fasıl müzakereye açılmaz.” Oysa Sayın Bakanın konuşmasından 
anladığımız kadarıyla bu yıl içinde yeni bir faslın müzakereye açılmasıdır.  

Şimdi, Sayın Bakanın, güzel, iddialı gösterdiği hedefler, buna karşılık bizim muhataplarımızın, bu konuda 
karar verecek durumda olanların açıklamaları da bunlar. Diyor ki: ”Yıl sonuna kadar herhangi bir faslın açılması korkarım 
ki söz konusu olmayabilir.” Elbette, biz fasılların çok daha erken, hızlı açılması ve Türkiye'nin Avrupa Birliğine üye 
olmasını isteyen bir partiyiz. Biz, Avrupa Birliğine ikinci genel başkanımız eliyle ilk anlaşmaya imza atan partiyiz ve 
bunun çok hızlı bir şekilde yürümesini isteyen partiyiz ama gerçekçilik adına karşı tarafın ayağını sürüdüğünü 
söylediğimiz zaman “Vay siz Avrupa Birliğine karşı mısınız?” Zaten bu bir karşıtlık, yandaşlık meselesi değil, bu bir 
müzakere meselesidir, müzakere de iki taraflıdır, Türkiye’ye düşen sorumluluklar var, Avrupa Birliğine düşen 
sorumluluklar var. Biz 2002 yılından itibaren Türkiye Büyük Millet Meclisinde Avrupa Birliğine uyum amacıyla hem 
Anayasa değişikliklerine Adalet ve Kalkınma Partisiyle birlikte oy verdik, onay verdik hem de paketlere Avrupa Birliğine 
uyumla ilgili yasalara. Ama daha sonra gördük ki öncelikle Adalet ve Kalkınma Partisinde, bir bu reformlarda… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Özyürek, buyurun efendim, ilave süre verdim. 
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MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) - … çeşitli raporlarda da ifade edildiği gibi bir yavaşlama oldu ve Avrupa 

Birliğine de -Sayın Bakan da söyledi- Fransa gibi, Almanya gibi Avrupa Birliği içinde çok etkili ülkelerden çok önemli 
engellemeler çıktı. Bunların nasıl aşılacağını görmemiz lazım, konuşmamız lazım, bunlar çok önemli konulardır. 

Şimdi, Sayın Bakan, “Biz küresel olarak bütün ülkelerdeki, bütün dünyadaki ihtilaflara bir anlamda müdahil 
olacağız.” dedi. Şimdi, bu güzel bir şey ama bazı ihtilaflar var ki komşuluk ilişkileri nedeniyle elbette Irak’ta bazı 
etkilerimiz olabilir, olması güzeldir, Lübnan’da olabilir, olması güzeldir ama herhâlde bazı Afrika  ve Amerika ülkelerinde 
de bizim etkili olacağımızı söylemek iddialı güzel bir söylemdir ama çok inandırıcı ve gerçekçi bir söylem değildir. Mesela 
Sayın Bakan dedi ki: “Biz Avrupa Konseyinin Başkanlığını alıyoruz.” Zannediyorum bir altı ay süreyle ve rotasyon usulü 
verilen bir şeydir. Yani sadece Türkiye Cumhuriyeti’ne verilmiş bir hak, bir destek filan değil, sırayla gidiyor işte başka 
ülkeler de… Kimden aldık bilmiyorum şimdi. 

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Makedonya. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Makedonya’dan aldık, Türkiye’ye geldi. Yani bu güzel, o altı ayı iyi 

değerlendirirsek önemlidir tabii. Ama bunu sanki Türkiye Cumhuriyetine ve Türkiye Cumhuriyeti Hükümetinin… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum, lütfen tamamlayalım efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Toparlıyorum. 
… çok özel gücüne verilmiş bir hak gibi göstermek doğrusu gerçekçi değil, çünkü rotasyon usulüyle, sırayla, 

bizden altı ay sonra kime gelecek birine verilecektir. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Birden fazla aynı anda başkanlıkların gerçekleşmesi konusundaki… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Hayır, hayır. Ben Avrupa Konseyi meselesini söylüyorum.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben hepsini söylüyorum. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Hayır, hayır. Onu da konuşuruz, başkalarını konuşuruz. Bir de tabii 

Güvenlik Konseyi üyeliği Türkiye'nin ilk kez değildi, daha önce de vardı, bu kez tekrar da olabilir. Yani bunlar bir 
kuruluşun içinde bulunuyorsanız, o kuruluşun da aktif bir üyesiyseniz elbette sıra size de gelir, bunlar çok doğal 
şeylerdir. Erken gelmesi için çabalamak da güzeldir ama bunları sadece bizim sağladığımız başka hiç kimseye 
verilmeyen imkânlarmış gibi takdim etmenin doğru olmadığını söylemek istiyorum. 

Şimdi, NATO ile ilgili olarak da Sayın Bakan belli değerlendirmeler yaptı. Tabii, Türkiye NATO’nun çok eski bir 
ortağı, üyesi. Tabii, bunun lehinde olanlar var, Türkiye’ye iyilik getirdiğini söyleyenler var, Türkiye’ye kötülük getirdiğin i 
söyleyenler var ama Türkiye yıllardır bu ittifakın içinde. 

Şimdi, burada füze kalkanıyla ilgili olarak Sayın Bakanın konuşmasından ben şunu algıladım: Biz bu Füze 
Kalkanı Projesi’ni kabulleneceğiz. Eğer yanlış anladıysam düzeltebilirsiniz Sayın Bakan. Ben konuşmanızın genel 
gidişinden “NATO bu konuda bir karar verirse biz de bunu engellemeyiz.” dediniz ve bunun elbette komşularımız için bir 
tehdit oluşturmaması gerektiğini söylediniz. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Özyürek, lütfen tamamlayalım efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ama bu füze kalkanına “Evet” dediğiniz zaman komşularınız için bir tehdit 

unsuru olacağına da hiç kuşku yok.  
Şimdi, bu İran’la ilgili konular: Tabii, İran Türkiye'nin çok tarihî ilişkileri olan bir komşusudur ve Türkiye hiçbir 

zaman da İran’la savaşmamıştır. Bu bölgede devlet geleneği olan iki önemli ülkedir, Türkiye ve İran. Elbette, onlarla iyi 
geçinmek bizim doğal hakkımızdır ama bunlarla iyi geçinirken diğer ülkeleri, dünyayı da darıltmayacak yolları mutlaka 
bulmamız lazım. Tek başımıza mesela bir ambargo geldiği zaman, nitekim yavaş yavaş bu bankalarımız oralarda iş 
yapamaz hâle geldi, oralarda yatırım yapan bazı iş adamlarımız var zaman zaman sohbetlerimizde ortaya çıkıyor ki artık 
oradan ya çekilmek veya mevcut projelerle askıya almak durumunda kaldılar. Şimdi, bunlara nasıl çözüm bulacağız? 
Çünkü bize göre birinci öncelik Türkiye'nin çıkarlarıdır, bunu sağlayalım ama bu sağlayamadan “Dünyanın sorunlarını 
çözeceğiz.” dersek işimiz biraz zorlaşır.  

Ben, Dışişleri Bakanlığı bütçesinin ülkemiz için hayırlı olmasını diliyorum, emeği geçen herkese teşekkür 
ediyorum. Tabii, “Yurtta sulh cihanda sulh” ilkesi doğrultusunda dış politikamızın özellikle komşularımızla, özellikle 
yıllardır birlikte olduğumuz müttefiklerimizle sorunlar yaşamadan devam ettirilmesi gerektiğini ifade ediyorum, hepinize 
saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Özyürek. 
Sayın Kutluata, buyurun efendim. 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Deniz Bey, konuşacak. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bölükbaşı. 
AHMET DENİZ BÖLÜKBAŞI (Ankara) – Sayın Başkanım, çok teşekkür ediyorum. 
Dışişleri Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı olması temennisiyle Sayın Bakanı ve Dışişlerinin değerli 

temsilcilerini saygılarımla selamlıyorum. 
Sayın Bakan, uzun takdiminde komşuluk stratejilerinin en önemli ilkesi olarak “sıfır sorun” ilkesini zikrettiler ve 

bunun bir ideal olduğunu söylediler. Tabii, bu bir ideal midir, yoksa AKP Hükûmetinin dış politikadaki klişe bir sloganı 
mıdır, bunun tartışması başka bir zeminde yapılabilir. Fakat bana ayrılan kısa süre içinde ben bu “sıfır  sorun” ilkenizin 
Türk-Yunan ilişkilerine nasıl yansıdığını, Ege sorunlarında nasıl karşılık bulduğunu kısaca ele almak istiyorum. Bu 
kapsamda bir gizli belgeyi ve bir gizli müzakere sürecinin bazı yönlerini basına yansıdığı için ve basına yansıdığı 
kadarıyla ele almak ve bu çerçevede, ayrıca Türkiye Büyük Millet Meclisinin 8 Haziran 1995 tarihinde Ege’de 
karasularıyla ilgili aldığı kararın bu gelişmeler ışığında akıbetinin ne olduğunu incelemek istiyorum.  
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Sayın Başkanım, AKP Hükûmetinin Türk-Yunan ilişkilerine ilişkin bakış açısı Sayın Bakanın broşürünün kırk 

beşinci sayfasında şu sözlerle ifadesini buluyor: Sayın Başbakanımızın inisiyatifiyle, 14-15 Mayıs 2010 tarihlerinde 
Atina’yı ziyaret eden Sayın Başbakanın inisiyatifiyle teati olan mektupların bir sonucu olarak görülebilecek tarihî 
nitelikteki bu ziyaret Türk-Yunan yakınlaşma sürecinin ortaklık boyutuna taşınması hedefimizde önemli bir kilometre taşı 
teşkil etmiştir. Yani Türk-Yunan ilişkilerinin karmaşık yapısını düşünürseniz demek ki Sayın Başbakanın Mayıs 2010 
Atina ziyareti bu sorunlu ilişkilerin yakınlaşma sürecinden ortaklık boyutuna taşınması hedefinizle önemli bir kilometre 
taşı olmuştur.  

Şimdi, bu tespiti sonradan dönmek kaydıyla bir kenara koyalım. Şimdi, birinci konu geçtiğimiz hafta Türk 
basınında yoğun şekilde yankı bulan Millî Güvenlik Siyaset Belgesi’nde sizin tabirinizle demokratikleşme veya devrim 
niteliğinde yapılan değişiklikler. Bu konu gizlidir biliyorum ama basına yansıdığı için ki bu basına yansıyan hususlar da 
Hükûmet kaynaklı bilgilerdir, başka mümkün değildir.  

Şimdi, bu yeni Millî Güvenlik Siyaset Belgesi’nde anlaşıldığı kadarıyla Yunanistan iş birliği ve ortak vizyon 
oluşturan yeni müttefik olarak tanımlanmış ve 2005 yılındaki, ondan önceki Millî Güvenlik Siyaset Belgesi’nde 
Yunanistan’ın Ege’de karasularını mevcut 6 milin üzerine çıkarması hâlinde Türkiye'nin alacağı tedbirler ki Türk 
kamuoyunda bu savaş sebebi “casus belli” olarak bilinir, bu belgede yer almamış. Sayın Bakan bu doğru mudur? 2005 
Belgesi’yle 2010 Belgesi’nde karasularına ilişkin tehdit değerlendirmesinde bu yönde bir değişiklik olmuş mudur? Şimdi, 
olduysa bunun sonuçları çok yönlü olacaktır. Türkiye Büyük Millet Meclisini ilgilendiren bir sonucu vardır bunun. Çünkü 
Türkiye Büyük Millet Meclisi 8 Haziran 1995 tarihli kararıyla Yunanistan’ın Ege’de karasularını 6 milin ötesine 
genişletmesi hâlinde Türk Hükûmetine askerî tedbirler dâhil bunu tanımadığımızı gösterecek tüm tedbirleri alması 
konusunda yetki vermiştir. Meclisin bu yetkisi Millî Güvenlik Siyaset Belgesi’nde eğer bu yönde bir değişiklik yapıldıysa 
anlamsız hâle gelmiştir, etkisiz hâle gelmiştir. Bu durumun belki Hükümetinizin bir tasarrufuyla düzeltilmesi gerekecektir.  

Şimdi, bununla bağlantılı ikinci husus, Ege sorularına ilişkin olarak yürütülen istikşafi görüşmeler. İstikşafi 
görüşmelerin içeriğine girmeyeceğim, gizli olduğunu biliyorum ama istikşafi görüşmelerle ilgili Yunan basınında yer alan 
ve Türk basını tarafından da iktibas edilen bazı haberlere Yunanistan’ın karasularının belirli bölgelerde kısmi ve seçimlik 
olarak genişletilmesi esasına dayalı bir paket anlaşma üzerinde mutabakata çok yakın olunduğu anlaşılmaktadır.  

Şimdi, burada Sayın Bakan samimiyetle bir şey sormak istiyorum. istikşafiyi kapattım. Şimdi, Ege sorunları 
sizlerin de ve değerli mesai arkadaşlarımızın da çok iyi bildiği gibi çok karmaşık bir sorunlar bütünüdür. Bunların en 
önemli unsuru da Kardak’la ortaya çıkan aidiyeti tartışmalı coğrafi formasyonlar konusudur. Şimdi, bu coğrafi 
formasyonlar konusu çözüme kavuşturulamadan Ege sorunlarının hiçbirinde ne görüşme yapabilirsiniz ne de çözüm 
yönünde somut adım atabilirsiniz. Bu anlamda temel sorundur. Bu sorunun da tek bir çözüm yöntemi vardır. Barış 
zamanında egemenlik ihtilaflarının müzakereler yoluyla çözüldüğünün örneği yoktur, bir üçüncü taraf çözüme gidilecektir. 
Yunanistan da tek taraflı, Yunanistan da karşılıklı mutabakatla üçüncü taraf bir çözüm mekanizmasını gitmeye hiçbir şart 
altında yanaşmayacağına göre benim için tecessüs konusu olan acaba Yunanistan’a tek taraflı olarak  Türkiye üçüncü 
taraf bir çözüm mekanizmasına götürme imkânına sahip midir, Bakanlığınızın bu konuda bir çalışması bizlerle 
paylaşacağınız ölçüler içinde var mıdır?  

Şimdi, “Sıfır sorun bir idealdir.” dediniz. Ama gelin bakalım bu sıfır sorun Ege’ye nasıl uygulanacaktır? Şimdi, 
Türk-Yunan ilişkilerinin ve Ege sorunlar denkleminin özellikleri Türkiye'nin egemenlik ihtilafı içinde olduğu tek komşusu 
Yunanistan’dır, coğrafi formasyonlar konusu. Türkiye'nin bir komşusunun atacağı tek taraflı bir adımı peşinen savaş 
sebebi sayacağını açıkladığı, eğer yeni Millî Güvenlik Siyaset Belgesi’nde değişmediyse tek komşusu Yunanistan’dır, 
karasularının genişletilmesi. Etnik azınlıkları ilgilendiren sorunlar yaşadığı Türkiye'nin tek komşusu Yunanistan’dır. Bir de  
egemenlik alanları dışında bazı konularda atacağı tek taraflı bir adıma, bir silahlı çatışmaya müncer olacak bir 
merdivenleşmeye yol açacak şekilde karşılık vereceğini açıkladığı tek komşusu Yunanistan’dır, Ege kıta sahanlığı 
üzerinde tek taraflı tasarruflar… 

Şimdi, böyle yoğun ve çetrefilli sorunlar yumağına temenni edelim ki Ege’ye ilişkin istikşafi görüşmeler 
süreciyle bir çözüm getirebilirsiniz. Ama o çözüm noktasına yaklaşıldığı söyleniyor Türk kaynaklarına da atfen. Bu 
durumda Sayın Bakan yapmanız gereken teknik bir husus olarak görülebilir ama istikşafi görüşmeler sonuca ulaşmadan 
önce Türkiye Büyük Millet Meclisinin 1995 sayılı Kararı’ndan bazı yönleriyle ayrılan bir çerçeve oluşacağı için konuyu 
Meclise getirmeniz ve bu kararın geri alınmasını sağlamanız gerekecektir. 

Son bir husus yine Türk-Yunan ilişkileriyle ilgili olarak, Sayın Bakan, Sayın Başbakanın geçtiğimiz hafta, ekim 
ayının son haftasında Yunanistan’a, Atina’ya yaptığı ziyaret sırasında Heybeliada Ruhban Okulunun yeniden açılması 
için Türk tarafının hukuki işlemlere başladığı basında yer almıştır. Sayın Başbakan da 22 Ekim tarihinde Papandreu ile 
yaptığı ortak basın toplantısında inşallah bu bir hukuk çerçevesinde iktidarımız en kısa sürede bunu gerçekleştirir 
temennisinde bulunmuştur. Sayın Bakan, sormak istediğim, bu hukuki süreci başlattınız mı? İkincisi, eğer başlattıysanız 
hangi hukuki çerçevede açmayı öngörüyorsunuz? Burada çok temel bir sorun var, Türk kamuoyunda da her zaman 
güncel olan bir konu. Eğer YÖK sistemi içinde bir çözüm bulunacaksa üniversitelerde genç kızların baş örtüsü sorunu 
hukuken bir çözüme kavuşturulmadan YÖK sistemi içindeki başka bir eğitim kurumunda papaz giysilerini nasıl 
karşılayacaksınız, bu garabeti nasıl gidereceksiniz? Bir de Sayın Başbakan “En kısa zamanda inşallah açarız.” diyor, bu 
en kısa zaman 2011 seçimlerinden önce midir, sonra mıdır? Çünkü Sayın Başbakan her konuyu 2011 seçimleri 
sonrasına… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Bir dakika ilave süre veriyorum, lütfen tamamlayınız. 
AHMET DENİZ BÖLÜKBAŞI (Devamla) – … bir torba içine atıyor, hepsini 12 Haziran 2011 sonrasına 

bırakıyor. Acaba Heybeliada Ruhban Okulu da baş örtüsü sorunu gibi aynı torbanın içine girecek midir? 
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Son bir husus Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi geçici üyeliğiyle ilgili olarak, şimdi, geçici üyelik tabii ki 

önemsiz bir şey değil ama Türkiye'nin vizyon odaklı, gündem belirleyici, dünyada itibarı olan bir ülke olmasının ölçüsü 
olarak bunu ortaya koyarsanız, Komisyonumuza acaba şu anda Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyinin Türkiye dışındaki 
geçici üyelerinin kimler olduğunu da açıklayabilir misiniz ki onlar da bu ölçünüze göre dünyada itibarlı gündem belirleyen 
vizyon odaklı politika izleyen itibarlı üyeleridir.  

Bir de 2020’li yıllar için de yeniden aday olacağınızı, Türkiye'nin aday olmasını düşündüğünüzü söylediniz. 
Sayın Bakan, 12 Haziran 2011 sonrası için… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
AHMET DENİZ BÖLÜKBAŞI (Devamla) – …o inşallah olacaktır ama özneyi yanlış kurdunuz, bu AKP 

Hükûmetiyle olmayacaktır.  
Ben, Sayın Başkana ve beni dinledikleri için Komisyon üyelerine teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Bölükbaşı. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Kamuoyu oylamaları sizi teyit etmiyor. 
BAŞKAN – Sayın Yakış, buyurun. 
YAŞAR YAKIŞ (Düzce) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, Sayın Dışişleri 

Bakanımız ve değerli bürokratlar; özellikle kırk yıl gururla hizmet ettiğim Dışişleri Bakanlığının değerli mensuplarını da bu  
arada selamlamak istiyorum.  

Pek tabii ki dış işleri konusu çok karmaşık bir konu olduğu için ve sokaktaki insanın her zaman meşgul olduğu 
bir şey olmadığı için herkes dış işleri konusunda kendisini görüş serdetmeye âdeta yetkili bulur ama işin içine girdiğiniz 
zaman bunun çok karmaşık yönleri olduğunu hepimiz görüyoruz. Benden önce söz alan arkadaşlarımız, zaten dış işleri 
hizmetinin ve dış politikanın bu boyutları olduğunu kendileri de ortaya koydular. Hükûmetimizin büyük atılımlar yaptığı bir 
dönemde dile getirilen hususların birçoğunun bence bu atılımların bundan önceki dönemlerde gerçekleştirilememiş 
olmasından duyulan bir çeşit rahatsızlığın da ifadesi olarak görüyorum ben. 

AHMET DENİZ BÖLÜKBAŞI (Ankara) – Benim ki de dâhil mi Sayın Yakış? 
YAŞAR YAKIŞ (Devamla) – Sizinki biraz spesifik konulardaydı ama değerli sınıf arkadaşım Mustafa 

Özyürek’in söylediklerinde biraz daha bu hususlar daha fazla mevcut. Yalnız ben burada kişilerle alakalı bir şey 
söylemek istemiyorum. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Ne rahatsızlığı, ben gerçekçilik eksikliğini söyledim. 
YAŞAR YAKIŞ (Devamla) – AK PARTİ Hükümeti şimdiye kadar eşi benzeri görülmemiş, ne cumhuriyet 

tarihinde ne de Osmanlı Döneminde bu kadar kısa zamanda bu kadar büyük atılımların gerçekleştiği görülmemiştir. 
Bunların hepsinden sonuç alacak mıyız, asıl gelmek istediğim şey budur. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Bu gerçekçi bir yaklaşım değil. 
YAŞAR YAKIŞ (Devamla) – Bunların hepsinden zihnimizde başladığımız zaman hedeflediğimiz neticeleri 

alacak mıyız? O, ayrı bir konudur ama en azından o hedefe yönelmemiz lazımdır. Bunların bir kısmı gerçekleştirilecektir, 
bir kısmında hiç mesafe kaydedemeyeceğiz ama böyle ihtimaller var diye bu atılımları yapmamış olmak büyük bir kayıp 
olurdu. Bunlar yapıldı, şu anda tezgahta, bir kısmı beklediğimiz hızla ilerliyor bir kısmı beklediğimiz hızlarla ilerlemiyor.  

En basitinden başlayayım, Afganistan’da  Türkiye'nin mevcudiyeti, yani hem yumuşak güç olarak mevcudiyeti 
hem de silahlı kuvvetlerle oradaki mevcudiyeti bütün öteki ülkelerin mevcudiyetinden çok daha belirgin bir şekilde 
hissediliyor. Maddi imkânları Türkiye’den çok daha fazla olan ülkelerin orada yaptıklar iş ile Türkiye'nin yaptığı işi 
mukayese ettiğiniz zaman Türkiye'nin ki çok daha fazla temayüz ediyor.  

Irak’ta bugüne kadar yaptığımız işlerden tam beklediğimiz sonuçları alabildik mi? Hayır, alamadık çünkü Irak 
başka bir ülke. Oranın geleceğini oradaki iç dinamikler belirleyecektir ama o iç dinamiklerin şekillendirdiği yapıda bizim 
katkımız oluyor mu, bizim ona bakmamız lazımdı. Bizim katkımız oldu ve çok büyük katkısı oldu. Tam istediğimiz gibi mi 
sonuçlandı? Hayır. Başka ülkeler başka mekanizmalar kullandılar ve belki onların düşüncesine daha yakın bir durum 
hasıl oldu ama bizimkini belki Amerika’yla mukayese etmek lazım. Bugünkü basında yer alan haberlere göre 
Amerika’nın Irak’taki mevcudiyetinde, Irak’taki etkisinde güneş artık batmak üzeredir deniyor, yani Irak’ta Amerika’nın 
nüfuzu artık ortadan kalkacaktır deniliyor. O kadar büyük masraflar yapılmış, o kadar asker gönderilmiş, devletin 
şekillenmesine o kadar katkıda bulunmuş olan Amerika Hükûmetin şekillenmesinde, Hükûmetin kurulmasında Türkiye 
kadar etkili olamadı. Dolayısıyla, yaptığımız şeyi inkâr etmeyelim. Bu bir sonuçtur, daha fazlası olsaydı daha iyi olurdu 
ama bununla yetinmeyi de bilmemiz lazım.  

İran nükleer konusunda bizim başardığımız şeyler Batıda birçok ülkenin başaramadığı bir husustur. Orada 
âdeta yüzde yüz başarıya yakın bir noktaya geldik. Amerika’nın bizim imzalamasını sağladığımız üçlü protokolü kabul 
etmemesi, o üçlü protokolün başarısız bir netice olduğu anlamına gelmez. O, büyük bir devletin kendi gücüne 
güvenerek yapılan doğru şeyi inkâr etmesi diye bakmak lazımdır ve Türkiye, bu müzakereleri yürütürken, müzakerenin 
her aşamasından Amerika’yı haberdar etmiştir. Buna rağmen Amerika, kendisine özgü neden lerle, belki kendisinin 
başaramadığı şeyi Türkiye'nin başarmış olmasından da kaynaklanan nedenlerle o anlaşmayı etrafından dolaşan 
veyahut ikinci plana iten bir noktaya çekmeye çalışmıştır. Buna rağmen hâlen çekmiş de sayılmaz, çünkü Türkiye'nin 
Brezilya’yla birlikte, Brezilya’yı yedeğe almıştır aslında, Türkiye çekmiştir şeyi… 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Brezilya çekildi zaten anlaşmadan değil mi? 
YAŞAR YAKIŞ (Devamla) – Ama imzalanması aşamasındaki şeyi söylüyorum.  
Dolayısıyla, onun başlattığı süreç devam ediyor şimdi. Onun dışındaki bir süreç yok. Sadece onun dışında 

dışarıdan bir unsur olarak getirilen İran’ın üzerine bizim haklı görmediğimiz ambargolar konması meselesi var.  
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Arap-İsrail ilişkilerinde Türkiye'nin geçmişte yapmaya çalıştığı, bir bölümünde başarılı da olduğu ara 

buluculuk, mesaj taşıyıcılığı ve kolaylaştırıcılık görevleri var. Suriye ile İsrail arasındaki müzakereler beşinci raundunun 
arifesindeyken İsrail’in Gazze’ye saldırması nedeniyle akamete uğramıştır. Burada Türkiye'nin başarısızlığı söz konusu 
değil, çünkü Türkiye belki Gazze’yi işgal ediverir İsrail diye böyle bir yola çıkmazlık edemezdi. Doğru yapmıştır, ama 
İsrail böyle bir saldırıya tevessül ettiği için sonuç alınamamıştır.  

Aynı şekilde İsrail ile Filistin arasındaki Türkiye'nin ara buluculuğu veya mesaj taşıyıcılığı veyahut da 
kolaylaştırıcı rolü için de aynı şeyi söyleyebiliriz. Orada Mavi Marmara gemimize uluslararası sularda bir korsanlık 
eylemiyle müdahale eden İsrail’in bu davranışından sonra akamete uğramıştır. Böyle bir sebeple akamete uğradı diye 
biz doğru yolda olduğumuzu inkâr edemeyiz. Biz, doğru yoldaydık, İsrail’in yaptıkları bütün dünya tarafından 
kınanmaktadır. Dolayısıyla, orada da doğru iş yaptığımızı söyleyebiliyoruz. 

Peki, bu işler akamete uğradı, İsrail ile Türkiye arasındaki ilişkiler soğudu diye bundan kim zarar görüyor? 
Bundan İsrail zarar görüyor, Türkiye zarar görüyor, Orta Doğu zarar görüyor ama en büyük zararı kim görüyor? En 
büyük zararı İsrail görüyor.  

Dolayısıyla, bu konuları bu şekilde değerlendirmekte yarar var.  
Ben, biraz da bu atılımlarımızın Avrupa Birliğine katılım süreci üzerindeki etkisiyle ilgili birkaç kelime söylemek 

istiyorum özellikle şu andaki görevim nedeniyle. Türkiye'nin Avrupa Birliğine katılım süreci pek tabii ki çeşitli müzakere  
başlıklarında o müzakere başlığının içindeki teknik kriterleri yerine getirmemize bağlı olacaktır. Yalnız şu soruyu sormak 
lazım: Biz bu teknik gerekleri yerine… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Lütfen tamamlayın. 
YAŞAR YAKIŞ (Devamla) – Tamamlamak üzereyim. 
Peki, biz bu teknik kriterleri yerine getirdik diye Avrupa Birliğine katılım sürecimiz hemen gerçekleşecek mi? 

Hayır. O teknik kriterleri yerine getirmek bir iştir, ondan sonra siyasi olarak Avrupa Birliğinin, Avrupa Birliği üyes i 
ülkelerin Türkiye'nin üyeliğine nasıl bakacakları meselesi var. İşte, şimdi atılımlarla Türkiye'nin dünya üzerindeki yerini 
yeni getirdiğimiz nokta, o aşama devreye girecektir. Yani, biz teknik kriterleri yerine getirdiğimiz hâlde belki Avrupa 
Birliğine hâlen siyasi nedenlerle alınmayacakken bu atılımlarla Türkiye'nin yeni geldiği nokta karşısında o endişeler bir 
ölçüde ortadan kalkacaktır. Dolayısıyla, bu atılımların Avrupa Birliğine katılım sürecimize bu şekilde etki yapacağını 
düşünüyorum.  

Ben, bu düşünceyle Dışişleri Bakanlığı bütçemizin Dışişleri Bakanlığımıza ve milletimize hayırlı olmasını 
diliyorum. 

Hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Yakış. 
Sayın Kaplan, buyurun. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, Dışişleri Bakanlığının değerli temsilcileri; Sayın Bakanı dinlerken gerçekten iyi yönde rüzgâra 

kapılmış gidiyor gibi oluyoruz. Şimdi, evet, güzel şeyler oluyor, yani bunu inkâr etmek, görmemek, kör olmak, 
muhalefetiz diye yok saymak doğru bir şey değil ama inanıyorum ki iktidar atılımlarını muhalefetle paylaşırsa, 
ortaklaşırsa, katılım sağlarsa çok daha etkili ve Türkiye söz konusu olduğu için çok daha başarılı olur.  

Bazı tespitleri okudum, dinledim, gerçekten önemli. Evet, finansal kriz, küresel kriz ama daha önceki bütçe 
görüşmelerinde hep söyledim, sosyal yanı hep görmezlikten gelindi. Sayın Bakan, bugün ilk kez sosyal kriz 
tanımlamasını yaptı ve bu sosyal kriz tanımlaması son derece önemli. Çünkü hemen yanı başımızda Yunanistan’da, 
hemen Fransa’da gördük emeklilik yaşı altmış ikiye çıkarıldığı zaman yüz binlerin, milyonların… Bırakın onu, okul 
harçları nedeniyle Londra’da bugün elli bin öğrencinin nasıl iktidar partisinin üzerine yürüdüğünü gördük. Sosyal 
patlama, sosyal yan budur.  

Elbette ki Obama’nın danışmanı Paul Volcker’ın Avrupa auro bölgesinin 1 trilyon dolarlık pakete rağmen 
dağılma riskini taşıdığını söylemesi, yine bu süreçte büyük firmaların batması ama dünyayı bir de paylaşan fillerin yeni 
bir hesaplaşma, güç paylaşımı savaşı ki buna biraz Sayın Bakan, G-20 Zirvesidir artık ekonomik düzenin merkezi. 
Acaba bu fillerin içine Türkiye’de mi girdi, bu 20’nin içindeki fillerden biri miyiz? Ki, o şekilde anlıyorum. Ama şunu 
görmek lazım: Bu bir stratejik yaklaşım tarzıdır bu tür krizlerde. Çünkü uzun bunalım 1873’te başlayan Birinci Dünya 
Savaşı’yla bitti. Bunu hep söylerim, 1929’daki büyük bunalım da İkinci Dünya Savaşı’yla bitti. Bu üçüncü bunalım da, bu 
büyük kriz de mutlak surette dünyanın yeni düzenini, ekonomik politikasını ve sosyal politikalarını büyük ölçüde 
etkileyecektir.  

Bunu bir iki örnekle söylemek istiyorum. Önemsiyorum, çünkü güvenlik-özgürlük denkleminde bir değişime 
gidiliyor. Güvenlik-yoksulluk denkleminde de oynama var. Bunu nasıl görüyoruz, nasıl yansıyor? Avrupa 
Parlamentosunda, Sayın Bakan da burada alanı, ilk  defa ırkçı partiler, Neonaziler geldi grup kurdular, ırkçılık 
güçleniyor. Bunu çok iyi tespit etmek lazım ve 5,6 milyon vatandaşımız dışarıda yaşıyor, özellikle Avrupa Birliği 
ülkelerinde. Antiislamizm, antimüslümancılık; bir biçimiyle bunun geliştiğinin nüveleri var. Bu, önemli bir tespittir. Eğer 
bunu görmezden gelirsek antiterörizm-antiislam bir silah olarak kullanılır. Bunu zaman zaman iç politikada terörle 
mücadele altında biz de Kürt temel hak ve özgürlüklerinin tümüne beraber vururuz, aynı karmaşayı yaşarız ama birileri 
bunu dışarıda kasıtlı yapıyor. Bu anlamda güvenlik ancak düzenin olduğu yerde olur. Eğer yoksulluk arttığı zaman o 
yoksulluk o güvenlik ortamını da yok eder. Bu, bütün ülkeler için geçerli.  

Şimdi, fırsatları konuştuk, güzel; gelişmeleri konuşuyoruz, güzel ama riskler konusunda komşularla sıfır 
problem yaşanması riskleri, küresel anlamda olmadığı anlamına gelmiyor. Şimdi, bu karşıtlık konusunda işsizlik, işsizlik 
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yabancı düşmanlığı, bu sefer hemen yasalar değişmeye başlıyor, oranın yirmi yıllık vatandaşı olmuş işçilerimiz ertesi 
gün kendilerini kapının önünde buluyor. Hazır burada iken bütün mensupları Dışişleri Bakanlığının şunu öğrenmek 
istiyorum: Kaç tane vatandaşımız şu, bu nedenlerle yurt dışında sınır dışı edildi? Çünkü zaman zaman uçak uçak 
geldiklerini de biliyoruz bunların. Siyasi ilticalar dâhil, son dönemlerde ne kadar bir rakam geri gönderilen?  

Şimdi, burada güvenlik- yoksulluk denkleminden Panama’da düzenlenen 31’inci FAO Latin Amerika Karayipler 
Konferansı’na dikkat çekmek istiyorum. Mutlak surette bu konuda Dışişlerinin bu konuda bir çalışması vardır. 1 milyar 
kişiden 642 milyonun yaşadığı Asya-Pasifik Bölgesi’nde, 265 milyon Afrika’da, 42 milyon Latin Amerika, Karayiplerde; 
15 milyon gelişmiş ülkelerde bulunduğu açlıkla ilgili çalışmalar dikkat çekicidir. Açlık sorunuyla ilgili. Şimdi bakın bunu 
Kongo Cumhuriyeti’ni, Eritre’yi, FAO’nun Güney Amerika’nın açlıktan en fazla etkilenen ülkesi Haiti’yi bunları 
söylemiyoruz, UNICEF’in çalışmaları bir yana. Şimdi, burada bütün çalışmaların içinde okudum, Latin Amerika‘yla, 
Güney Amerika’yla ilişkilerimizde bir zayıflık var -Brezilya örneği dünyanın 8’inci ekonomisi, beraberiz- bir zayıflık 
görüyoruz. Şimdi, burada bu genel strateji bize ülke olarak irademizin dışında, misyonumuzun dışında, kendimizin 
dışında öyle bir konjonktürel bir şekilde bir şans veya lehe bir durum yaratıyor ki önemimizi âdeta katbekat artırıyor. 
Yani, böyle bir konumdayız şu anki bu krizin sonucunda. Ama bunun bir tılsımı var, bunun bir sihirli yanı var, bir noktası 
var. Bu nokta da, kendi iç barışını sağlamaktan geçiyor, kendi içinde barışmış, demokrasisini geliştirmiş bir Türkiye’ye, -
sabah oturumunda, OECD-SIGMA Programında bunu söyledim- Avrasya’nın merkezi, model ülkesi olma ve onları 
dizayn etme, parlamenter sistem, hukuk devleti konusunda model olma şansını yükleyecektir. Bunun getirileri var, evet 
Irak’ta fonksiyonumuz artar, kardeş akraba ilişkilerimiz var, bütün Kafkaslarda, Balkanlarda var, bir de ekonominin  
getirdiği Hindistan, Çin, Afrika olayı var ve güzel ülkemiz var. Tarih, coğrafya, iklim itibarıyla bunu reel değerlendirebilsek 
ve oradaki milyarlarca insanın tarımdan hayvancılığa, gıda sektöründen endüstriye her alanda iş birliğinin Türkiye’yi çok 
önemli bir noktaya getireceğini elbette görüyorum.  

Ama bir şeyi de söylemeden geçmeyeceğim: Kürt sorununda inisiyatifi kaçırıyorsunuz gibi geliyor Sayın 
Bakan. Bakın, bunu bir nokta olarak söyleyeceğim, enerji politikaları ve dünyanın güvenlik arayışları, Irak’ta Amerika 
gidecek biz barışı, hükûmeti kurmada etkili olacağız ama Basra’nın da, Kerkük’ün de petrollerini onlar zaten kırk yıllığına 
aldı, gitmezler, 50 bin askerle en süper güç tekniğini bırakacak Irak’ta öyle gidecekler. O çıkarlarını, o kayıplarını 
karşılamadan, 5 katını da almadan Amerika gitmez Irak’tan. Bir kere bunu unutun.  

İkincisi: Afganistan’daki olayı da ciddi irdelemek lazım. Oranın maden haritasını Rusya’dan aşağıya inecek 
enerji hattında Güney Doğu Asya , Uzak Doğu Asya olayını çok iyi değerlendirmek lazım. Şimdi enerji politikalarının 
açıklaması burada var. Bu enerji politikaları ülkelerin çıkarları, ABD’nin, Avrupa Birliğinin, fillerin hepsinin burada bir 
rahatlıkla doğal gaz borularının, petrol borularının Avrupa’ya akmasını gerektiriyor. Bu çıkar Kürtleri de Türkleri de 
istedikleri gibi dizayn etme iştahını ve açgözlülüğünü de dayatıyor. Bu minvalde eğer biz kendi içimizde kendi 
sorunumuzla, kendi insanımızla, kendimizle barışık olamazsak korkarım ki… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kaplan, lütfen tamamlayın. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Bağlıyorum. 
Avrupa Birliği raporunda her şey bir yana burada birçok sıkıntı var. Kürtçe yasak, parti kapanıyor, 

dokunulmazlık… Şunların hiçbirine girmeyeceğim ama şu tek cümle eğer Dışişleri Bakanlığı camiası olarak beni çok 
incitti, hepimizi incitmiyorsa bu başarının önünü tıkıyor, “Demokrasi, hukuku üstünlüğü” bölümünde bakın ne diyor: “Ama 
siyasi partiler ve Hükûmet arasında diyalog ve uzlaşı ruhu eksikliğinin ve başlıca siyasi kurumlar arasındaki gergin 
ilişkilerin damgasını vurduğu kutuplaşmış bir siyasi ortam hâkim olmuştur Türkiye için.” Arkadaşlar, şimdi kendi evimizi 
düzeltmediğimiz zaman, kendi ülkemizde siyasi sorunların çözümünü mahkemelere bırakıyoruz, kendi ülkemizde Kürt 
sorununun çözümünü askere bırakıyoruz, kendi ülkemizdeki en temel sorunlarımızı çok rahat çözebileceğimiz sorunları 
öteliyoruz ve kendi ülkemizde ötelediğimiz bu sorunları yüzümüze gözümüze vuruyorlar. Karşılık olarak burada yer 
alıyor. Onun için, demokrasimizin oturması, içerideki güçlenmemiz ve ateşkes sürecinin tamamen silahların bırakıldığı 
bir noktaya evrilmesi, silahların bırakıldığı, demokrasinin legal anlamda güçlendirildiği, yüzde 10 barajının, Anayasa’nın 
değiştirildiği bir Türkiye sizlerin söylediğiniz o muazzam çerçevedeki rolü rahatlıkla katbekat oynar. Yeter ki, biz içeride 
birbirimize farklı siyasetler, farklı güçler, birbirimize karşı efor içinde kayıp vermeyelim. Bakın, siyasi olarak seçime 
gidiyoruz, yani dehşet verici bir gerilim ortamında gidiyoruz, sanki seçime değil, sandığa değil savaşa gidiyoruz. Yani, 
partiler arasındaki gerilim, bizi kast etmiyorum, biz en şey durumda olan parti durumuna geldik… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kaplan, lütfen tamamlayın efendim. 
HASİP KAPLAN (Devamla) - …ama iktidar ve diğer gruplar arasındaki durumların bu uyumsuzluğun olması, 

bu ortak irade gösterememesi, en azından bir Mavi Marmara’da farklı bir çıkar konusunda hep beraber ortak bir duruş 
gösterilememesi veya sorunlarımızın çözümünde ortak bir duruş gösterilememesi dışişlerinin elini zayıflatmaktadır.  

Ve bütçe de istediğiniz rakam yine yok, 1.600 küsur istediniz. Niye maliye bu kadar cimri davranıyor 
dışişlerine? Gerçekten bu misyonlar için para lazım, bu işlerin yapılması için bu bütçe az diyorum. Tabii ki destek 
vereceğiz. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Öymen, buyurun efendim. 
ONUR ÖYMEN (Bursa) – Çok teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, Plan Bütçe Komisyonunun çok değerli üyeleri, Dışişleri Bakanlığımızın güzide 

mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
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Biz, bildiğiniz gibi, öteden beri dış politika konularını iç politikanın dışında düşünüyoruz. Dış politika meseleleri 

millî meselelerdir, sadece bir hükûmetin meselesi değildir, hükûmetler gelir, hükûmetler gider ama ülkenin menfaatleri 
devam eder. Dış politika süreklilik ve tutarlılık gerektirir. O bakımdan, biz, iktidarın dış politika alanında sağlayacağı 
başarılardan ancak memnunluk duyarız, başarısızlık olursa üzüntü duyarız, iktidarın başarısı Türkiye'nin başarısıdır. Hiç 
kimsenin bundan kuşkusu olmaması lazım.  

Aynı şekilde iktidardan da küçük bir ricamız var: Bizim bazı gözlemlerimizi, tespitlerimizi, yeri geldiğinde 
eleştirilerimizi lütfen iyi niyetle değerlendiriniz ve bir küçük ricamız daha var: Lütfen yüce Meclisin çatısını sadece 
iktidarın her konuda ne kadar başarılı olduğunu anlatmakla yetinerek kullanmayınız, sorunları anlatırsanız, güçlükleri 
anlatırsanız, bu güçlüklerin çözümünde Meclisten destek isterseniz biz daha çok mutlu oluruz, size de daha çok destek 
veririz. Ama “Biz her konuda çok başarılıyız.” imajını verdiğiniz zaman acaba iktidar, muhalefetin, Meclis üyelerinin 
zekasından şüphe mi ediyor diye bir kuşkuya kapılırız.  

BAŞKAN – Estağfurullah. 
ONUR ÖYMEN (Devamla) – Şimdi, çok ciddi sorunlarla karşı karşıyayız. Hak etmediğimiz sorunlarla karşı 

karşıyayız. Bunun sorumlusu Türkiye değildir. Yani bir konuda güçlük varsa, sorun varsa, aşılamayan bir engel varsa 
bunu söylemekle iktidar görevini yapmadı diyeceğimizi zannetmeyin.  

Bunu açıkça itiraf edelim, Avrupa Birliğiyle ilişkilerimizde çok büyük bir sıkıntı yaşıyoruz. Türkiye'nin millî 
meselesidir, arkadaşımız söyledi, 63 yılında anlaşmayı Cumhuriyet Halk Partisi, İsmet İnönü imzaladı, o günden bugüne 
bütün Türk hükûmetleri tam üyelik hedefi için çalışıyor. Burada tartışmamız yok ama bize büyük bir haksızlık yapıldığını 
görüyoruz. Bakınız biz 3 Ekim 2005 tarihinde Hırvatistan ile aynı gün üyelik müzakerelerine başladık. Hırvatistan bütün 
başlıkları açtı, iki üç başlık hariç hepsini kapattı ve önümüzdeki yılın sonunda tam üye olacak. Biz, yaklaşık üçte 1’ini 
açabildik, sadece 13 başlık açabildik, 35 başlıktan. Niçin? Çünkü 18 başlık veto edildi, bir bölümü Kıbrıs dolayısıyla, bir 
bölümü Kıbrıs’la hiç alakası olmayan konular dolayısıyla. Fransa, 5 başlığı veto ediyor, niye ? Çünkü diyor ki: “Bu 5 
başlığı müzakereye açarsak bu Türkiye’yi tam üyeliğe götürür.” Yani açıkça, gözümüzün içine baka baka “Sizin 
üyeliğinizi o kadar istemiyoruz ki sizi üyeliğe götürebilecek başlıkların müzakeresine bile razı değiliz.” diyor. Kıbrıs Rum 
Kesimi 6 başlığı veto ediyor. Düşünebiliyor musunuz? Enerji dâhil, en önemli konularımızdan biri enerji dâhil. Bu 
noktadan sonra açabileceğimiz başlık sayısı 3’ten ibaret. Bize düşen bütün görevleri yerine getirsek, Meclisten istenen 
her kanunu, her yasayı çıkarsak topu topu 3 başlık açabileceğiz. Bu günahtır, yani Türkiye'nin hak etmediği bir 
durumdur. Üstelik Kıbrıs meselesinde sürekli olarak Türkiye’yi sorumlu, suçlu gibi göstermek bizim tahammül 
edebileceğimiz bir durum değildir. Kıbrıs meselesinde haklı olan taraf biziz. 1963’ten beri saldırıya uğrayan, devamlı 
olan hırpalanan taraf Türk tarafıdır ve sanki biz sorumluymuşuz gibi herkes Türkiye’den tek taraflı taviz bekliyor. 
Yapmazsak bize yaptırım uyguluyorlar. Kofi Annan Planı’nı biz kabul ettik, Rumlar reddetti; neticede ne oldu? Reddeden 
tarafı mükafatlandırıp Avrupa Birliğine üye yaptılar, kabul eden tarafı cezalandırıyorlar bugün bile ve doğrudan ticaret 
tüzüğünü reddediyorlar. En son karar biliyorsunuz Avrupa Parlamentosu Hukuk Komisyonu, Rumların tam istediği gibi 
bir karar aldı ve Rumlara veto hakkı verdi ticaret tüzüğü konusunda. Ee, bunları konuşacağız burada.  

Şimdi, bu sorunları söylemekle biz Hükûmeti mi suçlamış oluyoruz? Bize yapılan bir haksızlığı dile getiriyoruz. 
Sayın Bakan bu haksızlıkları burada dile getirirse bizden çok büyük sempati ve destek kazanır çünkü bunlar millî 
meseleler, ülkemize yapılan haksızlık Hükûmete değil.  

Değerli arkadaşlarım, şimdi uluslararası ilişkilerin temel bir kuralı var, Sayın Bakan, değerli arkadaşlarımız çok 
iyi bilirler: Size bir haksızlık yapılmışsa siz bunun karşılığını vereceksiniz. Haksızlık uluslararası ilişkilerde hiçbir koşul 
altında sineye çekilemez, kaybettiğimiz bir savaş durumu hariç. Size yapılan haksızlıklara tepki göstereceksiniz. Şimdi 
ben Sayın Bakana soruyorum: Kıbrıs Rumları 6 müzakere başlığını bloke etti, veto etti. Ne karşılık verdiniz, Türkiye 
olarak ne tepki gösterdiniz? “Efendim, protesto ettik.” Yetmez. Öyle bir tepki göstereceksiniz ki Güney Kıbrıs bir daha 
Türkiye aleyhine bir adım daha atamayacak. Fransa, demin söyledim, 5 başlığı Türkiye’yi üye yapmaya götürür diye 
veto etti. Siz Fransa’ya ne yaptınız, ne yaptınız? “Efendim, geçmişte yapmıştık…” Yapmıştık, yapmıştık. Ne yapmıştık 
ben size bir örnek vereyim. Mersin’deki Akkuyu nükleer santrali için Fransa 1 milyar dolarlık çok cazip bir teklif verdi 
bize, fakat o sıra Fransa Ermeni terörünü himaye ettiği için biz bu teklifi çöpe attık ve bunu da Fransızlara söyledik, on 
beş gün sonra Fransa geri adım attı ve o tarihten sonra bir tek Ermeni terör olayı görülmedi Fransa’da. Fransa 
Cumhurbaşkanı özel temsilci gönderdi “Biz hata ettik, kusura bakmayın dedi ve hatamızı düzelteceğiz, bir daha aynı 
hatayı yapmayacağız.” Devletseniz bunu yapacaksınız.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Şimdi ne yapabiliriz? 
ONUR ÖYMEN (Devamla) – Şimdi ne yapılabilir, anlatıyorum. Eğer Dışişleri Bakanlığında yapılabilecek işlerin 

listesi yoksa çok şaşarım. Dışişleri Bakanlığı Siyaset Planlama Dairesi… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sizin elinizi merak ediyoruz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Bırakın arkadaşlar… 
ONUR ÖYMEN (Devamla) – Müsaade edin, şimdi ben bunların listesini açıklarsam Bakanlığın işini yapmış 

olurum ama şunu bilesiniz ki bu gibi durumlarda Türkiye'nin atacağı adımların listesi vardır. Bunların arasında mesela 
savunma sanayi alanında kırmızı listeye almak vardır. O ülke size bir kötülük yapıyorsa o ülkeden 1 kuruşluk askerî 
malzeme almazsınız; yapılacak işlerden bir tanesi, örnek merak ediyorsanız.  

Şimdi, değerli arkadaşlarım, Sayın Bakan Avrupa Konseyinden bahsetti. Şimdi Avrupa Konseyi çok önemli bir 
konudur. Türkiye'nin 1949’dan beri üye olduğu bir kuruluştur. Avrupa Konseyinin özü, insan haklarına dayanır ve biz 
Avrupa İnsan Hakları Sözleşmesi’ni kaleme alan ülkelerden biriyiz ve bugünkü durumumuza bakınız. Avrupa Birliğinin iki 
gün önce yayınladığı İlerleme Raporu’na bakınız, bir yıl içinde, beş yüzden fazla davada, 553 davada Türkiye mahkûm 
ediliyor Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi tarafından, 553 dava. Bu ne anlama geliyor? Yani insan hakları alanında 
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övünülecek bir durumda olduğumuzu mu gösteriyor? Açın İlerleme Raporu’nu, basın özgürlüğü bölümüne bakınız. Yani 
Türkiye açısından yüzümüzü kızartacak bir metindir, savunulacak tarafı yok. İşkence bölümüne bakınız, kabul 
edilebilecek tarafı yok. Yani, biz millet olarak kabul edemeyiz, bırakın Hükûmeti. Şimdi buna benzer o kadar ağır 
eleştiriler var ki içinde kendine saygısı olan hiçbir Hükûmet bu raporu benimsedim diyemez, içine sindiremez.  Değerli 
Devlet Bakanımızın açıklamalarına bakıyoruz “Son derece olumlu ve dengeli bir rapordur.” diyor. Buyurun. Yani bunu 
gerçekten büyük bir üzüntüyle karşılıyoruz. Türkiye buna müstahak değil. Türkiye bu kadar kötü muameleye, bu kadar 
haksız suçlamalara müstahak değil. Merak eden arkadaşlarımız varsa ben size hangi noktalarda, nasıl Türkiye 
eleştiriliyor anlatırım. 

Değerli arkadaşlarım, içinde öyle hükümler var ki, mesela bizim Lozan’dan beri savunduğumuz Patrikhane’ye 
Ekümenlik sıfatını tanımamamızı kuvvetle eleştiriyor “Tanıyın.” diyor. Düşünebiliyor musunuz ve biz bunu çok olumlu ve 
dengeli buluyoruz. Yani protesto edeceğiniz şeyi içinize sindiriyorsunuz. Olacak şey değil. 

Şimdi bu konuların daha ayrıntısını girmek istemiyorum, daha önemli sorunlarımız var. Füze Kalkanı Projesi. 
Sayın Bakan, Füze Kalkanı Projesi gibi Türkiye'nin güvenliğini çok yakından ilgilendiren bir konuyu eğer Mecliste 
Dışişleri Komisyonunda müzakere etmek, görüşmek, bilgi vermek lütfunda bulunsaydınız çok sevinecektik ama artık 
vakit kalmadı. Lizbon Zirvesi’ne gitmeden Meclise bilgi vermeye vaktiniz kalmadı. Oysa bu o kadar önemli bir konu ki 
Türkiye'nin güvenliğini birebir ilgilendiriyor. Türkiye'ye füze kalkanı lazım. Evet lazım. Niye? Çünkü komşularımızda 
saldırı füzeleri var. Komşularımızın niyetine bakmadan kendinizi korumak için gerekli silah sistemlerine sahip 
olacaksınız. Biz burada bu odada Sayın Millî Savunma Bakanımıza yıllardan beri defalarca söyledik, millî bir füze 
savunma sistemi kuralım diye. İsrail’in var, Türkiye'nin yok. Olacak şey mi? Belki mükemmel değil, İsrail’in sistemi henüz 
son aşamasına gelmedi ama yapıyor ve bitirmek üzere.  

Şimdi, bu konuda bütün NATO ülkelerini kapsayacağı düşünülerek filan gibi gerekçeleri ileri sürerse Sayın 
Bakan belki kamuoyunu biraz yatıştırmaya yardımcı olur, İran’ı biraz yatıştırmaya yardımcı olur ama kimse kimseyi 
aldatmasın. Bu sistemi niçin Polonya’da kuramıyor NATO, niçin Çek Cumhuriyeti’nde kuramıyor? İlk proje buydu. Ruslar 
baskı yaptılar. NATO dedi ki: Bizim amacımız Rusya’ya yönelik değildir, sizi hedef saymıyoruz Soğuk Savaş bittiğinden 
beri. Onun için Polonya’dan ve Çek Cumhuriyeti’nden bu projeyi kaldırdılar, vazgeçtiler. Niçin Türkiye'de kuruyorsunuz? 
Yani bu artık saklanamayacak bir gerçek ki, hedef İran’daki füze saldırı silahlarıdır. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN -  Efendim, ilave süre veriyorum, lütfen toparlayın.  
ONUR ÖYMEN (Devamla) – Toparlıyorum.  
Şimdi, İran’da 2.500 kilometre menzilli Şahap-3 füzeleri var. Bu füzelerle İran’ın vurabileceği iki ülke vardır 

bölgede. Bir tek NATO ülkesini vuramaz, Bulgaristan dâhil. Kimi vurabilir? Türkiye'yi vurabilir, İsrail’i vurabilir. Türkiye 
vurması için bir sebep var mı? Makul bir gerekçe var mı? O zaman belli ki burada Türkiye'de bu sistemin bir bölümünün, 
radar bölümünün mesela kurulmasının esas amacı İran’dan İsrail’e yönelik bir füze saldırısını havada durdurmaktır. Yani 
kimse kimseyi aldatmasın, işin gerçeği budur. Niye böyledir? Çünkü İsrail diyor ki: Lübnan’daki Hizbullah örgütü elindeki 
katyuşa füzelerinden bize saldırırsa biz de İran’ı vururuz. Yapabilir mi? Evvelce Irak’a yaptı, Irak’taki nükleer tesisi vurdu, 
Suriye’deki tesisi vurdu, yarın da İran’daki tesisi vurabilir. O zaman ne olacak? İran elindeki füze sistemlerini İsrail’e 
yönelik olarak kullanacak ve füzesavar sistemi de bunu havada yakalayıp imha edecek. İşin özü bu. Yani bunu siz kabul 
edersiniz etmezsiniz, öyledir böyledir, efendim biz İsrail’e yönelik sistemin kalkanı olamayız… İstediğiniz kadar söyleyin. 
Füze ateşlendiği anda mukabil füzenizi ateşlemezseniz o füzeyi havada durduramazsınız, ateşlendiği anda üstünde 
adresi yazmıyor, nereye gittiği. Komşunuzda bir füze ateşlendiyse o anda düğmeye basacaksınız. Kim basacak 
düğmeye? Sayın Bakana soruyorum, şunu bize söyleyebiliyor musunuz: Bu öyle bir sistem olacak ki Türkiye  istemediği 
zaman bu sistem kullanılmayacak ve Türkiye istediği zaman kullanılacak. Böyle bir imkân var mı? Yani burada 
dakikalarla ölçülüyor, reaksiyon süreniz dakikalarla ölçülüyor. O süre içinde NATO Konseyini toplayacaksınız, karar 
alacaksınız; mümkün...  

İki acı tecrübemiz var değerli arkadaşlarım, bir: İkinci Körfez Savaşı’nda Türkiye'nin ihtiyacı olan füze kalkanı 
sistemini biz NATO’dan alamadık biliyor musunuz. Çünkü bir NATO ülkesi, Fransa veto etti, itiraz etti, NATO 
Konseyinden karar çıkaramadık. Son dakikada Fransa’nın üye olmadığı Savunma Planlama Komitesinden çıkartarak biz 
bu füzeleri alabildik geçici olarak. Şimdi bugün Fransa NATO Savunma Planlama Komitesine de üye. Yarın benzeri bir 
durum olsa, Fransa aynı politikayı izlese NATO’dan kendimizi korumak için geçici olarak füze alamayacağız. Geçmişte 
de –Sayın Bakan gayet iyi hatırlar- Jüpiter füzeleri Küba pazarlığı sırasında, Türkiye'deki Jüpiter füzeleri Türkiye'ye 
haber bile verilmeden Türkiye'den çekilmiştir ve İsmet Paşa acı acı bunu anlatır.  

Değerli arkadaşlarım, çok fazla ayrıntısına girmeyeceğim, zaten vakit de çok sınırlı ama dilerdik ki, oturalım 
bunları burada açık bir şekilde görüşelim, tartışalım.  

Şimdi, bir iki kısa birkaç cümleyle söyleyeceğim, sadece başlıklarını söyleyeceğim. Sayın Bakan Medeniyetler 
İttifakından bahsediyor. Kısa bir soru: Medeniyetler İttifakı Türkiye ve İspanya’nın öncülüğünde yürütülüyor. İspanya belli 
ki Batı medeniyetini temsil ediyor. Türkiye hangi medeniyeti temsil ediyor bu masada? Biz bu soruyu uluslararası bir 
toplantıda sorduğumuz zaman Sayın Devlet Bakanı Egemen Bağış dedi ki: “Biz de Batı medeniyetini temsil ediyoruz.“ 
Yani Medeniyetler İttifakı Batı medeniyetleri ile Batı medeniyeti arasında mı yapılıyor, yoksa biz İslam medeniyetini mi 
temsil ediyoruz orada? Laik bir ülke olarak biz masada hangi medeniyeti temsil ediyoruz?  

Şimdi, bu meselelerin çoğunu anlattım, değerli arkadaşlarım da pek çok soru sordu. Yunan basınında 12 mil 
konusunda Türkiye'nin geri adım attığı yazıldı, bazı yerlerde Ege’de bazı koşullarda 12 mile taviz verebileceğimiz yazıldı. 
Bu doğru mu? Ben bir soru önergesi verdim ve buna cevap beklerim. 
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Bir de Sayın Bakandan küçük bir ricam var. Bu soru önergelerini lütfen ciddiye alsınlar yani soru önergelerine 

on beş gün içinde cevap vereceksiniz ama altı ay sonra, üç ay sonra, beş ay sonra cevap alırsak doğru değil. Bir de bir 
sene önceki basın açıklamasını cevap diye bize gönderirseniz bizi ciddiye almadığınız bir sonuca varırız biz. Lütfen 
ciddiye alın sorularımızı ve lütfen cevap verin.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN -  Sayın Öymen, lütfen tamamlayın efendim.  
ONUR ÖYMEN (Devamla) – Bitiriyorum Sayın Başkan.  
Şimdi, Orta Doğu’daki başarılarımızı anlata anlata bitiremiyoruz. Biliyor musunuz siz bizim bu Hamas’la ilgili 

söylemlerimizden sonra Filistin Kurtuluş Örgütü Başkanı Mahmud Abbas Güney Kıbrıs Rum kesimini ziyaret etti ve Türk 
kesimine geçmedi, geçmeyi reddetti ve ortak basın toplantısında Rum Yönetimi Başkanı Hristofyas Kıbrıs’ta Rum 
tezlerini desteklediği için Mahmud Abbas’a teşekkür etti. Sonra tevil edildi, Ankara’ya çağrıldı, öyle demedik de, böyle 
olmadı… Ama gerçek şu ki adam Güney Kıbrıs’a gitti ve Türk tarafına geçmedi. Şimdi bu bizim başarımız mı oluyor? 
Bizim başarımızsa Sayın Bakan desin ki “Çok başarılı olduk.” Biz Türkiye'nin…  

Irak konusunda bir cümle… Sayın Bakan, Irak Hükûmetinin oluşumuna Türkiye katkıda bulunduysa memnun 
oluruz ama bizim Irak’tan beklediğimiz en önemli şey Irak topraklarındaki PKK terör örgütünün tasfiye edilmesidir. Bunu 
sağlayabildiniz mi? Amerika’yı, Irak’ı bunu yapmaya ikna edebildiniz mi? Dünyada bana bir ülke gösterin ki orada bir 
terör örgütü olacak ve onunla mücadele etmekle görevli bir güvenlik gücü olmayacak. Kuzey Irak’tan  başka dünyada bir 
örnek biliyorsa Sayın Bakan ben bunu öğrenmekten çok mutlu olacağım. 

Değerli arkadaşlar, bu meseleleri aslında daha ayrıntılı olarak görüşmeyi arzu ederdik, daha çok 
söyleyeceklerimiz var ama şu aşamada şu kadarını söyleyeyim: Bunlar Hükûmetin kusuru olduğu için ortaya çıkmış 
meseleler değildir. Yunanistan’a gidiyoruz, “Efendim yirmi iki anlaşma imzaladık.” Bana şunu söyleyin, ben büyük 
çözümlerden vazgeçtim: Rodos’ta ve İstanköy’de yaşayan 3 bin soydaşımızın çocuklarının gittiği yedi tane ilkokul 
kapatıldı. Bir tanesini açtırabildiniz mi? Atina’daki camilerden bir tanesini açtırabildiniz mi? İskeçe’deki Osmanlı 
devrinden kalma, 17’nci yüzyıldan kalma camiler için tamirat izni alabildiniz mi? Yani bırakın hava sahasının, dünyanın 
hiçbir yerinde örneği olmayan bir şekilde 6 millik bir deniz sahasının üzerinde 10 millik hava sahası gibi bir garabeti 
değiştirmeyi, kıta sahanlığını, karasularını çözmeyi bırakın, bir okul açtırabildiniz mi? Yani anlaşma imzalamak filan çok 
güzel şeyler de sonuç mühimdir.  

Size şunu söyleyeyim bitirirken, ünlü sözdür: Diplomaside başarı uçuş milleriyle ölçülmez, ne kadar çok 
seyahat ettiniz, ne kadar çok toplantıya katıldınız, kim size geldi, siz nereye gittiniz, bunlar güzel şeyler de sonuç 
getirmez. “Sıfır sorun” diyoruz, Ermenistan, Kuzey Irak, Kıbrıs, Ege, Patrikhane’nin talepleri, bana bir konu bunların 
içinde söyleyiniz ki bu konuların içinde bir tanesinde küçük bir başarı elde ettik.  

Değerli arkadaşlarım, bunun sorumlusu biz değiliz yani bu olumsuzlukların sorumlusu biz değiliz. Komplekse 
kapılmamıza da gerek yok ama bize düşen, bu gerçekleri Meclisin çatısı altında açıkça ortaya koymaktır, tartışmaktır ve 
Meclisin desteğiyle çözüm aramaktır. Yoksa “Her şey iyiye gidiyor, merak etmeyin.” dediğiniz zaman biz çok huzur 
içinde ayrılmıyoruz buradan.  

Çok teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
BAŞKAN -  Teşekkür ediyorum. 
Sayın 20.10’a kadar ara veriyorum. 

Kapanma Saati: 19.40 
DÖRDÜNCÜ OTURUM 

Açılma Saati: 20.14 
BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 

 BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa)  
SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

(Oturum, Başkan Vekili Recai Berber tarafından açıldı) 
----0----- 

BAŞKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakanım, 10’uncu Birleşimin Dördüncü Oturumunu 
açıyorum. 

Müzakerelerimize kaldığımız yerden devam edeceğiz ve ilk olarak Sayın Mehmet Günal Bey’e söz veriyorum. 
Buyurun Sayın Günal. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli milletvekili arkadaşlarım, değerli bürokratlar; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakanım, baştan yine büyükçe bir kitapçık gelmiş. Biz, tabii hocaların böyle büyük kitap hazırlama 

alışkanlığını biliyoruz ama Bakanlığımız da size uymuş gibi herhâlde. Geçen sene biraz “Stratejik Derinlik” çalışmıştık, 
şimdi de yine ikinci bölümüne geçeceğiz ama geçmeden bir iki tespitimi sizinle paylaşmak istiyorum. Hızlıca baktım 
kitapçığa zamanım yettiği kadarıyla, başlıklara baktım. 92’nci sayfada Orta Asya var, oranın içerisinde ülkeler var, 
sadece TÜRK-PA ve Türk İşbirliği Konseyi paragrafının dışında başka bir şey göremedim ülkelerle ilgili. Türk dünyasıyla 
ilgili gelişmelerden bahsetmek istiyorum Sayın Bakanım. Orada bir şey yok. Sonra 138’de önemsediğim ISEDAK’la ilgili 
bir şeyler var ama bölgesel, uluslararası kuruluşlara baktım. Orada da maalesef ECO’yla ilgili bir şey göremedim.  

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Orta Asya’da var devamında. 
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MEHMET GÜNAL (Devamla) – Hayır, hayır ülkeleri gördüm. Şimdi, yapacağım analizi ona dayandırarak 

söylüyorum Sayın Bakanım. Şöyle: Orta Asya’da ülkeler var da Türk dünyasına ilişkin bir Türk İşbirliği Konseyinin 
dışında bir şey göremedim. Şimdi, buraya geçtim ECO’yla ilgili birşeyler bulabilir miyim diye. Sadece ISEDAK’ta çok 
kısa bir şekilde daha önce uzun yıllardır devam eden tercihli ticaret sisteminin dışında da benim söyleyeceğim 
konularda bir şey göremedim. Türkiye anlaşmayı imzalamış, Tarifeler Protokolü’nü ama TPS-OIC’te de ne aşamada 
olduğumuzu buradan göremedim. 

Şunun için diyorum: Bir sürü konularda yapmışız. Diğer uluslararası kuruluşlarla, Arap Forumu’yla iş birliği 
falan var, ECO’nun ben o anlamda önemli olduğunu düşünüyorum. Geçenlerde Sayın Meclis Başkanımızla İran’a 
yaptığımız ziyarette de arkadaşlarla görüştük. Bu Orta Doğu’daki yaptığımız çalışmaların aynı şekilde bu ülkelere de 
biraz daha yoğunlaştırılmasını… Eksikliğini söylediğim şey Sayın Bakanım, ECO bütün Türk cumhuriyetlerinin üye 
olduğu bir kuruluş ama bu kitapçıkta beklediğim ağırlığı ve önemi bulamadığımı söylüyorum. Bundan sonraki 
temaslarda ISEDAK’ın çok fazla üyesi var. İKÖPAB’da yaptığımız görüşmede de Genel Sekreterle görüştük, EKO Genel 
Sekreter Yardımcısıyla görüştük. Maalesef orada bir atalet var. Sizin söylediğiniz bu “tercihli ticaret” tamam, “komşularla 
sıfır sorun” güzel ama Türk devletleriyle olan ilişkilerimiz bakın, zirvenin dışında biz ona bakıyoruz. Tercihli ticaret 
anlaşmaları, karşılıklı ticaret anlaşmalarını Suriye’yle, komşularımızla serbest ticaret bölgesi yapıyorsunuz, güzel. Oraya 
biraz daha ağırlık vermemiz gerektiğini söylüyorum. Kitapta onu bulamadım diyorum, geçiyorum. Burada fazla 
tartışacağımız bir şey yok. O çalışmalarınızı biraz da buralara yoğunlaştırmanızı talep ediyorum. 

“Stratejik Derinlik” kitabımızın AB kısmını geçen sefer çalışmıştık. Hemen oraya geçmeden önce, güncel konu 
NATO’yla ilgili kısım, şimdi başka kısmını size aktaracağım. Onun için Sayın Bakanım, kısa kısa konuları hızlı geçmem 
lazım konu çok. NATO’yla ilgili, füze savunma sistemiyle ilgili demin açıklamanızı yaparken önemli bir şey söylediniz üç 
tane ilkeden bahsederken. “Sadece NATO üyesi ülkelerin güvenliğine yönelik olması lazım diye bir ilkemiz var.” dediniz. 
Yani biz İsrail adına İran’a karşı böyle bir savunma sistemini üstlenemeyiz mi demek istiyorsunuz? “NATO üyesi  değil” 
derken kastettiğiniz o galiba. Ben doğru mu anladım üç tane ilkeden?  

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Hangi ülke olursa olsun… 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Yani NATO üyesinin dışındakilerin şeyi bizi ilgilendirmiyor..  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Tabii o bizim sorunumuz değil… 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Tamam, doğru anlamışım, onu teyiden soruyorum.  
Şimdi, sizin dediğiniz şartlar olmazsa, NATO da “ben bunu kuracağım” derse sonucunda ne olacak? Cüneyt 

Ülsever’in yazısı vardı 20 Ekimde, diyor ki: “Türkiye NATO’yla karşı karşıya mı gelecek? Türkiye NATO’dan çıkacak mı o 
zaman?” Ben sadece soru olarak size sormuş olayım ki bunun üzerine -demin Sayın Öymen’de dedi- böylece biraz 
daha değerlendirme, hiç olmazsa bize bilgi vermiş olursunuz, Meclisin tamamına olmasa da.  

Ayrıca şimdi TÜSİAD’ın Görüş dergisine bir görüş vermişsiniz diyelim kafiyeli olsun diye. Burada Kürdistan 
ifadesini biraz daha daha önceki ziyaretler, geliş gidiş işte “Kak Mesut” tabirini saymıyorum. Sadece burada yine sizin 
söylediğiniz şey üzerinden gideceğim. “Dış politikada öngördüklerinizin gerçekleşmesi için Kürt sorununun çözümü 
gerekli mi değil mi?” diye size soruyor. Siz de “Evet, içeride sükûnetin olması Türkiye'nin kendi iç meselelerini 
demokratik yöntemlerle çözüme kavuşturması dış politikamıza büyük bir manevra alanı sağlar. Onun için Hükûmetimiz 
Demokratik Atılım Projesi başlattı. Dedik ki Kürt kardeşlerimizin sorunları da diğer gayrimüslim vatandaşlarımızın 
sorunları da bir çözüm ve diyalog süreci içerisine girsin.” Sonra, diyor ki: “Kuzey Irak da bu sürecin bir parçası.” Sayın 
Akgün soruyor: “Bu bölgeyle ilişkilerde açılım gerçekleşti ama çok fazla eleştirildiniz. Kuzey Irak Kürtleri ile Türkiye'nin 
ilişkilerinin gelişmesinin normal ve şart olduğunu Türkiye’ye nasıl anlatmak gerekir?” Siz aynen şöyle diyorsunuz, eğer 
ben aldığım şeyi bilemiyorum, siz tekrar söylersiniz ama. “Bunu anlatmaya ihtiyaç yok. Haritaya bakmak lazım, Kuzey 
Irak’taki ekonomiye bakmak lazım, Kuzey Irak’taki insan dokusuna bakmak lazım. Haritaya baktığımızda Kürt 
coğrafyasının dağlar üzerinde doğal olmayan  bir şekilde ayrıldığını görüyorsunuz. İki taraf arasında kültürel özellikler 
açısından bir fark yok. Sınırı biz çizmedik ama ekonomik, kültürel ve siyasi ilişkilerin gelişmesiyle tıpkı Avrupa’daki gibi 
bu doğal olmayan sınırların aşılmasını, bir arada yaşanmasını sağlayabiliriz.” diyorsunuz. “Bizim için Irak’taki Kürt, 
Türkmen ve Arap kardeşlerimiz Türkiye’deki insan dokusunun doğal uzantısıdır. Dolayısıyla onlarla entegre olmamız 
lazım.” güzel… Bu Görüş dergisine verdiğiniz mülakat. 

Tabii, yine geri dönersek “Stratejik Derinlik”te de 438’inci sayfada şöyle bir cümle var: “Geçiş bölgesi 
açısından bu derece önemli bir konuma sahip olan bu coğrafyanın bir iç jeopolitik bütünlük oluşturamamasının en 
önemli sebebi doğrudan bir deniz bağlantısının olmayışıdır. Bu da coğrafyanın deniz bağlantısı olan bir bölge ülkesiyle 
bütünleşmesini kaçınılmaz kılmaktadır.” İlerleyen sayfalarda 448, 449’da devam ediyor, “Bugün parçalanmış görünen ve 
bu parçalanmışlık içinde bölge üzerinde hesap kuran büyük güçlere istismara açık bir yumuşak karın oluşturan Kürt 
jeopolitiği uzun dönemde aidiyet hissini en yoğun bir şekilde yaşadığı bölgesel bir güçle bütünleşme süreci içine 
girecektir. Uzun dönemde meselenin odak noktası bölge halkının aidiyet hissini pekiştiren bir kader birliği meşruiyetiyle 
çözümlenecektir.” Yani bugün siz Büyük Ortadoğu Projesi çerçevesinde, bu söylediklerinizin ikisini de bir araya koyarsak 
Türkiye’de “Kürdistan hamisi” bir rolle, sizin tabirinizle söylüyorum. 

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Kürdistan geçmiyor. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Evet, yani buradaki sınırların doğal olmadığını zaten yaptığımız serbest ticaret 

anlaşmasının denk geldiği bölgeye bakarsak orada bir coğrafya bütünleşmesinin yapılmasının altyapı oluşturduğunu 
görüyoruz. Bu çerçevede bunu nasıl karşılıyorsunuz? Bu söylediklerinizle bugün yaptıklarınız örtüşüyor mu diye 
söylüyorum. Onun bir devamı mı, uygulanması mı?  

Diğer bir husus bununla ilgili devam ediyorum. Şimdi, “’Kak’ tabirini niye kullandın?” dendiği zaman siz 
kendiniz demişsiniz ki: “Saygı ifadesi olarak…” Onlar bize saygı gösteriyorlar mı diye soruyorum. Bunlar acaba şimdiye 
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kadar “PKK terör örgütüdür” diye kabul ettiler mi veya “Kerkük Kürdistan’ın başkentidir” iddialarından vazgeçtiler mi? Ne 
yapıyorlar ki sizin o şekliyle kendilerine Kürtçe hitap etmenizi sağlayacak kadar bir saygınlık içerisindeler.  

Arada şimdi birkaç tane daha konuya değinmek istiyorum: Yine diyorsunuz ki burada: “ABD’nin gerek Kuzey 
Irak’taki belirsizlik ve iç çekilmelerle gerekse Irak’ı fiilen üçe bölen statükodaki uzun dönem stratejik hesabı ve prensibi 
açıktır. 

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – “Stratejik Derinlik”e döndünüz şimdi. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Evet, “Stratejik Derinlik”e döndük tekrar. Şimdi, size orayı sordum bitti.  
“Bölgeyi mümkün olduğunca daha küçük ölçekli birimlere indirerek bölgesel güç temerküzü 

gerçekleştirebilecek ülkelerin -aslında sorunun cevabını veriyorum ben size bir taraftan, kolaylık olsun diye kendi 
kitabınızdan- sayısını azaltmak -bakın- ve bu küçük ölçekli birimlerin çekişme ve ittifaklarını kullanarak müdahil 
pozisyonu sürdürebilmek.” Ve yine bir sonraki paragrafında diyorsunuz ki: “Orta Doğu’nun daha küçük ölçekli güç 
merkezlerine ayrılması İsrail’in stratejik hesaplarıyla da tam bir uyum arz etmektedir. Kuzey Irak’taki Kürt grupları bu 
konjonktürün kendilerine bir devlet kurma şansı tanıyabileceği konusunda sürekli bir beklenti içinde tutulagelmişlerdir. 
Barzani ve Talabani’nin birbirlerini kollayan tutumlarının bu beklentinin net bir şekilde masaya konmasını sürekli 
geciktirmiş olması gerek böylesi bir devlet oluşumu konusunda özellikle Türkiye’yi ikna etmekte güçlük çeken ABD 
yönetimi ve gerekse de böylesi bir devletin doğuracağı stratejik sakıncaları hisseden Türkiye, İran ve Suriye’nin 
rahatsızlıklarını donduran bir… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
HASAN ANGI (Konya) – Kaçıncı sayfa olduğunu söylersen… 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Yok o kayıtlara… Şimdi, Sayın Bakanım hatırlamaz, o çok eskide kaldı onun 

için.  
(AK PARTİ sıralarında gürültüler) 
BAŞKAN – Arkadaşlar, bir saniye… Lütfen müdahale etmeyin.  
Son iki dakikanız, buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Son cümleyi söylüyorum Sayın Bakan, müsaade ederseniz.  
 HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Mehmet Bey, kaçıncı sayfa olduğunu söyle. 
 MEHMET GÜNAL (Devamla) – Lütfen ben söyledim sayfayı, siz not almadınız Sayın Bakanım aldı. 448- 449, 

438 öncesiydi. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Halil Bey’in on dakikası bugün dolmadı mı? 
BAŞKAN – Halil Bey, söz talep etmiyor. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Bir dakika arkadaşlar… Halil Bey, heyecanlandı yine… 
Şöyle bitiyor: “Öcalan’ın yakalanmasıyla ne Orta Doğu denklemi çözülmüş ne de Türkiye'nin bölge 

ilişkilerinden kaynaklanan satranç oyununun hamleleri sona ermiştir. Çok daha dikkatli yürütülmesi gereken yeni ve belki 
de riski daha yüksek bir oyun başlamaktadır. ABD bundan sonra Orta Doğu’ya yönelik hamlelerinde Türkiye'nin kendi 
tercihlerine yakın bir  politika benimsemesini talep edecektir.” Siz bu talepleri mi yerine getiriyorsunuz diye burasını 
soruyorum. 

Son bir şey daha -bitirdim Sayın Başkanım- İsrail’le ilgili meseleyi arkadaşlarımız söylediler. Burada bir çok 
şey tartışıldı. Az önce karıştırırken başka bir mailde dosya bulduk. Onunla kapatmak istiyorum. Can Ataklı yazmış 
“Atatürk’ten one minute” diye. Antalya’ya      -Antalya milletvekili olduğum için orayı da anmak için söylemiş olayım- 
ziyarete gelmiş Atatürk 1930’ların başında, henüz o “Savarona”yı almadan önce küçük bir botu varmış, ara sıra da 
onunla çıkarmış. Bunu bildikleri için bu “Acar” botuna benzer bir şeyi belediye başkanı yapmış, binmişler. O arada da 
İtalya hâlâ iddialarından vazgeçmediği için gelmiş, tatbikat yapıyormuş Antalya kıyılarında, semalarında diyelim. O 
arada da kurusıkı atış yapıyorlarmış. Bunu görünce Atatürk’ün canı sıkılmış, kaptana demiş ki: “Sür!” “Nereye 
gidiyoruz?” Adamlar, toplar çevrilmiş Antalya’ya doğru. Demiş ki: “Sür!” Cumhurbaşkanlığı forsunu da takmışlar, devam 
etmiş. Bir süre sonra bakmışlar ki yaklaşınca fors var, İtalyanlar geriye doğru çekilmiş. Şimdi, Atatürk tek başına 
İtalyanların zırhlarına doğru gitmiş, biz Hamas’a giden geminin içindeki milletvekillerimizi indirmiş, çocukları ve 
gazetecileri oraya göndermişiz. Bunun da takdirini sizlere bırakıyorum çünkü siz bu konuda çok sert açıklamalar 
yapmıştınız. Onun için aradaki “one minute” farkını da sizlerin dikkatine sunuyorum. Tavrın nasıl gösterilmesi gerekliliği 
açısından bir anekdottu.  

Teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Sayın Günal, biz teşekkür ederiz.  
Sayın Pazarcı, buyurun. 
HÜSEYİN PAZARCI (Balıkesir) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli bakanlık mensupları ve diğer bürokrat 

arkadaşlar, sayın basın mensupları; sorunun Dışişleri bütçesi vesilesiyle dış ilişkilerin birçok yanına değinildi. Ben, 
olabildiğince en az değinilenlerden birini, hiç değinilmedi değil ama, en az değinilen konulardan birini ele almak 
istiyorum, Kıbrıs konusu.  

Şimdi, bu sonbahar gelince Türkiye’nin üzerine Kıbrıs konusunda bir yüklenme başlar. Bu, AB ilerleme 
raporuyla ilk somut şeklini bulur, ama onun etrafında, ona paralel AB kurumlarında olsun, başka kurumlarda olsun 
Kıbrıs’la ilgili Türkiye’yi sıkıştırmaya başlarlar ve yine bu yıl da aynısını yaşıyoruz. İlerleme raporunda Türkiye’ye yapılan 
baskıları tekrar etmenin anlamı yok, herkes biliyor aşağı yukarı burada.  

Bunun dışında, Avrupa Parlamentosunda Doğrudan Ticaret Tüzüğü’ne ilişkin eskiden direkt bu kadar 
reddedilmiyordu, bir hukuki rapor kabulü yoluna gidildi. Yine Kıbrıs’la ilgili ambargonun Türk tarafına karşı kaldırılması 
konusu üzerinde bir başka çizgi çizildi, sınır koyuldu.  
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Bunun dışında, gerçi son kararlar bunlar ama Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi önünde 9 son dava ile ilgili 

önceden açılmış, 13 milyon euroyu bulan bir tazminata bizim mahkûm edilmemiz tazminat ödemeye söz konusu oldu, 
kabul edildi. Böyle şeyler var. Bunlara artık alıştık. Türk toplumu da basın da ilgi göstermiyor. Yani bazen izlemek 
istediğinizde bile haberimiz olamıyor, başka yerlerden duyup çıkarmaya çalışıyoruz bu bilgileri. Ama bununla da kalmıyor. 
Kıbrıs’la ilgili belirli bir süreden beri başlayan olumsuz başka gelişmeler var. Bunların bir tanesi, bundan aslında beş altı 
yıl önce ortaya çıkmış olan Kıbrıs Rum tarafının münhasır ekonomik bölge ilan etmesi. “Sadece kendi kıyılarım itibarıyla” 
diyor, Türk tarafının kısmına da geçmiyor, ama Kıbrıs’ın birtakım münhasır ekonomik bölgeleri Rum kesimi olarak da 
sahip olduğunu iddia ediyor, ilan ediyor tek taraflı. Güya bu arada müzakereler yapılıyor, birleşik bir Kıbrıs ortaya 
çıkarmak üzere. Ama kendisi kendi bölgesiyle ilgili birtakım işine gelen işlemleri de yürütmeye çalışıyor. 

Bu konu Türkiye’de şimdi Bakanlığımız muhakkak ki işi izliyor, o işin farkındayız. Ne kadar farkındayız, 
doğrusu bundan emin değilim. Çünkü bu konu Kıbrıs Rum Yönetiminin elini çok güçlendirdi, yeni kaynaklar bulmasından 
ötürü ve dolayısıyla daha da Kıbrıs konusunda Türk tarafına az hak tanıma yolunda bir anlayış içine girdi veyahut da o 
anlayışını sürdürdü. Ama onun dışında, Türkiye’ye karşı da birtakım riskler ortaya çıkmaya başladı. Meis Adası, ki 
Yunanistan’a ait ve Kıbrıs arasında bu münhasır ekonomik bölge veya kıta sahanlığı –Yunanistan’ın da orada kıta 
sahanlığı iddiası var sadece- konusu giderek önümüze çıkacak ve Kıbrıs Rum Yönetiminin bu arada sahip olduğu 
münhasır ekonomik bölge alanı ile ilgili olarak karşı kıyıdaş devletlerle yaptığı anlaşmalar var. 2003’te Mısır’la yaptı, 
protesto ettik, bundan bir süre önce, hemen belki tam zamanında değil. Mısır “Ben bunu yaptım, tasdik ettim, onayladım, 
dolayısıyla yürürlükte” dedi. Lübnan bir anlaşma yaptı, Lübnan’a “Bunu yapma” dedik. İmzaladı, ama “Peki” dedi, elinde 
tuttu Hükûmet  bir süre. Sayın Bakanımızın dörtlü bir iş birliği mekanizması kurduğunda bölgede, o tarihlerde bunu 
meclisine sevk etti. Şimdi, bunun o mecliste ele alınmasının engellenmesi lazım. Eminim bu konuda bazı girişimler 
yapılıyor. Ama bakın, bu riskler giderek bize karşı ilerleyen bir duruma geçiyor. 

Bu arada, Suriye ile belki böyle bir anlaşmanın yapılacağı şeklinde bazı basında söylentiler var, ne kadar 
gerçekleşir, gerçekleşmez bilmiyorum, bugünkü Suriye ile olan ilişkilerimiz çerçevesinde. En azından hemen bir şey 
beklememek lazım. Ama daha önemlisi, Türkiye’nin İsrail ile olumsuz gelişen ilişkileri karşısında İsrail hem Yunanistan’la 
hem Rum tarafıyla bize karşı muhtemelen bir, biraz da gösteri mahiyetinde ilişkiler içine giriyor ve özellikle de bu 
“Münhasır ekonomik bölge sınırlaması anlaşması yapılması düşünülüyor” şeklinde bazı haberler var. Bu gerçekleşir, 
gerçekleşmez, ama bunu gerçekleştirmek için İsrail elinden geleni de yapabilecektir. Dolayısıyla Kıbrıs’la ilgili böyle 
olumsuz bir gelişme var.  

Bununla kalsa, bu çok önemli bir sorun. Nasıl başa çıkacağımızın bugünden daha ayrıntılı düşünülmesi lazım. 
Niçin bugünden diyorum? Kusura bakmayın, hani devrinde karıştığım bir işti, kendimden bahsetmek niyetinde değildim 
ama, Ege konusunu başından beri bilen bir adamım. Türk-Yunan görüşmelerine de katıldım. Dolayısıyla eğer bu konuda 
bugünden bütün yanlarıyla olabilecek gelişmeler düşünülmezse, yarın önümüze daha zor aşabileceğimiz veriler 
çıkacaktır. Buna dikkat çekmek istiyorum. Ama bunun dışında, Bakanlığımıza bir eleştiri getirmek istiyorum: Kosova 
konusundaki Uluslararası Adalet Divanı Danışma Görüşü vesilesiyle.  

Sayın Bakan da az önce söyledi, Kosova’da Divan da kabul etti Kosova’nın bağımsızlık ilanını. “Biz şimdi 
onların hükûmet  kurmasına, yerleşmesine yardımcı olmaya çalışıyoruz” dedi. Bu, olumlu bir yaklaşım, bizim parti olarak 
tasvip ettiğimiz bir şey, ama o Danışma Görüşü okunduğu zaman görülüyor ki iki yerde 81 inci paragrafı ve 114 üncü 
paragrafında, Kıbrıs’a atıf var açıkça. Kıbrıs’la ilgili bir karar değil bu Danışma Görüşü tavsiye nitelikli, ama içtihadını 
oluşturuyor Divanın. Orada 81 inci paragrafında şu söyleniyor, deniliyor ki: “Evet, Kosova bağımsızlık ilan edebilir, çünkü 
bağımsızlık ilan edebilmek için uluslararası hukuka aykırı Birleşmiş Milletler ilkelerine aykırı veya (jus cogens) emredici 
kural demek, ona aykırı bir şey bulunmazsa. Kosova için bu mümkündür, ama Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti  için 
mümkün değildir.” Ve Rodezya örneğini veriyor, “Rodezya için mümkün değildir” diyor. Yani, tersten söylüyor. 

Şimdi, diğer taraftan bakıyorsunuz, 114 üncü paragrafta diyor ki “Geçici Kosova Meclisi böyle bir ilanda 
bulunabilir mi?” Sorusuna ilişkin olarak Divan: “Eğer bunu engelleyen bir durum yoksa, o Kosova’nın istikbalde nasıl bir 
devlet olacağının çizgisini çizen bir veri yoksa, o zaman evet. Ama örneğin, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti için bu 
mümkün değildir.” diyor. “Çünkü 1251 sayılı 1999 tarihli Güvenlik Konseyi kararında bundan sonra oluşacak Kıbrıs 
Devletinin ancak egemen… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Pazarcı. 
HÜSEYİN PAZARCI (Devamla) - … yani tek egemenlik, uluslararası tek kişiliğe sahip…” Yani federal yapı 

değil demeye geliyor bu. “Tek vatandaşlığı tanıyan, üniter bir devlet olması, bağımsız, ülke bütünlüğü garanti edilmiş bir 
devlet öngörülmüştür Güvenlik Konseyi kararında ve Kıbrıs için dolayısıyla, örneğin kendi başına bir bağımsızlık ilanı 
mümkün değildir Türk tarafı için, çünkü böyle bir devlete gitme zorunluluğu vardır” diyor. 

Değerli arkadaşlarım, şimdi Sayın Bakanlığa eleştirim budur: Danışma Görüşü istendiğinde –Birleşmiş Milletler 
Genel Kurulu bunu istiyor- bütün Birleşmiş Milletler üyesi devletlere bu bildirilir. Türkiye’ye de bildirilmiş olması lazım, o 
kesin. 40 tane devlet müdahil oluyor. O Danışma Görüşü ile ilgili, Kosova ile ilgili olacak esası, özü tabii. Kendi görüşlerini 
ifade ediyorlar. Ama bu arada birtakım örnekler falan veriyorlar. Kıbrıs’la ilgili örnekleri, en başta Güney Kıbrıs Rum 
Yönetimi veriyor, o müdahil olmuş. İngiltere veriyor, bilmem Fransa veriyor, başka birkaç devlet veriyor. Ama Türkiye 
Cumhuriyeti bu Danışma Görüşüne taraf olma girişiminde bulunmuyor ve dolayısıyla Türkiye Cumhuriyeti’ne Kıbrıs’a 
karşı ve Türkiye Cumhuriyeti’nin müdahalesinin kuvvet kullanma yoluyla olduğundan, uluslararası hukuka aykırı olduğu 
ima ediliyor. Güney Kıbrıs Rum Yönetimi bunu açıkça söylüyor: İşgal altındayız, vesaire… Kosova konusuyla i lgili, bunları 
da söylüyor. Ve “Uluslararası Adalet Divanı statüsü eğer bir devlet bir konuda ileri sürdüğü -bu müdahil devletlerden birisi- 
bazı görüşleri varsa, öteki müdahil devletler bunu da eleştirebilme hakkına sahiptir” diyor ve dolayısıyla biz bu hakkı 
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kullanmıyoruz. Bunun izahı muhtemelen var. Şöyle diyecekler: “Biz orada tartışmak istemedik.” Ama arkadaşlar, siz 
tartışmak istemeyebilirsiniz, onlar Rum Yönetimi ve diğerleri getirip tartışıyor, tek taraflı sahada oynuyor ve kendinin 
ifadelerini, iddialarının bir kısmını Divan tarafından da teyit edilmesini sağlıyor. Bugün Kıbrıs konusu bu duruma gelmiştir. 
Sayın Bakan konuşmasında Kıbrıs konusuyla ilgili Birleşmiş Milletler’deki ortak anlayış çerçevesinde eşit siyasi statü 
falan gibi şeyler söylüyor. Tamam, bizim anlayışımız, yorumumuz buydu, ama bu kararda tersi söylenmiştir ve Sayın 
Bakan, tamam, bu hata bence hatadır, yapıldı. İşte, hani dünyada küresel sorunları çözüyoruz diyoruz ya. Önümüzdeki 
kendi sorunumuza da birazcık daha derinlemesine bakalım lütfen ve burada, bundan sonrası için, en azından bu 
Danışma Görüşü kararını hukuki gerekçelerle esnekleştirelim, değerini düşürelim, “Dedikleri bu değildir.” diyelim, “Kuvvet 
kullanılmıştır Kıbrıs’ta” dendiğinde, “İyi ama Türkiye babasının hayrına böyle boşuna mı kuvvet kullandı? Sampson 
Darbesi diye bir şey yok muydu? Yunanistan müdahale etmedi mi, o bu işi teşvik etmedi mi?” demek lazım. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN  - Sayın Pazarcı, tamamlar mısınız lütfen. 
HÜSEYİN PAZARCI (Devamla) – Dolayısıyla böyle girişimlerin yapılmasının uygun olacağını düşünüyorum ve 

uzattığım için teşekkür ederim, müsaade ettiniz Sayın Başkan.  
Dışişleri bütçesinin hayırlı olmasını tabii ki temenni ediyorum. 
BAŞKAN – Biz teşekkür ederiz. 
Buyurun Sayın Kutluata. 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri,  Dışişlerimizin değerli üst 

düzey yöneticileri, değerli basın mensupları; ben de akşamın ilerleyen saatinde hepinize saygılar sunuyorum.  
Sayın Bakan geçen yıl da “Bir beyin fırtınası, konferans ortamı olsaydı daha faydalanırdık” demiştik. Şimdi 

bugün de samimi duygumu söylüyorum, sizi bir dış politika konusunda bir konferans dinlemiş hissettim kendimi, güzel de 
bir konferanstı, bir saatlik bir konferans dinledik. Bugün böyle algıladığım konferansın buradaki ismi “2011 Yılına Girerken 
Dış Politikamız” adını taşıyor. Ben acaba, hangi başlığı görseydim böyle bir konferansı izlerdim diye de aklımdan 
geçirdim.  Sanki “Dış politikada sıfır sorun yaklaşımının uygulanabilirliği”, “Tek taraflı sıfır sorun politikasının stratejik 
derinlik kavramıyla izahı” gibi isimler taşısaydı, konferansın adıyla da bir bütünlüğü olmuş olacaktır diye hissettim ve 
hissiyatımı söylüyorum. 

Bu sunum sırasında, tabii bölgesel, küresel özellikler, ülkelerin bu konudaki durumları, bunlara yönelik 
politikalar filan diye geniş bir çerçeve de çizilmiş oldu. Buna baktığımız zaman, bizim dış politikada da bizim gördüğümüz 
şekliyle edilgen bir yapı sergilendiğine, tavır sergilendiğini de dikkate aldığımız zaman, şimdi küresel siyasal düzene 
nizamat verme arzusu gibi bir şey hissediliyor. Bunlar tabii güzel şeyler, tartışılır şeyler, fakat sonuçları itibarıyla 
değerlendirdiğimiz zaman da yine bir bilimsel boyutu var kabul edilen, ama dış politika açısından bize  bir sonuç 
getirmeyen uygulamalar olarak görülüyor. 

Şimdi, bu açıdan baktığımızda, mesela dış politika ile ekonomik perspektifin birleştirilmesi gibi ifadeleriniz var. 
Bunlar çok önemli konular, başlı başına tartışma gerektiren konular, ama bizim dış polit ikadaki zemin kaybımızla 
ekonomik politikalarımızdaki Türkiye’de gidilen yönü üst üste koyduğunuz zaman, orada gerçekten bir müştereklik 
görülüyor. Ama o müşterekliğin esasen Türkiye’nin ilerleyen zaman içerisinde dış ekonomik ilişkiler dolayısıyla Türkiye’de 
yaratılan ama dünyanın diğer bölgeleri tarafından daha çok paylaşılan bir millî gelire doğru gidildiği, bir yapıya doğru 
gidildiği bir ortamın oluştuğunu ve bu ortam oluşturulurken de dış politikanın vasıta yapıldığını görüyoruz. Böyle 
değerlendirdiğimiz zaman, bu Hükümetin arzu ettiği, çok isteyerek yaptığı bir şey olmaktan ziyade, Türkiye’nin “Bu 
bölgede bölgesel güçsün” diye sırtı okşanarak, “Uluslararası zeminde biz senin fikrine itibar ediyoruz” filan diyerek 
elinden alınan tavizlerle yürütülen bir iş birliği görüntüsü var burada. Bu da gerçekten bir konferans konusu olabilir. 

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Tavizleri söylerseniz cevapta kolaylık olur. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Onlara sonra geleceğim efendim, ama yani ekonomiyle ilgili, özellikle bizim 

başından beri gelir dağılımı bozukluğu diye ifade ettiğimiz ve içeride kazanılanın adil dağılmamasının toplumsal bünye 
üzerinde yaptığı etkiyi tartışageldik bu tarihe kadar. Ama bir süredir görüyoruz ki esasen bizim gelir dağılımımız, içeride 
fakir-zengin arasında dağılmıyor, bir kısmı dışarıya transfer ediliyor. Edilmeyenler de daha fazla tahribat için içeride 
duruyor. Yarın daha büyük transferler olacak. 

Şimdi, bu açıdan baktığımız zaman, dış politikamızdaki başarıların bunun önünü kesmesi gerekir. İkisi üst üste 
oturuyor ise… Siz bu niyetle söylemediniz biliyorum, ama işin böyle bir görüntüsü var. Bunun da üzerinde durulmalı 
diyorum Sayın Bakan. 

Şimdi, ana başlıklar itibarıyla çok özet olarak, sizin söylediklerinizle ifade edilenlere temas etmek istiyorum, 
çok kısa. AB için Avrupa’ya verdiğiniz mesajdan bahsettiniz, yani bir mesaj veriyoruz. Bu mesajın aslı, “Bizden uzak 
durursanız, bizi böyle dışlarsanız, işte dahili, kıtasal bir güç olursunuz. Fazla ufkunuz yok, dünya gücü olarak yarın 
olamazsınız. Mevzi kaybedersiniz. Biz gelirsek farklı olur.” 

Şimdi, tabii bunlar güzel değerlendirmeler ama tercihini uygulatma kabiliyeti kimde var? AB’de var değil mi 
efendim? Yani bizim tercihimizi uygulatma gücümüz yok. Dolayısıyla bunlar bir değerlendirmedir. Ama sonu, nitekim işte 
biraz önce ifade edilen hususlarda gördüğümüz gibi, Avrupa Birliği bizim müzakere başlıklarımızı bazı ülkeler bırakın 
kapatmayı, açtırtmak bile, açtırtmıyorlar. O konuya fazla girmeyeceğim. 

NATO ile ilgili Türkiye tabii bir dönem, biraz da abartılı bir ortamda NATO’dan istifade etti. Dış güvenliği 
açısından faydalandı. Şimdi, NATO konusunda biz devamlı mazeret üretir hâlde olduğumuzu görüyorum. Yanlış 
anlamadıysam, Sayın eski Bakanımız da, mesela Afganistan’da bizim hizmetlerimizin çok daha görünür ve etkili olduğunu 
söyledi. Yani NATO vasıtasıyla biz Amerika Birleşik Devletleri’nin dünyada sorunlu olarak gördüğü bölgelerde maharetle 
hizmet veriyoruz. Tam tersi, biz NATO’dan belirli yerlerde, belirli şekillerde faydalanıyor olsak bu hakikaten övüneceğimiz 
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bir şeydir. Bizim NATO’nun önemli bir üyesi olduğumuz, sizin ifadenizle, ortağı değil, sahibi olmamız meselesi doğrudur. 
Ama siz bu ifadelerinizin arkasında “Tehdit algılamanız yok” diye kendiniz ifade ettiniz. Bizim bir tehdit algılamamız yok, 
bizim için ortada bir tehdit de yok, biz NATO’nun çok da önemli bir üyesiyiz. Bizim tehdit algılamamız yok, ama Amerika 
Birleşik Devletleri gibi, dünyanın süper gücünün çok ciddi tehdit algılamaları var. Etrafımızdaki ülkelerin buluttan nem 
kaparak çok büyük tehdit algılamaları var. NATO ile ilgili bu istikamette biz hâlâ bizim değerlendirilebilir bir ülke 
pozisyonunda kalmamızdan fazla rahatsız olmuyor ve bunu bir başarı öyküsü gibi de takdim ediyoruz. Bu, hakikaten, 
bunların bir kısmını biz Millî Savunma bütçesi sırasında konuştuk. Bunu rahatsız edici olarak algılanması gerekir diye 
düşünüyorum. NATO ile ilgili bizim NATO’nun bizim işimize nasıl yarayacağını bu noktadan sonra bizim bir ortaya 
koymamız lazım, eğer biz, dediğiniz gibi sahibi isek. 

Model ortaklık konusunda, geçen sene de tartışma olmuştu Sayın Bakan. O güne kadar gelen “Stratejik 
ortaklık” lafının fazla bir anlamı yoktu, stratejik bir ilişki vardı, Amerika Birleşik Devletleri açısından stratejik ortaklık, 
Türkiye açısından da böyle bir talepte Türkiye bulunamıyordu bile. Dolayısıyla bu tabirin bu kalıba oturmadığı anlaşıldı. 

Sonra “Model ortaklık” denildi. Ben zatıâlinize burada sormuştum: “Bu model ortaklık kavramını siz de veya 
Bakanlığınız da bizimle birlikte Obama Mecliste söylediği zaman mı duydunuz?” dedik, aşağı yukarı “Evet” diye bir cevap 
almıştım Sayın Bakan, yanlış hatırlamıyorsam, geçen yıl. Yani daha önce çalışılmış bir konu mu demiştik, en azından 
değildi. Şimdi, daha önce çalışılmış, üzerinde durulmuş, geliştirilmiş bir model değildi, orada ifade edildi. Sonra da 
uygulama şekilleri görüldü. Bu model ortaklığın, yine stratejik ortaklık konusunda Amerika’nın menfaatlerinin bölgede 
korunması noktasında bize düşen, maalesef rollerin yerine getirilmesi şeklinde görünüyor. Nitekim, bu “Nasıl model?” 
denildiği zaman, yarın Amerika dünyanın başka bir ülkesinden böyle bir ilişki talep ederse, o da ona “Nasıl bir model?” 
derse, işte bu “Türkiye’de var bu model” demek için sanki âdeta bir latife de yapmıştık. Bu böyle bir model mi ded ik, 
çünkü ortaklığı ortaya atan, model ortaklığını ortaya atan ülke belli, nasıl uygulanacağını belirleyen odur ve kısmi 
uygulamalarını da görüyoruz. 

Burada model ortaklığa bağlı olarak “Amerika ile bölgedeki yoğun ilişkilerimizi geliştiriyoruz, işte bunun  
uygulamaları da Irak’tır.” diye bir yaklaşımın doğru olmadığını düşünüyorum Sayın Bakan. Çünkü Irak’taki ilişkilerden biz 
memnuniyet duymamalıyız. Çünkü Irak’ta, Kuzey Irak’ta, eskiden Kuzey Irak dememeye bile hassasiyet gösterirken, 
“Irak’ın kuzeyi” diye bir coğrafi tanım yapma sınırları içinde kalmaya çalışırken Kuzey Irak’ta kurulan devletin kuruluşunun 
tamamlanması Türkiye’den düşünülen toprakların da   -söylemeye dilim varmıyor- katılmasıyla olacağı bilinirken… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Türkiye burada böyle bir oluşumun içinde, bir model ortaklık içinde rol alıyor 

olması ve oradaki rolümüzün artıyor olması … Normal hâllerde yapmamamız gerekiyor. Bu hangi şartlarda yapılıyor? Bu 
konuyu gerçekten bilmeye ihtiyaç var. Çünkü böyle bir şeye katkıda bulunmayı, yardımcı olmayı, bakanlarımızın devamlı 
oralarda olması ve bu sonuca katkı yapıyor olmaları Türkiye’de izah etmenin çok zor olduğunu düşünüyorum.  

Bu açıdan, “Küresel güç, bölgesel iş birliği, bu kapsamda ilişkilerimiz sürüyor” diyorsunuz. Bu konudaki fikrimi 
söyledim. 

Bir de, “Komşu ülkelerle ekonomik bağımlılık oluşturmak” diye bir tabir kullandınız. Yani karşılıklı 
zannediyorum bu, karşılıklı. Eğer bu tek taraflı bizim bu ekonomik ilişkileri gelişip, bize bağımlılıkları arttıkça diğer 
ilişkilerimiz kolay olacak dense, o bizim gelişmiş ülkelerle olan ekonomik ilişkilerimizden ötürü nasıl çok bağımsız hareket 
edemiyor isek, bize de öyle bir avantaj sağlayacak dense doğru. Biz bir de onlarla bağımlılık içine  girersek, oralardan da 
tabiyet gelirse çok sıkıntı çekeriz diye düşünüyorum. Yani bu genel bir ifade olarak, ama altının yani sınırlarının iyi 
çizilmesi gerekir diye düşünüyorum. İşte, bütün bu komşularla yüksek düzeyde stratejik iş birliği konseyleri filan, bunları 
politikanızın bir parçası olarak bunları ifade ettiniz. 

Şimdi, Kıbrıs konusunda “Doğu Akdeniz politikamız çerçevesinde ele aldığımız bir konudur” deyip geçtiniz 
Sayın Bakan. Kıbrıs’ta biz zemin kaybettiğimizi görüyoruz, orada sıkıntılarımız var, ama sizin bu sunumunuzun genelinde, 
yani bu takdiminizin genelinde büyük dünya kapsamlı ifadeler kullanılıyor, büyük –tabirimi mazur görün- laflar uyguluyor 
ve ne oldu bizim işlerimiz demeye de insanın dili varmıyor, o kadar heybetli konunun içinde. Ama bizim esas masada 
oturan… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Kutluata, ek süre veriyorum, buyurun. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Az kaldı Sayın Başkan. 
Onun için, bu sıfır sorun politikasının Türkiye’nin menfaatlerinin –tabirimi mazur görün- masalarda bırakıldığı, 

tek taraflı olarak bırakıldığı… Öyle mi diyeceğim sonunda… 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Hangi sıfır sorun? 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Tabii tabii. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Hangi sıfır sorunu masada bıraktık, onu söylerseniz cevaplarız. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Tabii tabii efendim.  
Sıfır sorunla menfaatlerin masalarda bırakıldığı, ama kamuoyuna dönerek de bazı geniş kapsamlı ve güzel, 

efendim işte konferanslar da olursa çok zarif düşecek ifadelerle ambalajlandığı gibi bir görüntü aldığımı söyleyeyim. 
Şimdi birkaç soruyla bitiriyorum müsaadenizle. Mesela, Ermenistan’la sorunlarımız vardı, şimdi sıfır soruna 

ulaştık. Ermenistan mı önde menfaatlerinin korunması bakımından, Türkiye mi önde? Yeni mevzi elde etme konusunda 
Ermenistan mı önde Türkiye mi önde Sayın Bakan? Şimdi burada sıfır sorun nasıl diyeceğiz ama kullanılıyor.  

“Kuzey Irak konusunda sıfır sorun” dedik. Kuzey Irak, Türkiye’yi, Kürtler’i bırakın, üzerinde hesapları var. Peki, 
buna sıfır sorun dersek olur mu? İşte bunlar verilerek sıfır soruna gitmek gibi algılanabilir, bunu söylüyorum efendim. Yani 
görüntüyü söylüyorum. Siz her şeye rağmen, o niye öyle görünüyor, onlara biraz bakmanızda büyük fayda var. 
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Şimdi, Yunanistan’la, biraz önce dinledik konuları, ortaklıklar, tehdit olmaktan çıkması, vesaire, ama nedir? Bir 

kayalığımızı bile Yunanistan’dan koruyacak hâlimiz yok, Ege Denizi’nde. Yani , işte bu 6 mil meselesi Türkiye’nin çok 
ciddi şeyiydi, sıkı bir sağlam duruşuyla şey yapıyordu. Şimdi bu genişletildiği zaman biz ne yapacağız? Savaş sebebi 
olmaktan da şey yaptıysak, durup dururken pürüz çıkaran adam durumuna çıkarız. Oradan sorun çıkarmış oluruz. Sıfır 
sorun olması için de herhâlde bunların Yunanistan açısından nasıl göründüğüne ve onları dikkate almak zorundayız. 

Suriye örneği veriliyor bir tek “Suriye’de problemliydik de iyi miydi?” Evet, iyi değildi. Ama Suriye ile bizim ne 
problemimiz vardı? Terör örgütünü beslediği içindi, ondan vazgeçildi, Hatay’ın haritaları meselesi. Yani Suriye ile ilişki lerin 
normalleşmiş olmasının Türkiye’ye bir zararından bahsetmiyoruz. Suriye ile vizenin kalkmasından da biz şey yapmıyoruz, 
ama vize konusu söz konusu olduğu zaman, bakın Sayın Bakan, biz, bizden daha zayıf bir ülkenin konsolosluklarında, 
gümrük kapılarında, geçiş kapılarında Türk halkı beklerken, “Burası da mı bize vize koydu?” diyor ve bir rahatsızlığını 
âdeta “Bu bana yapılır mı?” diye ifade ediyor. O bir küçüklük kompleksi… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Kutluata. 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Ama gelişmiş ülkelerin hepsinin kapısında Türkiye’nin ayrı kapılardan bu 

milletin geçiriliyor olması, vizelerin uygulanıyor olması itibarları, haysiyetleri zedeliyor. Vize üzerinden bir politik başarı söz 
konusu edilecek ise, bu kapılarında beklemekten ve gitmeye mecbur olduğumuz ülkelerde kolaylık sağlanmalı. 
Biliyorsunuz, orada büyük paralar harcayan iş adamlarımız bile vize meselesini halledemiyorlar. Buna da böyle bakmak 
lazım.  

Sayın Başkan, son bir cümle olarak, Sayın Bakan, görüntü eğer bu ise bu görüntünün arkasından bir sorun 
yapmamak, meseleleri sorun yapmamak konusunda, dışarıda ve belirli uluslararası zeminlerde Türkiye’ye birilerinin “Siz 
güzel yapıyorsunuz, sizden de çok memnunuz.” demesini de dış politikadaki başarımızın işareti olarak almanın çok 
doğru olmadığı kanaatindeyim.  

Dolayısıyla, burada “Yurtta sulh, cihanda sulh.” sözüyle, sıfır sorun… Aman Allah’ım, böyle bir mukayeseye 
tabii katiyen gidilmemelidir.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Kutluata.  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Teşekkürle bitireceğim Sayın Başkan.  
Bu noktalara işaret etmek istedim Sayın Bakan.  
Ben ilginizden ötürü hepinize tekrar teşekkür ediyorum.  
Hoşça kalın efendim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Kutluata.  
Sayın Aslanoğlu, buyurun lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun çok değerli üyeleri, 

Sayın Bakan, Dışişleri Bakanlığının çok değerli bürokratları, değerli basın; hepinize saygılar sunarım.  
Ben bir diplomat değilim, onun için diplomatik bir dil kullanmayacağım.  
Sayın Bakanım, kırmızı pasaport ne işe yarar? Amerika’ya gidiyorsun “Çıkar ceketini, çıkar kemerini, çıkar 

ayakkabını.” Siz acaba burada Amerikan milletvekillerine aynı muameleyi yapıyor musunuz? B izim onurumuzu, 
şerefimizi, haysiyetimizi koruyor musunuz acaba? Yok. “Go ahead!” diyor “İleri git.” diyor. “Ben milletvekiliyim.” diyorsun 
“Go ahead, git ileri!” Bir daha çalıyor, x-raydan geçiyorsun “Go ahead!” O zaman, siz kırmızı pasaportu kaldırın Sayın 
Bakanım, hiçbir işe yaramıyor. Biz acaba burada bir tek yabancı ülkenin milletvekiline veya yabancı ülkenin kırmızı 
pasaport taşıyan insanına aynı muameleyi yapıyor muyuz? Mütekabiliyet yapacaksınız, sen de ona yapacaksın. 
Yapmıyorsunuz Sayın Bakan. Bizim onurumuzu sizin kurtarmanız gerekiyor. O zaman, kırmızı pasaportu kaldırın, 
diplomatik pasaport falan demeyin. Lütfen, rica ediyorum.  

Çıkar ceketini, çıkar kemerini, çıkar ayakkabını, bir daha geçiyorsun, pasaportu görüyor, sadece aynen şu: 
“Go ahead!” Bir daha x-raydan geçiyorsun “Go ahead!” Olmaz Sayın Bakan. O zaman, hiçbir önemi yoktur.  

Birleşik Arap Emirlikleri’nde yapılan sizin hoşunuza gitti mi? Biz üzüldük; bir.  
İki, acaba büyükelçilerin şu görevi var mı: Bir başka ülkenin tayin ettiği fahri konsoloslukları vize ediyorsunuz 

ya, acaba büyükelçiler illa bu adam olmasın da başka bir adam olsun demek gibi bir görevleri var mı? Birçok ülkede 
büyükelçileriniz diyerek vize ettirmiyor.  

Evet, örnek de veririm, şey de veririm.  
Bir başka ülke, fahri konsolos atıyor Türkiye’ye, bir Türk’ü atıyor ama oradaki büyükelçiniz işler karıştırıyor. 

Kardeşim, bu adam hırsız değilse, namussuz değilse, şerefsiz değilse, ülkeyi, bizi orada temsil ederken, o ülkenin eğer 
bir şeyi yoksa… O ülke “Bu adam benim fahri konsolosum.” diyor;  ama büyükelçiler karıştırıyor “Bu adam olmasın da bu 
adam olsun.” Diyorlar. Dışişleri olarak siz vize veriyorsunuz, bir yıldır vize alamayan fahri konsolosluklar var. Ama orası 
diyor ki… Haa, dersiniz ki: “Kardeşim sen olamazsın, hırsızlığın var, namussuzluğun var, şerefsizliğin var, biz seni bir 
Türk olarak bir başka ülkenin fahri konsolosu olarak tayin etmiyoruz.” o zaman biter. Cevap da yok. O ülkenin 
büyükelçileri mektup göndermesine rağmen, hâlâ vize vermiyorsunuz. Büyükelçiler bunlarla uğraşamaz Sayın Bakanım.  

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Örnek nerede? Verirseniz, bakarız.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) - Ben veririm size. Ben veririm. Yetkililerinizin de bilgisi var. Kaç 

defa görüştüm. Ben adamı tanımam, yani çok tesadüfen bir yerde konu geçti. Tanımam bile adamı. Ama sordum “Bu 
şerefsiz, namussuz, haysiyetsiz mi?” dedim. Ama o ülkedeki büyükelçiniz her ne hikmetse “Bir başkası olsun.” diyormuş.   

Üç, Sayın Bakanım, bir Türk’ün… Bu vizeler konuşuldu, arkadaşlarım söyledi. Biz, her Türk vatandaşının bir 
ülkeye gururla gitmesinden gurur duyarız, kapıları böyle açıp gitmesinden gurur duyarız. Birkaç ülke, Brezilya’dır, hiç 
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gidemediğimiz birkaç  ülkeyle vize kalkmış, ne işimize yarar? İnsanın en çok gittiği ülkeyle vize olmuyorsa… İnsanımızın 
neler çektiğini siz benden daha iyi biliyorsunuz. Ben kaç defa dile getirdim. Kızı gelin olacak, vize vermiyor; anası hasta, 
gidemiyor.  

Bir de mesela şu Ukrayna ne istiyor biliyor musunuz? AİDS testi istiyor iş adamlarımızdan, biliyor musunuz,  
AİDS testi istiyor. Benim bir dostum gitti “Ben utanıyorum, nasıl gideyim ‘Bana bu testi yapın.’ diyeyim.” diyor. Neler 
istiyorlar bunlar, biliyor musunuz? Bunların hangi belgelerini istediklerini biliyor musunuz Sayın Bakanım? Ukrayna… 
Bakın, sorun. Bu kadar… Bilmem, benim banka cüzdanım. Sana ne kardeşim, banka cüzdanımdan. Benim 
hesabımdan, kitabımdan sana ne, tapumdan sana ne. Bir milletvekili olarak bunu söylüyorum. Onun için, vize 
konusunda Sayın Bakanım, hiçbir zaman “Biz vizeleri kaldırdık.” demeyin. Sonuna kadar zulüm uygulanıyor. Türk 
insanına uygulanan zulümdür. Bunu bir kez daha bilin. Biz başarmanızdan gurur duyarız, ama başardığınız vize 
konusunda, üç tane, Brezilya’dır, hiç gidemediğimiz ülkedir; bunu söylemeyin.  

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Anteplilere, Artvinlilere sorun bakalım.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Biliyordum, Suriye örneğini vereceğinizi.  
Demin, Sayın Bakanım, konuşmanızda aynen şöyle bir şey ifade ettiniz: “NATO’nun sahibiyiz, üyesi değiliz.” 

Doğru mu?  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Doğrudur, ortağıyız.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – “Ortağıyız.” dediniz. Sahibiyiz, ortaklarından biriyiz.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat, sahiplik başka bir  şey, siz bankacısınız, bilirsiniz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Halil Bey, sizin on dakikanız doldu bugün.  
Peki, aynı şeyi gümrük birliği için niye söyleyemiyorsunuz? Gümrük birliğinde 18 ülkenin 17’si Ticaret 

Komitesinde üye olmasına rağmen, her türlü kararı o gümrük birliğinin Ticari Komitesinin almasına rağmen, niye gidip 
“Ben de bu gümrük birliğinin üyesiyim, buranın ben de ortağıyım.” diyemiyorsunuz?  

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Diyoruz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hayır, Bakanım. Her türlü üçüncü ülkelerle, bizi de affedersiniz, 

köşeye sıkıştırmış, her türlü ticari çıkarı sağlıyor. “Sen burada dur.” diyor.  
Sayın Bakanım, kesinlikle gümrük birliğinin NATO’da olduğu gibi, sahibiyiz, ortağıyız demeye hakkınız yok. 

Böyle bir şey yok çünkü. Tamamen kendi çıkarlarını koruyorlar, bizi böyle her türlü ticari çıkarın dışına itiyorlar, kendi 
çıkarlarını koruyan bir birliktir bu gümrük birliği. Gümrük birliği, çıkar birliği, tamamen Türkiye’yi dışlayan, Türkiye'nin 
hiçbir çıkarını gözetmeyen, hiçbir kararına ortak etmeyen bir çıkar birliği. Bunu üzülerek söylüyorum.  

Yine burada 11’nci sayfada, devlet yardımlarından bahsederken Sayın Bakanım “Devlet Desteklerinin 
İzlenmesi ve Destekleri Hakkında Kanun, önemli bir adım olmuştur.” diyorsunuz. Müthiş! Peki, acaba Avrupa Birliğine 
giren ülkeler bu anlaşmayı ne zaman imzaladı? En son giren ülkeler, girmeden kaç ay, kaç gün, kaç yıl önce imzaladı? 
Sayın Bakanım, bu Türkiye'nin kendi ulusal sanayicisine, ulusal endüstrisine, Türkiye'nin kendi sanayicisine vurulmuş bir 
hançerdir. İstediğiniz kadar Avrupa Birliğine daha bir fasıl daha geçmesine rağmen, bu Türkiye'nin kendi sanayisini 
korumasına, kollamasına, kendi sanayisinin geleceğine vurulmuş bir hançerdir. Bu ülkede daha gümrük birliğinin… Ben 
dün de söyledim, aynı şeyi söylüyorum, biz birdenbire gelin-damat oluyoruz. Her zaman söylerim.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Oraya girmeyin.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Bir dakika Halil Bey.  
Hemen daha Avrupa Birliğine girmeden damatlık alıyoruz, gelinlik alıyoruz. Bırakın kardeşim, seni istemiyorlar 

ya! Seni istemiyorlar ya! İstemeyen adama niye gidiyorsunuz? İstemeyen kıza niye gidiyorsunuz ya? İstemiyor seni ya! 
Hemen gelin güvey oluyoruz.  

Sayın Bakan, devlet yardımlarında sakın bir daha, beni bağışlarsanız, evet, çıkar, orası bizi oyalayan, Türk 
halkını oyalayan, almamak için her türlü entrikayı çeviren…  

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Avrupa Birliğine karşı mısınız?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ben Avrupa Birliğine karşı değilim. Bir dakika, hayır. Avrupa 

Birliğine karşı değilim. Kafanızda ne var, bir toparlayın.  
Almayan, oyalayan, her türlü şeyi sana kabul ettiren, ondan sonra da “Hele bir bak hele!” Daha çok bakarız 

Tuğrul Bey. Eğer varsa bir şey niye almıyor? Onun için, kendi çıkarımızı korumadığımız sürece, hep birileri bizim 
sırtımızdan kendilerini koruturlar Tuğrul Bey. Tıpkı… 

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Halil Bey… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) -  Hayır, Halil Bey’i bırakın.  
Tıpkı Irak’ta olduğu gibi… Demin söyledi arkadaşlarım, Amerika malı aldı gitti artık. Malı aldı gitti. Bizi artık bir 

şekilde burada kendi menfaatlerini koruyan insan gibi görüyor. Biz kimsenin menfaatini korumak zorunda değiliz. Biz 
ancak kendi çıkarımızı korumalıyız.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, ilave süre veriyorum, toparlayalım efendim lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Burada yine var, Türkiye Petrollerinin yabancı şirketlerle Irak’ta 

kazandığı ihalelerden bahsediyorsunuz. Yüzde kaçı? Yüzde kaçı?  
Biz taşeron değiliz. Biz taşeron olmayız. Kimseye taşeronluk yapmayalım. Birilerinin menfaatini korumak için…  
RECAİ BERBER (Manisa) – Mevlüt Bey,  o yüzde 50-50.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Bir yer, bir; bir kuyu.  
RECAİ BERBER (Manisa) – İki yer.  
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ama o zaman, bana BP’nin, Shell’in veya bilmem kimin aldığı 

yerleri söyleyin. Ben bunu söylüyorum. Biz kimsenin ne koruyucusu ne kollayıcısı olamayız. Biraz da kendi çıkarlarımızı 
korursak o zaman kendine özgür bir ülke oluruz. Onun için, biz kimsenin taşeronu olmayalım, kimseye taşeron luk 
yapmayalım. Malı aldı götürdü.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – O iki yeri de almayalım mı?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Elli yer alalım Beyefendi. Ama, iki yer küçük,  basit… Ne kadar yer 

aldılar? Irak petrollerini kimler bundan sonra çalıştıracak kaç yıl? Halil Bey, buna bir bakın, ondan sonra konuşun.  
Son olarak… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Başlamak bitirmenin yarısıdır üstat.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Halil Bey, hiçbir şeye başlayamadın, sen hiçbir şeye 

başlayamadın. Sadece senin ağzına böyle bir şey var ya, çocuklara sürerler, güzel Afyon kaymağı, çocuk ağlamasın 
diye… Ağlamasın diye… Aynen böyle Halil Bey. Onun için, bu ülke kendine güvenli bir ülke olmalı, öz güvenli olmalı, 
önce kendi çıkarlarımızı korumalıyız. Eğer masaya vurulması gerekiyorsa da masaya vuran bir ülke olmalıyız, tıpkı 
Kıbrıs’ta olduğu gibi. Hiçbir şey yapamamanın bir ülkesi olmamalıyız.  

Hepinize saygılar sunar, teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Aslanoğlu.  
Sayın Altun, buyurun efendim.  
KEREM ALTUN (Van) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım.  
Sayın Başkan, çok değerli arkadaşlar, Saygıdeğer Bakanım, Dışişleri Bakanlığımızın saygıdeğer üst düzey 

yöneticileri, değerli basın; ben de hepinize iyi akşamlar dileyerek saygılar sunuyorum. Bir milletveki li, bir vatandaş olarak 
onur duyduğum Türk dış politikasında son dönemde sağlanan başarılardan söz etmek istiyorum müsaadenizle.  

Türk dış politikasının son yıllarda giderek artan dinamizmi kendisini artık her alanda hissettirmektedir. Nitekim, 
Türkiye, bugün uluslararası alanda son yıllarda hiç olmadığı kadar çok konuşulan ve takdir edilen bir ülke konumuna 
gelmiştir. Sayın Bakanın Türkiye'nin birçok farklı konu ve bölgeye ilişkin politikaları ile faaliyetlerine değinen sunuşu 
bunun çarpıcı bir göstergesidir. Bu çerçevede, muhalefet her ne kadar benimsemiyorsa da komşularımızla sıfır sorun 
ilkesi doğrultusunda atılan kararlı adımlar, özellikle dikkat çekici ve sonuç vericidir. Keza, Türkiye'nin bölgesel ve 
uluslararası nitelikli pek çok girişimde oynadığı aktif ve öncü rol, ülkemizin sadece kendi bölgesinde değil küresel 
ölçekte etki yapan bir aktör hâline geldiğinin kanıtıdır.  

Bu bağlamda, kırk sekiz yıl aradan sonra gelen Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi üyeliğini başarılı bir 
şekilde sonuçlandırmakta olmamız, uluslararası ekonomik sistemin geleceğini belirleyecek olan G20 oluşumu içinde 
rolümüz, farklı kültür ve toplumlar arasındaki uyum ve barışın teminatı hâline gelen “Medeniyetler ittifakı” bünyesindeki 
öncü konumumuz ve başarılı arabuluculuk, kolaylaştırıcılık girişimlerimizin de etkisiyle uluslararası alanda bu konuda 
örnek gösterilen bir ülke hâline gelmemiz, üzerinde özellikle durulması gereken konu başlıklarıdır.  

Keza, Orta Doğu ve Balkanlar ağırlıklı olmak üzere bölgesel iş birliği ve entegrasyon doğrultusunda başlatılan 
çeşitli girişimler de dış politikamızın son dönemde öne çıkan yenilikçi ve önemli unsurları arasındadır. Nitekim, Suriye, 
Lübnan ve Ürdün’le başlatılan dörtlü iş birliği mekanizması ile Bosna-Hersek, Sırbistan ve Hırvatistan’la kurduğumuz iki 
ayrı üçlü iş birliği süreci örneğinde görüleceği üzere, bu girişimler hem siyasi istikrara ve uzlaşmaya hem de ekonomik iş 
birliği ve entegrasyona katkı sağlayan yaratıcı dış politika adımlarıdır.  

Türkiye'nin son dönemdeki bu başarılı performansı ilkeli, bağımsız ve vizyoner bir dış politika anlayışı içinde 
hareket etmesinden kaynaklanmaktadır. Gücünün bilinci içinde ve elindeki tüm imkânları çerçevesinde ve ötesinde barış 
ve istikrarın yaygınlaşması için kullanan Türkiye'nin bu tutumunun uluslararası toplum tarafından da hakkı teslim 
edilmekte ve desteklenmektedir. Nitekim, yakın çevremizden başlayarak etrafımızda bir güvenlik ve iş birliği ağı kurma 
yönündeki hedefimiz doğrultusunda muhataplarımızın da yapıcı katkılarıyla son dönemde önemli mesafeler alınmıştır.  

Bunun en çarpıcı örneklerinden biri yakın geçmişe kadar sorunlu bir nitelik arz eden Suriye’yle ilişkilerimizin 
bugün ulaştığı noktadır. İki ülke arasında ortak Bakanlar Kurulu toplantıları düzenleyecek dereceye varan bu örnek iş 
birliği uygulanan doğru politikaların bir ürünüdür.  

Keza, kuzey komşumuz Rusya’yla da gerek ekonomik gerek diğer alanlarda hızlı bir gelişim gösteren 
ilişkilerimiz, ikili alanda olduğu kadar bölgesel ve uluslararası planda da önemli bir potansiyel yaratmıştır. Gelecek on 
yıllara damgasını vuracak iki yükselen güç olarak gösterilen Türkiye ile Rusya arasındaki bu çok yönlü iş birliğinin daha 
da geliştirilmesi yönünde Hükûmetin izlediği kararlı politikayı destekliyoruz.  

Aynı şekilde, Yunanistan’la da mevcut sorunları karşılıklı diyalog ve iş birliği yoluyla çözme yönünde önemli 
mesafe alınmıştır. Sayın Başbakanımızın son Atina ziyareti bu yöndeki irademizin karşılıklı olduğunu göstermiş ve gerek 
ikili ilişkilerimizin gerek son dönemde yine çok aktif ve yapıcı bir profil ortaya koyduğumuz Balkanlar bölgesinin geleceği 
bakımından umut yaratmıştır.  

Yunanistan’la gelişen ilişkilerin aynı zamanda Kıbrıs sorununun çözümüne de katkı yapmasını ve 
Yunanistan’ın bu konudaki sorumluluklarını daha etkin bir şekilde yerine getirmesini bekliyoruz.  

Kıbrıs konusunda, Hükûmetin başından beri izlediği çözümü kolaylaştırıcı kararlı ve ilkeli politikalar henüz 
Ada’da kapsamlı bir barış anlaşmasına ulaşılmasını mümkün kılmamış olsa da bu yöndeki ülkemiz yanlı, yansız tüm 
uluslararası toplum tarafından takdir edilmektir.  

Nitekim, Birleşmiş Milletler Genel Sekreteri tarafından yürütülen müzakerelerde Türkiye'nin ve Türk tarafının 
yapıcı tutumu öne çıkarılmakta ve bu defaki egzersizden de bir sonuç alınamadığı takdirde, Türk tarafının içinde 
bulunduğu haksız izolasyonun sona ermesi yönündeki beklenti ve talepler artmaktadır.  



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 68 

  

 
Avrupa Birliğinin övgüyle bahsettiği aktif Türk dış politikasının en somut şekilde görüldüğü alanların başında 

herhâlde Irak, İran ve Afganistan’da oynadığımız yapıcı rol gelmektedir.  
Diğer taraftan, ülkemizin İran’ın nükleer programına ilişkin sorunların diplomatik yollardan çözümü yönünde 

oynadığı rol de uluslararası alanda geniş yankı uyandırmıştır.  
Türkiye'nin uluslararası toplum bünyesinde öncü bir konumda olduğu bir başka ülke de Afganistan’dır. 

Cumhuriyet döneminin en kapsamlı yardım faaliyetini yürüttüğümüz Afganistan’da Türkiye'nin gerek güvenlik gerek 
ekonomik gerek yeniden yapılanma gerek siyasi uzlaşı alanlarında yaptığı katkılar ülkede istikrarın önemli bir teminatı 
hâline gelmiştir. Keza, başta Pakistan olmak üzere, Afganistan ile bölge ülkeleri arasında verimli bir iş birliği ortamı 
yaratma konusundaki çabalarımız, aynı zamanda bölgesel istikrara da hizmet etmektedir.  

Bu bölgeden bahsederken Orta Asya ülkeleri ile Çin’le gelişen ilişkilerimiz de dış politika başarıları arasında 
yer alması gereken öncelikli hususlar olarak göze çarpmaktadır. Orta Asya ülkeleriyle tarihe dayalı dostluk ve kardeşlik 
bağlarımız, ticaretten enerjiye kadar her alanda geliştirdiğimiz iş birliği projeleriyle daha da güçlenmiştir. Türk İş Birliği 
Konseyinin kuruluşu ve Genel Sekreterliğine bir Türk diplomatın atanması bunun bir göstergesidir. Keza, Kırgızistan’da 
sen içinde ortaya çıkan krizin giderilmesinde Türkiye'nin oynadığı kolaylaştırıcı ve birleştirici rol de ülkemizin bölgedeki 
yapıcı etkisine bir örnek teşkil etmektedir.  

Mevcut süper güç konumundaki Amerika Birleşik Devletleri’yle ilişkilerimiz de basın ve kamuoyunda zaman 
zaman farklı algılamalar dile getirilse de istikrarlı bir şekilde ilerlemektedir. Irak’tan Afganistan’a, enerji güvenliğinden 
uluslararası ekonomik konulara kadar çok geniş bir yelpazede iş birliğini sürdürdüğümüz Amerika Birleşik Devletleri’ne 
karşı takip edilen kendine güvenli, olgun ve ilkeli politikalar iki ülke arasındaki model ortaklık anlayışına da uygundur.  

Uluslararası kamuoyunda yakından takip edilen bir diğer konu da Türk-İsrail ilişkileridir.  
Gazze yardım konvoyuna yönelik İsrail saldırısı neticesinde 9 vatandaşımızın yaşamını kaybetmesinin acısını 

hâlen hissetmekteyiz. Bu acımızı bir nebze dindiren yegane unsur Hükûmetimizin bu olayın üzerine kararlılıkla gitmesi 
ve başta Birleşmiş Milletler olmak üzere tüm uluslararası platformlarda konunun ve adaletin azimli bir takipçisi olmasıdır.   

Aynı şekilde, İsrail’le ilgili ikili ilişkilerimizin normale dönmesi için Hükûmet tarafından ortaya konan resmî özür 
dilenmesi ve hayatını kaybedenlerin ailelerine tazminat ödenmesi şartları da son derece yerindedir. Bu konuda 
sorumluluk İsrail’in üzerindedir. Umudumuz, İsrail’in Orta Doğu’da kalıcı barışın tesisi bakımından önemli bir konumda 
bulunan ve katkısına ihtiyaç duyulan ülkemizle ilişkileri düzeltmek ve devamında barış sürecini ilerletmek için gerekli 
adımları atmasıdır.  

Diğer taraftan, Türkiye'nin özellikle uluslararası kuruluşlarda artan ağırlığı her açıdan ülkemizin profilini ve 
etkinliğini yükseltmektedir. Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyinde gösterilen başarılı performansın yanı sıra, Asyada 
İşbirliği ve Güven Artırıcı Önlemler Konferansı Örgütü ile Avrupa Konseyi’nin dönem başkanlıklarını üstlenmiş olması da 
halkımıza gurur vermektedir. Geçmişte ülkemize ne tür sorunlar getirecek endişesiyle yaklaştığımız uluslararası 
kuruluşlar, bugün, Türkiye'nin dış politikasında amaç ve hedeflerine ulaşmak için yararlanılan önemli ve etkin araçlar 
hâline gelmiştir.  

Bu etkinlik, bize aynı zamanda farklı ve uzak coğrafyalarda yeni ufuklar ve fırsatları da beraberinde getirmiştir. 
Özellikle Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi üyeliğimiz sırasında izlediğimiz sağduyulu ve yapıcı tutum, zaten uzun bir 
süredir istikrarlı bir şekilde yürüttüğümüz açılım politikasının da etkisiyle Afrika’da ülkemizin profilini yükseltmiş, yeni iş 
birliği imkânlarını doğurmuştur.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Altun, ilave süre veriyorum, toparlayınız lütfen.  
KEREM ALTUN (Devamla) – Hükûmetimizin Afrika’ya yönelik bu isabetli politikası ve bunun hem yardım 

projeleri hem de yeni açılan diplomatik misyonlarımız marifetiyle somut bir şekilde desteklemesi, Türkiye’yi Afrika 
Birliğinin üç stratejik ortağından biri konumuna getirmiş ve ülkemize küresel bir güç olma yolunda ivme kazandırmıştır.  

Bu vesileyle, önümüzdeki yıl Türkiye’de düzenlenecek olan Birleşmiş Milletler En Az Gelişmiş Ülkeler Zirves i 
de başta Afrika olmak üzere Asya’dan Latin Amerika’ya kadar çok geniş bir alanda ülkemizin gücünü ve yapıcı 
katkılarını ortaya koymak bakımından yararlı bir fırsat teşkil edecektir.  

Neticede, Türkiye'nin yükselen gücü, dış politikasında dünyanın hemen hiçbir sorununa kayıtsız kalamaması 
sonucunu doğurmaktadır. Bu durum, diplomatik ve konsüler temsilciliklerimizin sorumluluklarını artırmakta ve 
diplomatlarımızdan beklentilerimizi yükseltmektedir.  

Dışişleri Bakanlığımızın geçtiğimiz yasama dönemi sonunda yüce Meclisimizce kabul edilen yeni teşkilat 
kanunu ile hem diplomatlarımızın özlük haklarına ilişkin yıllardır süregelen sıkıntılarıyla ilgili kapsamlı iyileştirmeler 
yapılmış hem de Dışişleri Bakanlığımızın daha dinamik ve genç bir kadroyla hizmet verebilmesini teminen çeşitli yapısal 
düzenlemeler gerçekleştirilmiştir. Bu düzenlemelerin anlam ve değerinin önümüzdeki on yıllarda daha iyi anlaşılacağına 
inanıyorum.  

Sayın Bakanımıza, Dışişleri Bakanlığımızın arzu ettiğimiz dinamizme kavuşması için arkadaşlarıyla birlikte 
göstermiş olduğu bu çabalar ve katkılar nedeniyle teşekkür ediyorum.  

Dışişleri Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı olmasını diliyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
Sayın Ayhan, buyurun.  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, Komisyonun değerli üyeleri, Sayın Bakan, Dışişlerinin kıymetli bürokratları ve basın 

mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
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Tabii ki, burası Plan ve Bütçe Komisyonu. Dışişleri Bakanlığının bütçesi görüşülürken, Plan ve Bütçe 

Komisyonu üyelerinin konuya yaklaşımlarının yeterli olmadığı düşünülebilir. Bunun için de zaten diğer parti gruplarının 
bu konudaki uzman milletvekilleri buraya gelip görüş serdediyorlar, bu farklı bir şekilde Bizim uluslararası düzeyde bir 
müzakere yürütme gibi bir düşüncemiz de yok. Buranın görevi de bu değil. Burada belki fazla detaya girip cevap verme 
niteliği falan olmasını düşünmüyorum. Sayın Bakan, şahsınıza değil, yanlış anlamayın, dolayısıyla, bu hassas bir konu. 
Bunu belirttikten sonra, ifade etmek istediğim hususlara geçmek istiyorum.  

Sayın Bakanım, gerçekten geniş kapsamlı bir sunuşunu var. Yalnız bu bir akademik çalışma. Netice itibarıyla, 
dün okuduğum bir hususu ifade etmek istiyorum. Akademik çalışma derken, kapsamlı bir doküman ortaya çıkmış, bunun 
bizim burada, sizin bir saatlik anlatımınızla veya daha önce elimizde olsa, zaten ambargolu, biraz çalışsaydık karşılıklı 
müzakere havasına girilseydi biraz daha faydalı olabilirdi, sizin sunumuzdan sonra söylüyorum.  

Dün bir yazıda bahsediyordu, cari işlemler dengesi kötü ama finansman kalitesi bozuluyor. Bunu böyle 
söyleyince, finansman kalitesini böyle ifade edince, tabii vatandaş bunu farklı anlıyor. Biz, sizin anlatış biçiminizden de 
bunları, biraz alafranga Türkçe değil ama ifade tarzı biraz daha farklı, biraz daha sadeleştirirsek, biz bunu çok daha 
rahat anlar hâle geliriz, biraz da önceden bakarsak.  

Gerçekten, Türk dış politikası, geleneksel olarak, ülke güvenliğinin sağlanmasını, ulusal çıkarların tarihten 
gelen ve geleceğe uzanan bir perspektif içinde korunup ilerletilmesini, dost ve müttefik edinilmesini, çağdaş dünya 
içindeki yerinin korunmasını, güçlendirilmesini hedeflemiş. Bütün bu hedefleri başta komşuları olmak üzere bütün 
ülkelerle iyi ilişkiler ve iş birliğinin tesisi, uluslararası barış, istikrar, güvenlik ve refaha katkıda bulunulması yoluyla 
gerçekleştirmeyi ilke edinmiş.  

Son dönemlerde, dünya siyasetinde kültür ve din farklarını ön plana çıkarmak suretiyle yeni dengeler 
oluşturma arayışları var dış politikada. AKP Hükûmeti tarafından transatlantik bağlarına atfedilen özel önemin bir sonucu 
olarak, model ortaklığın da sonucu, bu konjonktürde ağırlıklı olarak başkalarının bazı sonuç odaklı politikalarına paralel 
bir dış politika izlendiği kanaati var.  

AB üyeliği istikametinde kararlılıkla yürümekte olduğu söylenirken, AB üyeliği müzakerelerinin ilerlemesinin 
hâlen Kıbrıs’ın feda edilmesi şartına bağlı olduğu gizlenmektedir. Bu konuda bir açılım yapılmadan müzakere 
başlıklarında bir ilerleme kaydedilmesi ve başlıkların kapatılmasının mümkün olmadığı da söylenmiyor.  Kıbrıs 
konusunda ise AB dayatmasıyla bulunmaya çalışılan çözüm ve müzakere edilen hususlar, maalesef, kamuoyundan 
saklanmaktadır.  

Benzer bir şekilde, Ermenistan ile imzalanan protokol Türk dış politikasında tarihsel bir sapmaya da işaret 
ediyor.  

Özellikle son dönemde Ankara’nın Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyinde İran’a uygulanmak istenen 
yaptırımları veto etmesi ve Mavi Marmara saldırısına müteakip İsrail-Türkiye ilişkilerinde tırmanan kriz Batı basın ve 
düşünce hayatında Türkiye’nin rota mı değiştirdiğine ilişkin tartışmaları artırdı.  

Dış politikada uzman olan kişiler bu işin temel kavramının istikrar olduğunun ve ülkenin dış politikasındaki 
siyasal davranışlarının günübirlik değil, bir devlet politikası ekseninde süreklilik arz etmesi gerektiğini ifade ediyorlar.  

Esasen AKP Hükûmeti, sadece bir millî politikaya sırt çevirmemiştir, aynı zamanda, kendi parti programlarına 
ve söylemlerine de bağlı kalmayı başaramamıştır. Zira Avrupa Birliğine endekslenmiş olan parti programlarından ciddi 
bir sapma olmuştur. Keza açıklanan İlerleme Raporu arkasından da AB yetkililerinin ifadeleri ortadadır. AKP İktidarının 
Avrupa’da da prestij kaybettiğini göstermektedir bu durum, bu açıklamalar.  

Bir başka husus ise, Orta Doğu’ya yönelik bir söylem geliştirirken AKP’nin bunda tutarlı olmadığı 
görülmektedir. Tutarsız siyasal hamleler ve bunların getirisi dikkate alındığında AKP’nin sekiz yıldır izlemiş olduğu dış 
politikanın bir söylemden çok ileri gitmediği görülmektedir.  

Diğer taraftan, Orta Doğu’da bölge merkezli dış politikanın yerini tamamen bölgede ABD arabulucusu olma 
görevi almıştır. BOP Eş Başkanlığı sıfatıyla uygulanan bu dış politika “Komşularla sıfır sorun” diye tanımlanıyor.  

Peki, gelinen süreçte ne gibi somut sonuçlar alınmıştır? İran, arabuluculuğu reddetmiş midir? İsrail-Suriye 
arabuluculuğu raftan kalkmış mıdır? Sırbistan-Bosna Hersek arabuluculuğu konuşmadan öteye geçmiş midir?  

Irak’la sıfır sorun yerine, Irak’ta üç sorun ortaya çıkmıştır. Ankara’nın mevcut, Irak’ın toprak bütünlüğü ve 
siyasal birliğini savunma politikası AKP eliyle önce ortadan kaldırılmış, ardından da ABD’nin dayattığı üç parçalı Irak 
savunulur hâle gelmiştir. Kürdistan diye adlandırıldığı coğrafyanın başkenti Erbil’e başkonsolosluk açılacağı ilan edilmiş 
ve mevkidaşı ile Sayın Bakan orada görüşmeler yapmıştır.  

Komşularla sıfır sorun Kıbrıs’ta da yara almıştır. Derviş Eroğlu’nun Cumhurbaşkanı seçilmesi Talat’a destek 
veren AKP’nin bir diğer başarısızlığıdır. Kıbrıs’taki seçimlerin mağlubu sadece Talat değil, aynı zamanda AKP’dir.  

Ermenistan’da açılım başarısızlığı ortadadır.  
Sonuçta, AKP’nin BOP Eş Başkanlığı doğrultusunda uyguladığı bu politikalar komşularla sıfır sorun yerine 

komşularla düşmanlığı artırıyor.  
AKP, bu politikaları her şeye rağmen sürdürebilmenin bazı şeylere bağlı olduğunu düşünüyor: Birincisi; 

anayasal değişiklik. İkincisi; başkanlık sistemi.  
Türkiye Cumhuriyeti devletinin dış politikadaki başarısını ölçecek, küresel etkisini gösterecek olan olay İsrail’in 

uluslararası sularda Türk yardım gemisine saldırısı ve sivil vatandaşlarımızın şehit edilmesi olayıdır. Bu olaylar Türkiye 
Cumhuriyeti devletini şu an yönetmekte olan siyasal iktidarın iç politikada ifade edildiği gibi bir bölgesel aktör mü, yoksa 
küresel bir figüran mı olduğunu test edecek nitelikte bir olaydır.  
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Gerçekten bu üzücü olayın sonucunda Türkiye Cumhuriyeti Dışişleri Bakanı Sayın Davutoğlu küresel güç 

merkezlerinin İsrail’i kınaması için güçlü bir seferberlik başlatmış, ancak reel politikanın diliyle ve reel olanın ifadesiyle 
İran hariç İsrail üzerinde baskı oluşturabilecek detaylı bir yaptırım ortaya çıkmamıştır.  

Kürt sorunu olarak kavramsallaştırılan ve asıl bağından koparılan terör sorunu, küresel güç merkezlerinin 
siyasal iktidardan veya daha sağduyulu bir ifadeyle, Avrupa Birliğinin Hükûmetten istediği uyum sürecinin bir sonucu 
olarak gündeme taşınmıştır.  

Dış politikadaki tutarsızlık iç politikada da aynı hızla devam etmiş, teröristler affedilmiştir. Bir taraftan, suçlu 
olan suçsuz ilan edilmiş. Diğer taraftan, suçlu olduğuna bizim kani olduğumuz teröristlerin belli bir süre sonra suçlu 
oldukları anlaşılmıştır. O dönemde ısrarla bunun bir hata olduğunu savunan çevrelerin sözüne gelinmiştir.  

Bunlara ilaveten dış politikadaki çelişik ilişkiler, iç politikadaki tutarsızlık ve vaat edilenlere karşı Türk milletinin 
sağduyulu duruşu iktidarı bugün küresel ölçekte dış politikada yalnız, iç politikada da çaresiz bırakmıştır.  

Tarihî gerçek Filistin’de İsrail’in yıllardır yaptığını bize göstermektedir. Bu olaylar eskiden beri devam 
etmektedir.  

Diğer taraftan, dibimizdeki Irak’ta Müslümanların yıllardır zulüm, eziyet gördükleri ortadadır ve AKP İktidarı bu 
zulme yıllarca sessiz kalmıştır. Aynı zamanda, Meclisten malum Mart tezkeresinin geçmesi için çaba sarf etmiştir, yani 
buna taraf olmuştur.   

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Hemen toparlarsanız. 
Teşekkür ederim. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan, toparlayacağım.  
Türkiye’nin millî birliğine ve toprak bütünlüğüne yönelik bölücü teröre hem tüm ülke sathında hem de sınır 

ötesinde etkili ve amansız bir mücadele verilmesi için AKP Hükûmeti siyasi irade ve kararlılığını somut olarak ortaya 
koymalıdır. Türkiye’nin geleceği hakkında kumar oynamak ve bölücü emelleri için Türkiye’yi karanlık  bir tünele zorla 
sürüklemek isteyenlerin hesaplarını boşa çıkarmak bu Hükûmet ve AKP İktidarının görevidir. Şayet çare arayışında ısrar 
edilecekse, küresel dayatmalara karşı aranacak fırsat ve çözümler Erbil’de, Washington’da, Brüksel’de ve Erivan’da 
değil, başkent Ankara millî merkezli, millî ve üniter devletin yol haritasında aranmalıdır.  

Sonuç olarak; AKP, dış politikayı iç politikaya endekslemiştir. İç politikayı idare ediyor ama dış politikada 
vaziyeti idare etmeye çalışıyor.  

Hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Teşekkür ediyorum, zorunluluk ortaya çıktı galiba. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, oturuma yirmi dakika ara veriyorum.  
 Kapanma Saati: 21.38 

BEŞİNCİ OTURUM 
Açılma Saati: 22.15 

BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 
BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa) 

SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

-----0----- 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, oturumu açıyorum. 
Özür diliyorum gecikmeden dolayı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bir şey varsa biz de bilelim. Sayın Başbakan bu saatte aradığına 

göre önemli bir şey var herhâlde. 
BAŞKAN – Sayın Bakanımızın yurt dışında, Irak’ta olan bir gelişmeye müdahale etmesi gerekti, ülkemizin 

açısından… Özür diliyoruz gecikmeden dolayı. Yani, gelişmeler devam ediyor. Sayın Bakanımızı tabii kısa sürede 
serbest bırakırsak hayırlı olur. Arkadaşlarımızın… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – O zaman, bütçeyi yarına bırakalım.  
BAŞKAN – Yarına bırakamayız, bir daha bulamayız Sayın Bakanı. 
Lütfen, süremize riayet ederek konuşursak… 
Sayın Akçay, buyurun efendim. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, Dışişleri Bakanlığının değerli mensupları; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 
Ben de sözlerimi, Halil Bey müdahale etmezse son derece kısa sürede tamamlamayı planladım. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben de müdahale etmiyorum, tamam, bitti. 
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Ben, öncelikle, 27 Ekim ve 2 Kasım tarihleri arasında Sayın Dışişleri 

Bakanımızın Başkanlığındaki bir heyetle Çin’e vaki olan ziyaret konusunda kısa bir değerlendirme yapmak istiyorum. 
Bu 27 Ekim ve 2 Kasım tarihleri arasında Çin’e gerçekleşen ziyaret bana göre oldukça faydalı ve dolu dolu bir 

program gerçekleşmiştir. Öncelikle, Kaşgar, Urumçi, Şian, Şanghay ve Pekin’de, zaman bakımından da program 
bakımından da gayet doğru bir ziyaret ve çalışma olmuştur ve bu programı ve ziyareti gerçekleştiren, başta Değerli 
Dışişleri Bakanımız ve Dışişleri Bakanlığı mensuplarına teşekkürlerimi ve tebriklerimi sunmak istiyorum ve Pekin’de, 
Çin’de görev yapan Dışişleri mensuplarının da, başta Sayın Büyükelçi Murat Esenli olmak üzere, hepsini, canla, başla, 
bir gayret içerisinde olduklarını ve başarıyla vazife yaptıklarını gördük.  



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 71 

  

 
Tabii bu geziyi normal bir ülke gezisinin dışında anlamlı kılan bazı geziler de oldu. Ben, ondan özellikle 

bahsetmek istiyorum. Tabii, öncelikle Kaşgar’a gittik. Kaşgar’da Kâşgarlı Mahmud ve Yusuf Has Hacib’in türbelerini 
ziyaret ettik çünkü bu iki muhterem zat bizim tarihimizin ve kültürümüzün çok önemli değerlerinden birisidir ve onları da 
orada, kendi mekânlarında yad etme, anma ve saygılarımızı, dualarımızı, dileklerimizi dile getirme imkânı bulduk ve 
ondan sonra, Urumçi’de hem 29 Ekim Cumhuriyet Bayramı’nın kutlamasını yaptığımız gibi, cuma günü de bir büyük 
camide cuma namazı kılındı. Akabinde bir cenaze namazına da iştirak edilmesi, ayrı bir manevi atmosfer de verildi ve 
oranın ve insanlarının bize ne kadar yakın olduğunu da gördük.  

Ondan sonra yine Şian’da ziyaret ve çalışmalar da oldu. Şian’da 742 yılında yapılan ilk camiyi ziyarette 
gerçekleştirildi ve o ziyaret konusunda da çok isabetli olmuştur. Daha henüz Türklerin İslamiyet’e geçmeden evvelki bir 
zaman dilimini ifade eden ve mimari açıdan da göz dolduran, hem şehri hem camiyi ziyaret etme fırsatımız da bulundu.  

Daha sonra EXPO Fuarı nedeniyle Şanghay’a geçtik. Türk standı ve diğer ülke stantları ziyaretleri de yapıldı. 
Bu konuda, Türk standı gayet güzel ve çok ziyaret edilen bir stant olmakla birlikte, benim tespitime göre sanki Dışişleri 
Bakanlığının tam görüşleri de alınmadan, bir komplo marifetiyle düzenlenmiş, daha iyisi olabilirdi ama her şeye rağmen, 
iyiydi. Ancak, Sayın Bakanım herhâlde Maraş dondurması da epey bir Çinlilerin ilgisini çekti, o, biraz kurtardı. 

Şimdi, Kâşgarlı Mahmud Türbesi’nde, özellikle -biz sonradan haber aldık, gazeteciler haber verdi- o müze 
kısmında… 2002 Mayıs ayında Genel Başkanımız Sayın Bahçeli’nin, Başbakan Yardımcısı sıfatıyla Çin’e yaptığı on üç 
günlük ziyaretin, yaklaşık       -Sayın Kalaycı da o gezide bulunan arkadaşlarımızdan birisi- Kaşgar, Urumçi ve Turfan 
ziyaretlerini de hem Sayın Kalaycı’dan hem de Sayın Genel Başkanımızdan bizzat dinleme fırsatım olmuştu, bundan iki 
yıl evvel. O gezide de Sayın Genel Başkanımızın bu ziyaretinin izlerini hissetmekten de doğrusu çok mutlu oldum ve en 
üst düzey protokol uygulanmak suretiyle bu ziyaret başarılı bir şekilde gerçekleşmişti.  

Tabii, çok sayıda iş adamı ve Türk öğrencileriyle de tanışma ve görüşme fırsatı bulduk. Şanghay ve Pekin’de 
de yerleşik Türk aileler ve öğrenciler var ve Çin’in gelecekte, dünya ve Türkiye açısından da önemi çok fazla artacak bir 
ülke olduğu açık ve Çin-Türkiye ilişkilerinin de siyasi, ekonomik ve kültürel bakımdan çok daha ileri seviyelere 
çıkartılmasında fayda görüyoruz ve Kaşgar’ın Ankara’ya mesafesini… Kaşgar Ankara’dan daha yakın olduğunu da bu 
vesileyle hatırlatmak istiyorum.  

Burada tabii tek üzüntü verici durum dış ticaret hacminde kendisini gösteriyor. Türkiye gibi çok önemli bir ülke, 
büyük bir ülke ve Çin gibi hacmi fevkalade ciddi büyüklükte bir ülkenin dış ticaret hacmi, bu ülkelerin büyüklüklerine ve 
kapasitelerine paralel olmadığını da üzülerek gördük. İhracatımız yaklaşık 1,5 milyar dolar civarında, ithalat ise 12 milyar 
civarında ve 14 milyarlık bir dış ticaret hacmi oldukça düşük ve bunun artırılması gerekiyor.  

Dolayısıyla, bu ilişkilerin artırılmasının çok faydalı olacağını düşünüyoruz ve yeni açılacak olan Türk 
konsolosluklarının, iki ülke havayolları uçuş noktası ve sefer sayısının artırılmasının, yine 2011 yılının “Türkiye’de Çin 
Yılı”, 2012 yılının ise “Çin’de Türkiye” olarak kutlanacak olmasının ve yine yakın zamanda stratejik iş birliğinin kurumsal 
hâle getirilecek olmasının, Kaşgar, Urumçi gibi şehirlerin Türkiye'nin bazı şehirleriyle kardeş şehir hâline getirilmesi 
konusunda Sayın Bakanımız oradaki yetkililerle görüştü, zannediyorum, hayat bulup uygulamaya da geçilecek. Bunların 
önemli olduğunu düşünüyorum ve edindiğim izlenim de odur ki, Çin devleti de Türkiye'nin önemi ve potansiyelinin 
farkındadır. Çin, Türkiye’yle ilişkileri daha da geliştirmek istemektedir. 

Şimdilik söyleyeceklerim bunlar. Bu ziyaret nedeniyle tekrar Sayın Bakanımıza teşekkür ediyorum. 
Bu konudan sonra, bir iki soruyla sözlerimi tamamlamak istiyorum: Öncelikle, bu terörle mücadele konusunda 

Amerika Birleşik Devletleri bugüne kadar ne yaptı? Hangi desteği verdi? Bizimle iş birliği yapıyor mu? Bunları ben 
öğrenmek istiyorum. 

Bir de Türkiye'nin iadesini istediği teröristlerle ilgili ne gibi bir gelişme var? Bugüne kadar hiçbir ülkenin bir 
teröristi Türkiye’ye iade ettiğine maalesef tanık olmadık. Bilgimiz dâhilinde değil. Bu, ne durumdadır? 

Bir de -hem bizim merakımızı mucip hem de kamuoyunda geniş bir kesim merak ediyor Sayın Bakanım- Sayın 
Başbakan, çeşitli ortamlarda yaptığı konuşmalarda, Büyük Orta Doğu Projesi’nin Eş Başkanı olduğunu  ifade etmiştir. 
Ben bizzat, en az 3 defa, bir televizyon kanalında, gerek grup toplantısında gerekse il başkanları toplantısında bunu 
ifade etmiştir. “Türkiye’ye eş Başkanlık görevi verildi.” demektedir. Şimdi, öncelikle bu “BOP” dediğimiz Büyük Orta Doğu  
Projesi nedir? Eş başkanlık görevini kim vermiştir? Eş Başkan Sayın Başbakan ise esas başkan kimdir? Eş başkanlık 
görevinin de Anayasa’mız ve birici haricî mevzuatımız açısından zemini ve statüsü nedir? Ülkeler arasında bir anlaşma 
var mıdır? Bu konuda bir bilgilendirme yapılırsa memnun olurum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Sayın Ergin, buyurun efendim.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, Dışişleri Bakanlığımızın seçkin temsilcileri, sevgili basın 

mensubu arkadaşlarım; hepinizi saygılarımla selamlıyor, iyi akşamlar diliyorum. 
Ben, öncelikle Sayın Bakana teşekkür ediyorum ve kendisini kutluyorum. Konuşmalarıyla Türkiye'nin 

uluslararası arenada, Amerika Birleşik Devletleri, Avrupa Birliği, Rusya, Çin gibi süper güçleri sollayıp en öne 
geçtiğimizi, dünya nizamını sağlayan bir ülke, bir büyük güç konumuna geldiğimizi ifade etti. Bizleri, mutluluk dolu bir 
hayal âlemine götürdü, tekrar teşekkür ediyorum ve ben de konuşmamı yalnızca sorularla sürdürmek istiyorum. 

Sorularım şöyle: 
1) Komşularımızla sıfır sorun yaşıyorsak NATO’da kalmayı niçin sürdürüyoruz, niçin gerek duyuyoruz buna? 
2) Barzani’ye “Ağabey” diye hitap ettiğinize göre, “Ağabey-kardeş” ilişkiniz ne zaman başladı? 
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3) Güneydoğu Anadolu’da Suriye sınırı boyunca uzanan mayınlı arazilerin, temizleyecek yabancı şirketlere 

kırk dokuz yıllığına verilmesine ilişkin kanunun çıkış aşamasında Hükûmetin ve özellikle Başbakanın son derece ısrarlı 
oluşunda dış telkinlerin rolü olmuş mudur? 

4) Fırat ve Dicle gibi sınır aşan suların su rejiminin uluslararası yönetime bırakılması görüşü karşısında ne 
düşünüyorsunuz? 

5) Biraz önce arkadaşım da söyledi, ben de aynı soruyu yinelemek istiyorum. Bu Büyük Orta Doğu Projesi 
nedir? Amacı ve çerçevesi nedir? Bu proje Türkiye'nin sınırlarını etkileyen bir proje midir, değil midir ve Sayın 
Başbakanın Eş Başkan olarak bugüne kadar bu konuda yaptığı çalışmalar nelerdir? Bu çalışmalar Türkiye’ye ne 
getirmiştir, Türkiye’den ne götürmüştür. Diğer Eş Başkanı biliyoruz, Sayın Bush’tu.  

6) Millî Güvenlik Siyaset Belgesi’ndeki “Yunanistan’ın kara sularını 12 mile genişletmesi savaş nedenidir.” 
ifadesi, “Yunanistan’ın kara sularını 12 mile genişletmesi kabul edilemez.” biçiminde değiştirilmiş midir? Eğer 
değiştirildiyse değiştirilme gerekçesi nedir? Yunanistan kara sularını 12 mile genişlettiğinde “kabul etmiyoruz.” Kıymeti 
harbiyesi olur mu? Yine, Yunanistan kara sularını 12 mile genişletmesi durumunda, Çanakkale’den çıkan bir geminin, 
Akdeniz’e ulaşmak için Yunanistan kara sularından, gemi Yunanistan kara sularından geçmek zorunda kalır mı?  

Bir başka sorum: 24 Nisanda Sayın Obama bu anma gününde doksan beş yıl önce meydana gelen 20’nci 
yüzyılın en büyük vahşetlerinden birini hatırlamak üzere bir an duruyoruz, tarihin bu karanlık anında, Osmanlı 
İmparatorluğu’nun son günlerinde 1,5 milyon Ermeni katledildiği veya ölüme götürüldüğü gün bu korkunç olayları 
düşünme ve bunlardan ders çıkarma günüdür. 1915’te olanlarla ilgili görüşlerimi defalarca dile getirdim ve bu 
görüşlerimde herhangi bir değişiklik olmadı, gerçeklerin tam, açık ve adil bir şekilde anlaşıldığını görmek hepimizin 
çıkarınadır. Büyük felaket Ermeni halkının tarihinde yıkıcı bir bölümdür diyor. Bu beyan üzerine Sayın Başbakan “Bazı 
mahfillerin bu konuyla ilgili beklentileri çok farklıydı, bu beklentilere Sayın Obama bizim hassasiyetimizi de gayet iyi 
bildiği için bu istikamette bir açıklama yapmadı.” diyor, siz ise “Dışişleri Bakanı olarak hatalı ve tek yanlı bir siyasi bakış 
açısını yansıtan söz konusu açıklamayı esefle karşılıyoruz, tarihsel gerçeklerin en büyük düşmanı öznel hafıza 
kayıtlarıdır, hiçbir ulus bir diğerine kendi hafıza kayıtlarını dayatamaz, üçüncü ülkelerin de Türk-Ermeni ilişkilerinin tarihi 
konusunda siyasi saiklerle hüküm verme hak ve yetkileri yoktur.” diyorsunuz. Acaba hanginizin görüşü daha 
gerçekçidir? Bu kadar somut bir konuda Başbakan ile Dışişleri Bakanı arasında ortaya çıkan bu görüş ayrılığının, daha 
doğrusu düşünce çelişkisinin bir şekilde açıklanması mümkün müdür?  

Ben, şu soruyla da sözlerimi tamamlıyorum. Avrupa Parlamentosu Hukuk İşleri Komitesinin doğrudan ticaret 
tüzüğünün hukuksal zemini konusunda aldığı Kıbrıslı Türklerle ticaretin geleceği Rumların tutumuna bağlıdır anlamına 
gelecek kararına sizin tepkiniz ne olacaktır diyorum. 

Saygılar sunuyorum, iyi akşamlar diliyorum. 
BAŞKAN – Sayın Ergezen, buyurun. 
ZEKİ ERGEZEN (Bitlis) – Sayın Başkan, sayın milletvekilleri, Sayın Bakanımız, çok değerli bürokratlar; ben 

söz almak için değil burada sadece dinlemek için geldim, ancak bazı konuşmaları dinledikten sonra birkaç hususu 
hatırlatmakta yarar görüyorum diye Sayın Bakanımızın da yoğun olduğunu biliyorum.  

Şimdi, dış politikada Türkiye çok iyi yönde, bunu çok rahat söylüyoruz. Güven var. Önceleri dış politikamızda 
endişeler çok fazlaydı, bu endişeler bayağı aşağı çekilmiş durumda. Halk dış politikayı da Sayın Bakanımızı da çok 
beğeniyor. Bu güveni vermek de çok önemlidir gerçekten.  

Sıfır problem bir hedeftir, sıfırlamak mümkün değil, bunu gönlünüze koyarsanız buna göre politikalar 
oluşturursunuz. 15 bin kilometreyi hedef koyduğumuz gibi, 15 bin kilometre hedef koyarsınız 13 bin yaparsınız ama bu 
hedefi koymazsanız yapamazsınız; aynen dış politika da böyledir. Biz 15 bin kilometreyi hedef koyduğumuzda, emin 
olun, Aksaray yolunu yap heykelinizi dikeceğim demişlerdi ama bakın Türkiye nereye geldi. Bırakın onu da gittik 
Nahçıvan’ın da bölünmüş yollarını yaptık.  

Şimdi, hedef çok önemlidir. Hatta büyük bir zat diyor ki: “Siz yıldızları hedefleyin, belki ağacın dallarını 
tutarsınız.” O bakımdan, Sayın Bakanımız sıfır problem politikası, yüreğine gerçekten bunu koymuşsa ki koyduğuna 
inanıyoruz, doğru bir politika diyorsa problem sıfıra inmez, hiçbir zaman için de inmez. Dış politikada daimî dostluklar 
daimî düşmanlıklar doğurmaz. Yıllardan beri dış politikacı, tecrübeli bakanlardan, bürokratlardan da bunları dinliyoruz.  

Şimdi, Irak’taki etkinlik illa Amerika Birleşik Devletleri’ndeki problemi çözmekle çözülmeyebilir problemler ama 
Sayın Bakanın, Sayın Başbakanın televizyonlarda kamuoyunun önünde sergilendikleri tavır, kullandıkları ifadeler millete 
güven veriyor, milleti mutlu ediyor, hedef milleti mutlu etmektir. Komşularla düşmanlık yerine dostluk olması hepimizin 
arzusudur. Eskiden sabahleyin kalkar İran’a, öğleden sonra Suriye’ye, akşam Irak’a, gece de Yunanistan’a bir laf 
atardık. Hep onları suçlardık. İçimizdeki, dışımızdaki bütün problemlerin sorunu komşularımızdı. Her konuda onları 
suçlardık ama bugün Allah’a şükür bundan kurtulmuşuz, bu bizim arzumuz, komşularımızın da arzusudur.  

Dış politikada öncülük, tecrübe, kişilik çok önemlidir. Bakın, rahmetli Özal, ben 95’te Rusya’ya gittim Lütfullah 
Kayalar’la beraber, iş adamları bizi davet etmişti. Bir iş adamı çıktı mikrofonda konuştu. Dedi ki: Özal bizi topladı, 
arkadaşlar bugüne kadar hep “Komünistler Rusya’ya” dediler, gelin bu sloganı değiştirelim “Komünistler değil, iş 
adamları Rusya’ya” sloganını koyalım ve bizi topladı buraya getirdi. Şu anda 7,5 milyar dolar biz bu coğrafyada Türk 
müteahhitleri iş aldık. Bir slogan, bir liderin bir cümlesi gerçekten yüzlerce, binlerce İç Anadolu’nun çocukları, Yozgatlısı, 
Çankırılısı orada çalışıyordu. O bakımdan o makamlarda oturan kişilerin zihniyeti, yüreği, duygusu çok önemlidir. 

Şimdi, daha söyleyeceğimiz çok önemli şeyler var. Bakın, Ege’de tatbikat yapıldı. Ben yirmi yıldır burada 
milletvekiliyim. Belki birkaç yıldır konuşmuyorum ama aşağıdaki kürsüyü en çok kullanan bir milletvekiliydim. Ege’de 
tatbikat oldu, gemimizi batırdığı an Amerika’yla beraber tatbikat yapıyorduk, beraberiz, dostuz, müttefik tatbika t 
yapıyoruz, güpegündüz subayımızı şehit etti, askerimizi şehit ettiler, gemimizi yaraladılar, raporlar tutuldu keyfî 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 73 

  

 
yapıldığına dair, asker çıktı konuştu, pısırık bir politika sesimiz de çıkmadı, tazminat da ödemediler raporlar tutulmasına 
rağmen, hiç kimse de bir şey diyemedi. 94’lü yıllardı herhalde ben öyle hatırlıyorum. 

GÜROL ERGİN (Muğla) – Peki, askerin başına çuval geçirilince niye söylemediniz? 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Şimdi, anladım yani ben.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Onu da anlat bakalım. 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Onun da hesabı görülüyor, iyi oluyor, iyi noktaya gidiyoruz Allah’a şükür.  
Ama İsrail’de bir olay oldu. Biz diyoruz ki: Arkadaş sana Konya’da tatbikat yaptırmayız, bir. Biz, “Arkadaş özür 

dileyeceksin, tazminatımızı ödeyeceksin.” diyoruz. Bu duruş var ya millete bir şeyler veriyor, ezilmiş bir milleti kendine 
getiriyor. Türk milletini çok ezdiler, Türk milletini çok hakir gördüler. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Gerçekten ezdiler, bir taraftan Rusya’sı, bir taraftan İsrail’i, bir taraftan 

Amerika’sı, bir taraftan kendi içimizdeki kültür emperyalizmi yüreklerimizi sindirdi. Bir dirilişimiz var, dirilişimiz, kendimize 
gelişimiz var. Dolayısıyla çok önemlidir, dış politikadaki gelişmeleri ben kutluyorum, tebrik ediyorum, ne olacak, 
gerçekleri söylemek lazım. 

Bakınız, “ek millet iki devlet” dediler. O gün dışişleri bakanı kimdi, hükûmet kimdi, başbakan kimdi, hepimiz 
biliyoruz. Ben de Azerbaycan’dan sorumlu bir milletvekiliydim gider gelirdim oraya. Buğdayı Ermenistan’a kim verdi? 
Görev zararı olarak Türk milletinin bütçesinden Ermenistan’a buğday verdik ama çadır vermeyen tek ülkeydik biz. Ben 
oraya kadar gittim. Ben dış politikada iki şeyi çok önemsiyorum, bir yönetenler var bir de halk var. Mustafa Kemal’in gizli 
zabıtlarında Suriye’yle ilgili, Irak’la ilgili bunları çok güzel vurguluyor. Dolayısıyla halklar çok önemlidir. Ben çadırların 
yerini gezdiğimde oradaki kadınlar ne demişlerdi? “Siz Türkler bize kömeh eylemediniz.” demişlerdi. Ben önce 
anlamadım, sonradan hatırladım, dedim ki: Nedir? “Siz Ermeni’ye buğday verdiniz, bize çadır vermediniz.” Bizden başka 
çadır kurmayan ülke yoktu Azerbaycan’a, o kaçkınların olduğu bölgelere. Sonradan geldik bu kürsülere bağırdık 
çağırdık, bizim Mevlüt kardeşimizin konuştuğu gibi bağırdık çağırdık dört yüz tane çadır götürdük oraya.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Zeki Abi, “Kırmızı pasaport işe yaramıyor.” dediğim zaman bir şey 
söylemedin. 

ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Şimdi, bazen yüksek sesle konuşuyor ama çok da gerçekler konuşuluyor onu 
demek istiyorum. 

Ben CHP’nin dış politikasına karşı değilim onu söyleyeyim yani onun altını çiziyorum.  
Şimdi, bir şeyin doğruluğunu yanlışlığını nasıl göreceğiz, iyi mi kötü mü olduğunu? En kestirme yol, en zekice 

yol mukayese yapmaktır. Kelbecer işgal edildiğinde ben Azerbaycan Derneğinden de sorumluydum. Oğuzhan Asiltürk’le 
beraber biz Dışişleri Bakanlığını aradık, Demirel’i aradık –Demirel hatta duysun bu sözümü- helikopter istedik yaralıları 
taşımak için Kelbecer’den, verdiği cevap şu: ”Ben Rusya’yı karşıma alamam.” Yuvarlak bir cevap. Yani Rusya’yı karşına 
almayla ne alakası var. Biz yaralılarımızı taşımak istiyoruz, kardeşlerimizi taşımak istiyoruz, “tek millet iki devlet” diye 
diye ağabeyseniz ağabeyliğinizi yapın dedik, bir helikopter alamadık Türk devletinden.  

Şimdi, bunları bilmeden, bunları değerlendirmeden sen buğdayı vereceksin, çadır vermeyeceksin, yaralısına 
helikopter vermeyeceksin, ondan sonra da mikrofonlarda güzel güzel laflar edip milleti uyutacaksın. Şimdiki Bakan , 
şimdiki Başbakan şeffaftırlar, nettirler. Avrupa Birliğine üyelikte çok konuştu. Ne diyor Sayın Başbakan? “Alacaksanız 
alın, almayacaksanız almayın, bize açıkça söyleyin.” diyor. Başbakan da sizin gibi konuşuyor canım, gayet sizin gibi 
konuşuyor yani. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Arkası gelmiyor. 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Bakın Suriye Apo’yu destekliyordu, Apo oradaydı, Amerika’nın emriyle 

Suriye’deydi. Şimdi, aynı Suriye diyor ki: “Gelin PKK’yı beraber yok edelim.” O günkü Suriye, bugünkü Suriye. “At 
sahibine göre kişner.” diye bir laf ya, şimdi Yunanistan’da PKK’nın kampları kapatıldı, ülkede kamplar kapatıldı. Şimdi, 
Halep Suriye’nin haritasındaydı, Allah’tan korkun, haritadan kaldırıldı. Allah Cumhurbaşkanımızdan razı olsun, o gün 
Dışişleri Bakanıydı, hatta Suriye’nin haritasından çıktı. Şimdi, bunları biz yaşaya yaşaya geliyoruz. Geçmişi iyi görmek 
lazım, ezik bir toplum, ezik bir Türk milleti şimdi dirilmiş, kendine gelmiş, onurlu, dik başlı yürüyen bir Türk milleti ve 
politikası var, buna destek vermek lazım.  

Ben demin CHP’nin sözcüsünü dinledim, ben onun fikirlerine katılıyorum, onu da söyleyeyim yani Dışişleri 
Bakanı katılır katılmaz ben bilmem. Geçen yıl da ben burada Millî Savunmanın bütçesinde konuştum. Bu füze 
konusunda çok duyarlı olmak lazım, bunun bir tuzak olduğunu görüyorum. Aynen arkasında kimin olduğunu da geçen 
Millî Savunmanın bütçesinde söyledim, sözlerine katılıyoruz. Şimdi, doğruya doğru demek lazım. Ben Irak’a tezkere 
konusunda CHP’nin politikasına o gün desteklemiştim, doğru bir politika izlemiştiniz. Gün gelecek, zaman geçecek 
Amerika’yla beraber Irak’a girmediğimizin ne kadar doğru olduğunu bir kez daha göreceğiz diyorum.  

Ben bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum.  
Bakın bir şey daha anlatayım. Biz 92’de 40 milletvekiliyle beraber CHP’li de vardı, Çorum milletvekili de vardı, 

Cidde’ye indik, pasaportları gösterdik, kırmızı pasaportları şöyle fırlattılar, “Burada önemi yok.” dediler. O gün ama 
bugün sen Suriye’ye elini kolu sallayıp gidiyorsun. Siz Kıbrıs diyorsunuz ya otuz yılda Kıbrıs’ın içme suyunu 
halledemediniz. İçme suyu Allah’a şükür Türkiye’den gidiyor, kararları alındı, ihalesi yapılıyor.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Kırmızı pasaporta gel, nerede işe yarıyor, bir tek Suriye var. 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Bak, bak pasaportlara geliyordum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Seni soyuyorlar, ayakkabını çıkarıyorlar. 
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ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Mevlüt Bey, ben bunları yaşayarak söylüyorum. Mevlüt Bey çok millî ve yerli bir 

kültüre sahip olduğu için onun her sözü benim hoşuma gidiyor, çok güzel konuşuyor. Ama hakikaten Türkiye iyi bir yere 
geliyor. Türkiye iyiye doğru gidiyor.  

Dolayısıyla dış politikadaki arkadaşlarımızın çalışmalarından dolayı kendilerin tebrik ediyor, kutluyoruz, Allah 
yardımcıları olsun diyorum. Bütçemiz de hayırlı olsun. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Kalaycı, buyurun. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Dışişleri 

Bakanlığımızın değerli mensupları, kıymetli basın mensupları; öncelikle hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
Sayın Bakanım, ben, beş konuyu kısa kısa gündeme getireceğim ve sorularım olacak. Belki bu konular da 

kamuoyunu aydınlatmaya da vesile olur. 
Birinci konu, ABD Başkanı Obama’nın Türkiye ziyareti. 6 Nisan 2009 tarihinde Türkiye’ye ziyaret gerçekleştirdi 

ve Türkiye Büyük Millet Meclisinde bir konuşma yaptı. Şimdi, o konuşmasında somut olarak öne çıkardığı dört konu var 
idi: Kürt açılımı, Ermenistan ile ilişkilerin normalleştirilmesi, Kıbrıs müzakerelerinin sonuçlandırılması ve Ruhban 
okulunun açılması. Şimdi, o tarihten bu yana baktığımız zaman Hükûmetin icraatlarında da bu konularla ilgili bir 
paralellik var yani bu bir tesadüf müdür, yoksa Obama niyet mi okumuştur, Hükûmetin yapacaklarını mı tahmin etmiştir? 
Birinci sorum bu. 

İkinci konu, hepimizi üzen bu Mavi Marmara Gemisi’yle ilgili İsrail’in yaptığı o hunhar saldırı. Bu konuda 
Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyinde yaptığınız bir konuşma var Sayın Bakanım. Diyorsunuz ki: Birleşmiş Milletler 
Güvenlik Konseyinin bu duruma güçlü bir şekilde tepki vererek İsrail’in saldırı hareketini şiddetle kınamasını, olayın 
soruşturulmasını, tüm sorumlu yetkililerin, kişilerin cezalandırılmasını, İsrail’in uluslararası toplumdan ölen ve yaralıların 
ailelerinden özür dilemesi gerektiğini, bağımsız soruşturmanın derhâl başlatılmasını, bu saldırının sorumlularına karşı 
uluslararası hukuk açısından harekete geçilmesi gerektiğini, gemilerin derhâl serbest bırakılması, Gazze’ye yardımların 
ulaştırılmasına izin verilmesi, tüm yaralıların, ölenlerin ailelerine, gemi sahiplerine tazminat verilmesi ve Gazze’deki azan 
kanın derhâl sona ermesi gerektiğini söylediniz, tabii, aynen ben de katılıyorum bu sözlere.  

Şimdi, olayın üzerinden beş aydan fazla bir süre geçti. Şimdi, İsrail’le askerî ilişkiler askıya alınabildi mi? 
Ekonomik ilişkiler gözden geçirilebildi mi? İsrail tazminat ödemeye mahkûm edilebildi mi? Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi bağlayıcı karar alması sağlanabildi mi? Elçilik temsil düzeyi düşürülebildi mi? Yani devlet ciddiyetiyle bağdaşır 
hangi diplomatik tedbirler alındı?  

Bu konuda bir konuyu da gündeme getireceğim. Sayın Başbakan, Pakistan ziyaretinde yaptığı konuşmada 
diyor ki: “Uluslararası sularda bir yardım konvoyuna birileri saldırıyorlarsa bunlar gücü nereden alıyor, sormamız lazım.” 
Sayın Başbakanın bahsettiği saldırıya maruz kalan yardım konvoyundaki gemi Türkiye’den hareket eden ve çoğunluğu 
Türk vatandaşı olan insanları taşıyan Mavi Marmara Gemisi, saldıran ise İsrail. Arkasındaki güç kimdir? Yani 
Başbakanın sorguladığı, siz biliyor musunuz Sayın Bakanım, onu soruyorum. 

Sayın Başbakanın bu sorusunun Başbakana üstün cesaret ödülü verenlerle, Başbakana Büyük Orta Doğu 
Projesi Eş Başkanlığı görevini verenlerle yine Irak’ta 1,5 milyon Müslüman’ın ölümüne sebep olanlarla bir ilgisi var 
mıdır? Yani bu İsrail’in arkasındaki güç kimdir, Sayın Başbakan neyi kastediyor, sorum o. 

Üçüncü konum, Rasmussen’in NATO Genel Sekreterliği konusu, Roj TV ve karikatür krizi nedeniyle 
Danimarka Başbakanı Rasmussen’in NATO Genel Sekreterliğine seçilmesine karşı çıkan Türkiye ileri sürdüğü şartlar 
gerçekleşmemesine rağmen Rasmussen’in genel sekreter olmasının önüne geçemedi.  

Hepimizin malumu 2005 yılında Peygamber Efendimize yönelik hakaretler içeren karikatürlerin Danimarka’da 
yayınlanması üzerine o dönemin Başbakanı olan Rasmussen “Ben bu karikatürler için özür dilemeyeceğim. Çünkü olay 
tamamen basın özgürlüğü kapsamındadır ve Danimarka’da basın özgürdür.” diyerek İslam dünyasına yapılan 
saygısızlığa kayıtsız kalmıştır.  

Şimdi, tabii, bunlar doğru mudur, sorum o olacak, basından aldığımız bilgiler. ABD Başkanı Barack Obama’nın 
devreye girerek Sayın Cumhurbaşkan ve Sayın Başbakan üzerinde etkili olduğu onun üzerine vetomuzun geri çekildiği 
yazıldı. Yine Olli Rehn’in “Rasmussen’i veto ederseniz Avrupa Birliği üyeliğini unutun.” şantajına boyun eğdiğimiz 
söylendi. Yani burada açıkçası gerçek nedir ki o gün gündeme gelen şartlardan benim bilebildiğim sadece NATO Genel 
Sekreter Yardımcı Türk ataması yapıldığı ama Rasmussen’in İslam dünyasından özür dilemesi, Roj TV’nin 
Danimarka’daki yayınının kesilmesi gibi diğer yani söz verildiği iddia edilen konular. Tabii, gerçekten söz verildi mi, onu 
da bilemiyorum ama o gün bu konularda söz verildi, onun üzerine vetomuzun çekildiği söylendi. Bu konuya bir açıklık 
getirirseniz memnun olacağım.  

Dördüncü konu, Fransa’nın NATO’nun askerî kanadına dönmesi konusu. Hükümetiniz Fransa’nın NATO’nun 
askerî kanadına dönmesini sağladı ve hiçbir itirazda bulunmadı. Askerî kanadın en önemli organı Savunma Planlama 
Komitesi olup bu kanadın üyesi olmayan Fransa’ya karşılığı olmayan bir taviz verdik. Sayın Büyükelçim de bahsettiler, o 
Irak Savaşı’nda Irak’tan gelebilecek füze saldırılarına karşı patriot füzesavar sistemleri istenmiş, ancak NATO’nun bütün 
üyeleri kabul etmesine rağmen Fransa bu sistemin Türkiye’ye verilmesini reddetmiş. NATO Konseyinden bu kararı 
çıkaramayan Türkiye, kararı Fransa’nın üye olmadığı Savunma Planlama Komitesine çıkarmış ve bu suretle füzeler 
Türkiye’ye yerleştirilebilmiştir. Artık böylesi bir durumda NATO’dan bir karar çıkartamama gibi bir riski almış durumdayız.  

Ayrıca, Fransa’nın Avrupa Birliğine üyeliğimiz konusundaki tutumunu da hepimiz biliyoruz. Yani böylesi bir 
durumda biz neden buna onay verdik, sorum bu. 

Son konum da, bu ekümeniklik ve ruhban okulu. Papa 16’ncı Benedict’in 2006 yılında Bartelemous’u ziyareti 
sırasında patriğin ekümenik olduğunu belirtmesi üzerine dönemin Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Namık Tan, Türkiye'nin bu 
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konudaki tutumunun açık olduğunu belirterek “Biz ekümenikliği tanımadığımızı bütün dünyaya söylemiş bulunmaktayız.” 
diye açıklama yapmıştı. Yine tam altı sene önce ABD Büyükelçiliğince bastırılan davetiyelerde Fener Rum Patriği 
Bartelemous’a ekümenik sıfatı verilmesine Sayın Başbakan tepki göstererek “Her ülkenin kendine özgü hassasiyetleri 
var, azınlıklar verilen statü Lozan’da bellidir, karşımızdaki de buna uymak zorunda. Böyle bir şeyi ülkemde tartışma 
konusu hâline getirmek isteyenler art niyetlidir, samimi değildir.” demiş idi. Ama son Yunanistan ziyaretinde Sayın 
Başbakandan farklı bir açıklama geldi, “Bu tanım ecdadımızı rahatsız etmemiş, beni de rahatsız etmiyor.” dedi. Ki bu 
konuda sizler daha iyi bilirsiniz Yargıtayın verdiği karar da var. Yani patrikhanenin ekümenik olmadığının, bunun bir 
anayasal dayanağı olmadığı 27 Haziran 2007 tarihli bir kararı.  

Diğer bir konu, İstanbul’u Ortodoksların dinî merkezi yapma projesinin bir parçası olan Heybeliada Ruhban 
Okulunun açılması. Aslında okul Türk devleti tarafından kapatılmış değil. Rumlar Anayasa ve yasalarımıza göre YÖK’ün 
vesayetine giren okulun, ruhban okulunun bu vesayeti kabul etmeyişi ve okulun bağımsız olmasını istedikleri için 
faaliyetlerini durdurdu. Yunanistan ziyareti sırasında Heybeliada Ruhban Okulu konusunda açıklamalar yapan Sayın 
Başbakan, Devlet Bakanı ve Başmüzakereci Egemen Bağış ile Millî Eğitimi Bakanı Nimet Çubukçu’nun bu konudaki 
çalışmaları sürdürdüğünü belirterek “Çözüme yönelik çalışmaların da bir netice alacağımızı ben umut ediyorum, bunun 
umudu içerisindeyim.” demiştir. Yani bunları nasıl izah edebileceğiz, bunlar bir taviz değil mi? Ayrıca “Ekümeniklik tanımı 
ecdadımı rahatsız etmemiş.” derken yakın tarihte Lozan görüşmelerinde cumhuriyetimizin kurucusu Atatürk’ün bilgileri 
dâhilinde ekümeniklik statüsünden vazgeçmesi şartı ile patrikhanenin kalmasına razı olunduğunu Sayın Başbakan 
bilmiyor mu? Yine Osmanlı politikalarına gönderme yaparken de patrikhane konusundaki anlayışın… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MUSTAFA KALAYCI (Devamla) - … cihanşümul bir imparatorluğu yöneten atalarımızın âleme nizam verme 

politikasının bir parçası olduğunu bilmiyor mu Sayın Başbakan? 
Teşekkür ediyorum, bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Angı… 
HASAN ANGI (Konya) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Bakanlık mensupları, değerli bürokratlar; 

ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Tabii, vakit epey ilerledi, kısaca birkaç hususun altını çizmek istiyorum. 
Dış politikadaki ufuklarınız ve problemlerin çözümü için gayretleriniz meyvelerini veriyor. Dünyanın her 

köşesinde bayrağımızı dalgalandırmak için yeni büyükelçilik ve temsilcilikler açmanın ülke için ne denli yararlı olduğunu 
bizatihi yaşıyor bu ülke insanı. O bölgelerde yaşayan veya bu ülkeden o ülkelere giden insanlarımız cebindeki 
pasaportun itibarını görür bir noktada. Uluslararası organizasyonlarda Türkiye'nin yer almasının Türkiye adına gurur 
vesilesi olduğunu hep birlikte görmek zorundayız. Bazen üzülüyoruz, bazı sözcü arkadaşlarımızın ifadelerinden Türkiye 
ciddi mesafeler alıyor, bunu sadece yurt içinde değil, yurt dışından gören gözlerin de ifade ettiği, her platformda da dile 
getirildiği de bir gerçek. Türkiye geçmişte de dış politikasında dönem dönem zorluklar yaşamıştır. Birçok zorluğun o 
dönemden devrolduğunu benden önceki konuşmacı arkadaşlar da ifade ettiler. Benim hatırladığım 2001 yılında 11 Eylül 
hadiselerinden sonra Afganistan’a karşı alınan kararlar ve o dönemin Hükûmetinin Birleşmiş Milletler nezdinde 
oluşmamış bir kanaatin ne denli Türkiye’yi de tatmin ettiğini ve dolayısıyla Afganistan’a asker göndermeye “Evet” 
dendiğinin sözleri hâlâ kulaklarda çınlıyor. Yani komşularla iyi münasebetlerin gelişmesi kimi niye rahatsız etsin ki? Bu 
asla onların taleplerine “Evet” demek noktasında değil, karşılıklı adımların atılmasının her alanda Türkiye’yi 
güçlendireceği, içerideki sağlanan güven ve istikrar ortamının da dış politikadaki başarıları getireceği bu noktada 
Bakanlık personeline de ayrıca teşekkür ediyoruz. Büyük elçiliklerimizde ve temsilciliklerde vatandaşlarımızın 
sorunlarına yakından ilgi göstermeleri bir heyecanın göstergesi.  

Bu vesileyle Sayın Bakanım şahsınızda tüm Bakanlık mensuplarını tebrik ediyorum. 2011 bütçesinin de hem 
Bakanlığımıza hem de milletimize hayırlı olmasını diliyor, teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Son sözü Sayın Berber’e veriyorum. 
Buyurun. 
RECAİ BERBER (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, değerli Dışişleri Bakanlığı bürokratı arkadaşlarımız; gecenin bu saatinde ben de aslında çok 

önemli gördüğüm için bir iki şey söylemek istedim.  
Sayın Bakanım, özellikle sadece komşu ülkeler değil, bunu artık Rusya’yı da komşu ülke gibi kabul ediyoruz, 

vizeler konusundaki gelişmeler gerçekten sadece siyasi değil, ekonomik ve sosyal sonuçları olan şey. Burada benim 
özellikle Rusya’yla da bildiğim kadarıyla vizelerin kaldırılması anlaşması imzalandı ancak henüz uygulamaya geçti mi 
onu bilmiyorum. Çünkü son bir iki aydır filan ben gitmedim. Ancak hâlen vize uygulandığı şeklinde bir bilgim var. Ancak 
burada Rusya kadar önemli olan Orta Asya Türk Cumhuriyetleriyle olan ilişkimiz de gerçekten benim bildiğim 
Türkmenistan, Azerbaycan, hatta Kazakistan gibi ülkelerde hâlâ Türk vatandaşı…  Biz onlara müthiş bir tolerans ve çok 
kolaylıkla kapıda vize verirken onlar hâlâ on beş, yirmi gün, bir aya varan bazen vize problemleriyle karşılaşılıyor. Ancak 
bu vizeler ne getirir derken hele hele Malatya ve Antep bölgesinden bir milletvekili arkadaşımızın bunu sormasına ben 
hakikaten şaşırıyorum. Çünkü ben Manisa Milletvekiliyim, kırk dört… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ya bir örnek, bir Rusya örneği vermeyin. Kurban olayım ya, 
yapmayın ya. 
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RECAİ BERBER (Devamla) – Bak Mevlüt Bey, kırk dört, kırk beş geliyor ama Manisa Milletvekili olarak ben 

bizzat Akhisar’da Türkiye'nin de artık uluslararası firması bir firması olan beyaz et üreten bir firmamızın özellikle 
Başbakanımızın Davos’taki olayından sonra Orta Doğu’daki pazar konusundaki gelişmeleri sadece bir cümleyle 
söyleyeceğim: Aynen firmanın sahibinin söylediği şu: Sayın Vekilim, bizim için “one minute” ne demek biliyor musunuz? 
Bizim için “one minute” Irak’taki pazarımızda ton başına 200 dolar demek, iş adamı aynen bunu söyledi. Bakın, ton 
başına 200 dolar, ”Ne demek istiyorsunuz?” dedim. Biz daha önce daha ucuza vermemize rağmen Brezilya ve 
Amerika’nın bu pazarı işgal etmesinden dolayı mal satamıyorduk, şimdi, adamlar gelip bizim ayağımıza, buraya 
geliyorlar fabrikamıza, burada inceliyorlar ve ondan sonra da biz fiyatlarımızı 200 dolar artırmamıza rağmen, bizden 
alıyorlar, tercihleri bizden yana ve bundan önce bizim paketlerimizin, ambalajlarımızın üzerine “Türk Malı” yazısını bile 
küçücük harflerle yazarken bizden ondan sonra şunu istediler: Bu paketlerin üzerine sadece “Türk Malı” 
yazmayacaksınız, bir de Türk Bayrağı koyacaksanız ambalajın üzerine öyle göndereceksiniz. Evet, talepler bunlar 
arkadaşlar. Onun için yani ekonomiyle dış politikanın hatta sosyal ilişkilerin… Bakın bu ülkelerde şimdi kendi dillerine 
çevrilmiş Türk dizileri yayınlanıyor, gidiyorsunuz orada şaşırıyorsunuz, Türkçe izlediğiniz bir diziyi bir de Arapça 
izlediğiniz zaman orada şaşırıyorsunuz. Onun için kültürel ve ekonomik açılımın önünden dış işleri personelinin 
gitmesini takdirle karşılıyorum. Ancak Sayın Bakanın bu BRIC ülkeleri çok önemli elbette biz de şimdi bizi de ekliyorlar. 
Yakın Doğu’da işte Hindistan ve Çin burada çok önemli. Ancak bizim orada esas parklarımız, Pakistan şu son felakette 
kendilerine çok büyük el uzatıldı, hakikaten sizlere, dış işlerine ve Hükûmetimize çok teşekkür ediyoruz, en zor 
zamanlarında belki en fazla yardımlarına koştuk. Ama onlar özellikle Bangladeş zaten sürekli felaket içinde bir ülke yani 
böyle bir afet olmasını filan beklemeye gerek yok, zaten felaket ve afet içinde yaşayan bir ülke ve hakikaten ben 
oralarda bulunduğum zaman bizden herhangi bir maddi yardım da istemiyorlar kaldı ki bizim en zor zamanımızda, 
Kurtuluş Savaşı’nda bizzat yardımlarını kendi heyetleriyle İstanbul’a oradan da Ankara’ya kadar getirmiş olan bir toplum 
burası. Bizden sadece eğitim istiyorlar yani teknik eğitim konusunda destek istiyorlar. Bunu da herhâlde organize 
edebiliriz diye düşünüyorum. Özellikle oradaki büyükelçiliğimiz vasıtasıyla iş adamlarımızın Hindistan ve Çin kadar bu 
bölgedeki bu insanlara, bu ülkelere de yönlendirilebileceğini düşünüyorum ve bunda da sizin, özellikle dışişlerindeki 
görevli arkadaşlar son dönemde çok başarılı olarak yapıyorlar ve bir de tabii Dış Ticaret Müsteşarlığımızın, son 
dönemde yeni personel aldılar, o yönden de ciddi bir atılımı oldu. 

Sayın Bakanım, tabii, buradan hareketle bir yandan yeni yasanız hayırlı olsun, çıktı ve bundan dolayı da yeni 
genel müdürlükleriniz oluştu, yeni bakanlıklar, işte dış temsilcilikler, on sekiz büyükelçilik, hatta iki yüzün üzerinde dış 
temsilcilik burada görüyoruz. Biz de eski maliye Bakanlığı kökenliyiz, sizin de muhafazakar bir yapınız var yani şimdi 
büyükelçi olmak için yirmi, yirmi beş yıl bizim dönemden mülkiyeden arkadaşlara ancak sıra geliyor, büyükelçi oluyor. 
Dolayısıyla, Türkiye'nin dış işleri olarak çok hızlı büyüyen bir yapısı var. Büyüyen şirketler dışarıdan birilerini transfer 
eder, profesyonel, tamam giderilir bu ama sizin öyle bir şansınız da olmadığına göre uzun dönemde bunu nasıl 
çözeceksiniz? Bu da merak konusu bizim açımızdan.  

Bir de tabii, hakikaten bütçemizin son yıllarda genel bütçemizde aldığı pay binde 3’leri hiçbir zaman aşmamış. 
Bu yıl dikkatimizi çekiyor, 3,75 gibi daha yüksek bir oranda yüzde 25 gibi bir artışla yer almış. Ben daha fazlasını hak 
ettiğini düşünüyorum Dışişleri Bakanlığımızın ama yine de böyle önemli bir artışla desteklendiği için de teşekkür 
ediyoruz. 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Biz destek veririz, artıralım. 
RECAİ BERBER (Devamla) – Ben, tekrar Dışişleri Bakanlığımızın bu yüksek performansı dolayısıyla bütün 

arkadaşları kutluyorum ve bütçemizin de hayırlı uğurlu olmasını diliyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Değerli milletvekilleri, görüşmeler tamamlanmıştır.  
Şimdi, yapılan müzakereleri değerlendirmek üzere Sayın Bakanımıza on beş dakika süre vereceğim. Sayın 

Bakan, dilediğiniz suallere yazılı olarak cevap verme hakkınız bulunmaktadır, bunu da hatırlatıyorum. 
Buyurun efendim. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU – Çok teşekkür ederim. 
Sayın  Başkan, değerli milletvekilleri; her şeyden önce özür dilemek istiyorum arayı biraz uzattığımız için ama 

tamamıyla Irak’ta Meclis çalışmalarıyla ilgili bizim de katkıda bulunmamız gereken bir durum ortaya çıkmıştı. Bazı 
görüşmeler yapmak icap etti, o sebeple biraz o arayı uzatmak zorunda kaldık, kusura bakmayınız.  

Şimdi, çok sayıda soru var ve çok kapsamlı yorumlar yapıldı. Hepsine cevap vermek mümkün değil ama ben 
katkıda bulunan bütün milletvekili arkadaşlarımıza teşekkürü bir borç biliyorum. Her ne suretle olursa olsun sorulan her 
soru, yapılan her katkı mutlaka değerlendirmeye alınacak. Bunun bilinmesini istiyorum. Yalnız, noktasal olarak bir 
bütünlük içinde, tek tek belki herkese cevap vermek mümkün değil ama noktasal olarak önemli gördüğüm hususları 
başlıklar altında cevap vermeye çalışacağım.  

Birincisi, Mustafa Özyürek, kendisi ayrıldı ama iddialı olmakla gerçekçilik arasında bir bağ kurmamız 
gerektiğini söyledi. Bizim kanaatimiz şu: Bu coğrafyada yaşayan milletler ya iddialı olurlar ya da varlıklarının 
sürdüremezler. Biz, iddialı olmak zorundayız ve bu iddiamızın sınırlarını da açıkçası kimse belirleyemez, bizim ufkumuz 
belirler. Ne başka ülkeler belirleyebilir ne de var olan şartların zorlukları, sınırlamaları belirleyebilir. Hedeflerimizi 
koyarken iddialıyız, ama alanda çalışırken gerçekçiyiz. Onun için, Bosna-Hersek’le ilgili bir ideal ortaya koyduğumuzda, 
o ideali hayata geçirmek için bir yıl içinde 7 kez Bosna’ya gitti. Onun için, İran nükleer görüşmeleriyle ilgili kimsenin 
ihtimal vermediği, vermediği için de yaptırım hazırlıklarına girdiği bir dönemde o anlaşmayı sağlamak için sekiz ay içinde 
9 kere İran’a gittik, onlarca kez Batılı P 5+1 muhataplarımızla konuştuk. İddialı söz söyleyip arkasını takip etmemişsek 
haklı olabilirler ama iddialı bir şey söyleyip arkasını takip etmiş ve sonuç almışsak bunu takdir etmek icap eder. Biz 
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Suriye-İsrail görüşmelerini başlattığımızda kimse buna ihtimal vermiyordu ama iki sene içinde Sayın Başbakanımızın 
gerek iki tarafla kurduğu dostluk dışında onlarca seyahat gerçekleştirdik. O zaman Tel Aviv Büyükelçimiz olan Sayın 
Feridun Sinirlioğlu ile Şam Büyükelçimiz olan Sayın Halit Çelik benim geliş gidişimden artık aile ferdi olarak addetmeye 
başlamışlardı beni. Gerçekçilik alanda olur, iddia ise ufukta olur, zihinde olur, imajda olur.  

“Sıfır sorun” dediysek, bundan kastettiğimiz, en çok bu konu gündeme geldiği için söylüyorum, Türkiye’yle ilgili 
kalıcı zihinlerdeki bir ön yargıyı kökten sarsmak için bu iddialı hedefi ortaya koyduk ve şu anda hangi yabancı literatürü 
açarsanız açın Türkiye'nin imajıyla ilgili ilk çıkan şey komşularıyla ilgili sıfır sorun politikası dolayısıyla kat ettiği 
mesafedir. Türkiye’yle ilgili bir mantığı değiştirdik, bir algılamayı değiştirdik. Alanda çalışarak da değiştirdik. Ben, bugün 
size, sayın milletvekili arkadaşlarımızdan birisi konferans veriyorsunuz dedi, o anlamda konuştuğumu… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Kutluata… 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Sayın Kutluata demişti. Bu konuda uzun bir dost 

sohbetinde, isterseniz başka bir zeminde, şimdi vaktimiz sınırlı olduğu için tamamlayamayız ama nereden nereye 
geldiğimizi tek tek izah edebiliriz.  

Suriye’yle geldiğimiz noktayı Sayın Mevlüt Bey vurgulamayın dedi, Gürcistan’la geldiğimiz nokta, Batum 
Havalimanı Türk iç uçuşlarına, Türk havalimanı gibi kullanılıyor, iç hat uçuşu olarak kullanılıyor. Sıfır sorunla kastedilen 
biraz da şudur: Türkiye’den şu anda herhangi bir şekilde, Türkiye ile herhangi bir komşusu arasında kısa vadeyi bırakın, 
orta vadede bile bir kriz beklentisi var mı? Yani, bir yabancı yatırımcı, Türkiye’ye bir yatırım getirirken, bir başka ülke 
Türkiye’ye bakışını şekillendirirken, Avrupa Birliğiyle müzakereler yürütülürken Türkiye’nin şu ülkeyle şu komşusuyla bir 
kriz çıkabilir kaygısı taşıyor mu? En önemli hedef budur. Dış politikanın, zaten diplomasinin iş adamlarını, ülkenin 
akademisyenlerine halka sağlayacağı en temel şey budur, önünü açmak, algıları değiştirmek ve o halkın 
motivasyonunu, girişimci ruhunu çevre bölgelere, ülkelere yayacak enerjiyi sağlamak. Bu konudaki politikamız devam 
edecek. Eğer ben şu üç içinde Irak’taki her kesimle onlarca telefon görüşmesi yapıyorsam, sadece  cumartesi günü yirmi 
bir telefon görüşmesi yaptım ve bu Irak’ın her kesimiyle, Arabıyla, Sünni Arabıyla, Şii Arabıyla, Kürdü, Türkmeni, çevre 
ülkeleriyle ve ertesi gün uçağa binip herkesle temas kurabildiysem, bu Türkiye'nin samimiyetine duyulan inançtan gelir. 
Çünkü, Irak’ın istikrarı bizim istikrarımız. Biz bugün Basra’da da varız, var olmaya devam edeceğiz; Erbil’de de varız, var 
olmaya devam edeceğiz. Biraz önce jeopolitikten bahsedildi, ben stratejik derinlikle yazılan -Mehmet Bey ayrıldı- her 
şeyin arkasındayım. Tabii ki o zaman akademisyendim, şimdi pratik içinde bunları tekrar tekrar, mümkün olsa tekrar 
yazardım, birçok şey ekleyerek yazardım. Evet, bu coğrafyada her yeni gelişme bir büyük aktöre ihtiyaç hisseder, biz o 
büyük aktör olacağız. Kuzey Irak için de olacağız, Basra için de olacağız ve bu konuda da iddialarımızın sınırı yok.  

İşte, Erkan Bey’le beraberdik, Pekin’den çıkarak Türkiye üzerinden Londra’ya kadar uzanacak tren yolu 
görüşmesi yaptık ve Çin ile Türkiye arasında mutabakat sağlandı. Bin sene önce ipek yolu olan yerden tren yolu 
geçireceğiz ve bu tren yolu Türkiye üzerinden geçecek. Dörtlü görüşmeler yaptığımız Irak’la, Lübnan’la, Suriye’yle 
Akabe Körfezi’nden başlayıp Türkiye’ye kadar gelecek hızlı tren projesini hayata geçireceğiz. Körfez İşbirliği Konseyi ile 
görüşmelerimizde Birleşik Arap Emirlikleri’nden, Katar’dan kalkacak tren yolu Türkiye’den geçecek. Irak’taki her 
görüşmede Basra’dan kalkacak tren yolu Ambar Bölgesindeki doğal gaz hatları ve Kerkük ve civarındaki dışında diğer 
bölgelerden de doğal gaz ve petrol hatlarının  Türkiye’den geçmesini konuşuyoruz. Bunları konuşacağız. Bu iddialar 
alanda da gerçekleştirilecek zamanla ve bugün bunları hep beraber göreceğiz.  

Vize konusu… Bakın yaşayanlar bunu bilir, bu konuda en çok tebrik aldığımız konu budur, bütün 
büyükelçiliklerimizden. Şu bir sene içinde Suriye, Libya…Şimdi diyeceksiniz ki Libya’ya siz gitmiyor olabilirsiniz ama 
binlerce işçimiz orada çalışıyor. Bugün bir iş adamımız Libya’da bir ihale açıldı, sabah… Eskiden uzun süre beklemesi 
gerekirdi. İhaleyi duyduğu anda çantasını alıp uçağa binip gidiyor, şu kadar işçiyi getireceğim diyor, ertesi gün de o işçiyi  
getirebiliyor. Şu anda Libya’da alanda en etkin firmalar Türk firmaları, çünkü önlerinde engel kalmadı. Gürcistan, 
Sırbistan… Sırbistan sizin için önemli olmayabilir Mevlüt Bey Sırbistan ama Sancak’taki bizim ecdat yadigârı insanımız 
için arabasına bindiğinde Türkiye’ye gelebilmesi önemlidir. Uçağa bindiğinde hiçbir şey sorulmadan Ankara’ya 
inebilmesi önemlidir. Burada Sancak kökenli bir iş adamımızın gidip Sancak’ta yatırım yapması önemlidir. Biz, bu 
toprakların her birini…  

Türk Hava Yollarıyla konuştuğumuzda, planlama yaptığımızda özelleştirme olurken üç şey istedik:  
1- Bir saat bile bizim hakimiyetimizde kalmışsa, bir dakika bile bizimle kültür bağı olmuşsa oraya uçacaksınız.  
2- Yeni bir açılım yapıyorsak Afrika’ya, Latin Amerika’ya uçacaksınız. 
3- Pivot ülke olarak gördüğümüz ülkelere, bir yere değil beş on noktaya uçacaksınız.  
İşte, Çin’e gittiğimizde Çinli yetkililerle Urumçi’ye uçuşu sağlayabilir miyiz bunun pazarlıklarını yaptık. O, 

oradaki Uygur kardeşlerimiz için önemlidir. Biz, planlama yaparken bunların hepsini düşünmek zorundayız.  
Rusya’yla anlaşmayı imzaladık ve hayata geçirilmesi için bazı teknik süreçler var, onları tamamlıyoruz. 

Kazakistan’la şu anda aramızda vize yok.  
Kırgızistan’la kalktı. Azerbaycan bizim tarafımızdan -o konuda çok soru geldiği için söylüyorum- her şey 

tamamlandı, Azeri kardeşlerimizin kendi hazırlıklarını tamamlamasını bekliyoruz. Kimseye de bunu baskı… 
Arnavutluk’la bu sene içinde gerçekleşti yine. Tacikistan…  

Şimdi bu ülkeler önemsizse o zaman biz bir şey yapmamışız demektir ama bu ülkeler bizim için önemliyse, ki 
önemli… Daha onlarcasını saymayacağım, Afrika ülkeleri de dâhil bunlara. Biz, Türkiye’yi herkesin ulaşabildiği, herkese 
kucak açan bir ülke yapacağız. Türk insanını da her yere gidebilen bir duruma getireceğiz.  

Kırmızı pasaportla ilgili olan şikâyetlerinizin hepsini gerekli yerlerde dile getiriyoruz ama şunu bilin Mevlüt  Bey, 
Amerika senatörleri de aynı kontrolden geçer. Amerika’da 11 Eylül sonrasında yaşanan travma oradaki insanların 
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hepsine bu muameleyi yaptırıyor. Biz de buna karşı tepkimizi her düzeyde koyuyoruz. Ama bunu sadece Türklere dönük 
bir uygulama olarak görmemek icap eder.  

Yine, Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi üyeliği, Avrupa Konseyi üyeliği… Şimdi, Deniz Bey gitti, Birleşmiş 
Milletler Güvenlik Konseyi geçici üyelerinin ismini soruyor bana. Kendisi çok iyi bilir. Biz, son olarak 61 yılında bir 
seneliğine, yarım dönem için aldık. Bu kadar önemsizdi de niye alamadık? Bunu sormak lazım. Niye 61 yılından 2008 
yılına kadar Türkiye bekledi. Türkiye niye o tür önemsiz gibi görünen ülkeler vardır, çünkü Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi -kendisinin çok iyi bildiği gibi- coğrafi esasa göre seçim yapar. Tabii ki Afrika ülkeleri içinde bazen Uganda 
gelecek, Uganda onun için önemsiz olabilir, bizim için her ülke önemlidir. Dünyada saygın konuma sahip her ülke 
pasifikteki küçük bir ada bile bizim için değerlidir. Dünyaya böyle bakarız biz. O bölgeden geldi diye oranın şeyi geldi 
diye önemsiz görmeyiz. Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi dünyanın stratejik merkezidir. Şunu sormanız lazım: O 
merkezden Türkiye niye elli yıl uzak kaldı? Hangi dönemler geçti Onur Bey bilir. Niye uzak kaldı? İstemedik mi? İstedik 
ama olmadı. Biz, 2004’te müracaat ettiğimizde birçok arkadaş bizi uyardı, ilk pazarlıklar yapılırken, “Yeterli oyu 
alamayabiliriz, Kıbrıs konusunda sıkıntımız var, müracaat etmeyelim” diyen bakanlık içinde arkadaşlarımız da oldu, 
bazıları da destek olalım dedi. 2004’te büyük bir risk gibi görünüyordu bizim Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyine 
müracaatımız, çünkü, “Kıbrıs sebebiyle oy alamayız.” deniliyordu ama 2008’de 153 oy aldık, Birleşmiş Milletlerin rekor 
oyudur ve 2015’te tekrar girdiğimizde bu oyun daha fazlasını da alacağımıza eminiz. Çünkü, biz hakkını verdik. 
Birleşmiş Milletlerde herkes beklerdi ki Türkiye şu ülkenin veya bu ülkenin görüşüne veya telkinine göre hareket eder. 
Türkiye kendi iradesiyle hareket etti, saygın bir tavır sergiledi. Şimdi herkes bize başvuruyor ve tekrar müracaat edin 
diyor. Çünkü on insanların hakkını… Yine Hasip Bey gitti ama G-20’de kimin haklarını savunuyorsunuz, yani filler 
meselesi… Geçen sene G-20 toplantısına giderken Türkiye, Tanzanya Cumhurbaşkanı bizim Cumhurbaşkanımıza “Biz 
burada açlık çeken Afrikalılar olarak G-20’de bir tek sizin bizim derdimizi dile getireceğinizi düşünüyoruz deyip, bütün 
Afrika adına size kefalet veriyoruz, s bizim sorunlarımızı siz gündeme getirin.” dedi. Biz, uluslararası aktörde fil 
olmayacağız, ama filin altında ezilen karınca da olmayacağız. O fillerin nasıl, o aktörlerin nasıl olması gerektiğinin ahlaki  
sınırlarını da biz çizeceğiz. 

Avrupa Konseyi üyeliği… Ben, tarihî bir olay dedim, ben de biliyorum bunun rotasyonla olduğunu ama nedir 
tarihî olan? Yürütmenin başında bir Türkün, yasamanın başında yine bir Türkün olması ve yasama da bir rotasyonla 
değil Sayın Çavuşoğlu, hak ederek, bileğinin gücüyle, Türkiye'nin itibarıyla o makama geldi ve Türkiye Büyük Millet 
Meclisi bundan gurur duymalıdır, muhalefet üyelerimiz de gurur duymalıdır çünkü orada hepimizi temsil ediyor. Tarihî 
olan bu. Rotasyon sebebiyle de olsa on sekiz senedir ilk defa alıyoruz bunu. Dün o töreni yaparken, ben daha önceki 
kayıtlardan baktım, Sayın Turan Güneş’in çok esaslı bir konuşması var, 1980 ihtilali olmuş. 1980 ihtilalinden sonra 
Türkiye’de Parlamento kapatılmış ama Avrupa Konseyi Parlamenterler Meclisi bizim parlamentere hâlâ gelin demiş ve 
bir yıl daha bizim parlamenterler gitmiş. Son oturuma katıldığında Sayın Turan Güneş, Allah rahmet eylesin, “Biz 
Türkiye’de demokrasiye sahip çıkamadık, siz ne olur Türkiye’yi yalnız bırakmayın.” diyerek ağlamaklı bir sesle salonu 
terk eder. Türkiye, oralardan buraya geldi. Demokrasinin, insan haklarının, hukukun üstünlüğünün egemen olduğu bir 
konseyin bugün yürütmesinin başında da Türk var, yasamanın başında da Türk var. Bundan herkesin gurur duyması 
lazım.  

Evet, Avrupa Konseyinde, 550 tane -Deniz Bey’in veya Onur Bey’in bahsettiği- dava var ama ben bunların 
hepsinin istatistiğini istedim ve bir çalışma yapalım niye Türkiye hakkında bu kadar çok dava açılıyor dedim. Çıkan tablo 
Hükûmetin uygulamalarıyla ilgili değil ya da Dışişleri Bakanlığının ihmaliyle de ilgili değil hukuk sistemimizin işlemesiyle 
ilgili. Ve hukuk sisteminin reformu konusunda en fazla konuyu gündeme getiren de Hükûmetimiz, anayasa reformunun 
en önemli ayaklarından biri de buydu ama yetmez. Hukuk sistemimizin bütünüyle reforme edilmesi lazım. Bakın o 550 
davanın önemli bir kısmı karar gecikmesi. Yani karar geciktiği için, hüküm geciktiği için mağdur olmuş, gidiyor müracaat 
ediyor, ben o imzalar atılırken büyük bir vicdan azabı duyuyorum.  Dostane çözüm deniliyor, şu veya bu gerekçeyle bir 
hâkimimizin veya başka bir gerekçeyle bir kurumumuzun hükmünü geç vermesi  dolayısıyla bu fakir milletin şeyinden 
çıkıyor. O zaman gelin, hep beraber bütün hukuk sistemimizi gözden geçirmekten kaçınmayalım. Bunun bedelini eğer 
Hükûmete ya da bize çıkartacaksanız o zaman yargı bağımsızlığından bahsetmek mümkün değil.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Öyle bir şey yok ki! 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Şimdi, bilenler bunun ne ölçüde olduğunu bilirler. 
Kamulaştırma yanlışlıklarıyla ilgilidir önemli bir kısmı. Şimdi… 
ONUR ÖYMEN (Bursa) – İşkence iddialarını da unutmamak lazım Sayın Bakan. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Tamam. Şimdi işkence konusunda, sistemli işkence 

konusunda Türkiye'nin gittiği burada şeyler var, ben ona girmeyeceğim. Avrupa Konseyinin bu konuda raporu var, 
“Türkiye’de işkence sıfır tolerans başarılı olmuştur ama mevzi olaylarda işkence iddiasıyla ilgili açılan davalarda takip 
konusunda sıkıntı var.” deniliyor. Birisinin iddiasını takip ama tespit edilmiş herhangi bir işkence şeyi yok. Avrupa 
Konseyinin raporu var bu konuda. Ben, dün Avrupa Konseyi İnsan Hakları Komiseriyle beraberdim ve “Bu konuda 
herhangi bir şikâyet var mı?” diye sorduğumda, “Hayır.” dedi.  

Şimdi, Yunan-Ege sorunlarına gelirsek…  
Haa, NATO meselesi, o da uluslararası şey olduğu için, Sayın Kalaycı’nın sorusu. Bakın geçen sene ben 

burada konuşurken bu konu yine gündeme gelmişti, bana şu sorulmuştu: “Hani size Rasmussen konusunda müzakere 
etmiştiniz de Genel Sekreter Yardımcısı nerede, niye atanmadı? Roj TV’yle ilgili niye işlem yapılmadı?” Şimdi yine aynı 
soru geliyor Sayın Kalaycı ve bu seferde diyorsunuz ki: “Benim bildiğim sadece Genel Sekreter Yardımcısı…” Geçen 
sene de “niye Genel Sekreter Yardımcısı…” Biz, bize verilen sözü sonuna kadar takip ederiz. Orada o anlaşmayı 
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sağlayan kişilerden biri de bendim Başdanışman olarak müzakereyi yürüten Jim Jones’la ve orada biz beş konu 
üzerinde şey yaptık. Şimdi çek edelim:  

Genel Sekreter Yardımcılığı; aldık. 
Askerî temsilimizin yükseltilmesi; yükseltildi. 
Roj TV’yle ilgili hukuki işlem başlatılması; başlatıldı. 
İslam dünyasıyla özel ilişki kurulması ve İKÖ’yle temas kurulması; kuruldu. Sayın Ekmelettin İhsanoğlu 

defalarca Rasmussen’le konuştu, sırf bunun için Genel Sekreter Yardımcılarına görev verildi. 
Gerekli konuşmaların yapılması. Sizi tatmin etmemiş olabilir, belki biz de fazla tatmin olmadık ama 

konuşmalar da belli ölçülerde yapıldı.  
Dolayısıyla, biz bunu aldığımızda, birisiyle anlaşma yaptığımızda yazarız, bir, iki, üç, dört, beş ve bunun bir 

gün içinde gerçekleşmesi beklenmez. Aynı sıfır sorun gibi, bunların hepsi bir zaman alır, sekiz yılda bu mesafeyi aldık. 
Şimdi, yine benzer bir konu olduğu için, Gazze meselesine gelince… Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyinde 

konuşmayı ben yaptım, orada yedi talep sıraladık. O taleplerin o gün, 1 Haziranda bu konuşmayı yaptığımızda orada 
yedi talep söyledik. Ne dedik? 

Yolcular serbest bırakılacak. Şu an için bu kolay gelebilir, o anda 600 tane yolcu İsrail’in elinde rehindi ve 
bizim birinci meselemiz bunların selameten Türkiye’ye getirilmesiydi. Getirilmemiş olsaydı ne büyük bir sonuç doğacaktı 
hepimiz görelim. Yirmi dört saat içinde getirildik. Son dönemin en başarılı tahliye hareketidir. Tek bir Türk orada kalmadı 
ve onu da söyledik “Tek bir Türkün kılı da kalmayacak, yolcu da kalmayacak.” dedik. Hatta bir Yunan gazeteci, oradaki 
bir Türk gazeteciye şunu söylüyor, İsrail’in tutumu değişince anlaşılıyor baskı yaptığımız ve iyi davranmaya başlıyorlar: 
“Anlaşılan sizin Hükûmet baskı yapmaya başladı, siz nasıl olsa kurtulacaksınız ama acaba Sayın Erdoğan bizi de 
çıkartır mı?” Bizim gazeteci de ona diyor ki: “Benim bildiğim Türk Hükûmeti ve Erdoğan burada bir kişiyi bırakmaz.” 
Bugün, ben Avrupalılara şunu söylüyorum, bu konuda takibi olmayan, bizim Birleşmiş Milletler Cenevre’de veri toplama 
misyonuna “hayır” ya da “çekimser” oyu veren daha dün bir ülkede şunu söyledim: “Biz büyüklük gösterdik ve sizin 
vatandaşlarınızı da oradan çıkardık, eğer çıkarmamış olsaydık ve sadece kendi vatandaşlarımızı çıkarsaydık şu anda 
İsrail’le siz uğraşıyor olurdunuz.” O gün için bu hedef, yirmi dört saat içinde gerçekleşti. 

İkincisi neydi? Gemiler serbest bırakılacak. Bırakıldı. 
Üç: Yardım malzemeleri Birleşmiş Milletler denetiminde Gazze’ye ulaştırılacak. Ulaştırıldı. 
Dört: Uluslararası soruşturma açılacak. Açıldı. 
Beş: Gazze’ye abluka hafifletilecek ve zamanla kaldırılacak. Hafifletildi, kaldırılması için de uluslararası baskı 

arttı. 
Altı: Özür. 
Yedi: Tazminat. 
Bunları da takip ediyoruz ve alıncaya kadar da peşini bırakmayacağız. Biz vatandaşımızın hukukunu da yerde 

bırakmayız ve devlet itibarının korunması konusunda ad hiçbir taviz vermeyiz.  
Yunan ve Ege meseleleri… Sayın Deniz Bölükbaşı ayrıldılar, şimdi o da gayet iyi biliyor ki Türkiye’de bazı 

hususlar mahremiyet içinde yürür, bunlardan bir tanesi de Millî Güvenlik Siyaset Belgesidir. Millî Güvenlik Siyaset 
Belgesiyle ilgili bu tür şeyler çıktığında İsrail basınında yer aldı, İsrail tehdit ilan edildiği söylendi; Rusya basınında yer 
aldı, Rusya tehdit ilan edildiği söylendi; Ermeniler güya tehditlikten çıktı dedi, sevindi. Bir sürü yorum yapıldı. Ben bunu 
bir açıklamayla, şahsen de yaptım Bakanlığım da yaptı. “Bu yorumlar, gizli olan bir belgeyle ilgili yapılan bütün bu 
yorumlar temelsiz ve asılsızdır.” dedik. Burada da aynı şeyi söylüyoruz. Millî Güvenlik Siyaset Belgesi mademki gizlidir, 
bununla ilgili yapılacak yorumlar konusunda en fazla da bu devlet tecrübesine sahip olan hem milletvekillerimizin hem 
de büyükelçilerimizin dikkat etmesi gerekir. Haa, istikşafi görüşmeler deniliyorsa veya ondan önce Türkiye Büyük Millet 
Meclisinin haziran kararı, yani Yunanistan’ın savaş işte vesair… O karar, Birleşmiş Milletler ve Türkiye Büyük Millet 
Meclisinin kararında aynen şu söyleniyor: “Yunanistan hükümetinin Lozan’da kurulmuş dengeyi bozacak biçimde Ege’de 
karasularını 6 milin ötesine çıkarma kararı almayacağını ümit etmekle birlikte, böyle bir olasılık durumunda ülkemizin 
hayati menfaatlerini muhafaza ve müdafaa için Türkiye Cumhuriyeti Hükûmetine askerî bakımdan gerekli görülecek 
olanlar da dâhil olmak üzere, tüm yetkilerin verilmesine ve bu durumun Yunan ve dünya kamuoyuna dostane duygularla 
duyurulmasına karar verilmiştir.” Askerî bakımdan gerekli görülecek önlemlerin alınması derken, bu illa ve mutlaka sıcak 
savaş anlamına da gelmez, başka birçok askerî tedbir alma yöntemleri var. Bu Büyük Millet Meclisinin bu kararı da 1 
Haziranda Yunanistan’ın aldığı karara istinaden alınan bir karardır. O karar orada durdukça da bu karar da burada 
duruyor, Hükûmetimiz de böyle bir durum olduğunda alınacak tedbirin ne olduğuna karar verir ve uygular. Ama Millî 
Güvenlik Siyaset Belgesinde ne yazdığı konusu da sadece bu konuyu ilgilendiren kurumlar ve kişilerle sınırlı olarak 
kalır.  

İstikşafi görüşmeler ise yeni başlamış bir görüşme değil. Şu anda 47’nci turdayız. 1 ve 27’nci toplantıları 2002-
2004 yılları arasında yapıldı, sonra aksadı Karamanlis döneminde, 19 tur yapıldı, mesafe alınmadı ama 1 ve 36 
arasında bütün bu görüşmelere Sayın Deniz Bölükbaşı katıldı, Başkan Sayın Uğur Ziyal’di, daha sonra Ali Tuygan’dı, 
katıldı. O da gayet iyi bilir bu görüşmelerin nasıl seyrettiğini. Coğrafi formasyonlar dâhil o günlerde, o heyetin verdiği 
haritaların ne olduğu da bizim devlet kayıtlarımızda var, kendisi burada olsaydı söylerdim, bu müzakerelerin nasıl 
yürüdüğünü, ne ilerlemeler olduğunu da en yakından onun bilmesi gerekir ama biz bu konuda, Türkiye'nin Ege’deki 
menfaatlerine halel getirecek bir uygulamanın bulunmasına izin vermeyiz.  

Kıbrıs konusu… Şimdi, Sayın Pazarcı zikretti, münhasır ekonomik bölge. Bunu yakından takip ediyoruz, şu 
ana kadar Doğu Akdeniz’de, sizdeki bilgi yanlış, münhasır ekonomik bölge ilan etmiş hiçbir devlet yok. Bir tek Libya ilan 
etti, o da şu şekilde: Münhasır ekonomik bölge ilan edeceğim, bunu taraflarla müzakere edeceğim. Bunun üzerine şimdi 
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biz de Libya’yla müzakere etmek için müracaatta bulunuyoruz. Mısır’la olan müzakerenin başladığı anda, o zaman 
Dışişleri Bakanımız Sayın Cumhurbaşkanımız Abdullah Gül’dü, Mısır’a gittik, bir ikili görüşmede bu Doğu Akdeniz’deki 
esas aktör siz ve biziz -şey anlamında söylüyorum, kuzey-güney ekseninde- münhasır ekonomik bölge görüşmelerine 
bizimle başlayın ve daha sonra da Mısır’la çok ciddi görüşmeler yaptık. Sadece biz değil Deniz Kuvvetlerimiz ve askerî 
görüşmeler de sürdü. Lübnan konusunda, şu anda da yakinen takip ettiğimiz bir meseledir. 

HÜSEYİN PAZARCI (Balıkesir) – Mısır’la bir anlaşması yok mu Güney Kıbrıs’ın? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır, Güney Kıbrıs Rum Yönetiminin hayır yok. 

Tamamlanmış, bitmiş, tekmil edilmiş bir şey yok, başladıkları anda biz de devreye girdik. Tanımlanmış, şurası benim 
sınırımdır, şurası senin sınırındır gibi bir anlaşma noktasına gelmiş değil.  

Kıbrıs’ın nihai çözümü konusunda takip ettiğimiz politika son derece açıktır ve ilkeleri oturmuş bir politikadır. 
Biz, barış istiyoruz, bu barışın hangi temelde olacağı da Birleşmiş Milletler parametreleri içinde son derece belirgindir. 
Ben onun detayına girmek istemiyorum fakat bu çerçevede bizim Avrupa Birliği görüşmelerinde Kıbrıs engeli dolayısıyla 
verdiğimiz herhangi bir tavizden de bahsedilemez. Yani öyle şeyler söylendi, ben onun için yine Sayın Kutluata’ya 
söyledim, sıfır sorun ilişkisinde kime ne taviz vermişiz söyleyin; yok böyle bir şey. AB süreci dolayısıyla Kıbrıs’ta ne taviz 
vermişiz, asker mi çekmişiz, toprak mı vermişiz, herhangi bir hakkımızdan mı feragat etmişiz? Hayır, söz konusu değil 
ama son derece esnek bir politikayla barış isteyen tarafın biz olduğumuz konusunda dünyayı da ikna ettik, Avrupa’yı da 
ikna ettik. Ortada bir haksızlık olduğu konusunda da, Sayın Öymen hiç merak etmeyiniz, bu haksızlıkları en gür sesle 
bütün muhataplarımıza söylüyoruz. Son toplantıda sadece bu sebeple uzun bir konuşmada bütün bu haksızlıkları 
yüzlerine vuruyoruz. Avrupa Birliğinin bize yönelik takındığı tutumla ilgili her  zeminde bunu dile getiriyoruz, bunu dile 
getirmemizden şüphe etmeyecek ilk insanın da siz olmanız lazım. Ne ben ne burada sizinle beraber çalışmış arkadaşlar 
Türkiye'nin hukukunu koruma konusunda hele Avrupa Birliği zeminlerinde bir karış geri adım atmayız, bir saniye de 
sessiz kalmayız. 

Yine Avrupa Birliği vize sorunu meselesi… Bakın, şimdi, Sayın Mustafa Özyürek, Gümrük Birliği konusunda 
Sayın Baykal döneminde başlandığını iftiharla söyledi, biz de müteşekkiriz. Sayın Aslanoğlu da Gümrük Birliğine 
neredeyse en büyük ihanet noktasında baktı. Önce aralarındaki ihtilafı gidermekte fayda var, Gümrük  Birliği iyi mi, kötü 
mü? 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – İhtilafımız yok. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ben bu şekilde Gümrük Birliği olmasına son derece karşı 

çıkıyorum.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Haa, tamam güzel, fikir özgürlüğü var, tabii aynı 

partide olmak aynı şeyi savunmak anlamına gelmez.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bu şekilde ülkenin ekonomik özgürlüğü olmaz… 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Gümrük Birliği konusunda akademik hayattayken ben 

de eleştirel yazılar yazdım o yıllarda ama hani bu konuda bir şey yapmanız lazım. Ama Gümrük Birliği konusunda… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Benim kendi şahsi görüşüm, Sayın Özyürek’in veya… 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Tabii, tabii… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Gümrük Birliğinin bu ülkenin böğrüne vurulmuş bir hançer 

olduğunu söylüyorum. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – İşte ben de onu söylüyorum, tabii tabii. Ama bakın, 

esas geleceğim nokta farklı Mevlüt Bey. Gümrük Birliğinden itibaren Türkiye'nin masaya vize konusunu koyması 
lazımdı, sonra Schengen oldu. Masaya o zaman koyması lazımdı. En iyi Onur Bey bilir. Mademki mal serbestliği var, 
insan serbestiyetini istememiz lazımdı, istenmemiş. Ta ki bizim iktidarlarımız döneminde konu gündeme gelene kadar 
bu konu Türkiye’de maalesef nasıl olsa Avrupalılar kabul etmez… 12 Eylül döneminde istenmemiş, o dönemde de Sayın 
Öymen müsteşardı, o bakımdan bilir. 

ONUR ÖYMEN (Bursa) – Benden önceki arkadaşım zamanında. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTUOĞLU (Devamla) – 12 Eylül döneminde o zaman ki yetkililer neredeyse 

bize vize konmasını teşvik etmişler ki oraya insan kaçmasın diye. Bakın, ilk vizelere bakın, Avrupa’da Türkiye’ye 
uygulanan ilk vizelere bakın, Eylül 1980’dir; Almanya’da, Fransa’da, birçok ülkede. Yani, bir ülkede demokrasi geliştikçe 
bu tür yasaklar kalkar. Gümrük Birliğini de istememiz lazımdı istenmemiş. Şimdi, daha önceki dönemde, 2004’ten 
itibaren biz vize kolaylaştırması istemeye başladık. İtalya’dan, İspanya’dan, belli ülkelerden de aldık. Şimdi ise, geçen 
seneden itibaren Schengen vizesine girmek istiyoruz ve bu, ilk defa bizim iktidarımız döneminde ta lep ediliyor ve bunun 
için geçen sene Troyka toplantısında ben karşı tarafa söyledim “Ne istiyorsunuz Sırbistan’a verdiğiniz, Hırvatistan’a 
verdiğiniz şeyi bize vermemek için gerekçeniz ne? İstediğiniz şartları şu kâğıda yazın. Biz biliyoruz sizin ne istediğinizi 
ama yazın.” Ne istediklerini söylediler.  

1- Biometrik pasaport. Konuştuğumuz tarih Aralık 2009. Peki. 
2- Geri kabul anlaşmamsı.  
3- Entegre sınır yönetimi.  
Biometrik pasaport beş ay içinde hazır dedik, beş ay içinde Haziran ayında biometrik pasaportları verdik. 
Geri kabul anlaşması altı ay içinde görüşülecek, tamamlanacak dedik. Haziran ayında hazırdı.  
Entegre sınır yönetimiyle ilgili de… 
ONUR ÖYMEN (Bursa) - İmzalandı mı? 
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DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır, özellikle imzalamadık. Şu anda hazır durumda. 

Niye imzalamadık? Çünkü, geri kabul anlaşmasının imzalanması için önce Schengen vizesiyle ilgili müzakerelerin 
başlaması için Konsey kararının çıkmasını talep ettik. Dün ben İtalya’da da, Avrupa Birliğinde de bunu tekrar söyledim. 
Bize, “İmzalayın bunu, sonra yaparız.” diyorlar. Hayır, söylediğimiz, pozisyonumuz çok nettir, siz karşımıza vize 
serbestliği, muafiyeti görüşmeleriyle yetkilendirilmiş birini oturttuğunuz anda bu görüşmenin tamamlandığını ilan ederiz. 
O görüşmeler tamamlandığında da ikisi birden devreye girer. Yani Gümrük Birliğinde yapılması gerekeni şimdi biz geri 
kabul anlaşmasında yapıyoruz. Gümrük Birliği döneminde olanlara şu soruyu sormak lazım: Niçin o zaman yapmadılar?  

Şimdi, entegre sınır yönetimiyle ilgili de reform izleme grubunda İçişleri Bakanımız, Adalet Bakanımız, 
Başmüzakerecimizle birlikte entegre sınır yönetiminin nasıl olacağıyla ilgili son Bakanlar Kurulunda da sunuş yapıldı, 
bunu da gerçekleştireceğiz ve karşımızda mazeret kalmayacak. Bir gün Schengen vize konusu da, orada kapılarda 
beklemeler de bitecek inşallah ama bu talep etmekle olur.  

Şimdi, Büyük Orta Doğu Projesiyle ilgili çok şey söyleniyor ama az şey biliniyor. Bakın, bunun geçmişi şu: 
2005 yılında G-8 Sea Island’da bir toplantı yaptı. Orada Amerika tek taraflı olarak değil, Bush yönetimi -Obama yönetimi 
falan yok daha ortada- buraya bir proje getirdi. Bu geniş Orta Doğu coğrafyasında demokratik değerlerin 
yaygınlaştırılması vesair vesair bu çerçevede bir dönüşüm projesi kendileri de getirdi çünkü imajları çok kötüydü yani 
Irak’a müdahale etmişler, Suriye’yi dışlamışlar. Bu imajı bir anlamda değiştirmek için kadın hakları, insan hakları ve 
demokrasinin bölgede yayılması için inisiyatif alalım dediler. O zaman Sayın Başbakanımızın o oturumdaki konuşmasını 
kaleme alanlardan biriyim, daha  sonra da defaatle uygulandı. Sayın Başbakanın… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) -  … iradesiyle olur. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU  (Malatya) – Amerika Dışişleri Bakanının dili mi sürçtü efendim o zaman?  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) -  Ne konuda? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) - İşte Büyük Orta Doğu Projesini açıklarken. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) -  Ne dedi? 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Türkiye'nin sınırları değişecek falan. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika, şimdi oraya geleceğim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya)  - Dili mi sürçtü? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika… 
Bizim şu anda yürüttüğümüz politika da o zaman yürüttüğümüz politika da netti. Bölge dinamikleriyle bu işe 

karar verilir. Eğer biz başka bir ülkenin yönlendirmesiyle tavır alan bir ülke olsaydık, Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyinde İran oylamasında bütün baskılara, daha sonra da gelen baskılara rağmen o imzanın arkasında durup 
“Hayır” oyunu kaldırmazdık. O zamandan bu zamana bizim bütün hamlelerimiz bölge odaklıdır. Bölgenin içindendin, 
bölge halklarıyla beraberdir, bölge halklarının iradesine rağmen hiçbir şey yapılmamıştır. O zaman hatırlayacaksınız, bu 
tartışmanın en yoğun olduğu yani 2005’in mayıs ayıdır. Aynı günlerde Türkiye'nin Suriye’ye ziyaret yapmaması 
isteniyordu, biliyorsunuz, izole edildiği için. O izolasyona biz izin vermedik çünkü Suriye bizim komşu ülkemiz. Eğer 
Büyük Orta Doğu Projesi dediğiniz manada bir şey olsaydı o zaman Suriye’ye de ambargoyu önce bizim uygulamamız 
lazımdı. Daha sonra ne oldu? Eş başkanlık da Büyük Orta Doğu Projesi eş başkanlığı falan değil, Amerika baktı ki… 

GÜROL ERGİN (Muğla) – “Değil” olur mu? Başbakanın kendi beyanatı var. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika müsaade edin, izah edeyim de onu.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Kendi beyanatı var.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Geleceğim, söyleyeceğim, müsaade edin. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – “Büyük Orta Doğu Projesi’nin Eş Başkanıyım.” Diyen ben miyim Sayın Başbakan 

mı? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika söyleyeyim, müsaade et, anlatacağım. 
Amerika, bu tepkiler -çünkü bu artık çok tartışıldığı için- üzerine bunu daha yaygın bir proje hâline getirdi, diğer 

ülkelerin katılımıyla. Bu ayaklardan bir tanesi de “Demokrasi Yardım Diyalogu” diye bir grup oluşturdu, bölgede 
demokrasinin yayılmasına yardım anlamında. Üç ülke bunu üstlendi. Birisi İtalya, biri Arap ülkesi Yemen, bir de güçlü bir 
demokrasi ortağı olarak Türkiye ve bu 1 veya 2 kere toplandı. Tamamıyla Türkiye-İtalya ve Yemen-İtalya, Roma’da tek 
toplantısı yapılmıştır. Başka da “Büyük Orta Doğu Projesi Eş Başkanlığı” diye bir tabir o anlamda yok, bütün projeyle 
ilgili. “Demokrasi Destek Eş Başkanı” anlamında İtalya, Türkiye, Yemen üstlenmiştir.  

Daha sonra da zaten Amerika’nın bütün o politikaları, tek taraflı müdahale politikası çöktüğü için bu kavram da 
Amerika’da bile artık kullanılmaz hâle geldi, tedavülden kalktı ve belki de bunun çökmesinin bir gerekçesi aranıyorsa 
açıkçası Türkiye'nin bölge endeksli yürüttüğü politikalar bunun ne kadar anlamsız olduğunu ortaya koymuştur. Türkiye 
hiçbir şekilde bu bölgede haritaların değişmesine… Evet, nasıl biliyor musunuz? Ekonomik yollarla, kültürel yollarla. Biz 
bu bölgedeki bütün bu etraf bölgelerdeki bütün sınırları yapay görüyoruz, bunu söyleyeyim ve ben bu konuda makale 
yazmış bir insanım, Türk-Irak sınırı yapaydır. Sayın Mehmet Bey gitti. Biz çizmedik doğru, ne Iraklı kardeşlerimiz çizdi, 
Kürt olsun Arap olsun, Türkmenler zaten çizecek değildi, ne onlar çizdi ne biz çizdik. Yapaydır bu sınır, Türkiye-Suriye 
sınırı yapaydır, köyleri, aileleri, fertleri bölmüştür. Türkiye-Gürcistan sınırı yapaydır. Batum’la Ardahan arasına, Batum’la 
Artvin arasında, Of arasında hiçbir zaman böyle bir şey olmadı.  

Bizim yapmamız gereken ne? Orada yine, Mehmet Bey, stratejik derinlikte, söylediğim şeyin arkasındayım, 
daha küçük ünitelere bölerek haritayı değiştirmek değil, daha büyük ölçekli yapılara geçerek haritalardaki bu sınırları 
anlamsız hâle getirmek. Bunun da öncüsü Türkiye olmalıdır. Başkası adına değil, hele hele bölerek değil.  

GÜROL ERGİN (Muğla) – Sayın Bakan “Büyük Orta Doğu Projesi” diye haritalar dolaşıyor ortalıkta.  
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DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – İşte ona karşıyız biz. Ona izin vermeyeceğiz Sayın 

Ergin.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Yani o harita var değil mi? Onu soruyorum. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Böyle bir harita yok mu? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika, müsaade edin. Bu harita bir tek bir 

Amerikan dergisinde çıkmış bir harita. Biz de ona en sert tepkiyi verdik. Öyle bir haritanın oluşmasına da izin 
vermeyeceğiz.  

GÜROL ERGİN (Muğla) – Ama o tepkiyi biz hiç duymadık Sayın Bakan. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Olur mu canım yani siz duymamış olabilirsiniz. 

Dışişleri Bakanlığı… 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Niçin duymayalım biz, ayda yaşamıyoruz.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – O zaman söyleyeyim.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Şimdi duydunuz. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Tamam, o haritanın oluşmasına izin vermeyeceğiz.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Rahatsız olmayan arkadaşlar, bunların konuşulması gerekiyor.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – İşte onun için, Sayın Ergin onun için teşekkür ederim, 

açtığınız için, ben de açıklığa kavuşturuyorum yüce Komisyonu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Halil Bey de kesiyor.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Halil Bey siz bize müsaade edin.  
Ben bunu açıklığa kavuşturmak için uğraştım çünkü çok ortalıkta dolaşıyor. O harita, dediğim gibi bir Amerikan 

askeri, bir albaydır, öyle üst düzey bir askerî yetkili de değil, o çok sirküle edilen harita bir Amerikan  albayın bir dergide 
yayınlanan bir haritasıdır. Tek başına kişisel sorumluluğu olan bir harita.  

GÜROL ERGİN (Muğla)  - Yani bir hayal mahsulü olarak yazılmış? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Velev ki Amerikan haritası olsun, yani birisi bunu şey 

yapsın, biz bu haritaya karşıyız ama neye taraftarız? Demin söylediğim gibi, Akabe’den kalkan bir trenin hiçbir vize 
uygulaması olmadan İstanbul’a, İstanbul’dan Londra’ya gitmesine taraftarız. Çin’den kalkan bir trenin aynı şekilde bize 
kadar gelmesine taraftarız ve bu konuda hiçbir…  Eğer bir gün bu haritalar, bir şeyler değişecekse barışçı yollarla… 
Nasıl Avrupa Birliği aynı yöntemlerle bütün sınırları kaldırdı, biz de kaldıracağız, Balkanlar’da da kaldıracağız, Orta 
Doğu’da da. O zaman o uygulamaların karşısında yükselen gücün yani Türkiye olarak bütün yıkıntılar içinde Almanya ve 
Fransa’nın tekrar yükselmesini ne sağladı? Çünkü Almanya ve Fransa etraflarıyla bütünleştiler, kendi güçleriyle değil 
etraflarıyla birlikte kalkındılar. Bizim sıfır sorundan kastettiğimiz bu. Etrafımızla çatışmayacağız. Almanlar 2. Dünya 
Savaşı’ndan sonra yıkılmış çıkmış bir hâldeyken Polonya’yla savaşsaydı, Fransa’yla gerginlik yaşasaydı güç toplayabilir 
miydi?  

GÜROL ERGİN (Muğla) – Sayın Bakan sınırları sahiplenmedikten sonra tabii ki sıfır sorun politikası olacak. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika… 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Sözlerinizden o anlam çıkıyor.  
HASAN FEHMİ KİNAY (Kütahya) – Buna itirazınız var mı? 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Nihai anlam odur. 
HASAN FEHMİ KİNAY (Kütahya) – Buna itirazınız var mı? 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Var tabii, olmaz olur mu? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Şimdi, biz Türkiye Cumhuriyeti devleti olarak bizim 

sınırlarımızı herhangi bir güç ihlal etmeye kalkarsa her türlü tedbiri alırız, buna da gücümüz yeter.  
GÜROL ERGİN (Muğla)  - Ama diyorsunuz ki “Kendimi irademizle yaparız.” 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır, kastettiğimiz şey, etki alanımızın genişletilmesi 

ve bu etki alanı içinde sınırların esneyerek aynen Avrupa içinde olduğu gibi anlamını kaybetmesidir. Bunu da yapmak 
için… Bu üç yılda olmaz, beş yılda olmaz, sekiz yıl içinde çok ciddi mesafe aldık, önümüzdeki on sekiz yıl içinde, on yıl 
içinde Cumhuriyetin 100’üncü yılında inşallah, çevredeki bütün akraba topluluklarla, kardeş topluluklarla, bütün 
komşularımızla iç içe geçeceğiz. Bunların tekrar geleceği yer İstanbul olacak, Ankara olacak, hiçbir kültürel problemle 
de karşılaşmayacağız.  

GÜROL ERGİN (Muğla)  - Çocuk değiliz, yapmayın Allah aşkına! 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Niye gece gündüz uykumuzu kaçırıp Irak’la 

ilgileniyoruz? Çünkü oradaki her kardeşimizin kaderi bizi ilgilendirir. Bakmayız da ben Iraklı gördüğümde Iraklı görürüm, 
Kürt’müş, Arap’mış, Şii’ymiş, Sünni’ymiş, bunlar ikincildir. O kardeşimle her türlü ilişkiyi geliştiririm. Aynı husus Bosna-
Hersek için, Bulgaristan için ve diğerleri için de geçerlidir.  

Erkan Bey’e teşekkür ediyorum, gerçekten çok güzel bir özet yaptılar Çin seyahatiyle ilgili ve o seyahatte de 
birlikte olmaktan ben de gerçekten milletvekili arkadaşlarımızla -başka arkadaş yok burada orada birlikte olduğumuz- 
çok büyük bir zevk aldım. İnşallah başka vesilelerle tekrar bir araya geliriz.  

Terörle mücadele konusunda soru sordular. Amerika’nın terörle mücadele hususunu özellikle. Biliyorsunuz, 5 
Kasım 2008’de Amerika’yla vardığımız bir mutabakat var, bunun da istihbarat değişimine ve iş birliğine dayalı bir 
mutabakat. O günden bugüne bizim için terörle mücadelenin askerî güvenlik ayağı silahlı kuvvetlerimizin ihtiyaçlarına 
göre belirlenir. Yani diplomasinin de görevi  şudur: Silahlı kuvvetler bir gün bu ihtiyacı hissettiğinde ve bu harekâtı 
yaptığında, terörle mücadele bağlamında veya başka bir gerekçeyle, hiçbir ülkenin, komşu veya başka yerlerde buna 
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olumsuz bir tepki vermemesini temin etmektir. Ben diplomat olara, Dışişleri Bakanı olarak hangi gün, nerede, ne askerî 
harekât yapılması gerekir, bunu tayin etmem doğru değil, bunun yetkili, ehil şeyleri var. Ben yalnız şunu söyleyebilirim: 
Bugün itibarıyla eğer silahlı kuvvetlerimiz herhangi bir şekilde terörle mücadele için bir adım atması gerekirse bunun 
bütün altyapısı yani herhangi bir tepki görmemek bakımından diplomatik olarak bunun altyapısı sağlanmalıdır. Irak 
nezdinde de sağlanmıştır yani Irak’a da haksızlık etmemek lazım, şu anlamda: Bağdat’ta güvenliği sağlayamayan bir 
otoriteden gel Kandil’de veya Kuzey Irak’ta sağla demek, beklemek zor. Kuzey Irak yönetiminin de bu konuda söylediği 
belli hani buraları kontrol edemedikleri konusunda beyanlar var.  

Biz bu şeyi gidermek için üçlü mekanizmayı kullanıyoruz ama ne zaman bu konuda bir mücadele için bir adım 
atmak gerekirse diplomasi olarak, dış politika olarak çevre bölgelerde ve uluslararası toplumdan hiçbir olumsuz tepki 
gelmeyeceğini ve bu anlamda hareket alanımızın açık olduğunu söylemekle yetinebilirim. Bu sağlanmış durumdadır.  

Çok spesifik bir soru olduğu için bunu cevaplayayım, inşallah vaktinizi istismar etmiyorumdur ama bu da çok 
gündeme geldiği için bir şey yapmak gerekiyor. ABD’nin Obama’nın Türkiye ziyaretinde Kürt, Ermeni, Kıbrıs, bir açılım 
daha, Heybeliada şeyi. Şimdi bakın, bizi şöyle görürseniz, gerçekten, Meclisimize de Hükûmetimize de bir Türk olarak 
hepimize bir zul olur. Yani gelir bir Amerika Başkanı, bir konuşma yapar ve ondan sonra Hükûmet politikalarını ona göre 
tayin eder. Bu bizim Hükûmete yakıştırılamayacağı gibi hiçbir Türkiye Cumhuriyeti hükûmetine yakıştırılamaz. Ermeni 
açılımı denilen müzakereler 2005 yılında, yüce Mecliste, o zaman iki parti vardı Meclisimizde, AK PARTİ ve Cumhuriyet 
Halk Partisi, birlikte aldıkları bir kararla ortak tarih komisyonu oluşturmak kararı alındı. Daha o zaman Obama Başkan 
olacağını dahi bilmiyordu, o da bilmiyordu yani ve ondan sonra başlayan bir süreçtir. Sayın Başbakanımız Meclisten 
aldığı yetkiyle o dönemin Ermenistan Cumhurbaşkanı Koçaryan’a mektup yazdı “Gelin, bu noktada birlikte çözelim.” 
diye. Koçaryan olumlu cevap vermedi başta ama daha sonra İsviçre başta olmak üzere birçok aktör devreye girdi ve o 
süreci işletmeye başladı. Yani geçen sene başlamış değil, o süreç diplomatlarımızın yürüttüğü belli bir… 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – İvme kazandı. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır, hiçbir ivme kazanmadı. Hatta ondan sonra belli 

bir ivme kaybetti, özellikle Amerika’nın takındığı bazı tutumlar sebebiyle, hani Temsilciler Meclisinde geçen sebeplerle. 
Ama bizim kendi irademizle ve Meclisten alınan bir destekle başlatılmış bir süreçtir. Kimse buna şu veya bu devletin şeyi 
diyemez.  

Kıbrıs meselesi… Allah aşkına, 2004 yılında daha Obama Temsilciler Meclisine girmedi, Obama daha ortada 
yokken 2004 yılında biz gerekli bütün müzakereleri yaparak Burgenstock’ta son derece iyi bir müzakereyle iyi bir plan 
şey oldu ve Kıbrıs Rumlarının bugün hiçbir yerde Türkiye'yi tenkit edemeyecekleri duruma getirecek şekilde Kıbrıs Türk 
tarafı “Evet” dedi, Kıbrıs Rum tarafı “Hayır” dedi ve çok büyük bir manevra alanı kazandık. Yani Obama mı bize 2004 
yılında gel de bunu yap dedi, Kıbrıs konusunda telkin et dedi?  

Efendim, Kürt meselesi. Kürt sorunu vardır diye bizim şeyimizi bırakın, daha önce dönemin Cumhurbaşkanı 
Sayın Süleyman Demirel, Mesut Yılmaz, ta 90’lı yıllardan itibaren… Yani bugün mü başladı? Obama gelip de Kürt 
meselesi sorunu için de şunları yapın, o zaman mı? Bu bizim iç meselemiz. Hele bunu hiç gündeme getirmememiz 
lazım. Biz iç meselemizi kendi iç dinamiklerimizle çözeriz. Kimse bize “Gel de şunu yap.” demez. Ama ben de şimdi 
gidip herhangi bir x ülkesine –ülke adı verirsem burada kayıtlara geçtiği için doğru değil- gitsem gitmeden önce 
çalışırım, bu ülkenin ne tür sorunları var ve ben orada ne konuşma yapayım diye çalışırım ve o konuşmayı yaparım. 
Nitekim yaptığım yerler de oluyor. Benzer şekilde bir Amerikan Başkanı da Türkiye'ye gelirken o anda gündemdeki 
konuşmalarla kendi perspektifini yansıtır. Gelip de herhâlde alakasız şeylerden bahsedecek değil, gündemde olan 
konulardır ve burada esas olan, şundan emin olun, Sayın Başbakanımızı da bilirsiniz, Cumhurbaşkanımızı da, bütün 
geçmiş hükûmetleri de: Bu konuda hiçbir zaman Türkiye Cumhuriyeti hükûmetleri herhangi bir yerden talimat 
almamışlardır.  

Son şey şunu söyleyeyim: Bizim ekonomi ve kültür perspektifli bu demin biraz önce bahsettiğim husus, 
mesela şu tabir kullanılıyor, burada geçmedi ama değişik şekillerde işte “Siz yeni Osmanlıcılık mı yapmak istiyorsunuz?” 
vesair… Makedonya’da bir konuşma yaptım sırf bu sebeple, Büyük İskender’den Osmanlı’ya, Osmanlı’dan 
küreselleşmeye kadar düzen arayışları şeyiyle Makedonya devlet yetkililerinin huzurunda. Geçenlerde Katar’da bir 
konuşmada da aynı şeyi söyledim. Biz bugün uluslararası hukuka saygılı bir ulus devletiz. Sınırlarımız bellidir. Başka 
hiçbir ülkenin sınırında gözümüz yok. Başka kimsenin de bizim sınırımızda gözü olmasını istemeyiz; olana da gerekli 
mukabelede bulunuruz. Bizim için büyük devlet küçük devlet yok. Orta Doğu’nun en küçük devleti kimse, yani illa isim 
zikretmek gerekmediği için, herhangi bir devleti zihninizde canlandırın, o da bize eşittir, Balkanların da, Orta Asya’nın da 
en küçükleri, hiçbirine ağabeylik yapmak şeyinde değiliz, herkesle eşit ilişki kurarız ama bölge perspektifimiz 
bütünleşmeye dönük bir perspektiftir. Ulus devlet olarak bütün bu haklarımızdan ve bugünkü sınırlarımızdan taviz 
vermeyiz fakat bütün diğer ulus devletlere de kardeşçe, hakça bir bölgesel barış içinde yaşamaya kararlıyız.  

Bağlayacaktım burada ama Kosova konusunda Sayın Pazarcı’nın, bence son derece dikkate almamız 
gereken bir uyarısı oldu. Ben de arkadaşlarla tekrar tetkik ettim. Bu konuda biz Uluslararası Adalet Divanı görüşünü 
Birleşmiş Milletlere sunduğumda Birleşmiş Milletler Genel Kurulu ve Güvenlik Konseyine gerekli çekinceleri orada 
vurguladık, 1251 sayılı Karar’la ilgili ama niye görüş beyan etmediğimizin sebebini sorarsanız, yine burada bütün 
detaylara girmeden, bizim Kosova’nın örnek teşkil edeceği tek konu Kıbrıs değil. Sizin de çok iyi fark edeceğiniz gibi 
Karabağ var, başka konular var. Bizim o konuda eğer Kıbrıs’ta şu mevziyi alırız, Kıbrıs’la Kosova arasında bağlantı 
kurulmamasını bu anlamda biraz da müdahil olmamakla sağlamaya çalıştık yani benzer örnekler olmasın diye yani aynı 
kriteri başka yere de uygulayabileceğiniz durumlar var.  

HÜSEYİN PAZARCI (Balıkesir)  -  Ama başkaları kullandı Sayın Bakan. Ben bunu ifade etmek istiyorum.  
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DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Şimdi, tamam da ama biz devlet olarak bir kez o 

kriterden hareket ettik mi o zaman Irak’ın bölünme senaryolarından başlayın da Kafkasya’daki şeylere dönük olarak da 
aynı kriteri şey yapmak durumunda kalırız. Müdahale olmamamız görmediğimizden, ihmal ettiğimizden değil , siyasi bir 
kararla olabilecek sonuçları gözeterek yaptığımızdır ama Kıbrıs’la ilgili 1251 sayılı Karar’a atıfta da hemen müdahalede 
bulunuldu Genel Kurulda ve şu anda da Uluslararası Adalet Divanından yazılı cevap bekliyoruz, onlarla da yazılı olarak 
bu şeyimizi kayda geçireceğiz. Bunu ihmal etmiş değiliz ama bir karar, bir konuya müdahil olurken olabilecek 
sonuçlarının tümünü görmek durumundayız.  

HÜSEYİN PAZARCI (Balıkesir)  - Bunu karşılıklı tabii sizinle tartışacak değilim, saygısızlık etmek istemem 
ama ben o dediklerimin üzerinde duruyorum.  

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Tabii yani, ona bizim saygımız var. Fakat biz olayı 
bütün veçhesiyle ve diğer şeyleriyle görmek durumundayız . 

Bir konuda yine gündeme getirildiği için… Ben böyle bakınca, hiç kimseye haksızlık etmeyim, şeyde kalmasın 
diye yapıyorum. Sayın Öymen’in Rodos, İstanköy şeyine çok saygı duyuyorum ve çok daha mutlu oldum. Şunu 
söyleyeyim: İstanköy’e giden ilk Türk Dışişleri Bakanı benim, ilk Türk bakanı da benim.  

ONUR ÖYMEN (Bursa) – İlk Türk milletvekili de benim.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Güzel, o zaman anlaştık ama bakan olarak ve bir 

gece saat on birde bütün İstanköy’deki soydaşlarımız ayakta bekliyordu, Rodos’tan oraya geçtim. Rodos’ta da gidip tek 
tek Yunan Dışişleri Bakanını da yanıma alarak tek tek camileri ve orada kalan ecdat yadigârı eserleri de gezdim, oradaki 
müftüyle birlikte ve şimdiki görüşmelerimizde de bunu ve biz bu konuyu gündeme getirene kadar bizim kayıtlarda dahi 
yoktu. Benim şahsen bir ziyaretimde, 2002 yılında Atina’daki Fethiye Camisi’nin durumunu o zaman akademisyen olarak 
görmüştüm, Sayın Başbakanımıza da bahsettim ve Fethiye Camisi diye bir caminin varlığı bizim dönemde belli oldu 
Atina’da, hemen Akropolis’in altında ve şimdi de her görüşmede, bu son şeyde de Atina’da Fethiye Camisi’nde birtakım 
restorasyon çalışmaları başladı. Bunların tek tek, bakın, beni gece yarısı bile uykudan kaldırabilecek konuların 
başındadır. Bir gün Kosova’da bir küçük türbe, Osmanlı türbesine küçük bir saldırıda bulunuldu, bütün büyükelçiliğimiz 
bilir, gece haber ettiler, sabahleyin müdahale ettik. Her türlü, bizim mirasımız olan eserlerin hepsinin envanteri de var, 
sahip de çıkarız. Keşke daha önce sahip çıkılsaydı. Eğer 1960 yıllarındaki o zaman baba Karamanlis döneminde 
Rodos’a gidilmiş olsaydı Bursa gibi minarelerle dolu bir Rodos görecektiniz. Daha sonra, 70’li yıllarda… Keşke o zaman 
sahip çıkılsaydı ve bugün bize Rodos’ta ve İstanköy’de çok daha o kültürel miras yaşar olarak kalsaydı. Ama şimdi 
Yunanistan’la iyi ilişkiler kurarak bunu temin edeceğiz, çatışarak, bir problem unsuru olarak görerek değil. Bu iyi 
ilişkilerin temelinde de karşılıklı saygı var. Biz de Türkiye'deki Hristiyan eserlerine, kiliselere saygı duyacağız. Bu 
karşılıklı saygı için de tekrar kültürlerimize ortak bir şeyde belirleyeceğiz. 

Yine çok gündeme geldi, ben yüce Mecliste buna cevap da verdiğim için vermeyim diye düşünüyordum ama 

“…
(*)

 Mesut” meselesi. Bakın, bizim kültürümüzdeki en önemli haslet misafirperverliktir. Kim gelirse gelsin bizim evimize, 

bizim makamımıza, biz o insana hürmetin en güzelini gösteririz. Bu şekilde bir problem olduğu için… Ertesi gün 
savaşacak olsak bile akşam itibarın en büyüğünü gösteririz. Eğer o Kürt olduğu için söylüyorsanız ben Türkmen 
geleneğinden geliyorum, benim aşiret geleneğimde bu yatar, ben bir Türkmen aşiretine mensubum. Orada da söyledim, 
bizim evde üç yüz yıldır misafirhanede misafir ağırlarız. O misafirhaneye kavga ederek girenler barışarak çıkarlar. Bizim 
kültürümüzde bu var. Ha bu “…(*)” ne anlama gelir?” Mesut Bey” anlamına gelir benim için, saygı anlamına gelir. Ben 
şimdi pazar günü oradayken Kerim Sincari döndü, doğal bir şekilde  “...(*) Beşir’e selam söyler misiniz?” dedi, İçişleri 
Bakanı muhatabı olduğu için. O da “Beşir Ağabey” mi demiş oldu? Yok, Sayın Beşir’e… Bizim için o böyle ve bu 
noktada... Kürtçe olduğu için bunu tenkit ediyorsanız, bakın, Kürtçe, saygı duymamız gereken dillerden bir dildir ve 
halkımızın önemli bir kesiminin de kullandığı bir dildir. Nasıl ben Pekin’de Çince hitap ettim Dışişleri Bakanına, sevindi. 
Dün Avrupa Konseyi Dönem Başkanlığı için devir teslim töreni yaparken Makedon Dışişleri Bakanı bana Türkçe 
“Başarılar dilerim.” dedi ben de ona Makedonca, jest olsun diye “Tebrik ederim sizi.” dedim. Eğer bizimle kültürel dil 
ilişkisi bakımından hiçbir alakası olmayan Makedon diliyle konuşmakta uluslararası bir toplumda bir beis görmüyorsam, 
neredeyse açın TRT Şeş’i dinleyin, biraz dikkatli dinlerseniz bütün kelimelerin Türkçeyle ortak olduğunu görürsünüz, 
Kürtçe, bu kadar ortak bir dil hazinesini barındıran Kürtçe de hitap ederim, ki o kardeşlerimizi kazanalım, Irak’taki 
kardeşlerimizi kazanalım. Bunların hepsi bizim akrabamız, Türkmenlere de sahip çıktığımız gibi onlara da sahip çıkarız. 
Ama Kâşgarlı Mahmud’a gittiğimizde de… Bize bu güzel Türkçeyi devreden o büyük insanı da her yerde anarız, 
hatırasını yaşatırız, güzel Türkçemizi de her yerde yaşatmak için her türlü tedbiri alırız. Burada bunları falan artık bizim 
çok aşmamız lazım. Nerede, kimin gönlünü nasıl kazanacaksak o gönlü kazanmak için her adımı atarız. Benim Dışişleri 
Bakanı olarak görevim Türkiye'ye dost kazandırmak, düşman kazandırmak değil. Bu dostluğu hangi yolla, hangi dille, 
hangi üslupla kazandıracaksak o üslubu kazanırım. Bu sadece bizim bölgeyle de değil, Avrupa’yla ilgili de. Orada 
İskandinavlardan da dost kazanacağız, Latin Amerika’dan da dost kazanacağız, her yerden bu dostu kazanacağız.  

Şeyin bir sözü vardı, onu da, Hasip Bey gitti ama hani açlık sorunları vesair. Bu konuya da en çok sahip çıkan 
biziz. Şimdi güzel bir haberi size bir kez daha iletmek istiyorum. Dünyanın en büyük kongrelerinden birisine gelecek 
sene ev sahipliği yapacağız, mayıs ayında: En Az Gelişmiş Ülkeler Zirvesi. Elli ülke Türkiye'de buluşacak ve 6 bin kişi 
İstanbul’a gelecek bu elli ülkenin açlık sorunlarını, yoksulluk sorunlarını konuşmak üzere. Biz onlara kucak açıyoruz. 
Onun için Afrika’nın her ülkesinde şu anda sivil toplum kuruluşlarını yönlendiriyoruz. Türk Hava Yollarına “Başka yere 
uçmayın, Afrika’ya uçun.”  diyoruz. Vizeleri onlarla da kaldıracağız. Neden? Çünkü o insanlara karşı da bizim insanlık 

                                            
(*)

  Bu bölümde, Hatip tarafından Türkçe olmayan bir dille birkaç kelime ifade edildi. 
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görevimiz var ve devlet geleneği görevimiz var. Dünyanın neresinde bir mazlum varsa, bir derdi varsa onun yanında 
olacağız. Pakistan’daki kardeşlerimiz nasıl sıkıntı çektiğinde ilk önce biz oradayız, Afrika’dakilere de yetişmeye 
çalışacağız. Bizim kerim devlet geleneğimiz bunu gerektirir, içine kapanmayı gerektirmez. O kerim devletin Dışişleri 
Bakanı olmaya çalışacağız inşallah.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN -  Evet, teşekkür ediyoruz Sayın Bakan. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya)  -Sayın Başkan… 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Sayın Bakan, füze kalkanı konusuna girmediniz.  
BAŞKAN -  Müsaade edin efendim.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Asıl önemli konu oydu.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Söyledim, füze kalkanı konusunu söyledim ama 

istiyorsanız bir daha izah edeyim.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Lütfen. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Şimdi, o zaman müsaade ederseniz… 
BAŞKAN – Buyurun efendim.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Şimdi, bir kere NATO’yla ilgili bir hususu şey yapayım. 

Şöyle bir ifade birkaç kere kullanıldı: NATO’nun taleplerine ne diyeceksiniz? NATO’nun şeyleri ne? Efendim NATO bu 
konuda Türkiye'ye baskı yapacak mı?  

Şimdi, bizim içinde olduğumuz bir örgüt nasıl bizden talepte bulunuyor ya da bizim içinde bulunduğumuz bir 
örgüt nasıl bize baskı uyguluyor? Bu kararları birlikte alıyoruz.  

ONUR ÖYMEN (Bursa) – Böyle bir şey söyleyen oldu mu Sayın Bakan.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Hayır hayır, oldu ,oldu. Ben çıkartayım hemen, not 

aldım. Mehmet Günal Bey söylemiş “NATO karar verirse koyacak mısınız?” diye sormuş. Yani NATO karar verecek, biz 
de koyacağız. Hayır arkadaşlar, NATO’nun içindeyiz biz. NATO özne de biz nesne değiliz ki. Keşke NATO’nun son 
dışişleri bakanları toplantısına katılmış olsaydınız veya en azından takip etmiş olsaydınız bütün görüşmelerde en fazla 
söz alan ve aktif, NATO’nun geleceğiyle ilgili söz söyleyen bizdik. NATO dediğimiz şeyin parçasıyız biz, alınacak kararı 
da birlikte alacağız, almayacaksak da birlikte almayacağız. Geçen sene tek başımıza Bosna-Hersek’te bütün büyük 
ülkeler, NATO’nun önemli büyük ülkeleri karşımızdaydı üyelik eylem planı verilmesin diye, Balkan ülkeleriyle birlikte tek 
başımıza o eylem planını biz aldırdık. Biz başkasına baskı mı uyguladık? Hayır. Tartışıyoruz, sonunda bir sonuca 
varıyoruz, bir uzlaşmaya varıyoruz. Onun parçasıyız biz. Bunu bir baskı gibi algılamamak lazım. Ama NATO bir güvenlik 
örgütüyse tabii ki tehdit tanımlaması yapacak. “Biz bu tehdit tanımlamasını yapmayacağız.” diyeceksek NATO’ya o 
zaman işte çıkmak gerekir gerçekten. Bir arkadaş, galiba Mevlüt Bey mi demişti. Hayır, böyle bir tehdit varsa o tehdidi 
tanımlayacağız ama biz diyeceğiz ki… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ben NATO’yla ilgili konuşmadım.  
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Yani bir arkadaş. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Ben konuştum ve şöyle dedim: “Türkiye'nin çevresinde kendisini tehdit eden bir ülke 

kalmadığı için NATO’da kalmamızın anlamı nedir?” dedim. 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Tamam, evet onu kastettim. 
Şimdi, anlamı şu: Artık, tehdit noktasal ve çevresel tehdit değil. Yani Afganistan’daki bir istikrarsızlık… Burada 

onu da söyleyeyim, biz Amerika istediği için Afganistan’da değiliz. Farz edin ki Amerika yoktu ve Afganistan devleti 
bizden yardım istedi. Yardım ederdik tabii, bütün varlığımızla çünkü  o halkı kardeş halk olarak görüyoruz.  

Atatürk döneminde, bakın -beni çok etkileyen bir metindir- biz Sakarya Meydan Savaş yapıyoruz ve Atatürk’ün 
o dönemin Erkân-ı Harbiye Reisi Fevzi Paşa’ya bir mektubu var: “Afganistan’daki kardeşlerimizin subaya ihtiyacı varmış. 
Subaylarımızın en iyilerini seçiniz ve Afganistan ordusunu eğitmek üzere Afganistan’a gönderiniz.” Daha biz Anadolu’yu 
savunurken ve Anadolu’yu Ankara’da tutunma çabası içindeyken Afganistan’daki kardeşlerimize en kıymetli 
subaylarımızı göndermişiz. Bugün olsa bugün de gönderirdik. Bunun NATO’yla, Amerikan baskısıyla alakası yok, o 
ülkelerin kaderini kaderimiz görmekle alakası var. NATO’da aldığımız karar muvacehesinde birlikte hareket ediyoruz.  

Şimdi, bu tür konularda NATO en tecrübeli ve en kapsamlı güvenlik örgütü. Bizim onun içinde olmamız NATO 
için de bir değerdir, bizim için de bir değerdir ve bunun illa ve mutlaka yarın şu komşu ülkeyle çatışacağız, dolayısıyla 
NATO’yla… Bununla alakası da yok. Balistik füzeler sadece komşu ülkelerde de yok, Kuzey Kore’de var, Hindistan’da, 
başka ülkelerde de var yani isim zikretmek önemli değil. Yayılma tehlikesi var. Bu yayılma tehlikesine karşı NATO oturur 
planlama yapar, biz de o planlamanın içinde yer alırız ama onu yaparken şunu da söyleriz: Bu planlama benim komşu 
ülkelerle ilişkilerimi bozmamalıdır, bu planlama beni tekrar Soğuk Savaş dönemindeki gibi cephe ülkesi hâline 
getirmemelidir,  bu planlama benim ekonomik ve kültürel açılımları engellememelidir. Bunları deme hakkımız var. 
Bunları diyoruz ve metne bu şekilde girmesi için de çaba sarf ediyoruz. Bu bizim ulusal çıkarımız, öbürü NATO içindeki 
planlamamız. İkisi arasında uyum sağlamak, diplomasinin görevi bu zaten. Dolayısıyla, hep şu şeyi, bir kere bu 
kompleksi kırmamız lazım: Birileri var, hâkim olan, etkili olan birileri geliyorlar bizden talepte bulunuyorlar, biz de evet mi, 
hayır mı diyoruz? Hayır. Bundan sonra böyle bir Türkiye yok. Onun için zaten birileri rahatsız oluyor, birileri çizgi dışına 
çıktığımızı, eksenimizin kaydığını söylüyor çünkü onların eksen diye kastettikleri şey bizim beklememiz ve birilerinin 
bizden talep etmesine dayalı bir ilişki. Biz bunu yapmadık, yapmayacağız. Bugün eğer uluslararası itibarımız en üst 
düzeye çıkmışsa kendi aldığımız kararları cesaretle almamız ve bu kararları kimseden çekinmeden uygulamamızdır. 
Birileri bizden istedi diye biz İran’a… Deniyor ki, müttefikle ilişkimiz bozuldu. Hayır, İran bizim meselemiz. Orada nükleer 
silah olmayacağı için her türlü tedbiri almak anlamında da bizim meselemiz, İran’ı en iyi şekilde uluslararası topluma 
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kazandırarak İran’ın o büyük potansiyelinden istifade etmek de bizim meselemiz. Yani ortada hiçbir mesele  olmasa, 
hiçbir başka faktör olmasa biz yine o konuyla ilgileniriz ve orada Amerika’yla İran gerilim yaşayacak ve biz de 
bekleyeceğiz. Hayır. Biz, o gerilimin olmaması için de ve müttefikimizle bir komşumuzun karşı karşıya gelmemesi için de 
elimizden geleni yaparız. Eğer 90’lı yıllarda bu derece aktif politikalar yapılsaydı belki Irak’ta savaşa giden süreç 
engellenirdi. 2004 yılına kadar bizim Kuzey Irak dışında Irak’ta hiçbir mevcudiyetimiz yoktu, Bağdat’taki Büyükelçiliğimiz 
dışında. Ama şimdi şunu size teminatla söylüyorum, şu anda Irak’ta hangi şehirde ne oluyor, hangi vali ne iş yapıyor, 
Irak Meclisi içinde kimler ne tür temaslar içinde ve bizimle alakalarımız, hepsiyle ilgili bilgimiz ve temasımız var ve iyi 
niyetli temaslar bunlar. Bunu nasıl sağlıyoruz? Bu yolla da müttefik bir ülke ile komşu bir ülke arasındaki ihtilafları da 
çözmeye çalışıyoruz, çözebiliyoruz. Dolayısıyla bunlara bizim dışarıda meseleler olarak bakma lüksümüz yok. Vizyoner 
bir bakışımız var. Vizyoner bir bakış sahibi olmak kriz olmayacak anlamına gelmez. Kriz çıktığında uygulayacak karşı 
tepkilerimiz de var, tedbirlerimiz var. Kriz olmadan da üreteceğimiz vizyon var. İşte, Yüksek Düzeyli Stratejik İşbirliği 
Konseyidir, Dörtlü Mekanizmadır, İşbirliği Mekanizmadır, vesair… Bunlarla biz istiyoruz ki bölgemizde etki alanımız 
genişlesin ve dost ve kardeş ülkelerle birlikte bu bölgeyi kalkındıralım. Dünyanın en önemli çekim alanlarından biri 
hâline getirelim ve küresel düzene bu anlamda katkıda bulunalım. Hiç de kompleksimiz yok. Bunu rahatlıkla söylüyorum. 
Küresel düzen konusunda herhangi bir -isim vermiyorum- başka büyük düşündüğünüz ülkenin yetkilisi ne kadar 
kendinden emin konuşursa biz ve Dışişleri Bakanı olarak ben o yetkiliden bir misli daha emin konuşurum. Bizim bu 
konudaki tecrübemiz özellikle bu şeyde çok gündeme geldiği için sürekli hatırlıyorum, hangi medeniyeti temsil ettiğimiz 
sorusu. Biz bütün insanlık birikimini temsil ediyoruz. Bu topraklar birçok medeniyete beşiklik etti.  

ONUR ÖYMEN (Bursa) – Sayın Devlet Bakanımız, Türkiye'nin Batı medeniyetini temsil ettiğini söyledi. Siz de 
aynı kanaatte misiniz? 

DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Batı medeniyeti de dâhil, Batı medeniyetinin zemini 
teşkil eden bütün medeniyetler birikimiyle bizim ilişkimiz var.  

ONUR ÖYMEN (Bursa) – Şimdi, Türkiye ile İspanya ikisi birden Batı medeniyeti mi? 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Niye karşıtlık içinde görüyorsunuz? 
ONUR ÖYMEN (Bursa) – Hayır, hayır, medeniyetler ittifakıyla ilgili Batı medeniyetine mi… 
DIŞİŞLERİ BAKANI AHMET DAVUTOĞLU (Devamla) – Bir dakika, varsayın ki… Siz benim Onur Bey şöyle 

dememi bekliyorsunuz: Biz İslam medeniyetini, onlar Batı medeniyetini temsil ediyor. Varsayalım ki böyle yani ben böyle 
demiyorum ama varsayalım ki böyle. Çin medeniyeti nerede? Hint medeniyeti nerede? Demek ki bu iki ülkenin inisiyatifi 
karşıtlık üzerine kurulan bir inisiyatif değil. “Sen bunu temsil ediyorsun, ben de bunu temsil ediyorum2 diye bir şey yok. 
Eğer böyle olsaydı Hindistan ve Çin bu Medeniyetler İttifakı’na Japonya bu Medeniyetler İttifakı’na, Dostlar Grubu’na üye 
olmazdı. Bu iki ülkenin geliştirdiği bir iyi niyet inisiyatifi. İşte, bu soğuk savaş mantığını yıkmamız lazım. Niçin şu şuna 
karşıdır, o onu temsil ediyorsa ben de bunu temsil ediyorum diyelim ki? Bu toprakların  en büyük zenginliği, ben 
Mardin’de geçen sene büyükelçilerimizle yaptığımız konferansta anlattım, Mardin şehrinin tarihine bakan bu kültürün 
derinliğini görür. Mezopotamya kültürü de  bizimdir, Türk-Turan kültürü de bizimdir, İran’dan aldığımız etkiler de bizimdir, 
Roma’dan aldığımız etkiler de bizimdir, Mısır’dan aldığımız etkiler de bizimdir, yakın dönemde Batı’dan alarak sentez 
ettiğimiz etkiler de bizimdir. İslam medeniyeti, İslam kültürü de bunun parçasıdır ve İslam kültürünün Mimar Sinan’ın 
mimarisine etki eden Bizans’tan gelen etkiler de bunun bir parçasıdır. Biz bu topraklarda bunları harmanladığımız için 
büyük devlet olduk ve bunları ne kadar harmanlarsak, bunlardan ne kadar öz güvenle bahsedersek de o kadar büyürüz. 
Bundan da hiç gocunacak bir şeyimiz yok. Dediğim gibi, Birleşmiş Milletler zemininde konuşsak da Avrupa Birliği 
zemininde konuşsak da İslam Konferansı Örgütü zemininde konuşsak da biz her birinde o aidiyetle konuşuruz ve 
herkesten da daha doğru şeyleri, herkesten daha kapsamlı vizyonları söyleriz. Bu konuda da hiçbir aşağılık 
kompleksimiz yok. Gelecek nesillere bizim aktaracağımız tek şey bu aşağılık kompleksini yıkmaktır, yıkacağız bunu. 
Bunu yıktığımız zaman da bu ülkenin gerçekten nasıl bir yükseliş içerisine gireceğini göreceğiz. Problem zihinlerde, 
uygulama alanlarında değil. Onun için sözümün başındakiyle söyleyeyim: İddialı olmak lazım. Bu topraklar iddialı olan 
milletleri yüceltir, iddiasız olan milletleri de yutar. Biz bu iddiayı sürdüreceğiz. Benim Dışişleri Bakanı olarak misyonum 
da bu iddiayı en üst düzeye taşımak.  

Teşekkür ederim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkanım, bir kelimeyle katkı yapmak istiyorum.  
BAŞKAN – Lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Katkı yapacağım. Niye karşı çıkıyorsunuz ya? 
RECAİ BERBER (Manisa) – Son söz milletvekilinin zaten canım. 
BAŞKAN – Buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, vizeler konusunda ben Hariciyeci 

gözüyle bakmıyorum. Ben sizin yerinizde olsam madem “Afrika’yla vizeleri kaldıracağım.” dediniz ya bugün hangi 
ülkenin İngiltere, Amerika, Avrupa Birliği vizesi olan tüm vatandaşlarını Türkiye’ye vizesiz kabul ederim. Hangi yabancı 
vatandaşın elinde, pasaportunda İngiltere, Amerika veya Avrupa Birliği schengen vizesi varsa bu hiçbir kişiden ben 
Türkiye vizesi istemem. Türkiye bir köprüdür, gelsin İstanbul’da iki gün kalsın, ondan sonra Amerika’ya gitsin, 
Almanya’ya gitsin. Hiç kimseden Türkiye vizesi istemem, o vatandaşlardan. Avrupa Birliği vizesi varsa yani schengen 
vizesi varsa  Amerika ve İngiltere vizesi olan her vatandaşı bu ülkeye vizesiz kabul ederim.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Aslanoğlu.  
Sayın milletvekilleri, Dışişleri Bakanlığı bütçesi ve kesin hesap üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
Dışişleri  Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Dışişleri Bakanlığı 2011 yılı bütçesi ile 2009 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
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BAŞKAN – Böylece Dışişleri Bakanlığı bütçesi ve kesin hesabı oylanmış ve kabul edilmiştir.  
Sayın Bakan, hayırlı olsun.  
Yarın saat 10.00 da buluşmak üzere oturumu kapatıyorum.  
Kapanma Saati: 00.07 

  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


